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Förord 

När vi för ett år sedan inom föreningens styrelse diskuterade den 
kommande bokutgivningen beslöt vi att ägna ett par volymer åt sko
lans byggnader. 

Skälen härtill var två. 
Dels tar skolbyggnaderna i anspråk cirka en fjärdedel av de sam

manlagda kostnaderna för utbildningsväsendet. Efter de två senaste 
decenniernas reformer är det i kommunerna öppna slussar mellan 
kostnader för undervisning och för lokaler. skolbyggnadernas ut
formning och kostnader påverkar därigenom hela skolans liv, vilket i 
ett historiskt perspektiv är en radikal förändring. 

Dels utgör skolans byggnader ett kulturarv i vårt samhälle och 
speglar på ett intressant sätt både arkitekturens växlande stilideal och 
värderingen av utbildningen i det allmänna medvetandet: såg man 
skolan som kommunens prestigebyggnad med en central plats i sam
hället eller som en del av ett allmänt servicecenter? 

Den första volymen- ägnad planering och finansiering- presen
teras här. Den andra volymen som ägnas skolans arkitektur är under 
utarbetande och vi beräknar att den skall komma ut vid årsskiftet 
200112002. 

Vid redigeringen av denna första volym har vi strävat efter att föra 
historien fram till dagsläget. Den innehåller därför också debattstoff 
av det slag som brukar kallas brännande. Vi har inte haft någon am
bition att försöka påverka författarnas perspektiv och bedömningar. 
Att samma skeende värderas olika hoppas vi skall stimulera till fort
satta studier och debatt. 

Stockholm och Uppsala den l januari 2000 

Sven-Åke Johansson Stig G Nordström 
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Sven-Åke Johansson: 

Med avsikt att förbättra, 
förbilliga eller fördyra 
Om skolbyggnader, deras finansiering och 
hyressättning under 1800- och 1900-talen 

l. Uppsatsens syfte 
Uppsatsen har tre syften. Dels avser den att vara en deskriptiv, his
torisk framställning av hur våra skolbyggnader finansierats och pla
nerats under de senaste tvåhundra åren. Dels avser den att peka på 
några vägval i skolplaneringen, val som haft avgörande ekonomisk 
betydelse. Slutligen vill jag med exemplifiering från Stockholm häv
da att det senaste decenniet inneburit ett radikalt paradigmskifte och 
givit begreppet skolbyggnadskostnader en helt ny innebörd. 

1.1. De avgörande valalternativen 

Det är många aktörer som har finansierat skolbyggnader under sek
lernas lopp: Socknar, domkapitel, borgerliga kommuner, aktiebolag, 
ekonomiska föreningar, stiftelser och 1800-talets motsvarighet till 
dagens systembolag. 

Pengama har finansiärerna skaffat fram på många olika vägar: 
skatteutdebitering det aktuella byggnadsåret, upplåning på allmänna 
kreditmarknaden, prioriterad upplåning, bidrag från andra, nöjes
skatt, insamlingar, kollekter, försäljning av annan egendom eller di
rekta uttag ur den egna inkomsten. Många beslut i riksdag och kom
mun eller domkapitel har givetvis avsett att förbättra skolbyggna
dernas läge, standard och utrustning. De besluten har omväxlat med 
besparingsbeslut eller "rationaliseringsinsatser" som lett till att ut
vecklingstakten bromsats upp. Mellan strävan till standardhöjningar 
och nödvändigheten av besparingar har en naturlig pendelrörelse 
pågått under århundradena. 
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Samtidigt utvecklas nu ytterligare en variant i skolbyggnadernas 
historia: en mängd fristående skolor, både grundskolor och gymna
sieskolor, växer upp helt utanför de traditioner av lokalnormer och 
lokalbehovsprövningar som präglat det kommunala skolbyggnads
beståndet och pressat upp dess standard och kostnader. Friskoloma 
på grundskalenivå satsar entydigt- med undantag för centrala stor
stadsetableringar - på att förbilliga sina lokalkostnader och tilläm
par med få undantag inte de standardkrav i pedagogiskt eller bygg
nadstekniskt hänseende som blivit gällande i de kommunala skolor
na. Medan de senares lokalkostnader i dag uppgår till i snitt cirka 25 
procent av skolbudgeten (i många fall över 30 och upp till 36 pro
cent) i respektive kommunl, ligger de fristående skolomas medeltal 
på 16,9 procent2 av deras totala budget. Och det går att finna peda
gogiskt utmärkt skötta skolor (på lågstadienivå), där lokalkostnader
na endast uppgår till cirka 5 procent av budgeten. I stället lägger 
friskoloma sina resurser på små klasser och ibland högre lärar
löner. 

Trots att den kommunala skolans lokalkostnader svarar för cirka 
en fjärdedel eller mer av skolväsendets samlade budget har lokalut
formningens roll och lokalemas finansiering tyvärr varit helt un
danskymd i den pedagogiska forskningen. De studier som genom
förts har - med något undantag - skett inom ekonomisk historia, vid 
KTH:s institution för arkitektur eller för ett kvartssekel sedan i regi 
av byggforskningsrådet I samarbete med SÖ undersökte exempelvis 
den s.k. skolhusgruppen byggnadernas funktion och ekonomi och 
drift- och underhållskostnader. 

Under 1950-, 1960- och 1970-talen valde vi i Sverige i regel mycket 
dyra lokaldispositioner för grundskolans högstadium. De nya sko
loma innehöll ett stort antal specialiserade lokaler och institutioner 
med lågt utnyttjande (lågt "beläggningsindex"), ett arv från realsko
lans lokaldisposition. Denna utformning av våra högstadier skedde 
utan att i någon skolpolitisk debatt i riksdagen ställas i relation till 
alternativen, d. v .s. att satsa mer på mindre klasser eller på högre 
lärarlöner. 

Ledande skolmän var naturligtvis inte omedvetna om att här träf
fades viktiga val som genom tunga investeringar låste stora belopp 
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f .. framtiden. Jonas Orring - då generaldirektör i SÖ - berörde 
or l 'k· d roblemet i ett tal i Norrköping 1973 men betonadehet n tlgt att e 
~kspolitiska besluten om läroplan och valmöjligheter för eleverna 
n · l' d fick som konsekvens stora, centraliserade skolor med specia 1sera e 
institutioner.3 De ekonomiska och pedagogiska konsekvenserna av 
ett alternativ med mindre skolor men utan så långt driven lokal-
specialisering blev aldrig föremål för någon analys. .. . 

Konsekvensen av det s.k. dubbla huvudmannaskapet, dar mgen -
vare sig SÖ eller kommunen hade ansvar för en total bedömning 
både av läroplanens utformning och av investeringskostnaderna -
framträder här tydligt och med milliardutgifter som följd. Det är 
först under 1990-talets våg av friskoleetableringar som man i de nya 
friskolornas styrelser nu kan ta ställning till detta helt avgörande 
val. Ofta satsar man då på små skolor och högre lärarlöner i stället 
för stora skolor och specialiserade institutioner. 

En utmärkt illustration till statens syn på kostnadsutvecklingen 
och finansieringsproblemen gav finansminister Gunnar Sträng i ett 
stort tal i Teknararna 19654 . Jag citerar: 

Kommunerna bygger för närvarande skollokaler för i runt tal en 
miljard kronor årligen - förra året beräknas totalkostnaden ha 
uppgått till 940 miljoner kronor. Detta är ett bel.opp son: motsva
rar cirka 14 procent av de totala kommunala mvestenngskost
naderna. Enbart nybyggnadskostnaderna om drygt 750 miljoner 
kronor skulle räcka till för att årligen bygga upp nya bostäder åt 
en hel ny stad med 30 ooo a 40 ooo invånare. Under perioden 1960-
1965 beräknas skolbyggnadsvolymen totalt sett ha stigit med 10 
procent per år. Kalkylen pekade på en ökning med cirka 15 pro
cent 1964/65-1969/70. 

Denna utveckling kunde inte accepteras enligt Sträng. Industri-, väg
och bostadsinvesteringar kunde inte få trängas ut. skolbyggnaderna 
var i många fall för dyra: 

Plåtarbeten i koppar, glaspartier i trapphus och fasader, teakpane
ler, parkett-och marmorgolv, vikväggar beklädda med kni~sku
ren furu - - - där lättsinne och kommunal storvulenhet tvmgat 
klokskap och sunt förnuft till tystnad. 

Och finansministern avslutar sitt tal med orden: 
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Skolbygget får inte vara ett spännande och okänt land för en skol
arkitekternas förväntansfulle Livingstone eller Nordenskiöld. Den 
s~än.digt fo~gående utvecklingen inom pedagogikens område dis
ciplinerar Vl genom Skolöverstyrelsens kontroll, men Vi tar inte 
motsvarande konsekvenser när det gäller skolbyggnaderna. 

Det intressanta med Strängs tal- utom rikshushållarens färgrika ex
empel och den något överraskande roll han tilldelar SÖ som dis
ciplinmyndighet-är hans motiveringar. Kostnaderna måste ner på 
g~nd av bristande kapitaltillgång, inte för att de borde läggas på 
mmskad klasstorlek eller höjda lärarlöner. 

1.2. På väg mot nya initiativ 

Under den stora investeringsperioden fanns emellertid hela tiden en 
strävan att söka andra lösningar för grundskolan än de som tilläm
pats i realskolan och som erbjöds i den traditionella institutionssko
lan. Detta ledde till ett antal försök runt om i landet, försök som 
?~c.k ~ck. begränsad betydelse. Några av de viktigaste av dessa nya 
mttlatlv fmns belysta i olika uppsatser i denna bok: Olle Engquist, 
SAMSKAP-skolorna, Ingvar Åkerdahl, Hultsfredsmodellen och Inge
mar Mattsson, Skola 2000. 

Inom SIA-utredningen5 utarbetade Lars du Rietz en skrift om 
Högstadieskolans fysiska miljö. En debattskrift. I denna lanserades 
ideerna om hemrurn/hemavdelningar. 

Den rationalisering som åstadkoms genom SIA- och barnstuge
utredningens6 förslag om att samordna skollokaler och lokaler för 
skolbarnsomsorg (eller fritidshem som man då sade) kom först 
under 1990-talet att få större betydelse. Dess effekt på skolkostnader
na återstår att historiskt analysera. 

Dessa olika försök till nya planlösningar och förbättrad ekonomi 
från 1960-talet och framåt var av olika slag: 

Dels tog SÖ fram alternativa normer för disposition av totalytan. 
SAMSKAP-försöken och hemrums/hemavdelningsskolorna var av 
denna typ som inom samma area sökte andra lösningar med andra 
pedagogiska möjligheter. 
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Dels startade man försök som syftade till att utnyttja samma yta 
till fler elever och alltså åstadkomma besparingar på lokalsidan. 
Hultsfredsmodellen (och den senare Skola år 2000-modellen) är av 
denna typ men har också båda starka inslag av pedagogiskt nytän
kande. Samma strävan, att åstadkomma inte bara bättre pedagogiska 
betingelser utan också betydande ytbesparingar präglar också inte
grationen av skola och skolbarnsomsorg i samma byggnad. 

Alla dessa försök berörde emellertid bara skolkostnaderna inom 
byggnadsområdet. Pengar kunde inte föras över till något annat om
råde inom skolväsendet, exempelvis klasstorlek eller lärarlöner. För 
de kommunala skolstyrelserna var ett samlat grepp över skolkostna
derna fram till 1991 förhindrat genom den statliga regleringen av 
organisation, delningstal för klasser och statligt reglerade lärarlö
ner. Kommunerna kunde inte genom att spara på lokaler höja lärar
löner eller minska klasstorlekarna. Och staten själv aktualiserade så 
långt jag kunnat finna inte frågeställningen vare sig inom utred
ningsväsendet eller i någon proposition. De talrika besparingsinitia
tiv som staten tog på skolbyggnadsområdet motiverades aldrig med 
att de skulle frigöra pengar för andra insatser just i skolan utan de 
anförda motiven var den allmänna statsfinansiella situationen, skol
väsendets kvantitativa expansion eller nödvändigheten att begränsa 
investeringsverksamheten av konjunkturella skäl. 

1.3. Det stora paradigmskiftet. Bolagisering och skolan som 
hyresgäst 
Omkring 1990 ändrades i grunden förutsättningarna för skolbygg
nadernas utformning, finansiering och påstådda kostnader. 

Kommunalisering, kapitaltjänstkostnader, bolagisering och princi
per för hyressättning blev de nya begrepp som landets skolledare 
måste behärska. Eva Hjortendal-Hellman belyser i sin uppsats skol
byggnadernas roll i den kommunala budgethanteringen under 1980-
och 1990-talen. Själv skall jag med material från vår största kommun 
försöka analysera vad det nya sättet att hantera kapitaltjänstkostna
der haft för betydelse för hyressättning, ränteberoende och den 
internationella statistiken. 
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1.4. Disposition 

Framställningen är i det följande - efter denna inledning som avsnitt 
ett - uppdelad på tre avsnitt. 

.. Jag. sk.all i ett andra avsnitt s~~a ge en deskriptiv och mycket 
overs1kthg redogörelse .för vad SO:s petita, utredningar, riksdags
tryck och skolmonografier har att säga om skolbyggandets finansie
ring under de två senaste seklen och fram till år 2000. Avsnittet 
s~ftar inte til~. någon uttömmande och kronologisk redovisning av 
v~xlande bes~m_melser för exempelvis beräkningen av statsbidrag _ 
sadana redov1smngar finns tillgängliga i olika arbeten? _ utan vill 
l~~ta fra~ vad j~g u~pfattar som avgörande skolpolitiska vägval. Jag 
havdar har att bmdmngen till stora institutionsskolor var ett felval i 
svensk skolpolitik 

Ja~ skall därefter ägna ett tredje avsnitt åt spänningen mellan ex
pansiva och "utvecklande" åtgärder å ena sidan och strävan att be
~rän.sa k~st~~derna å den a~dra. !~g kommer då också att söka fånga 
m vilka atgarder - eller bnst pa atgärder - som lett till den nuva
r~nde kostnadsnivån. Jag vill hävda att den politiska ansvarsfördel
Il_lngen mellan stat och kommun- där ingen tog det samlade finan
siella ansvaret - lett till för höga faktiska lokalkostnader och därmed 
begränsat de resurser som återstod för bl.a. lärarlöner. 

Jag skall slutligen i ett fjärde avsnitt- med material från Stock
h?lm- :örsöka belysa det paradigmskifte jag antydde ovan. Jag skall 
da ocksa lansera ett mer provokativt påstående om varför den svens
ka sk?lan ~r så dyr i internationell jämförelse. Och kanske lika pro
vo~~tlvt h~v~a att det under 1990-talet faktiskt formulerades som ett 
politiskt mal 1 huvudstaden att fördyra skolans lokaler. 

2. Skolbyggandets finansiering. En översikt 

2.1. Den lärda skolan och det gymnasiala stadiet 

Den "lä~da" skolan (trivialskolan, lärdomsskolan, pedagogierna, ele
mentarlaroverken, de allmänna läroverken) var ursprungligen en 
del av det kyrkliga stiftets verksamhet. Man skulle då kanske ha 
väntat sig att stiftet med sina ordinära inkomster hade haft att be-
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kosta skolans byggnader. Men dessa inkomster förslog inte till detta, 
lika litet som till de större kyrkobyggena. Endast vid smärre repa
rationer kan man se hur domkapitlen klarade utgifterna med hjälp 
av kollekter.s Staten fick träda in. Rågången mellan statens kyrka 
och staten själv var oskarp. 

Medan folkskolebyggnadernas finansiering under 1800-talet prä
glas av en påtaglig enhetlighet landet över - det var församlingen, 
den kyrkliga kommunen som stod för kostnaderna - var finansie
ringen av den lärda skolans byggnader skiftande från stift till stift 
och från stad till stad. Finansieringens utformning skilde sig därmed 
radikalt från organisationen. Organisatoriskt uppvisade folkskolan 
en starkt splittrad bild med A/a-skolor, B/b-skolor, ambulerande 
skolor, halvtidsläsande skolor och mindre folkskolor. Läroverken 
(trivialskolan, gymnasiet, elementarläroverken) hade däremot en 
stram enhetlighet i organisation och timplanestyrning medan det i 
stället är finansieringen som uppvisar en brokig bild. 

Den lärda skolans omfattning för ett sekel sedan framgår av föl-
jande sammanställning.: 

Högre allmänna läroverk 
Femklassiga läroverk 
Treklassiga lärverk 
Tvåldassiga pedagogier 
Enklassiga pedagogier 

34 
24 
20 

9 
9 

I dessa 96 skolor gick 1880 drygt 15 000 elever. 9 

2.1.1. Några exempel 

Jag skall först ge ett antal konkreta exempel som visar denna oen
hetliga bild under perioden 1800 till ca 1940. Jag har hämtat dem 
från Kalmar, Falun, Stockholm, Jönköping och Östersund. 

Jag skall därefter försöka precisera de för skolorna gemensamma 
dragen vad gäller byggnadernas finansiering. 

Att jag är relativt sett utförlig när det gäller den lärda skolan 
beror inte bara på finansieringens oenhetlighet utan också på att dess 
byggnadshistoria till skillnad från grundskolans aldrig fått någon 
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samlad beskrivning. Den finns bara spridd i olika svåråtkomliga 
läroverksmonografier. 

Kalmar 
Två "läroverksbyggen" i Kalmar, 1835 resp 1933 är intressanta. 

Då de första skolhusen inköptes i staden, som blivit säte för en 
s.k. superintendentia, var det kungarna personligen, Karl x Gustav 
och Karl XI som 1660 resp 1693 fattade beslut om att anvisa 2 ooo d 

'Il 'nk r r var t1 1 öp av byggnad. 
När stiftet längre fram efter en stor brand år 1800 måste bygga en 

ny skola medgav Kungl Maj:t 1810 en kollekt i alla rikets kyrkor vil
ket gav 650 rdr.l0 En insamling biskopen föranstaltade resulterade i 
1380 ~~r. Två år senare, år 1812, fick domkapitlet genom ett kungligt 
brev or~tt a~t använda e~t års inkomster från alla i stiftet lediga pasto
r~t s~v1da mte den avlidne prästens sterbhus var i behov av dubbelt 
nadear. Detta blev en stor inkomstkälla till byggnadskassan och 
u~pgick slutligen till 10 800 rdr. Med modern terminologi således en 
mmskad.pers.?naltäthet i stiftet för att klara lokalbudgeten _en nuti
da skoldirektor skulle känt igen sig. 
.. Kanske skulle han också känt igen sig i svårigheterna att få andra 
a~ de bygg~~dsskyldiga att bidra. Domkapitlet ansåg att stadens in
vanare mer an andra skulle få särskild glädje av skolan och menade 
att dess invå~are också borde bidra. Kungl. Maj:t beslöt i stort sett 
efter ~omkap1tlets anhållan men då frågan kom upp i allmän råd
stuga l staden vägrade borgerskapet. Till slut drevs dock ett bidrag 
på ca 3 000 rdr igenom. 

År 1818 lades så proposition till riksdagen om ett riksbankslån på 
25 000 rdr på 50 år. Men först 1835 efter flera försök till besparing
~r blev det n~a huset klart, ritat av en arkitekt på Överintendent
am~etet. Sluthga avgörandet över ritningarna låg dock hos Kungl. 
Mar t. u 

Sambandet mellan kyrka och skola illustreras av ritningarna till 
det nya huset.M_er än hälften av rummen disponeras av domkapitlet. 
Den stora samlmgssalen på andra våningen som tjänstgjorde som 
s~ola~~ au~.a k~llas på ritningarna "Större auditorium att begagnas 
VId prastmoten . Ett stort utrymme upptas av stiftets bibliotek. Med 
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dagens planeringsspråk kunde vi kalla det nya läroverkshuset en an
läggning för gemensam service i stiftet. År 1863 skedde en stor till
byggnad. Den finansierades efter domkapitlets anhållan, proposition 
och riksdagsbeslut med statslån på 40 000 rdr. 

Nästan exakt 100 år efter det första bygget fick Kalmar en ny lä
roverksbyggnad, invigd 1933 och ritad av Ragnar Östberg.l2 Initiati
vet hade tagits av skolans rektor redan 1905. Byggnaden finansiera
des nästan helt av staden. Något hade alltså hänt under åren mellan 
1863 och 1933 vad gäller byggnadsskyldighet och finansiering. 

Detta var emellertid oklart för de styrande i staden då planer
ingen för det nya huset började 1905. Kommerskollegium fastslår 
dock att det är staden som nu har byggnadsskyldigheten och alltså 
inte längre staten eller domkapitlet. Men fullmäktige låter sig inte 
nöja utan anhåller 1911 hos Kungl. Maj:t om allmän lagstiftning an
gående städernas byggnadskyldighet. Men i praktiken blev ansvaret 
inte klart utan man arbetade sig fram till en affärsuppgörelse och 
tillämpade som jag strax skall visa ett slags kontraktsförhållande 
mellan stat och stad. 

Staden gjorde samma försök som domkapitlet hundra år tidigare, 
nämligen att få andra att bidra men nu med den omvända motive
ringen, nämligen att det inte bara är stadens ungdom som får glädje 
av skolan. Följaktligen vänder man sig till landstinget som helt na
turligt enligt de spelregler som alltid tycks gälla för ekonomisk 
dribbling inom offentlig sektor vägrar bidrag. 

Staden hade då två vägar att välja: utdebitering och/eller lån. För 
att kunna uppta lån fordrades emellertid 2/3 majoritet i fullmäktige 
och här låg en av förklaringarna till den långa planeringstiden, från 
1905 till 1933. Till slut skedde finansieringen med 252 000 i fonderade 
medel och ett lån på 30 år om 1 500 ooo kr. Men i uppgörelsen med 
staten ingick en affärsöverenskommelse: att staten till staden utan 
kostnad överlämnade de gamla läroverksbyggnaderna. Välbelägna 
intill domkyrkan och stortorget blev de därefter stadens kommunal
hus. 
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Falun 

Tre byggnadsföretag i Falun under 1800- och 1900-talen belyser den 
varierande finansieringsbilden.l3 För den skola som uppfördes 1820 
hade Kungl. Maj:t liksom i Kalmar beviljat att medel från vakant 
prästtjänst fick tas i bruk. Rektor beräknade att dessa medel skulle 
täcka hälften av byggkostnaden på 4 000 rdr bko. Den andra hälften 
borde bestridas genom vanlig bevillning i stadens båda försam
lingar. De mindre gårdarnas ägare skulle genom dagsverken kunna 
betala sin del. Kyrkorådet biföll förslaget som sändes vidare till 
domkapitlet som också biföll på villkor att landshövdingen inte hade 
någon invändning. För Bergslaget gällde speciella förbehåll. 

Lannermark, som skildrat skolans historia, sammanfattar: 
Redogörelsen visar, hur omständliga alla procedurer var ännu i 
början av 1800-talet, när det gällde kommunala beslut och fram
för allt när det gällde allmänna, kommunala utgifter och utdebi
teringar. Det räckte i här avsett fall, som inte kan betraktas som 
något omfattande ärende, inte bara med de båda församlingarnas 
beslut, utan även domkapitlet, landshövdingen och gruvrätten 
(Bergslaget) måste ge sitt bifall därtill. Att också indrivningen av 
medel till ett skolbygge var förenat med stora svårigheter och 
mycket arbete visar rektor Forslinds uppbördsbok.l4 

Sedan skolan förvandlats till högre allmänt läroverk genom refor
merna på 1850-talet fordrades en ny byggnad. Staden ansåg sig inte 
ha pengar och domkapitlet ville inte äska medel. Riksdagsmän från 
orten tog upp frågan genom motioner i präste-, borgar- och bonde
stånden. Den nya byggnaden förväntades kosta ca 165 000 rdr. Jag 
citerar ur Lannermark: 15 
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Det rörde sig således om helt andra summor än man förut varit 
van att räkna med, och den nya läroverksbyggnaden blev ett av de 
största offentliga byggnadsprojekt, som stadens myndigheter nu 
fick ta itu med. En ny tid hade nära nog plötsligt brutit in, om 
man tar i betraktande förslaget tilllösning av skolbyggnadsfrågan 
1858. Egendomligt nog kunde man i staden ganska snart anskaffa 
medel och utan den omständliga procedur som tidigare måste 
företagas för ganska små belopp, på exempelvis 4 000 rdr bko för 
förutvarande skolhus. 

'k da en 1859/60 beviljade staden 44 000 rdr, och stiftskassan 
~1 

s 1~ t Kungl Mai:ts åläggande anslå ett lika stort belopp. 
maste enIg · ~ d 'Il f"rf d .. knin sbolaget i staden ställde 42 ooo r r tl o ogan e, 
u~:e~nsom ;gentligen skulle ha använts till en_ ny fo~ks~?lebygg
~d vilket belopp var liktydigt med stadens bidrag till. laro~erks: 
n ' d n Riksdagen beviljade staden ett amortenngslan pa byggna e . . . b l . 

d för vilket staden iklädde sig eta mngsansvar. - - -
~e~~~~ :iutet av seklet var det uppe~bart att ~äroverksby~gnaden 
f' t "dde en hel del brister. - - - V1d kolleg1esammantrade - - -
~~k~~des ritningar för en ombyggnad. Ritningarna och .. k~st
~adsförslaget upptog en summa av 186 000 kr?nor - - - ~~llmaktlge 
behandlade ärendet _ - - 1904 och beslöt att lata verkst~lla arbete

stadsfullmäktige uttalade dock, att staden ensafl! .Icke skulle 
~~~ra för kostnaden. På hösten samma år, 1904, beviljade lands
tinget ett anslag på 30 ooo kr. Falu stads sp~rbank anslog 10 000 kr 
ch brännvinsbolaget anslog av dess bespanngsfond 20 000 kr. o . 

Den oklarhet i finansieringsskyldigheten som jag tidigare exemph-
f ade från Kalmar framträder således också i Falun. Och okl~r
~=:en fortsätter att göra sig gällande också vid senare reformtill-
fälle. Lannermark får citeras ännu en gång: . .. o 

Kungl. Maj:t hade genom cirkulär den 18 juni ~927 .gJort fo~ra-
huruvida Falu stad åtoge sig de av 1927 ars n.ksdag ~~re

~~~~na villkoren för en ombildning av läroverk~t till ett hogre 
samläroverk stadsfullmäktige beslutade den 12 apnl 192~ att med~ 
verka till ombildningen av skolan och a_tt godtaga ~Illkoren I 

fråga. stadsfullmäktige förutsatte .e~ellertld, att skyldi~h~ten att 
tillhandahålla erforderliga underv1smngslokaler skulle avlla s~
den allenast i den mån läroverkets byggnadsfond och andra for 
tillgodoseende av läroverkets byg~na.~sb~hov avsedda kassor eller 
andra tillgångar därtill befunnes tlllrackhga. 

Stockholm . . 
Katarina församlings skolai6 i Stockholm har anor tillbaka till 1600-
talet. 1858 kunde den flytta in i en nybyggd skola (som fortfaran~e 
finns kvar, belägen intill kyrkan). Den fi:k for~e~ av en fe~ass1g 
lägre elementarskola. Byggnadens utnyttJande ar mtressant.o Pa ned
re botten låg församlingens folkskola. I huset fanns ocksa re~tors 
bostad (tambur, sal, förmak, rektors rum, barnkammare, sang-
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kammare, kök, kökskammare). Fyrtio år senare togs lägenheten i 
anspråk för skola och rektor fick i stället hyresmedel.J7 

Redan fem år efter skolans färdigställande höjdes genom ett 
kungl. brev 1863 terminsavgiften med 5 kr för varje lärjunge för att 
bilda en byggnadsfond. Det är alltså staten- inte församlingen, som 
ju ägde huset- som tar detta initiativ. Genom ett nytt kungl. brev 
1867 flyttas skyldigheten att bekosta skolhus och och rektorsbostad 
över från församlingen till Stockholms stad. 

Jönköping 

Den läroverksbyggnad som togs i bruk i Jönköping 1867 finansiera
des på ett alldeles speciellt sätt.l8 Man utnyttjade den s.k. Visingsö
fonden, som instiftats på 1600-talet av Per Brahe d.y. och vars dispo
nibla medel kom från ett stort antal skolegodshemman i det braheska 
grevskapet i trakten runt Vättern. 

Då Jönköping 1909 byggde ännu ett nytt läroverk - det som är 
dagens Per Brahegymnasium - fick staden liksom Kalmar överta det 
gamla huset (som blev rådhus). Men samtidigt beviljade staten ett 
bidrag på 50 000 kr och ett 40-årigt lån på 150 000. Som en motpres
tation förband sig staden att bekosta första uppsättningen av erfor
derlig undervisningsmateriel samt att för all framtid kostnadsfritt 
tillhandahålla såväl fullgott läroverkshus som särskilt gymnastikhus 
och lekplan och passande bostad eller i vederbörlig ordning bestämd 
hyresersättning åt rektor. 

Denna förbindelse från stadens sida vore ju meningslös om det 
verkligen var helt klart att städerna hade denna skyldighet. Här lik
som i Kalmar har det handlat om en förhandling mellan stat och 
stad. 

Östersund 

Den ursprungliga trivialskolan hade legat på Frösön. Ett nytt skol
hus inne i Östersund uppfördes 1849.19 

Beslutet hade varit kontroversiellt. Stiftets ledning i Härnösand 
hade varit motståndare till att ett läroverk kom till i Östersund. Dit
tills var Härnösands gymnasium det enda norr om Gävle och man 
fruktade i härnösandskollegiet att om Östersund fick skola skulle 
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U o och Sundsvall och Piteå och Luleå komma efter. Men snart mea . . . 
det blev regeringen som fattade beslutet, mte stlftsledrungen. B~slu-
tet innebar trots detta att byggnaden helt skulle bekostas av stiftets 

byggnadskassa. o o • o 

Redan på 1880-talet böjade arbetet pa att fa till stand en ny bygg-
nad. Men skolans egen byggnadsfond var obetydlig och från stiftets 
byggnadskassa kunde man inte rä~n~ på .något större belopp. S~d~n 
var fattig. En lektor vid skolan, tilhka nksdags~an verkade :or.~a-

med att söka få fram en proposition och motionerade ocksa splv 
~ f'k utan resultat. Men enligt en skrivelse från departementet Ic m~n se 
till att klara sig på egen hand, utan statliga med~l. Och det g]Or~e 
man nu också. Genom att lägga samman anslag fran staden och fran 
landstinget, genom att "låna" ur skolans ved- och ljus.kassa, ge?om 
donation och genom bidrag från stadens sparbank fick man Ihop 
60 ooo kr vilket var den ursprungligen beräknade byggkostnaden. 
Under tiden hade dock kostnaderna stigit. Då - men först då - sköt 
staten till ett räntefritt lån på 15 ooo kr. År 1897 stod den nya skolan 
färdig. . 

Knappt 30 år senare var byggnaden mogen för en genomgnpande 
om- och tillbyggnad. Då hade staden 1928 åtagit sig att förse skolan 
med lokaler och fullmäktige anslog 658 ooo kr i vilket belopp även 
kostnader för inredning och möbler ingick. 

2.1.2. Gemensamma drag i den lärda skolans och 
gymnasiernas finansiering 

Staten i betydelsen av Kungl. Maj:t fattade vid 1800-talets början alla 
väsentliga beslut om den lärda skolans byggnader. Det gällde om 
skolan överhuvud skulle få byggas, vilken omfattning den skulle ha 
och dess arkitektoniska utformning. Däremot överlämnades det åt de 
kyrkliga myndigheterna (församlingarna och domkapitlet) att or~na 
finansieringen och fylla rollen som byggherrar. Staten kunde gnpa 
in genom beslut om höjda terminsavgifter, som skulle gå t!ll e~ 
byggnadsfond, eller bevilja ett räntefritt eller räntebärande lan pa 
ett mindre belopp. Statens agerande följde inget regelsystem utan 
tycks ha varit beroende av motioner och kontakter. Riksdagen fat-
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tade i så fall beslut om lån i varje enskilt fall. Direkta statsanslag var 
ovanliga. 

De kyrkliga myndigheterna visade stor kreativitet när det gällde 
att skaffa pengar. Ulrika Eleonora församling på Kungsholmen i 
Stockholm lämnade gravrätter på kyrkogården som betalning för 
den fastighet man köptezo. Kalmar domkapitel förvärvade en ruin 
från vilken man kunde få byggsten. En annan metod var att ta 
pengar från vakanthållna prästtjänster. Givetvis skaffade man också 
pengar genom kollekter. Ytterligare en metod var att till investering 
använda pengar avsedda för driften. Man tog då pengar ur ljus- och 
vedkassan. Detta var en kassa som huvudsakligen skulle bestrida 
kostnader för belysning, uppvärmning, renhållning och vaktmästare 
och finansierades i sin tur genom terminsavgifter och hyresintäkter. 

Byggnadsfond omtalas vid Katarina skola redan på 1860-talet. 
Enligt 1878 års läroverksstadga skulle en sådan fond finnas vid alla 
läroverk och vara finansierad genom terminsavgifter. Fonden fick 
en särskild styrelse där också den borgerliga kommunen blev repre
senterad med två delegerade.zl Fondens finansiella betydelse torde 
ha varit ringa. Det har inte gått att belägga att den spelade någon 
nämnvärd roll för de byggnadsföretag jag exemplifierat med ovan. 
A v Sixten Samuelssons digra bok om högre allmänna läroverket i 
Uppsala framgår att läroverkets byggnadskassa svarade för endast ca 
l procent av kostnaderna för 1860-talets nya läroverkshus.zz Fonden 
levde kvar "finansierad på samma sätt" ända till 1957, då den över
fördes till kommunernas disposition.23 

Det går inte att finna några fasta principer bakom de statliga in
gripandena under denna period. Staten lagade efter lägenhet. Fanns 
det speciella fonder som Visingsöfonden i Jönköping fick den finan
siera bygget. 

Under 1800-talets slutskede söker staten helt frigöra sig från 
finansiellt engagemang i skolans byggnader och i stället få de städer 
där skolorna låg att ta överbetalningsskyldigheten. Skyldigheten att 
tillhandahålla tomt hade däremot städerna ända sedan 1820 års skol
ordning. Skyldigheten fanns ånyo formulerad i 1859 års lärverks
stadgas 124 §. Vid byggnationen i Falun omkring 1860 beviljade riks
dagen ett anslag som endast motsvarade en fjärdedel av byggkost-
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h ol de domkapitlet att svara för ytterligare en fjärdedel. naden oc a a . . 
Resten ankom på staden att fmans1era. . 

F o h med sekelskiftet 1900 tycks statens och stiftens engage
ran oc 'f o "tt tt 

h lt ha upphört ehuru vissa städer som Kalmar 1 ragasa er a o 
:~nstul~e finnas något lagstöd för statens krav att städerna skulle sta 

för byggkostnaderna. . .. d 
Jag har inte heller kunnat finna någon lag m~d denna mn:bor . 

Däremot finns ett kungl. brev till Stockholm fran den 24 maJ 1867 
fl ttade över skyldigheten att bekosta skolhus och rektorsbos~ad 

;~~ f~rsamlingen till Stockholms stad, alltså till. den borgerh~a 
kommunen.24 (Ansvaret för folkskolans byggnader l Stockholm lag 
dock kvar på församlingarna till 1910). , .. .. , 

Det handlade i landet i övrigt snarast om af~ars~ppgorelser . 
Den stad som ville ha eller behålla ett lärover~ for sma u~gdo~ar 
fick finna sig i att bekosta byggnaden. Statens b~drag kunde ~nskr~n
kas till att till staden överlåta den gamla, av stift .o~~ stat ~mansie
rade skolbyggnaden (Kalmar, Jönköping). En del l for~andl~n~sspe-

··'li'ghet att ställa den kommunala fmansienngen let var statens moJ o 
'llkor för att bevilJ' a nya lärartjänster till skolan. Sa var exem-

som VI 'll zs 
elvis fallet då Uppsala läroverk skulle byggas ti 1912. o 

p I de flesta fall tycks denna överföring av kostnad~ansvaret ?cksa 
ha skett utan stridigheter. Halvseklet från 1880-talet till andra varids-
k . t k att bli tiden för byggandet av de stora palatsskolorna 
nge om . · 'ft h 

inne i stadskärnorna. De intog ofta en dommeran?e ~lats l stl s- o.~ 
länsstaden. Läroverken blev prestigebyggnader l staderna. Och :al~ 
kända arkitekter anlitades (exempelvis Ze~tervall för Norra Latm l 

Stockholm, Ragnar Östberg för läroverket 1 Kalmar). . 
De kyrkliga myndigheterna har vid sekelskiftet helt s~elat ut sm 
Il Enligt 1905 års läroverksstadga återstod av domkapitlets be:o

r~nheter endast att yttra sig över förslag till byggnad och reparatlon 
!v läroverkshus, när bidrag härtill utgår ur stiftets byggnadskassa.26 
Och detta torde ha varit utomordentligt sällsynt. o 

Städerna och de mindre samhällen som under 1900:talet kom att ~a 
realskolor eller kommunala mellanskolor fick alltsa helt svara for 
byggnadskostnaderna, utan bidrag från staten. 
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Ett sådant samhälle var exempelvis Älmhult vid Smålands syd
gräns. Det hade 1900 blivit köping med ca 800 invånare. 1918 beslöt 
kommunalfullmäktige att till en byggnadsfond för en blivande kom
munal mellanskola avsätta en gåva på l 000 kronor jämte vissa reser
verade medel och torgmedeL Jag citerar: 

Sedan kommun enligt en 1919 tillkommen förordning erhållit rätt 
att upptaga nöjesskatt och själv bestämma om dess användning be
slöts - - - att denna skulle tillföras här nämnda fond att användas 
till lokaler för den tänkta skolan.27 

1923 fastställde så Kungl. Maj:t reglemente för Älmhults högre 
folkskola. Fyra år senare blev den kommunal mellanskola. 

Man träffar ibland på ett slags föregångare till de senare inter
kommunala ersättningarna. Landstingen, till vilka ju de kringliggan
de kommunerna som sände elever till läroverksstaden hörde, kunde 
ge bidrag, t.ex. i Falun. Men landstinget kunde också vägra som i 
Kalmar. 

Den "lärda" skolans byggnader, somju ofta drog stora kostnader, 
berördes inte alls av de statsbidrag som 1936 infördes för kommu
nernas och städernas folkskolebyggnader. 

Detta betydde inte att staten var beredd att släppa sitt reglerande 
grepp över denna del av byggnadsverksamheten. Läroverken hade 
ju staten som huvudman. statsbidragsutredningen 1945 anför: 

Det må här erinras att även kommunernas förslag till läroverks
byggnader samt landstingens förslag till sjukhusbyggnader skola 
underställas statliga myndigheters prövning och godkännande, 
oaktat statsbidrag icke utgår till deras uppförande.2s 

Staten återinträdde som finansiär av sekundärskolomas byggnader 
först 1964 efter förslag av den dåtida gymnasieutredningen.29 Och då 
i mycket påtaglig omfattning genom bidrag också till stadigvarande 
undervisningsmateriel. Det var framför allt de dyrbara lokalerna 
och utrustningarna i den senare integrerade gymnasieskolans yrkes
inriktade linjer som nödvändiggjorde den statliga finanansieringen. 

Byggnadsbidrag för de centrala verkstadsskolorna i länen hade 
funnits länge. Byggnadsbidrag för de kommunala yrkesskoloma in
fördes efter riksdagsbeslut 1957.30 En närmare redogörelse för hur 
yrkesskolorna finansierades finns i en skrift av Lars Larsson.3I 
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. n 1952 och 1963 pågick ett förstatligande av 
Under penoden me an d k mmunema som huvudmän. År 1964 

gymnasier som startats me ? t d Genom budgetpropositionen 
:F' t tligats medan 22 aters o · . 

hade 57 ors a d 1 dning av gymnasieutrednmgens 
1964 avbröts denna proce.ss ~e a~ :na gymnasieskolor skulle kom-
förslag,32 vilket tv~~?m m~: ~u~udmannaskapen hade emellertid 
munaliseras. De forandra f' sl'en'ng Denna låg hela tiden 

l -~'" byggnadernas man · 
ingen betyde se 

10
r d . kti'ken oiort sedan sekelskiftet. 

o na vilket en 1 pra OJ 

kvar pa kommuner h vudman att kringkommunerna ge-
Däremot aktualiserade bytet .av uf' k å in och bidra till gymnasie-

. k ala ersättrungar IC g .. k'l 
nom mter ommun f' k avgörande betydelse sars 1 t f siering något som IC . . 
skolornas I~an . ' b nader för de yrkesinriktade lmJer 
för investenngen I dyrbara y.gg h fackskolan från 1970 kom att 
som tillsammans med gymnas~er oc 

. de gymnasieskolan. 
utgöra den mtegrera . k l n blev saoledes kort, endast de 'd :F' gymnas1es o a 

Statsbidragsti en or 't' 
197

8/79·90 avskaf-
h 1984 Genom propos110n · 

20 åren mellan 1:64 oc. · nader redan från 1 juli 1981 men 
fades alla statsbidrag. tl~l skolbygg klingstid till juli 1984 då 
för gymnasieskolan tillamp~des e~ avvec 
den sista statsbidragsutbetalmngen agde rum. 

2 3 Den obligatoriska skolans finansiering 
· · . · 't ycket stort Richard-Antalet folkskolebyggnader har givetvis van m . ambu-

d . f ån 1880-talet 7473 fasta skolor och drygt 3 ooo 
son re ovlsar r ed . l. sin bok om Den svenska folkskolan och 1 ande 33 Bruce r ov1sar f lk k 
er . . att vid slutet av läsåret 1930-1931 var o s o-

dess uppgifter .(1935) d 34 Du Rietz tar i Grundskolans lo-
loma inrymda l 14 741 byggna er. k l r 35 Krupinska redovisar för 
kalresurser (1974) upp drygt 4 700 s 0 0 · 

1983/84 4 826 enheter.36 

De fyra antalsuppgifterna 

7473 - 14741 - 4700 - 4826 
o ex ansionen och den utomordentligt omfattande skol-

~~::~::~:o:ö~\!~g:,:: ~:~:::::~::r:::~:~e~c~råie~~~ 
. . samband med grundskolans införande accentuera e e senngen 1 

utveckling. 
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Det var sedan 1842 församlingen som var skyldig att ordna loka
ler för folkskolan. Finansieringen skedde genom skatt efter fyrk
taJ.37 

Den statliga regleringen bestod av normalritningar och gransk
ning av byggprojekten av statens skolinspektörer sedan 1877. I Stock
holm övertog staden, alltså den borgerliga kommunen, 1910 bygg
nadsskyldigheten från församlingarna. 

Det första initiativet till statsbidrag togs genom en riksdagsskri
velse 1920.38 Den ledde inte fram till något generellt bidragsbeslut 
Däremot ansåg man att det rådde speciella förhållanden i de nordli
gaste, finsktalande församlingarna och under några år i slutet av 
1920-talet och fram till 1932 betalade staten här 60-80 procent av 
byggkostnaderna. Ä ven till skolor i övrigt i Jämtland, Väster- och 
Norrbotten utgick byggnadsbidrag. 

En för framtiden betydelsefull insats för att finansiera skolor tog 
sin början under budgetåren 1933-1936 som ett led i kampen mot 
arbetslösheten. Sammanlagt anslog riksdagen under dessa år 4,8 mil
lioner. Under den följande statsbidragstiden, mellan 1936 och 1980, 
blev denna typ av extraanslag ofta av stor finansiell betydelse samti
digt som den orsakade påtaglig ryckighet i kommunernas möjlighet 
att planera. 

Första gången staten gick in för att generellt bidra till folkskolans 
byggkostnader var 1936 39. 

Bidragen enligt 1935 års beslut delades upp på 25 årliga utbetal
ningar efter beslutsåret Dess konsekvenser i statsbudgeten levde 
därför kvar till 1978179. Bestämmelserna kom senare att ändras efter 
förslag av 1945 års folkskolesakkunniga.4° Nästa stora omarbetning 
ägde rum ett decennium senare. Det var huvudprinciperna i detta 
nya beslut - ett indexerat, regionalt differentierat, skattekraftsrelate
rat enhetsbelopp per kvadratmeter41 som sedan präglade statsbi
dragsgivningen fram till dess den upphörde 1980. Adjektiven i den 
föregående meningen illustrerar hur komplicerat systemet blev. 

Då statsbidragen sedan slopades fr.o.m. 1 juli 198142 hade deras 
finansieringsvärde för kommunerna sjunkit från ca 35 procent av 
byggkostnaderna till ca 20 procent av totalkostnaden. 
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. o ore ivetvis hur de övriga 80 procenten fi-
En väsenthg fraga v g d hur pass stor del som var skatte-

. d av kommunerna, .v.s. r· 
nans1era es . . d F o n går inte att besvara. Det mns kf lånefmanswra . raga . . . 
respe Ive . 'k Ett rimligt antagande är att lånefmanswnng-
ingen .samlad .. statlstl . h lt dominerande. Så hade den varit före 
utom l storstad~rna- var e k miska kriserna 1920 och i början 
statsbidragens tillkomst: IDe e ~no ci'rkula .. r om stark restriktivitet i 

1 t h de lett tll regenngs 
av 1930-ta e la pplaoningen vilket kraftigt bromsat upp skolbyg-den kommuna a u • 
gandet.43 

3. Växelspelet mellan viljan att satsa och nödvändigheten att 
hushålla 

Mänska! vill du livets vishet lära, 
så hör mig! Tvenne lagar styra 

~~tta liv. Förmågan att begära 
.. den första. Tvånget att försaka . . . ) 
~r d d Erik Johan Stagnelius, L1ljor z Saron ( 1823 ar en an ra. 

d t har framför allt under efterkrigstiden, tagit i an
Skolbyggan e ' t . arna har haft en sådan omfatt-
språk betydand~ beloppd~:vi~:~~fv stått för mer än en mycket be
ning att staten, aven om . b volym och !å
gränsad del av kostnaderna, genom re~~er~~gf~; h;;~tora samllälls
nemöjligheter för kommune~a satt grans 

resurser som fick tas i ansprak. ch ofta också 
En mängd faktorer påverkar lokalkostnadernas - o 

lärarlönesummans - utveckling: 

Antal byggnader . ta 
Klassrummens specialsalarnas och bmtrymmenas y 
Antal specials~lar i förhållan~e ti~l antalet klassrum 

.. · (bel" gmngsmdex)44 

Salarnas belagg~mg( h aJärmed förbunden ledningsdragning) Salarnas utrustmng oc 
Val av konstruktionssätt 
Driftekonomi 

Hur skollokalernas differentiering tillåtits svälla oc~ det sto~ad~~
ståndet av specialsalar med låg beläggning ökat ytåtgangen oc an-
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genom tillåtits ta ekonomi i anspråk är en fascinerande historia om 
olika ämnens och lobbygruppers framgång. Här kombineras arvet 
från den lärda skolans kemi-, fysik- och biologilaboratorier och 
samlingssalar (aulor) med grundskolomas hemkunskapslokaler, ma
skinskrivningssalar, tekniksalar, skolrestauranger och expeditioner 
för exempelvis kuratorer, skolpsykologer, studierektorer och yrkes
vägledare. 

En beskrivning av hur de olika specialsalarna växte fram i folk
skolan finns i Bruces tidigare nämnda bok om Den svenska folksko
lan.45 Han skriver där om framväxten av textilslöjd, träslöjd, skol
kök, teckning, gymnastik, bibliotek, skolbad, läkarrum, tandläkar
rum, expedition, lärarrum, samlingssal, materialrum, kapprum, om
klädningsrum, naturkunnighetssal, lärarinnerum, rum för metall
slöjd och rum för pappslöjd, vaktmästarbostad och lärarbostad. Se
nare - efter Bruces tid - tillkom uppehållsrum för eleverna, skol
verkstäder för de praktiska klasserna inom enhetsskola och 1962 års 
grundskola, datasalar och arbetsrum för lärare. Under och efter kri
get spelade bestämmelser om skyddsrum en stor roll. 

Etableringen av specialsalar kompletterades 1949 med bestämmel
ser om gruppdelningar i modersmålet, hembygdskunskap och ma
tematik. I slöjd och hemkunskap fanns sådana bestämmelser sedan 
1920. Genom 1949 års bestämmelser introducerades kravet på grupp
rum i skolan, vilket utökade det tidigare beståndet av specialsalar. 

År 1931 fanns 27 706 klassrum, 8 722 specialrum och 10 856 andra 
rum i våra folkskolor.46 Sammanställningen visar vilken betydelse
full roll specialsalarna spelade för byggkostnaderna. De egentliga 
klassrummen utgjorde bara 59 procent av antalet rum. 

Det finns inte möjlighet att i denna korta uppsats beskriva de olika 
specialsalarnas historia vilket vore en inspirerande skolhistorisk 
uppgift. Den handlar inte bara om etablering utan också om avveck
ling. Specialsalar som försvunnit är t.ex. tvättstugorna för hemkun
skapen, skolverkstäderna och maskinskrivningssalarna, filmsalar 
som fanns i vissa skolor före videons tid och de stora naturaliekabi
netten i många läroverk.47 Detsamma gäller de mycket stora stifts
bibliotek som funnits integrerade i vissa äldre gymnasiebibliotek. 
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l å hur specialsalar även helt oför-
Jag skall ~e endast :~~:~:~rutö~er att de tar yta i a~språk) men 

utsett kan pa:~rka ko f' . llt katastrofala initiativ till slut stop-också exemplifiera hur mansie 

pas. .. .. . .. ·n d äldsta specialsalama. Den var ocks~ 
Lokal för traslojd hor tl e l d fraon 1936 Det var en sal l .. · d · folksko an re an · 

statsbidragsberattlga . l h vlade och skruvade. I SÖ:s skolhusrap-
vilken man ursprunglige~ y .. .. 'd i rundskolan (1983) rekom-
port Lokaler för utrustm.ng .~?dr slloJ Dge blir ett populärt tillskott. 

k o var 1 sloJ sa ama. 
menderas ~ sa svar krin ' rkesinspektionen ingriper, och 
Följden bhr o at~ damm yr ~~ å;g~ljonbelopp i slöjdsalarna. En
spånsugar far mstalleras t~ m 20 millioner kronor. Uppräknat 
bart i Stockholm kostade etta ca f' 5 % av grundskoleeleverna) 
till riksnivå (Stockhol~ ha~ un~~ ;r om närmare 400 millioner 
handlar enbart denna hlla msta a lon 

kronor. bl' betydande felinvestering undveks dock. ~r 
Vad som ~~nnat l en .. "ksverksamhet med inlärningsstudiO. 

1964 hade SO startat .. en ~?rs~Ö för perioden fram till 1975 att 750 
I petita för 1969170 fores ar. l kolor skall utrustas med inlärnings
grundskolor och 230 gymnasm .a s d . trustning beräknades till 

d f" en stud1o me v1ss u 
studio. Kostna en or .. 

1 
d 

50 
m Vad detta dessutom s b'd g fores ogs me -10• 

125 ooo kronor. tats l ra . form av lokalytor, ledningsdragnin~ar, 
skulle kosta komm~ne~a l reinvestering) framgår inte. Men kaplta
underhåll och avskri~mng ( k 

11 
de kommunala kostnaderna 

liserar man räntan pa lokalytan s u e 
o · o eriod 

tredubblas pa en tiOarp · f' h skolkostnaderna utvecklas är 
De avgörande fakto~erna ~ .. rf~~ har kostnadskontrollen alltid 

byggnadernas antal oc yta. o faktorer Här kolliderar också in tres-. · 'ktad å 3·ust dessa tva a · . 
vant mn P .. H.. kapas rubrikerna 1 pressen. o ft d matiskt satt. ar s o 
sena pa ett o a ra l .. het Fler skolor gör ocksa f" "Id ar och e ever nar . . 
Fler skolor ger ora r k 1 "kar lokalkostnader och lärarlb-. d Men fler s o or o . 
klasserna mm re. o . ens företrädare sätter stopp. Fler speei
nekostnader och hushallnm~ .. .. · rofessionalitet och 
alsalar tillfr~dsställer lär~rkar:ns a=.e:~~~:t~aderna var mycket 
möjliggör viss laborato~ever sa:n förlora hemkänslan i de stora 
stora och eleverna ansags av manga 
ämnesrumsskolorna med sina centralkapprum. 
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Jag skall på ~kolb}'g?nadspolitikens område försöka belysa det 
spel so~ Stagn~lius sag mom metafysikens värld, spelet mellan mak
ten att onska stg förbättringar å ena sidan och nödvändigheten att 
hushålla å den andra. Jag skall koncentrera mig på 1900-talets senare 
hälft. 

Det som mest driver upp skolans lokalkostnader är givetvis om 
s.ko~huse~ byggs på fel ställe, byggs för en utbildning som efter en 
tid mte langre efterfrågas i tillräcklig grad (t.ex. den verkstadstek
niska utbildningen inom gymnasieskolan) eller behålls trots att elev
underlaget försvunnit. Eftersom staten under hela 1900-talet i stort 
sett svarade för lärarnas lönekostnader och lärarantalet blir beroen
de a~ hur pass stora och spridda klasserna är hade staten ett uppen
bart !ntress~ ~v. a~t k?ntrollera etableringen av skolbyggnader men 
ocksa att ta Irntiativ till nedläggning av för små skolor. 

Andra världskriget ledde till den första besparingsutredningen 
som direkt fick uppdraget att avveckla skolbyggnader. Resultatet 
blev 2 568 nedlagda skolor och utbyggnad vid 121, alltså en nettoef
fekt på 2 447 avvecklade skolor.48 

. Utredningen fick ingen efterföljare. Skolväsendet utsattes således 
mte för de "dödspatruller" som blev fruktade i samband med för
svarsutredningar då regementen skulle läggas ner. I stället organi
serad~s rationali~eringsverksamheten som en stående uppgift för SÖ 
och for den statliga skolinspektion, som fanns sedan 1860 och som 
1:58 o.rganiserades som länsskolnämnder. Då den statliga skoladmi
rnstratmnen lades ner 1990, försvann också denna statliga kostnads
bevakning. 

Som hus~ållningsåtgärd hade den varit mycket framgångsrik. 
Bruce redovisade 14 741 skolor omkring 1930. Du Rietz redovisar 
4 700år 19~4. ~et är en av de mest dramatiska förändringarna i vår 
byggnadshistona, med stora kulturella återverkningar. Karl Lind
blom belyser i en annan uppsats i den här boken de nedlagda skolor
nas historia. 

. ~koln~dläggningar skedde naturligtvis också på kommunala ini
t~ativ. Har var besluten svårare eftersom de skulle fattas av de poli
tiker som ville väljas om av de "drabbade". Men ibland var fakta 
oemotsägliga. I Stockholm exempelvis avvecklades under tioårspe-
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rioden 1985-1995 ca 100 000 kvm. (motsvarar ca 20 medelstora LM
skolor) trots att lokalerna samtidigtfick ta emot 6 000 nya elever och 
ca 20 ooo nya fritidshemsbarn. Men i spelet om lokalkostnaderna led
de inte detta till att klasser kunde minska eller lärare få högre lön. 
Pengarna måste läggas på upprustning av de ~terstående lok~lerna 
eller användas för att klara allmänna sparbetmg. Det fanns mgen 
garanti för att de stannade inom skolsektorn. 

Vid sidan av antalet skolbyggnader är ytåtgången per elev den av
görande faktorn för skolans lokalkostnader. Här har statens roll 
varit dubbel. 

Dels har man strävat efter att starkt höja standarden i de ofta usla 
hus som folkskolan inhystes i under 1800-talet. Det har skett genom 
att ta fram normalritningar och beskrivningar redan 1865 och sedan 
förnyade 1878 och 1920 och därefter genom oerhört o~attande ar
betsinsatser från SÖ:s sida. I petita för 1962/63 skriver SO: 

Inom skolbyggnadsområdet har arbetet med d~talJanvisningar för 
skolbyggnadsplaneringen avslutats: Dessa anVIsrn.nga~ behandlar 
utformning och utrustning av praktiskt taget samtliga 1 en skolan
läggning ingående lokaler. 

Det skedde också genom att kommunernas ritningarna granskades 
inom SÖ. Då SÖ:s normerande verksamhet upphörde i samband 
med att statsbidragen avskaffades omvittnades i många remissyttran
den 1979 den betydelse denna verksamhet haft för den höga och jäm
na byggnadsstandarden i svenska skolor, något som verifieras vid en 
jämförelse med de fristående skolor som etablerats sedan dessa nor
mer försvann. 

Dels har staten haft en stark strävan att hålla kostnaderna under 
kontroll. Statens representanter kom därför att med tiden främst 
uppfattas som hinder för kommunala byggambitioner. Statens re
striktion har från 1950-talets inflationskris inte enbart gällt de egna 
anslagen till statsbidrag utan också- av samhällsekonomiska skäl -
de kommunala kostnaderna. Genom den samtida byggnadsregle
ringen fick nämligen skolinvesteringarna sig tilldelade en s~rs~ld 
kvot i riksdagens årliga budgetbeslut Genom dessa kvoter pa nks
nivå vägdes behovet av skolbyggande mot exempelvisabehovet av i~
vesteringar i bostäder. Den totala byggkostnaden (bade statens b1-
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dragsandel och kommunernas kostnad) måste rymmas inom denna 
s.k. investeringsram. Utan statligt beslut om bidrag fick inte kom
munerna ta upp lån. Det var endast - vilket var mycket sällsynt -
om kommunen hade råd att skattefinansiera en hel skola som man 
kunde kringgå det statliga greppet. 

De statsbidrag som infördes för folkskolan 1936 utgick som pro
cent av kostnaderna (det fanns dock ett takbelopp), vilket givetvis 
var en farlig metod som uppmuntrade höga kostnader. Dessa stats
bidrag hade också, liksom de senare fram till1950-talets totala bygg
reglering, karaktären av stimulansbidrag. Det var inte då som det 
senare blev förbjudet för kommunerna att bygga lokaler som inte 
var statsbidragsberättigade. Det fanns ännu ingen total investerings
ram. 

1945 års statsbidragsutredning49 förde resonemang om specialsa
larnas omfattning. Mot varandra stod likvärdighet och kostnader -
alltså det klassiska dilemmat. Vid en skola med endast 6 klasser ut
gick statsbidrag för ett specialrum, i regel naturkunnighetsrum. Vid 
12 klasser eller fler fick man också bidrag till teckningssal och nå
gon gång samlingssal. Jag citerar: 

Besparingssakkunniga ha i detta sammanhang anmärkt, att det 
givetvis i så fall kunde göras gällande, att specialrum med bidrag 
av statsmedel borde få anordnas även i mindre skolor, och att, då 
så ej vore fallet, byggnadsbidrag ej alls borde utgå för berörda 
ändamål. Häremot kan dock den invändningen resas, att special
rummen i en stor skola komma till betydligt större användning än 
i en mindre, ävensom att anordnandet av dylika utrymmen i en 
mindre skola skulle draga oproportionerligt stor andel av de tota
la byggnadskostnaderna.so 

Utredningen föreslog ingen ändring. Beträffande lärarrum, expedi
tioner och bibliotek skulle man fortsatt vara mycket restriktiv. (Men 
inget hindrade alltså ännu kommunerna att bygga ändå, utan statsbi
drag.) Redan genom 1944 års budgetproposition hade ett sådant sti
mulansbidrag införts för skolbespisningslokaler. Samma år blev lä
karmottagningar statsbidragsberättigade.sJ Man var positiv till att 
göra skolbad statsbidragsberättigade men avstod då 1941 års befolk
ningsutrednings socialpedagogiska delegation avstyrkt med hänvis-
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. fll att man där behandlade frågan och att det gälld~ att ordna 
mng \ d ··T heter för hela folket- en närmast klassisk typ av 
bätt~e ~ ~;r l:tt skj'uta upp en fråga till avlägsen framtid. 
motlvenng . 1 tt bygga billi Å 1954 återkom riksdagen med en sknve se om. a . -

r k l Den resulterade i stor aktivitet, bl.a. l en ny statsbl-
gare s o or. 't' sz som lade grunden för bidragets konstruktion för 
dragspropos1 1on D rt ts 
det återstående kvartsseklet till dess odet avskaf~ades. . epa emen -
chefen anförde som övergripande mal att statsbt~raget. 

bör vara så avpassat, att det ger ett btdragsundkerlag. somll 
- - - f" f ån ekonomisk synpun t rattone 
motsva~~r k<;>stna~~f~:n o:a:i;igt tillgodoser skäliga krav från 
skolan~ag~nmg, nkt - - - Ett tillfredsställande resultat i det av
undervtsnmgssynpu · · · d t kolbygg
seendet kan kan endast nås genom forskmng mom e s 
nadstekniska området. 

Men forskningen var vid denna tid lika obetydlig som nu. Före~ra
gande konstaterar dock att själva statsbidragssystemets utforrorung 

ger: . db · d av skol-vissa möjligheter att stimulera till det ne nng?n e t 
b;~gnadskostnaderna, s<;>m med hänsyn till investenngsutrymme 
är en uppenbar nödvändighet. 

Remissinstanser som Byggnadsstyrelsen hade ansett det föreslagna 

enhetspriset för högt 
Härvid utgår man från den allmänna erf~renhete~, at~. byg.?nadsd 

standarden för skolbyggennki må~g~. fa~ ~t~~~v:~d~~~%~n ~=d 
som från allmänna synpu ter ar ons v 
hänsyn till tillgängliga resurser. . 

F" dragande bedömde att bidragsunderlaget skulle komma att hgga 
i~:~ närmaste 19 procent under den tidigare nivån, alltså en mycket 

kännbar besparing. Men: . . .. 
Jag vill understryka, att syftet med en dylik nedpressmng. sjalv
f 11 t . te är att åstadkomma någon motsvarande krympmng av 
~ ~b m nadskvoten utan ___ att försöka utvinna ett så stort antal 

s k~nJ~!ter som möjligt inom de disponibla resursernas ram. 

D~ är en intressant argumentering. Principbeslutet om nioårig s~ol
likt är fattat. Enhetsskolan byggs ut över hela lande~ .. Yrkesutbt~d

~ingen får statsbidrag enligt förslag i samma proposttlon. Inflati0-
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nen låg på omkring 8 %. I det läget skulle skolan knappast kunna 
räkna med att få högre investeringskvot Det gällde i stället att få 
fler skolbyggen att rymmas inom kvoten annars skulle köerna av 
väntande och irriterade kommuner öka. Men nedskärningarna var 
~ontroversiella och regeringen fick inte igenom hela sitt program i 
n.ksdag~n. M~n ha?e bl~a. velat ta bort statsbidragens indexering, 
vilket VId en mflation pa 8-10 procent om året naturligtvis snabbt 
skulle gjort deras värde illusoriskt. 

I budgetpropositionen två år senare bedöms trots detta de nya re
glerna leda till en besparing på 15 procent. Enligt SÖ:s petita för 
1964/65lyckades också detta. 

I budgetpropositionen 1957 hade framlagts ett besparingsförslag 
av helt annan långsiktig betydelse än de tidsförskjutningar eller pro
centförändringar som nyss beskrivits. Jag citerar: 

Det är emellertid min uppfattning, att kommunerna bör allvarligt 
sträva efter att i större omfattning tillgodose en del av sitt skol
byggna~sbehov g~nom uppförande av paviljonger. Särskilt gäller 
detta storre samhallen där dessa byggnader bör kunna få ökad 
användnir:g ~om k~mplement till befin~liga skolor och för att fylla 
behovet pa lagstadiet Det utomordentligt stora lokalbehovet inom 
skolväsendet för lång tid framåt och de begränsade resurserna 
som s.tå till b~~~ för att tillgo~o~e detta, gör det növändigt att 
utnyttja alla moJhgheter att förbilliga skolbyggnadsverksamheten. 

Hade detta genomförts konsekvent - vilket inte skedde - hade skol
byggnadernas utseende och standard påverkats kraftigt för decennier 
framåt. Det är intressant att detta uttalande av departementschefen -
det hade ju inte formen av någon bindande bestämmelse - överhu
vud inte kommenterades i statsutskottets utlåtande över propositio
nen. Det är ett belägg på perspektivlösheten i mycket av riksdagens 
ställningstaganden vid den tiden. Den uteblivna debatten kan natur
ligtvis också ha ett samband med att man förväntade sig koalitions
regeringens snara avgång, vilket också skedde ett par månader se
n~re. Ett sto~ antal paviljongskolor kom dock att byggas efter spe
Ciella statsbidragsregler (ett enhetligt belopp på 325 kr/kvm, ej in
dexb~ndet). Efter ett decennium hade dock standarden höjts så pass 
kraftigt att det inte längre fanns någon skillnad mellan dessa s.k. 
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provisoriska och de permanenta lokalerna.5~ Nu - 40 år senare -
borde det vara en intressant utvärderingsuppgift att studera hur des
sa skolor fungerat, ekonomiskt och pedagogiskt. 

3 .l. Flera andra "hushållnings" -initiativ kan nämnas 

1960 behandlades ett förslag om att inrätta en central skolbyggnads
beredning av samma slag som den centrala sjukvårdsberedningen. 

1964 diskuterades möjligheter att ha skollokaler i bostadshus, ett 
förslag som dock avvisades av både SÖ och depar~ement~chef~n. 
Senare kom daghem i stor utsträckning att byggas pa det sattet hk
som många fristående skolor av montessorityp i våra dagar växt 
fram ur dessa lägenhetsdaghem. .. 

1966 infördes fleråriga investeringsrarnar efter SO: s förslag· 
Byggindustrialiseringsutredningen (den hade dett~ he~ska na~~) 
pekade på svårigheterna med gemensa~ .upphandh~g for fler~. nar
liggande projekt, när det bara fanns ettanga ramar mom skolvasen
det Man måste få till stånd en samordning med bostadsbyggandet 
och annan serviceinvestering i ett område. Vi befinner oss nu i den 
tid då miljonprogrammet står för dörren. . 

Samma år, 1966, hade SÖ utfärdat ändrade lokalnorrner som m
nebar att nettogolvytan i nybyggda grundskolor skulle komma att 
minska med 4 procent fr.o.rn. 1968/69. Ur budgetpropositionen 1967 

citerar jag: 
Som en ytterligare åtgärd i syfte att med tillgängliga resu~ser ök~ 
antalet nytillkomna skollokaler vill ö;erstyrelsen an~~la att I 
princip inga s.k. överkostnader- d.v.s. mga kostnader utover ~en 
vid statsbidragsbeslutet beräknade summan - - - kommer att till
låtas fr.o.m. budgetåret 1967/68. 

1968 överlämnades den s k riksbygglådan. 
1969 bedömde SÖ att skissgranskningen-frivillig på grundskolan 

men obligatorisk på gymnasiestadiet - lett till femprocentig be
sparing. Samma år infördes vid skolbyggandet Svensk standard. 

1976 införs i bidragssystemet en spärr för "dolda" kvalitetsför
bättringar. Detta hängde samman med att de index som reglerade 
statsbidraget och som utgick från ett basbelopp från 1956 var så 
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konstruerat att det inte justerade för produktivitetsförbättringar. 
Och nu ville man förhindra denna "vinst" som skolorna kunnat 
göra. 

I prop 1977178 läggs förslag om s.k. flexibla lösningar (saxat sche
ma, förhyrning av lokaler, inbyggd utbildning). 

Det går inte att se något partipolitiskt mönster i alla dessa bespa
ringsinitiativ. Den stagnelianska avvägningen är lika aktuell för de 
rent socialdemokratiska regeringarna som för koalitionsregeringen 
mellan socialdemokraterna och bondeförbundet eller de borgerliga 
regeringarna 1976-1982 och 1991-1994. Det var en borgerlig reger
ing som 1981 kommunaliserade skolbyggnadskostnaderna, det var en 
socialdemokratisk som 1991 kommunaliserade hela skolan. 

3.2. Den glömda skolreformen 

Ovan har jag exemplifierat olika åtgärder för att bringa ner kostna
derna. Men det expansiva trycket- önskan att förbättra skolans fy
siska miljö - var naturligtvis hela tiden starkt. Det fanns hos de pe
dagogiskt engagerade, som sökte en miljö där man bättre skulle kun
na arbeta mot skolans mål. Det fanns hos de fackliga organiationer
na, som ville förbättra arbetsmiljön för sina medlemmar. Det fanns 
hos kommunalpolitiker särskilt i mindre kommuner, där en ny
byggd skola var något som lyfte samhället. Det fanns hos yrkesin
spektionen. Det fanns i mindre utsträckning hos föräldrar som hade 
sin egen skoltids gamla skolor som referenspunkt. Och det fanns un
der hela seklet en opinion som talade om skolpalats och kommunala 
skrytbyggen. 

Ett avgörande expansionsbeslut-och överhuvud en av våra mest 
genomgripande skolreformer - var utökningen av standardytan för 
klassrum. 

På en ritning över Kalmar högre allmänna läroverks byggnad 
från 1933 kan man konstatera att knappast något rum i hela byggna
den är lika stort som något annat. standardmått var ännu okända. 
Mätt med våra nutida förväntningar var även de större klassrummen 
mycket små, cirka 35-49 kvadratmeter var vanligt. 
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Klassernas storlek varierade lika starkt. I realskoleklassern~ 36-~8 
elever, i de högsta gymnasieringarna, där utkugg~~garn~. gJOrt sm 
verkan, var storleken ofta 8-15, i grekgrupperna annu farre. Man 
kan säga att de varierande rumsstorlekarna i läroverken var ganska 
väl anpassade till de lika varierande klasstorlekarna. Men utrymmet 
var utomordentligt begränsat för de stora realskoleklasserna. .. 

1946 års skolkommission hade föreslagit mycket starkt utoka~e 
ytor per elev. Med 35 elever i klassrum på 45 kvadratmeter hade JU 
varje annat arbetssätt än s.k. katederundervisning varit ~möjligt. 

I de normer SÖ fastställde 1955 var ytan för ett v~nhgt kl~ssrum 
utökad till 60 kvm för mellan- och högstadiet. Det mnebar 1 grova 
drag en 20-procentig expansion. 

Den skall ses tillsammans med att klasstorl~ken sen~re ge~om 
grundskalebeslutet maximerades genom eott delmngstal pa 30, vilket 
oftast resulterade i en högsta klasstorlek pa ca 27 elever. 

Sammantaget innebar dessa två beslut enligt min mening den mest 
radikala förbättring av skolans arbetsmiljö. som någ~nsin g:nom
förts. Den är lika betydelsefull som den. är h~et omsknve~.' Pafrest
ningen på det finansiella systemet b~ev ~1vetv1~. st~ ra och vax te. ytter
ligare genom att samtidigt skolphktstlde? fo:langde: o~h mtag
ningen till gymnasierna sköt i höjden. De aterhallande ~tgarde~ som 
jag tidigare belyst skall ses i samband med. den helt avgorande msats 
som beslutet om nya klassrumsnormer utgJorde. 

Det har förts en argumentering för ännu större ytor per elev 
skolorna. Man kan urskilja två linjer. 

Krupinska visar i sin undersökning från 1980-talets början 54 en 
ytåtgång av 15,7 kvm BTA55 per ele~. Ytan per elev i svenska skolor 
var visserligen betydligt större än 1 engelska skolor (9 kvm/el~v), 
norska skolor (11,5 kvm/elev) eller danska skolor (11,4 kvm/elev l 3-
parallelliga skolor). Men den väsentliga jämförelsen görs med 
antalet kvadratmeter per anställd i svenska kontor och motsvarande. 
Denna uppgick till 30-40 kvm. Det låga kvadratmetertalet i skolo~na 
ses av Kropinska som ett arv från folkskolans ursprung som fattig-

skola. 
Argumentet utgår från resurstillgångens ~ändlighet, ~·v. s.'. att 

ytorna i skolan skulle kunna utökas utan att nagot annat (larartathet 
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eller lärarlöner) behövde minskas eller investeringskvoten till sko
lor höjas och till bostäder minskas. De som motsatte sig ytexpansio
nen hävdade att problemet tvärtom var att lokalerna tilläts kosta för 
mycket och därför drev ut andra och viktigare insatser ur skolan. 

En vanlig argumentering för institutionslokalemas mängd kan il-
lustreras av ett inlägg vid ett symposium om Våra skolhus 1986.56 

Den fysiska miljön för skolans verksamhet d.v.s. själva skolbygg
naden och skolgårdsmiljön kan om den ges en väl genomtänkt ut
formning utgöra en pedagogisk resurs som i olika avseenden kan 
underlä}ta och även förstärka skolans möjligheter att nå läropla
nens mal. 

Man utgick ifrån att specialiserade lokaler höjde undervisningskvali
ten. Såvitt känt finns dock inga forskningsbelägg för att så skulle 
vara fallet. Tvärtom har anförts en ganska omfattande erfarenhet av 
motsatsen. För att kostnaderna för skolor med institutioner skall bli 
någorlunda rimliga måste nämligen skoloma göras stora. Först då 
får institutionerna i en högstadieskola en tillräcklig beläggning. Den 
relevanta frågan blev därför vilken pedagogisk resurs en mindre 
skola med färre institutioner erbjöd i jämförelse med en stor skola 
med institutioner (och centralkapprum). I de fristående skolor som 
på 199~-talet växer fram är man väl medveten om denna frågeställ
ning. A ven om köerna till många skolor är långa önskar man ofta 
inte utöka elevantalet över en viss gräns, som man uppfattar som 
viktig ur pedagogisk synpunkt. Inom det statsreglerade, kommunala 
skolväsendet hölls - som jag tidigare påpekat - denna frågeställning 
aldrig levande. 

Den av Lars du Rietz i SIA-utredningen lanserade iden om hem
rumsskolor var ett försök att tackla detta dilemma. Initiativet- och 
flera liknande som beskrivs i denna bok - representerar den tredje 
vägen mellan besparingar och fördyringar, nämligen förbättringar 
inom samma kostnadsram. 

En fördyring var resultatet av ett beslut som inte togs. 1974 hade 
såväl SIA-utredningen som Bamstugeutredningen57 föreslagit att 
fritidshemsverksamheten skulle integreras i skollokalerna, vilket 
skulle ha lett till stora rationaliseringsvinster - och också pedago
giska vinster. Men något bindande beslut togs aldrig på 1970- eller 
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1980-talen. I stället byggdes fritidshem bredvid skolor som stod 
tomma när fritidshemmen var igång. Först 1990-talets reformer med 
skolbarnsomsorg ledde till den åsyftade samordningen, men då hade 
flera hundra millioner slösats bort på onödiga specialbyggnader för 

fritidshem. 
Några jämförande utvärderingar relaterade till olika skolbygg-

nadsutformningar, där man sökt se om om det fanns några påtagliga 
samband mellan institutionsutbyggnader och skolans måluppfyllelse 
har dock såvitt jag kunnat finna aldrig utförts av den pedagogiska 
forskningen. Det är möjligt att de är svåra att genomföra. Men det 
handlar dock här om att felinvesteringar i milliardklassen kan ha 

riskerats. 

4. Det stora paradigmskiftet. Bolagisering och skolan som 
hyresgäst 

Under 1980- och 1990-talen omorganiserades i betydande utsträck
ning fastighetshanteringen i både stat och kommun. På den statliga 
sidan avvecklades 1991 Byggnadsstyrelsen och i stället bildades bl.a. 
två aktiebolag, Vasakronan och Akademiska hus. Finansdepartemen
tets ESO-grupp föreslog 1988 att en intern hyresmarknad skulle 
skapas inom kommunerna. 

Staten har genomfört en utvärdering av sin nya fastighetsorgani-
sation.ss Man konstaterar där att det främsta problemet med refor
men varit brister i principerna för att fastställa hyror för ändamåls
fastigheter. Med det menas fastigheter där hyresgästen har starkt 
begränsade alternativ till den aktuella lokalen, vilket j~ gäller. för 
kommunala skolor (fristående skolor kan däremot välJa lokalise
ring). I sådana fastigheter bör enligt utredningen hyran utformas 
som en s.k. komponenthyra, d. v .s. med separata överenskommelser 
för de delar av hyran, som avser kapitalkostnader, driftkostnader 
och underhållskostnader. Den del av hyran som motsvarar kapital
kostnaderna bör bestämmas enligt en s.k. nominell metod, där 
grundtanken är att hyran skall falla över tiden. Jag citerar: 

En sådan genomgång av hyreskontrakten är viktig för att undvika 
framtida konflikter. Den behövs därför att hela systemet med 
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uppdelning i fastighetsägare och hyresgäst förlorar i legitimitet 
om inte hyresgästerna vet vilka principer som bestämmer den 
hyra de skall betala. 59 

Någon motsvarande utvärderingen finns inte på det kommunala pla
net och inga försök i den vägen skall naturligtvis göras här. Däre
mot är det utomordentligt viktigt att ur historisk synpunkt uppmärk
samma vad som ägde rum. Utom i detta avsnitt, som utgör en ex
emplifiering från Stockholms kommun, belyses det också ur delvis 
andra aspekter i en artikel av Eva Hjortendal-Hellman. 

De två senaste decennierna har präglats av en omfattande refor
mering av den offentliga sektorn. Detta har bl.a. inneburit att ett 
helt nytt sätt att hantera lokalkostnader etablerats. För skolväsendet 
har det medfört en radikalt ny situation. Skolor som kanske varit 
vana vid att betrakta lokaler som en gratis nyttighet har plötsligt 
funnit att hyreskostnadernas utveckling varit den betydelsefullaste 
delen av deras lokala budget. 

Det var tre skeenden som logiskt inte hade med varandra att göra 
men som i många kommuner kom att flätas samman och i efterhand 
framstå som en enda förändring. 

Dels övergick man i ett stort antal kommuner till att kraftfullt de
centralisera det ekonomiska ansvaret för skolenheterna - löner och 
material - ut till de olika rektorsområdena. Detta var ett led i den 
fortgående reform som inletts av SlA-ntredningen på 1970-talet. Till 
det lokala ansvaret fördes också i stor utsträckning fastighetskostna
derna som dittills i de flesta fall hanterats centralt av skolstyrelsen, 
kommunstyrelsen eller fastighetskontoret. En vanlig modell i kom
munerna hade varit att skolkontoret beräknat kostnaderna varefter 
motsvarande belopp formellt satts upp i den lokala skolans budget. 
Modellen hade inneburit att inga som helst incitament funnits för en 
rektor att hushålla med lokaler vilka framträtt som en gratis resurs. 
Den förändring som nu genomfördes bedömdes överlag positivt av 
skoloma som dessutom- efter 1991 års avreglering av statens grepp 
över organisationen - kunde minska exempelvis klassernas storlek 
genom att hushålla med lokaler. I många fall kunde detta stöta på 
praktiska svårigheter men det var dock en ny möjlighet som nu 
öppnats att hantera ekonomin. 
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Dels infördes ett internhyressystem som omöjliggjorde den gamla 
dåliga vanan i många skolstyrelser at~ reglera .. b~dgetsald~t ~en~m 
att skjuta upp nödvändigt lokalunderhall och dangenom pa Slkt of~r
störa fastighetskapitalet Ä ven detta var en förändring som s~ vitt 
känt välkomnades av de professionella inom skolan, däremot givet
vis inte alltid av skolpolitikerna som nu tvingades balansera budge-
ten med betydligt känsligare utgiftsposter. . 

Dels infördes samtidigt i många kommuner en ny hantenng av 
kapitalkostnaderna. Dessa utgör drygt 50 procent av de totala lokal

kostnadema.60 
Det är denna senare förändring som är av intresse i detta sam-

manhang och som jag skall uppehålla mig vid i det följande .. 
Genom att ansvaret för den totala skolbudgeten - som pg nyss 

angav - i de flesta kommuner decentraliserades till skolenheterna 
hade det nu blivit öppna slussar mellan hyrorna, lärarantalet och 
klasstorlekarna. Vilket betydde att hyrespolitiken blivit en integre
rad del av skolpolitiken och skolomas pedagogiska miljö. 

Den tidigare som naturlig ansedda kopplingen mellan vad en skola 
faktiskt kostat att bygga och hålla modem - vilka kapitalkostnader 
den medfört - och det belopp som skulle tas upp i budgeten - vad 
skolstyrelsen alltså hade att betala utöver drift oc~ löp~nde und~rhåll 
_ revs genom reformen upp. Kopplingen hade v1sserh~en .aldn.g va~ 
rit exakt. Man hade ändrat intermäntor eller/och avskr1vmngst1der I 

kommunen. Men nu revs den upp radikalt. Det var varken en själv
kostnad eller ett s.k. marknadsvärde som togs fram utan ett poli
tiskt-administrativt beräknat och bestämt belopp. Det kunde vara 
lägre än självkostnaden, vilket innebar att den reella kostnaden be
lastade någon annan del av kommunens budget. Men det kunde också 
vara större - och mycket större - när man åsatte sedan länge slutbe
talade skolor ett kapitalvärde som nu för andra gången skulle för
räntas och avskrivas genom hyran. 

Krupinska redovisar en sammanställning av kommunernas kost
nader för lokalemas drift och underhåll i början av 1980-talet. Be
träffande den tredje faktorn, kapitalkostnaderna, citerar jag: 

Ä ven kapitalkostnaderna kan starkt variera beroende på skilda 
redovisningssätt Man kan använda sig såväl av nominell som 
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nuvärdes~etod. Från 1985 har kommunförbundet föreslagit en 
real annmtetsmetod som har till syfte att förenkla redovisning av 
kostnaderna. Alla dessa metoder ger skilda värden som ·· o ... rot.. 

0 
ar svara 

att Ja ora. - - - m man vill få grepp på storleksnivån på total-
kos~naderna bör man ha i åtanke att - - - lägga till 50-250 % för 
kapitalkostnaderna. 61 

Nu .kasta~e man alltså loss från kopplingen till kommunens reella 
kapitalutg.~:ter. Man började tillgripa en metod som kunde innebära 
att man hoj~e skolornas lokalkostnader utan att lokalerna förbättra
deos · ~ch d~r denna fördyringen kunde uppställas som ett politiskt 
mal, vilket Jag senare skall visa. 

4.1. Händelseförloppet i Stockholms kommun 

I n~gr~ kommun~r, t.ex. Stockholm, genomfördes dessutom en bo
lagtsenng av fastighetsförvaltningen. Skolbeståndet i Stockholm om
fattade omkring 175 skolor med en samlad yta av cirka 1,2 millioner 
kva?ratmeter.o Det var därmed ett av landets absolut största samlade 
fa~tlghetsbes~nd alla kategorier. I Stockholm överfördes också_ till 
~ktllnad .. mot 1. andra kommuner - inte bara förvaltningen utan också 
aganderatten till ett bolag, SISAB (helägt av kommunen). 

~eformens innebörd kan belysas genom följande utdrag ur en PM 
ang~ende "~kolfastigheter i Stockholm AB: s (SISAB) hyror för skol
fastigheter, 62 författat inom stadens finansförvaltning. 
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Beslut om bildande av SISAB fattades av kommunfullmäktige den 
17 december 1990. (Uti: 326) I samband med bolagets bildande vär
~erades de av staden till bolaget överförda 167 skolbyggnaderna63 
till 3 ?00 mkr och de pågående upprustnings- och reparationsarbe
tena t.~ll 4?3 mkr. Marken kvarblev i stadens ägo och uppläts med 
t<:m!ratt till bolaget. Bolagets aktiekapital fastställdes till so mkr 
pagaende arbeten 463 mkr tillfördes bolaget som ägartillskott och 
b~ggn~derna betalades med en revers till staden på 3 ooo mkr. Vid 
vardenngen ~~ byggn~~erna- som ägd~ rum före fastighetskri
s~n - efterstra~ades frarost en hyresniva som skulle ge hushåll
nmgseffe~ter pa skolstyrelsens lokalefterfrågan. Med den gjorda 
ko.nstruktiOnen räknades med en kvadrarmeterhyra på i genom
srutt 650 .kr?nor per kvm. Det förutsattes att de byggnader som 
kunde ,~r~s~~llas, genom de eftersträvade hushållningseffekterna 
skulle foradlas d.v.s. utnyttjas för annan verksamhet genom ex-

tern uthyrning/försäljning. Genom dessa inkomster skulle en upp
rustning av skolbyggnaderna kunna ske. - - - Sedan SISAB bilda
des har den genomsnittliga hyran per kvm ökat från förutsatta 650 
kronor per kvm år 1990 till 829 kronor per kvm år 1995 (ca 27 %). 
- - -Under den tid som SISAB verkat har utvecklingen på "lokal
marknaden" varit negativ. Hyrorna på kontorslokaler har från 
1991-1995 sänkts med 25-30% medan SISAB:s hyror ökat med ca 
20 %. Det synes nu finnas motiv för en sänkning av hyrorna till 
SISAB och därmed en avlyftning av stadens budget 64 

skolbyggnadernas hyressättning var nu inte längre en fråga där den 
ursprungliga investeringskostnaden eller senare ombyggnadskostna
der spelade någon roll. I stället kom man att utgå från ett som "rim
ligt" postulerat hyresbelopp - rimligheten sågs i förhållande till 
lokalhyror i allmänhet- och räknade så baklänges fram ett kapital
värde på husen. 

Då kommunens skolfastigheter i Stockholm såldes till SISAB 
åsattes de, vilket framgick av citerad PM, av kommunen ett pris på 
3 000 millioner kronor. (Den utredning som låg till grund för beslu
tet hade däremot i sina kalkyler inte upptagit någon kostnad alls). 
Värderingen gjordes på uppdrag av finansavdelningen. Jag citerar: 

De kapitalkostnader som där (i utredningen, förf:s anm) anges 
omfattar inte ersättning till staden för de till bolaget överförda 
skolbyggnaderna. En sådan ersättning måste dock enligt kammar
kontoret och finansavdelningen av flera skäl utgå. Bland annat 
bör staden kräva avkastning på sitt i skolbyggnaderna nedlagda 
kapital för att åstadkomma en hyresnivå som medför hushåll
ningseffekt i lokalanvändningen. - - - Någon värdering av skol
byggnaderna har inte genomförts varken av utredningen eller av 
fastighetskontoret. De värden som för närvarande finns att tillgå 
är de bokförda värdena samt nuvärdena.65 

De bokförda värdena var cirka 1500 millioner. Nuvärdena uppskat
tades till cirka 7 500 millioner. Staden kom som nämnts att stanna 
för 3 000 millioner, ett belopp som således inte hade något att göra 
med stadens "i skolbyggnaderna nedlagda kapital" utan är ett på be
slutad hyresnivå framräknat och avrundat belopp. Man bedömde 
helt enkelt att en viss hyra var lämplig för att pressa skolstyrelsen 
till avveckling av skollokaler. Av den så beslutade hyresnivån kunde 
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byggnadens värde räknas fram baklänges. Detta värde hade inget 
med det ursprungligt nedlagda kapitalet att göra, inte heller med 
"marknadens" eventuella värdering av husen. Någon sådan marknad 
förelåg ju inte heller. 

Inga externa lån belastade vid försäljningstillfället finansförvalt
ningen just för skolorna. I stort sett hade 35 procent finansierats 
med statsbidrag (av grundskolor byggda mellan 1936 och 1981, av 
gymnasier byggda mellan 1964 och 1984), resten var direktbetalt 
med skattemedel. Med hänsyn till stadens finanser var det likgiltigt 
om reversen till bolaget skrevs på 3 000 millioner, 7 500 millioner 
eller o kronor. (Möjligen kan man säga att reversens storlek påver
kar stadens förmögenhet och därmed kreditvärdighet.) Några ex
terna kapitaltjänstkostnader förelåg ju inte. Räntan på reversen mås
te i realiteten staden betala själv och till sig själv via höjda anslag till 
skolstyrelsen. Då reversen sattes på 3 000 millioner med 13,5 o/o ränta 
fick SISAB en räntekostnad på 405 millioner att betala till staden. I 
gengäld måste bolaget belasta skolstyrelsen med motsvarande hyres
del vilket i det närmaste innebar en fördubbling av skolstyrelsens 
lokalkostnader. För att kunna betala hyran utan påverkan i övrigt på 
styrelsens arbete borde den fått motsvarande budgetökning av staden 
(detta skedde givetvis inte eftersom avsikten just var att påverka 
rationaliseringarna). 

Sedan många decennier slutbetalade skolor belastades genom den
na operation återigen med kapitalkostnader (som ju inte fanns längre 
för staden) och utan hänsyn till att staten - ej staden - betalat cirka 
en tredjedel av investeringarna. statsbidragen, utbetalade för att 
förbilliga skolans lokalkostnader, förlorade därigenom sin verkan. 

Norra Real exempelvis, ett gammalt läroverk, färdigt 1890, hade 
med gymnastikhus kostat 652 500 kronor. Södra Latin från 1891 kos
tade 938 000 kronor. Nu åsattes de ett värde på respektive 34 och 43 

millioner kronor (vissa ombyggnader och reparationer hade dock 
gjorts under de gångna decennierna), vilket skolstyrelsen hade att 
förränta via hyran till SISAB. De urspungliga investeringskostna
derna är givetvis ekonomiskt ointressanta idag men de belyser att 
stadens "i byggnaderna nedlagda kapital" inte var något rättesnöre 
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för värderingen ens om man räknade upp ursprungsvärdena med 
inflationen. 

Exemplet från Stockholm åskådliggör på ett slående sätt två för-
hållanden: 

Dels framgår hur hyressättningen nu blivit en del av politiskt
administrativa beslut. Den speglar inga reella utgifter för stadens 
del. (Däremot givetvis för skolfastighetsbolaget). Staden hade inga 
kapitalkostnader alls för sitt åldriga fastighetsbestånd på skolområ
det De räntor och amorteringar skolstyrelsen betalade som en del 
av hyreskostnaderna via det helägda kommunala bolaget blev därför 
en ren inkomst för stadens finansavdelning. I princip skulle samma 
belopp sedan bli en utgift för samma stad när den fastställde skolans 
budget. skolstyrelsen måste ju få möjlighet att betala den fördubb
lade hyran.66 

För de högre fastighetskostnaderna måste skolstyrelsen således i 
sin tur få ytterligare budgetmedel av staden. Men resultatet av denna 
rundgång blev att hela budgeten blåstes upp. skolväsendet framstod 
för medborgarna som betydligt dyrare än tidigare. Dessutom för
ryckte eller omöjliggjorde givetvis den politiskt bestämda hyres
sättningen67 alla såväl nationella som internationella jämförelser av 
de totala skolkostnaderna. Olika kommuners olika policy påverkade 
också starkt de interkommunala ersättningarna liksom bidragsbelop
pen till de fristående skolorna. Det blev dyrt för Stockholms krans
kommuner att sända elever till stadens gymnasieskola. Det blev där
emot utomordentligt fördelaktigt att lokalisera fristående skolor till 
staden. Se nedanstående tabell! 

Kommunal prislista för några kommuner och gymnasieprogram 
1998. Kr/elev 
Program Malmö 

Barn-Fritid 45 100 
Byggnads 64 600 
Energi 58 700 
Hantverk 55 500 
Hotell o Restaur 67 400 
Livsmedel 69 400 
Media 56 700 

Lund Göteborg 

64 829 52 800 
107 644 89 100 
86 543 78 975 

104 641 79 100 
66 887 68 600 
90 314 76 000 
59 249 61 800 

Stockholm 
59 000 
89000 
93 000 
82 000 

103 000 
103 000 
106 000 

Median 

50150 
86 018 
78975 
79100 
68 000 
76 000 
61800 
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Dessa stora skillnader i utbild . . 
Malmö och Stockholm - k b run~~kostnader -Jämför exempelvis 

.. an ara 10rklaras av d l'k 
n~s ~att att prissätta sina lokaler H .. . e o OI a kommuner-
VIa Interkommunala ers"tt . . yressattrungen paverkar därmed 
· a nmgar och f · k 1 b' rungsmöjlighetema i en h l . ns o e Idrag starkt utbild-
D l f 

e region. 
e s ramgo ~ .. d . ar or et andra klart att det k o 

avsikt att fördyra lokalem D ~ sa var en medveten 
följande sätt: a. etta uttrycktes I ovan citerade PM på 

Vid vä~dt;ringen av byggnaderna - - - .. 
hyresmva som skulle e h o • efterstravades främst en 
ningens loka/efterfråga/ ushallnmgseffekter på skoljörvalt-

"Hushållningseffekter" o t dk 
k as a oms genom h" 

ompenserades fullt ut utan k d ogre hyror som inte 
bl . s apa e ett besp · ev en eufemism för fö d . anngstryck. Begreppet 
terligare budgetmedel s~:~~;~r~=~n~ åstadk.oms ?enom att de yt
stora men inte så stora som h re .. k ~ o lan VIsserligen var mycket 
naden skulle resultera i stö y ~ ~ng~rna. Om inte mellanskill
roböcker måste den kom rre un ervisrungsgrupper eller färre lä-

D . penseras genom avv kl' 
et fmns starka ska"l -~"" o .. ec mg av skollokaler 

l 
1or att asatta skolo k · 1 .. · 

s ag. Det ökar j'ämförbarh t r apita varden av detta 
1 o e en om skolan må t o 
er pa marknaden. Det öka ···~-1'·· b s e ga ut och hyra loka-

l . . r Jauuor arbeten med d f. o 
omas Situat10n. Det ök k 1 . e nstaende sko-

värde. ar s o styrelsemas msikt i byggnadernas 

~~toden var också mycket fram ån . .. 
politiska målet att nå husboll . g gsnk, matt mot det uppställda 

a rungseffekter St kh 1 avvecklade ca 100 000 k d · oc o ms skolstyrelse 
k va ratmeter skoll k 1 ( 

s olor) trots att elevantalet t o a er motsvarar ett 20-tal 
tidigt lokalintegrerades i skol::g och trots att fritidshemmen sam-

Nackdelen med metoden Ii . . . 
t~~l - dels i att den spolierar aTI!er ~ .v~lket Jag. str~x skall återkomma 
forelser, dels i att den l o t mo~hgheter till Internationella j'äm-
b · a er undervisnin 't · . 
h starkt beroende av ra·· t fl k . gssi uatiOnen I våra skolor 

. n e u tuatwner o h f · avskrivningsregler. c astighetsekonomiska 

För närvarande (1999) ta·· k 
Sis c er trots allt sk 1 

AB:s kostnader SISAB · 0 ornas hyror inte 
. Investerar och renoverar nu i större ut-
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sträckning än vad staden ger hyresgästerna budgetmedel att betala. 
Över tre milliarder, alltså mer än det ursprungliga värdet, har nu 
lagts ner i renoveringar av det hårt nerslitna fastighetsbeståndet. 
Bolaget ingår emellertid i en koncern Stockholms stadshus AB - och 
bristema kan täckas inom koncernen. En liten del av skolbyggna
dernas underhåll har ett par år inte finansierats via kommunalskat
ten utan via överskott inom något annat bolag, alltså - tillspetsat ut
tryckt- via exempelvis de hamnavgifter Stockholms båtägare betalat 

till Stockholms Hamn AB. 
Likheten är påfallande med dornkapitlens kreativa finansiering av 

de gamla läroverken somjag belyste i ett tidigare avsnitt. 
En redovisning kommun för kommun av processen med hyres

höjningar lades fram av Ola Sigvardsson och Pia Skagermark i en 
helsida av DN Special den 25 januari 1997. Jag citerar ur avslutning-

en på artikeln: 
Införandet av marknadshyror är i grund och botten ett led i den 
maktstrid som ständigt pågår inom kommunerna. Med draghjälp 
från marknaden lyckades fastighetsförvaltningarna framställa sig 
som potentiella vinstmaskiner. De stärkte sina positioner mot 
"tärande" områden som t.ex. skolan. 

Under tiden 1991 till 1994 steg enligt deras redovisning kommuner
nas kostnader för skolans lokaler med ca l 283 765 ooo kronor, sam
tidigt som insatserna för undervisning sänktes med ca l 604 200 000 

kronor. 
Artikeln har stor konkretion och fick ett massmedialt s.k. genom-

slag men kan lätt ge en missvisande bild då författarna inte håller i 
sär den kostnadsökning, som var föranledd av att man höjde kapital
värdena, från den som berodde på omfattande renoveringar och ny
byggnation av skolor. I Stockholm exempelvis har som jag nämnde 
ovan renoveringarna nu uppgått till större belopp än de ursprung
liga kapitalvärdena. Inte heller är det riktigt att tala om marknads
hyror på skolområdet där vi ju oftast har både sälj- och köpmonopol 
på specialiserade lokaler. (En annan sak är att man som i Stockholm 
kan ha bestämt sig för att följa områdets kontorshyresnivå. Men det 
är ett politiskt beslut, har inget med någon marknadssituation att 

göra). 
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Däremot finns givetvis en marknadsränta och kommunernas in
temränta kan av psykologiska skäl inte avvika alltför mycket från 
denna. Och det är räntan som bestämmer huvuddelen av kapitalkost
naden. 1990 sattes den som jag angett till 13,5 procent i Stockholm. 
I dag är långa marknadsräntan cirka 5 procent. Skolornas lokalkost
nader har därför de senaste åren kunnat sänkas betydligt - alterna
tivt stora upprustningar har kunnat göras utan hyreshöjningar. 

Samma belopp som 1990 förräntade tre milliarder förräntar nu 
drygt åtta. Att lokalkostnaderna-och följaktligen skolornas hyror
av detta skäl sjunkit kan en kommunstyrelse ha utnyttjat till att sänka 
anslaget till skolan. Detta har då ofta i debatten felaktigt tolkats som 
besparingar på skolan. Men ränteförändringen kan givetvis också ha 
utnyttjats på motsatt sätt, till att öka insatserna i skolan. 

Vad förhållandet således illustrerar är vad räntenivåerna genom 
det nya hyressystemet betyder för skolan. Om skolorna i Stockholm 
nu värderas till sex milliarder (de ursprungliga tre plus renovering
ar för tre) skulle den ursprungliga kapitaltjänsten uppgått till 810 

millioner. Nuvarande räntenivå ger cirka 300 millioner. Om vi gör 
ett tankeexperiment och antar att hälften av kapitalet (det som åtgått 
till renoveringarna) är externt upplånat har räntans förändring sänkt 
stadens externa utgifter med cirka 250 millioner om året, tillräckligt 
för att finansiera ytterligare 750 lärartjänster. En motsvarande ränte
höjning i ett annat konjunkturläge skulle teoretiskt framtvinga en 
besparing i samma storlek. 

Detta ränteberoende är - så långt jag har kunnat finna - en aldrig 
förutsedd och genomdiskuterad följd av nyordningen. Motsvarande 
inflytande av räntan på bostadsmarknaden har däremot stått i fokus 
för politiken och staten har under efterkrigstiden sökt hantera kon
sekvenserna genom olika dyrbara regleringar för att hindra att rän
tehöjningar drabbar hyresgästerna. Men skolorna är inte medlem
mar i någon hyresgästförening. De höga lokalkostnaderna i Sverige 
har alltså delvis- under det senaste decenniet - sin grund i politiskt 
beslutade principer för hyresnivåer. Men även bortsett från detta 
var redan dessförinnan de i statistiken redovisade lokalkostnaderna 
exceptionellt höga i Sverige. Följande diagram visar kostnadsfördel
ningen inom OECD 1994. 
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k d . 38 o/o av totalkostnaden. 

ostna er, ca . .. l d åstått dyra svenska skolan 
Det har varit vanhgt att fork ar~ enk pl olf der m m 68 Lärartät-
d d h" lärartäthet och fna s o ma l . . . 

me ess . oga. .. samtidi t är lärarlönerna internatiO
beten är VIsserligen hog m~~ kg skolmåltider och läromedel 
nellt sett relativt låga. Och na svens a o kostnader Däremot är de i 
och skolskjutsar rör trots allt ganska sma d . o pp till 36 
skolbudgetarna redovisade svenska lokalkostna erna pa u 
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procent såvitt känt utan motstycke i andra delar av världen. (De fak
tiska kostnaderna kan givetvis vara desamma trots det men de redo
visas på annat sätt). För några år sedan hade jag möjlighet att stude
ra fastighetskostnadens andel av skolbudgeten i Toronto i Kanada, 
en stad av ungefär samma storlek som Stockholm. Den utgjorde 7 
procent, att jämföra med över 30 procent i Stockholm. 

Det är därför rimligen detta redovisningssätt som förklarar en 
betydande del av den svenska särställningen. Och av lokalkostna
derna motsvarade före den nu beskrivna utvecklingen kapitaltjänst
kostnaderna cirka hälften, vilket är det samma som omkring 15 pro
cent av den totala skolkostnaden. Om denna kostnad - vilket är van
ligt i andra länder - inte redovisas i skolbudgeten - husen är kanske 
slutamorterade och inte åsatta några nya politiskt bestämda värden 
eller så syns räntor endast i en annan del av den kommunala budge
ten - verkar givetvis landets skolväsen kunna drivas betydligt billi
gare än det svenska. 

För närvarande tar Skolverket hänsyn till fastighetskostnadernas 
osäkerhet och söker undvika jämförelser som sveper över olika ty
per av kostnader och olika länder. Men historiskt sett har det inte 
varit så. I den skolpolitiska debatten - i press och riksdag och peda
gogisk forskning - har den bristande observansen på lokalkostna
dernas komplexa natur lett till att svensk skola med sina underbe
talda lärare utmålats som sällsynt dyr och den s.k. lärartätheten har 
framhållits som den i stort sett enda förklaringen till detta. 

5. Sammanfattning 

De relativt sett höga kostnaderna för svenska skolbyggnader har
som denna uppsats sökt visa - sin grund i tre förhållanden. 

Dels innebar satsningen på institutioner och instititionskrävande 
ämnen (som det exceptionellt dyra ämnet hemkunskap) en mycket 
stor ytåtgång per elev. 

Dels har - särskilt genom det senaste decenniets renoveringar -
många svenska skolor fått en utomordentligt god fysisk arbetsmiljö. 

Att svensk skola på grund av dessa förhållanden framstår som dyr 
lokalmässigt är helt riktigt och relevant vid en internationell järn-

so 

förelse. Däremot finns starka skäl att ifrågasätta det kloka i att man 
en gång satsade på de stora, centraliserade institutionsskolorna. 

Men därutöver finns ett tredje förhållande: en hantering av kapi
taltjänstkostnaderna i Sverige som höjer våra kostnader så att hela 
jämförelsebilden förrycks och den skolpolitiska debatten .?m vad 
som kostar vad i skolan snedvrids. Och som dessutom utsatter ut
bildningen för räntans fluktuationer. 

Man har i debatt och pedagogisk forskning missat det helt avgö
rande: att man redovisar lokalkostnader på olika sätt i skilda länd~r 
och vilka stora belopp - en tredjedel av skolbudgeten - det dar 
handlar om. 

Det är också tveksamt om vi vill ha en skolsituation där ränteut
vecklingen tillåts få det starka genomslag på skolkostnaderna so~ 
den kan få i dag när gränsen mellan lokal- och lärlönekostnader ar 
upphävd i skolornas budget. 

Noter 
1 Alla jämförelser av lokalkostnader mellan ?lika kommm;er. är vansk

liga eller helt omöjliga på grund av de skiftande redovisnmgssyste
men. 

2 sou 1999:98 s. 28 
3 Manuskripten till Orrings tal och artiklar upptar tio. dossierer i Rfks

arkivet Han berörde dock i alla dessa tal nästan aldng skolans fystska 
utform~ing och endast ett par gånger frågan om lokalkostnader och 
stora och små skolor. 

4 Publicerat i Rapport 33:1965från Byggforskning~n. I ~am~a Rappo;t 
finns också de invändningar mot Strängs bespa~mgsdtrekttv som da
varande generaldirektören Hans Löwbeer framforde. · 

s sou 1974:53 
6 sou 1974:42 
7 Se exempelvis Grundskolans lokalresurser. ytbild.ningsdeparteme~tet 

1974:3 och Utbildningshistoria 1998, Årsbocker 1 svensk undervis
ningshistoria 188 

8 Hudiksvalls trivialskola reparerades exempel":is under J 70G-talet .helt 
med kollektmedel. Se Arvidsson, Stellan, Hudiksvalls laroverks htsto
ria (1951) s. 283 ff 
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9 Richardson, Gunnar, Kulturkamp och klasskamp (1963) s. 65 
10 Areen, Ernst, I Storskolan i Kalmar I (1923) s. 103 ff 
11 En överintendent för statliga byggnader fanns sedan 1697. År 1819 

förvandlades tjänsten till ett ämbetsverk, omorganiserades 1918 till 
~yggn~dsstyrelsen, som i sin tur lades ner 1993 då den stora bolagiser
mgsdnven svepte fram över stat och kommun och födde de nutida 
bolagen Vasakronan, Akademiska hus m.fl. 

12 Göranson, Kalmar högre allmänna läroverks nya byggnader (1933) 
13 Lannermark, Valter, Falu läroverk (1985) s. 225ff 
14 L:annen_nark, a.a. s. 228 Ett annat exempel på hur enskilda landshöv

dmgar mgrep ger Stellan Arvidsson i sin bok om Hudiksvalls läro
verks historia s. 283 ff 

15 Lannermark, a.a. s. 230 ff 

16 Om Katarina skola se Björling, Curt, Katarina skola (1913) 
17 Att skolor var kombinerade med bostad för rektor eller överlärare var 

vanligt i Stockholm. Eftersom dessutom vaktmästarbostad var regel 
speglar en jämförelse av lägenhetemas utformning och storlek på ett 
åskådligt sätt tidens klassamhälle 

18 Om lönköpings skolor se Åberg, Göran, Högre allmänna läroverket i 
Jönköping (1991) 

19 Om Östersunds skolor se Jakobsson, Hans, Östersunds elementarläro-
verk (1974) 

20 Kungsholmen vid sekelskiftet s. 16 

21 Wennås, Olof, Uppsats i Utbildningshistoria 1998, s 15 
22 Samuelsson, Högre allmänna läroverket i Uppsala (1952), s. 400 f. 
23 Prop 1957:122, SU 1957 nr 104 
24 Björling, a.a. s. 282 
25 Samuelsson, a.a. s. 513 
26 Thelin, Bengt, Exit Eforus (1981) 

27 Bidrag till Älmhults historia (1950) s. 92 

28 sou 1945:25 s. 59 
29 SOU 1963:42 Prop 1964:171 
30 Se SOU 1954:11, prop 1957:122, SU 104 

31 Larsson, Lars, Industri- och hantverksutbildning under två sekel 
(1999) Otryckt manus vilket kommer att publiceras som vol 194 i ÅSU
serien 

32 sou 1963:42 
33 Richardson, a.a. s. 244 
34 Bruce, a.a. s. 91 
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r 35 
36 
37 
38 
39 
40 
41 
42 
43 
44 
45 

Grundskolans lokalresurser s. 57 
Krupinska, Jadwiga, Hur är det med skolhusen? SÖ (1987) 

Richardson, a.a. s. 77 
Se bakgrundsteckning i Folkskolans historia, del 5 s. 202 ff 
Se SOU 1934:47 och prop 1935:174. 

sou 1945:25 
Prop 1957:122, SU nr 104 
Prop 1979/80:90 
Se Folkskolans historia, del 5 s. 199 ff 
Om beläggningsindex se Grundskolans lokalresurser s. 117 ff 

Bruce, a. a. s. 96 ff 
46 Bruce, a.a. s. 100 
47 Löwegren, Naturaliesamlingar och naturhistorisk undervisning vid 

läroverken, (ÅSU 1974) 
48 sou 1940:36 s. 39ff 
49 sou 1945:25 
50 so u 1945:25 s. 28 f 
51 Prop 1944:193 
52 Prop 1957:122, SU nr 104 
53 Prop 1959:82 
54 Krupinska, a.a. s. 22 ff 
55 BTA = bruttoarea, d.v.s. ytan inklusive ytterväggar 

56 Våra skolhus, s. 22 
57 SOU 1974:53 resp. SOU 1974:42 
58 SOU 1997:96 Lokalförsörjning och fastighetsägande 

59 sou 1997:96 s. 19 
60 I dag är mediankostnaden för s~olans lokaler 537 kr/kvm e~~lus~ve 

städkostnader. Därav utgör kapitalkostnaden 302 kr, resten ar dnft, 
underhåll och administration. Förvaltningsnyckeln 98. Svenska Kom
munförbundet. 

61 Krupinska, a.a. s. 37 
62 Stockholms stad, Lars Anjou PM 1995 0810 
63 Några byggnader ägdes av andra kommunala bolag. 
64 Promemorians jämförelse med kontorshyror är irrelevant eftersom 

SISAB:s hyror inte är marknadshyror. De är i princip självkostnadshy
ror med det viktiga tillägget att ägaren, staden, ju själv bestämt kapi-
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talkostnaden. Att SISAB:s hyror stigit kraftigt var en självkl ~Td 
den omfattande upprustningen i miljardklassen. ar o J av 

65 Gemensamt tjän~~eutl~tande, kammarkontoret och finansavdelningen 
1?,9tto. 05 02. En vardenog genomfördes senare av 22 fastigheter på det 
sa Jag angett ovan. 

66 ~~~~::d::t;~ fö~~ljningen, har uppkommi~ mycket stora reella kapital
nader ~.. o r .s e~ genom stora renovenngsarbeten men dessa kost

. . orelag mte da den tidigare nämnda köpesumman fastställdes.' 
67 Pohtike~ _beslutade givetvis inte om varje enskild skolb 

f;s\tiaJ 1~~k1~ besl?,tet låg .i ~tt skolomas värde och där~~~a~~:{;~t 
det. u e heraknas utifran en tänkt hyra, som var normal i områ-

68 Exempelvis Marklund, Sixten, Skolan förr och nu, s. 169 
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Olle Engquist: 

SAMSKAPS-skolorna* 

l. Bakgrund 
Det är lika bra att från början slå fast, att Samskap inte var benäm
ning på en viss typ av skolor. Samskap var namnet på en organisa
tion, som hade till syfte bl.a. att medverka till ett "ekonomiskt, 
ändamålsenligt och framtidsinriktat" skolbyggande. Vi ville helt en
kelt bygga billiga och bra skolor, som kunde användas även när nya 
krav skulle komma att ställas på byggnaderna. 

Bakgrunden var alltså väsentligen av ekonomisk natur. Vi som 
byggde skolor under 60-talet fann, att det var mycket svårt att hålla 
byggkostnaderna inom bidragsunderlaget. Förordningen 1957:318 

om statsbidrag till skolbyggnader kommenteras på annan plats i 
denna skrift. Ä ven om beräknade kostnader enligt villkoren för sta
tens bidragsgivning alltid höll sig inom ramen visade det sig ofta, att 
de verkliga kostnaderna blev högre. Och ändå tillhörde skolpalats 
och skrytbyggen en förgången tid. I sin uppsats "Med avsikt att för
bättra, förbilliga eller fördyra" låter Sven-Åke Johansson (s. 11-12) 
finansminister Gunnar Sträng ge sin syn på skolbyggnadskostnader-

nas utveckling. 
Grundskolans genomförande under 60-talet ställde mycket stora 

krav på nya skolbyggnader. Redovisade behov kunde inte på långa 
vägar rymmas inom de årliga investeringsramar, som riksdagen 
fastställde. Kortsiktigheten i ramarna medförde också en osäkerhet 
och ryckighet i planeringen. I Malmös ytterområden och i de när
maste förorterna tillkom i snabb takt nya bostadsområden, och det 
var nödvändigt att bygga skolor för att möta lokalbehovet i dessa. I 
det läget blev det naturligt, att skolstyrelserna i regionen lyssnade 

* Framställningen i denna uppsats bygger till största delen på mina egna minnes
anteckningar och på stencilat och PM som jag efter pensioneringen inte förmått 
göra mig av med. I några fall hänvisar jag till tryckta källor. 
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till signalerna i 1967 års statsverksproposition, där finansministern 
vidareutvecklade sina tidigare tankar och ställde i utsikt fleråriga 
förhandsbesked om statsbidrag. 

Några skolchefer i sydvästra Skåne hade vid den tiden börjat dis
kutera, hur man skulle kunna samverka på skolbyggnadsområdet 
När sedan Kungl Majt:s regleringsbrev i maj 1967 lovade förmåner 
som t.ex. förhandsbesked om vissa villkor uppfylldes, kände vi, att 
vi kunde gå vidare. I september samma år bildades det ganska in
formella samarbetsorganet SKAP av skolcheferna i Bara, Burlöv, 
Malmö, Staffanstorp och Trelleborg. SKAP stod för Samverkan, 
Kommuner, Arkitekter och Pedagoger. Organisationen hade följan
de syften: 
• att genom interkommunal samverkan bidra till att organisera den 

stora efterfrågan på skolbyggnader i länet; 
• att söka organisera relationerna mellan beställare och producent, 

d.v.s. upphandlingen; 
• att genom byggherresamordning åstadkomma den byggnadsvo

lym som kontinuitet i efterfrågan och produktion krävde; 
• att genom samverkan mellan kommunernas skolbyggnadsplane

rare, arkitekter och andra konsulter samt pedagoger ge form åt 
skolbyggnader som passade för framtidens skola. 

Ganska omgående måste organisationen byta namn efter ett hotfullt 
påpekande från Föreningen Svenska Kompositörer A v Populärmu
sik. Och då tog vi namnet SAMSKAP, SAMverkan mellan sydväst
skånska Kommuner, Arkitekter och Pedagoger. Samarbetet formali
serades under hösten, och en ledningsgrupp bildades. Den utsågs av 
skolstyrelserna och bestod av skolstyrelsernas ordförande och vice 
ordförande samt skolcheferna. 

Från början gällde det huvudsakligen att samplanera och sam
ordna skolbyggandet för att i sann "strängsk" anda uppnå ekonomis
ka vinster. 

Långa serier och användande av standardmaterial och prefabrice
rade byggelement skulle bidra till att vi kunde pressa ner byggkost
naderna. 
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Redan vid den första överläggningen stod det klart, att vi skulle 
söka även andra fördelar. Behövde skollokalerna verkligen se ut 
som de i princip alltid hade gjort? Hur skulle byggnaderna utfomms 
för ett mera ekonomiskt användande? Kunde vi med ekonomiska, 
byggtekniska och- inte minst- pedagogiska argument börja disku
tera med skolöverstyrelsen (SÖ) om lokalnormer och bidragsunder-

lag? 
Samtidigt arbetades det inom SÖ med ett standardiseringsprojekt, 

den s.k. Riksbygglådan, och det hade börjat saluföras ritningar på 
BASK-skolan. Dessa lösningar verkade intressanta men kanske inte 
alltid de bästa för våra syften. 

Vi kände mycket snart, att vi behövde pedagogernas hjälp och 
beslöt att erbjuda lärarna att delta. Detta skulle bli den verkliga möj
ligheten för pedagogerna att påverka skolornas miljö och funktion. 
I det pedagogiska utvecklingsblockets arbete hade många gånger 
lokalernas utformning känts som en begränsning. Vi stod inför en 
ny läroplan för grundskolan. Vilka krav skulle den komma att ställa 
på lokalerna? Nu fanns en chans till förändring och förnyelse. 
I Malmö hade år 1964 startats ett av de första pedagogiska utveck
lingsblocken. Vi knöt ett antal lärare från utvecklingsblocket och 
"medlemskommunerna" till oss för att arkitekterna redan från bör
jan skulle möta pedagogernas krav. Omvänt var tanken, att lärarna 
skulle inse vilka problem konstruktörerna hade att arbeta med. 

Med tiden kom tyngdpunkten i arbetet att förskjutas från det tek
nisk-ekonomiska mot det pedagogiska utvecklingsarbetet. 

2. Idemässiga utgångspunkter 
Pedagogiskt utvecklingsarbete 
Samskapsskolorna kom ofta att bedömas utan att man tog hänsyn till 
den ideologiska grund de vilade på. Det är därför rimligt att några 
inslag i den pedagogiska debatten belyses här. 

Inom pedagogiska utvecklingsblockets ram samverkade Malmö 
skolstyrelse nära med skolstyrelserna i Stockholm och Göteborg. 
Även i dessa städer pågick utvecklingsarbete på skolbyggnadsområ
det, och utbytet av erfarenheter var intensivt. 
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Det var främst ett försöksområde inom utvecklingsblocket, som 
skulle få betydelse för Samskap. Det benämndes från början Sam
verkan, men döptes senare om till VGL (Växlande Gruppstorlek och 
Lagundervisning). Samverkansförsök förekom på grundskolans 
samtliga stadier och i de gymnasiala skolformerna. Erfarenheterna 
från verksamheten på lågstadiet, ledd av den dåvarande lågstadie
konsulenten, fick en avgörande betydelse för utformningen av den 
första samskapsskolan, Apelgårdsskolan, som byggdes inom det nya 
bostadsområdet Rosengård. På högstadiet kom samverkansförsöken 
från 1967 att under namnet PEDO (Pedagogiskt Organisatoriskt för
sök) ingå i ett större projekt med SÖ som en av intressenterna. 
(Mera om försöksverksamheten i: Pedagogiskt utvecklingsarbete i 
Malmö under tio år, Rapport nr 17 i SÖ:s rapportserie Utbildnings
forskning, Stockholm 1975.) 

En del av de pedagogiska överväganden som låg till grund för ön
skemål om en förändrad lokalutformning inspirerades av SÖ:s petita 
1968/69. I Aktuellt från skolöverstyrelsen 1967, specialnummer med 
anslagsäskande för 1968/69, presenterades en alternativ undervis
ningsmodell. SÖ menade, att utvecklingen från en "hittillsvarande 
undervisningsmodell" mot den alternativa modellen hade pågått lång 
tid i svenska skolor. Vissa aspekter ur jämförelsen mellan de två 
modellerna återges här. 

Aspekt 
Planeringsenhet 
Integration, 
systematik, 
planering 

lliromedels
konstruktion 

Lärarfunktion 

Personalstruktur 

Individualisering 
Elevaktivitet 

Inlärningseffekt 
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HittiJlsvarande modeJI 
Klass. lektion 
Helt övervägande av den 
enskilde läraren; ofta ej bästa 
media-kombinationer; ofta 
stora kvalitativa skiJinader 
I regel endast lärobok; ofta 
utan systematisk framställning 
och rövnin 
I första hand 
informationsförmedlare 
En lärare per klass/grupp och 
lektion. ensam ansvarig 
I regelliten 
Ofta liten (utom vid 
hemarbetet 
Växlande, svårkontroJlerbar 

Alternativ modell 
Elev. elevgrupp; störrekursavsnitt 
I stor utsträckning redan på 
konstruktionsstadiet; systematiskt 
utprövade mediakombinationer; 
effekter vid användning förutsägbara 
Undervisningssystem; systematisk 
konstruktion och utprövning 

Främst handledare, "stimulator" 
arbetsledare 
Lärarlag, t.ex. med huvudlärare, 
lärare. assistenter m fl 
Bör kunna göras så stor som önskas 
Stor (studiearbetet bedrivs i skolan) 

V ru:je elevs framsteg bör kunna följas 
kon tinuerli at 

Samskaps "chefsideolog" var dåvarande biträdande skoldirektören 
i Malmö, sedermera skolministern Birgit Rodhe. På uppdrag av SÖ 
skrev hon i oktober 1969 en PM, kallad Skolbyggande för framti
dens skola. Däri fanns tankar som blev direkt hänförliga till skol
byggnadernas utformning och som ledde fram till begreppet flexibel 
skola. Hon menade, att det fanns ett par grundläggande förutsätt
ningar: 
• På grund av samhällets och den pedagogiska verksamhetens mång
skiftande krav bör en skolbyggnad kunna tillgodose högt ställda an
språk på föränderlighet. 
• Dessa anspråk måste kunna kombineras med hypoteser om den 
framtida utvecklingen. 

Vi insåg, att den eftersträvansvärda flexibiliteten bäst kunde upp
nås, om skolorna gavs en öppen planlösning. Öppenheten var emel
lertid inte bara en byggnadsteknisk fråga. Den skulle också innebära 
att lokalerna kunde användas mera varierat än tidigare. Grundsko
lans genomförande hade t.ex. betytt starkt ökande krav på specialsa
lar med utrustning för särskilda ämnen. Detta hade inte minst med
fört mycket höga byggkostnader. 

Det fanns vid den tiden flera internationella exempel på nytän
kande beträffande skolbyggandet Försök med skolor med en ny, 
öppen planlösning hade pågått bl.a. i de nordiska grannländerna, i 
USA och i Canada. Samskaps uppmärksamhet kom främst att riktas 
mot England. Där pågick en förnyelse av skolbyggandet, och den 
var såväl byggteknisk som pedagogisk och där fanns redan ett stort 
antal öppenplanskolor. En studiegrupp, sammansatt av lärare och 
arkitekter från Samskap besökte 1969 några sådana skolor. De re
dovisade sina intryck i skriften "Open plan schools i London och 
Oxfordshire". En del av intrycken, bl.a. om hur de yttre villkoren 
för undervisningen på lågstadiet borde programmeras och planeras, 
kom senare att få stark påverkan på samskapsskolorna. studieresor 
företogs även till de nordiska länderna och till USA. 
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Samskaps principer 

Övervägandena om den peda o iska . 
Samskap formulerade att an~l gk u~~eckh~g~n ledde fram till att 
nas utformning De k rav e er kritener för skollokaler-
h . · om att omtalas som "S k 

ar I olika sammanhang red . . . ams aps principer" och 
rande ok .. OVISats l skiftande Utformni . 

spra drakt. Jag har valt att h'' ng och vane-
tande klartext. ar presentera dem i sammanfat-

e Skolbyggnaden bör kunn . .. .. 
och funktion. a tillgodose foranderlighet i utformning 

• Lokalerna bör utformas för att till 
elevaktiviteter som karaktä' . godose den mängd skiftande 
d" .. . ' nserar skolverksamh t 

oms sarskilt angelägna att utv kl e en och som be-
• Lo~alerna bör utformas så atte~e ~öT .. .. 

permgar och flexibel u d . . ~ Iggor vaxlande elevgrup-
• Ol'k 1 n erv1srnng. 

I a s ag av läromedel och d . .. 
ett varierat mediaval och ett ~~as ~~acenng. bor ge möjlighet till 
resurserna. ra IOne t utnyttjande av läromedels-

• Lä rama arbetar i lärarlag vilket inn b" 
n?mför verksamheten till~a e .~r, att de planerar och ge-
Ciallärare och ibland andra ~:~s·/.~ar?rlag~n ingår också spe
omfattar alla i skolan verk . ovngt galler att samarbetet 

• Nä 1 samma 
ra ans uten tilllagarbets rinci. .. . 

samverkan och införand p p~n ar utvecklmgen mot ämnes-• s · 1 e av nytt lamstoff 
pecza undervisningen inte rera o o • 

vanliga undervisningen g s sa langt det är möjligt med den 
• Skolans verksamhet bÖ . 

ner. r mtegreras med övriga samhällsfunktio-

Formuleringen av Samska s . . 
intensiv debatt som ry d p op~mciper skedde underhand och I. en 

' m e savål d'" 
tertanke. I slutet av 60-t l t ~arva hugskott som försiktig ef-

. k a e var skolstyrelsern h o 
proje tera för att tillgodas d t k a art pressade att 
k 1 . e e a uta behovet av k ll k 

s aps edrungsgrupp krävde därför 'd' . s o o aler. Sam-
om hur de tänkte sig en komm d ti Igt av sma pedagoger besked 
t an e utveckling H k 1 s ort se ut för att underv· · · ur s u le skolan i · Isrnngen skulle kunn .. . .. 

nativa modeller? a narrna sig SO:s alter-
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skolöverstyrelsen följde vårt arbete med ett avvaktande intresse, 
och vi hade många överläggningar med framför allt dess skolbygg
nadsbyrå. A v denna fick Samskap ett analysuppdrag, som låg väl i 
linje med utvecklingsblockets arbete. Genom analyser av läroplanens 
allmänna riktlinjer och kursplaner för olika ämnen skulle vi försöka 
ställa samman beskrivningar av arbetsformer i grundskolan. Analy
serna avsågs leda fram till funktionsbeskrivningar, vilka sedan skul
le läggas till grund för byggnadsprogram för skolor. Uppdraget gavs 
till Samskaps arbetsgrupp, som för ändamålet skapade ett antal ana
lysgrupper. Dessa representerade olika stadier, ämnen och aktivi
teter i skolan. Grupperna bestod av ämnesexperter, t.ex. stadens och 
länets konsulenter samt lärare som var engagerade i försöksverk
samheten. Dessutom ingick elevrepresentanter i grupperna. 

Grupperna skulle strukturera sitt stoff under fem rubriker: 
l. Verksamhetens titel (ämne eller del av skola) 
2. Beskrivning av aktiviteter som kunde tänkas påverka skolbygg

nadens utformning. Hänsyn skulle tas till Mål och riktlinjer i Lgr 
62 samt till timplaner och ändrade huvudmoment i Lgr 69. De 
krav på lokaler som svarade mot beskrivningarna skulle redovi
sas för varje aktivitet liksom i förekommande fall antalet ele
ver/personer som sysselsattes i lokalen/aktiviteten. 

3. Data om det dagliga utnyttjandet av den yta som det behandlade 
verksamhetsområdet avsåg. 

4. Kontaktbehov med andra verksamhetsområden och därav föl
jande synpunkter på olika lokalers läge i förhållande till varand
ra. 

5. I förekommande fall: utvecklingstendenser. 

Analysgrupperna producerade ett antal rapporter, som bearbetades 
och samordnades av arbetsgruppen. De överlämnades till skolöver
styrelsen i oktober 1969. Tyvärr kom de aldrig att tryckas utan fö
rekommer endast i några få stencilat. 

3. Teoretiska modeller 

Med Samskaps analyser som bakgrund utarbetades funktions- och 
sambandsscheman för skollokaler. Dessa översattes sedan i teore-
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Fig.l. Teoretisk modell för låg- och mellanstadieskola beräknad för 
cirka 400 elever. (Siffrorna anger det antal personer respektive ut
rymme avses rymma.) 

tiska modeller för dels låg- och mellanstadieskolor, dels högstadie
skolor. Exempel på teoretiska modeller återges ovan och på s. 64. 

De teoretiska modellerna kom ibland att uppfattas som ritningar 
till skolor, något som var helt felaktigt och som ibland, inte minst i 
den pedagogiska debatten, ledde till besvärliga missförstånd. Rit
ningarna skulle komma i senare skede. Några kommentarer till mo
dellerna kan vara på sin plats. 
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Låg- och mellanstadium 

I L-M-skolan tänktes elevernas självständiga arbete försiggå huvud
sakligen i studiehallen, som beräknades ha plats för ca 70 elever. 
studiehallen skulle förses med avskärmningsanordningar för att 
möjliggöra ostörda grupparbeten samt studiebås för individuellt ar
bete. Grupper på 8-15 elever kunde arbeta dels i studiehallen, dels i 
isolerade lokaler (t.ex. vid språkundervisning) men också i lokaler, 
som var öppna mot studiehallen. 

Atelje- och laboratorieavdelningen, vanligen en del av studiehal
len, hade arbetståliga ytor, slabbavdelning, och möjlighet att odla 
växter och hysa djur. Den var avsedd för elevernas manuella arbete, 
teckning, målning, NO-experiment. 

Textil- och träslöjdssalarna borde helst ligga i omedelbar anslut-
ning till ateljen. 

En ny rumstyp, rytmikrummet, skulle ge möjlighet till samverkan 
mellan gymnastik (dans), musik och dramatik. Det borde därför 
vara sparsamt möblerat och ha mjuk matta. 

Medioteket måste ligga centralt och ha goda kommunikationer 
med studiehallen och ateljen. Det skulle bl a inrymma studieplatser 
för elever och lärare. 

Behovet av särskild avgränsad gymnastiksal ifrågasattes stundom. 
Det fanns ju så många andra utrymmen, som kunde användas. Inte 
minst närsamhällets behov av motions- och träningssalar blev emel
lertid avgörande, när vi bestämde oss för att normalt ha gymnastik
salen kvar. 

Högstadium 

Högstadieskolans centrum och hjärta var studiehallen. Den var 
avsedd för elevernas självständiga eller lärarledda arbete med upp
gifter i exempelvis språk, svenska, matematik och SO-ämnen. Den 
skulle innehålla bibliotek och läromedelsbar (mediotek), båda med 
fast personal. 

Kring studiehallen lades specialsalar för olika elev- och lärar
funktioner. Informationssalen förutsågs bli en av skolans viktigare 
lokaler. Den dimensionerades för att rymma större elevgrupper, 
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Fig. 2. Teoretisk modell för högstadieskola beräknad för cirka 600 
elever. 

som skulle ha goda möjligheter att se och lyssna. Tekniska hjälpme
del med modem A V -utrustning hörde givetvis dit. 
. Skolans ~cen för elevernas dramatiska skapande kunde antingen 
mrymma~ 1 särs.kild lokal eller i informationssalen. Planer på en 
~~nssal ~or rytffilk och rörelse fanns också i ett tidigt skede, men de 
forverkligades inte. 

Slöjdsalarna ersattes i de teoretiska modellerna med atelje och 
verkstad, där det förutom de traditionella slöjdartema kunde före
komma andra estetisk-praktiska aktiviteter såsom keramiktillverk
ning, fotoframkallning och film. 

Laboratorierna inreddes för främst NO-ämnenas laborativa mo
ment och gjordes allmängiltiga för att kunna betjäna flera ämnen. 
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Helst skulle de för att ge flexibilitet förses med vikväggar och där
med ge möjligheter till storgruppsundervisning och ämnessamver-
kan. 

I skissen, fig 2, har krav på önskvärda samband i byggnaden mar
kerats med linjer. Eftersom dessa totalt sett borde vara så korta som 
möjligt, blev skolmodellen cirkelformig. 

Jag har med avsikt gjort modellbeskrivningen ganska utförlig, 
eftersom det är i den teoretiska bakgrunden som Samskap har sin 
ideologiska kärna. Modellerna pekade entydigt fram mot att en skola 
inom Samskap måste bli en "öppen skola". Detta har konstaterats 
tidigare i denna uppsats. Öppenheten var inget självändamål utan en 
förutsättning för den pedagogik som skulle bedrivas i huset. 

4. Modellerna blir skolhus 

Många nya skolor 
Härefter vidtog det mödosamma arbetet att översätta modellerna i 
ritningar och konstruktionshandlingar. I denna process deltog Sam
skaps arbetsgrupp, med tiden förstärkt med fackliga representanter 
för skolpersonalen, arkitekter och tekniska konsulter för varje aktu
ellt skolbygge. När det blev fråga om anläggningar, där fritids
verksamhet, tandvård och annan samhällsservice skulle integreras, 
deltog företrädare för fritidsnämnden, socialnämnden och övriga 
berörda myndigheter och intressenter. Med tiden blev gruppen så 
stor att den blev ohanterlig. Vi återgick då till den mindre arbets
gruppen och formade om den större gruppen till en referensgrupp 
för information och samråd. 

Det visade sig, att steget från beskrivningar av verksamheter över 
till krav på lokalernas utformning och funktion var långt och svårt. 
Några generella lösningar på problemet fanns inte. I stället fick ar
betsgruppen inrikta sig på att för varje nytt skolbygge ställa samman 
en kravspecifikation, stundom kallad funktions- och sambandssche
ma, för arkitekten. Ibland redovisades dessa i enkla skisser med be
skrivningar av aktiviteterna och deras krav på utrymme. Den netto
golvyta som stod till förfogande var den som länsskolnämnden hade 
fastställt vid lokalbehovsprövningen. Vid intensiva arbetsmöten pre-
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senterades kravspecifikationerna för arkitekten, som sedan hade att 
göra förslag till ritningar. Arkitekter och pedagoger fick lära sig att 
tala, eller i varje fall förstå, varandras språk. Från båda sidor uttala
des, att det var en mycket lärorik tid. 

Arkitekterna inom Samskap hade dessutom den inte alltför enkla 
uppgiften att utforma skolorna så att de kunde byggas billigt. stan
dardmoduler och prefabricerade byggelement skulle så långt möjligt 
användas. Arkitektoniska utsvävningar var bannlysta. De första sko
lorna hade alltså många gemensamma yttra drag, även om de hade 
konstruerats för just den aktuella stadsdelen eller kommunen. 

I de teoretiska modellerna (fig 1-2) har jag redovisat de pedago
giska kraven på skolorna. Det fanns dessutom andra kännetecken på 
Samskaps skolor: 
• Den totala ytan överensstämde med den traditionella skolans. Det 

nya bestod i en förändrad disposition av de ytor som fastställts av 
länsskolnämnden. 

• studiehallen hade utvunnits genom att skolans vanliga s.k. kom
plementutrymmen, d. v .s. bokrum och grupprum, lagts samman. 
Ibland lades även viss ämnesrums- och klassrumsyta dit. Kravet 
på eget klassrum för varje klass måste därför överges. 

• Lokalerna för de olika ämnesgrupperna i högstadieskolorna för
des så långt möjligt samman i block, helst i nära anslutning till 
studiehall och informationssaL Det fanns alltså ett NO-block, ett 
SO-block och ett EP-(estetiskt-praktiskt)block. 

• Korridorutrymmena minskades ner så långt brandskyddsmyndig
heterna tillät och byggdes in i arbetsytorna. 

• Skolorna inreddes så att de kunde utnyttjas för fritidsaktiviteter 
och annan service åt närsamhället 

Planerna på bantade korridorytor hade den granskande myndigheten 
svårt att smälta. Jag minns en ritningsgranskning på SÖ. När jag 
kom till mötet (det var högtidliga sammankomster) satt en av ver
kets avdelningsdirektörer och ritade in korridorytor i studiehallen. 
Jag frågade naturligtvis varför. Svaret blev: "Det är väl inte bara ni 
som ska tjäna bidragsyta. Den korridoryta som ni har stulit drar vi 
av från nettogolvytan". 
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Länsskolnämnden följde vårt arbete med intresse och viss oro. 
Vid de första lokalbehovsprövningarna fogade man till beslutet en 
anmärkning om att de skolor som byggdes skulle kunna anpassas till 
mera traditionella arbetsformer utan alltför kostsamma ombyggna

der. 
Parallellt med arbetet i Malmö, pågick som tidigare nämnts, inom 

SÖ ett utvecklingsarbete mot mera flexibla skolbyggnader, och man 
arbetade om de gamla lokalnormerna, så att de skulle passa bättre i 
ett föränderligt skolsystem. Nya alternativa lokalnormer kom ut 
1970, och där medgav SÖ, att nya pedagogiska och teknisk-ekono
miska förutsättningar kunde ändra förutsättningarna för skolbyg
gandet Man varnade dock för att låsa lokallösningarna för hårt till 
en aktuell läroplan. Pedagogisk förnyelse skulle vara möjlig utan 
genomgripande ombyggnader. 

Efter hand som tiden gick lättade emellertid såväl länsskolnämn
den som SÖ sina krav på att byggnaderna skulle kunna "återställas". 

I Malmöregionen byggdes ett 25-tal samskapsskolor under en tio
årsperiod. Senare uppstod varianter, som hade drag av samskapssko
lorna men som hade mera traditionell utformning. I många kommu
ner byggdes s.k. hemrumsskolor. Man kan nog påstå, att dessa var 
inspirerade av Samskap, men de hade en annorlunda teoretisk/ide
ologisk bakgrund. Hemrumsskolorna ligger utanför ramen för den
na uppsats. 

Kretsen vidgas 

Samskap som organisation var en sydvästskånsk företeelse. Skolor 
med öppen planlösning var vi emellertid på intet sätt ensamma om. 
Jag har tidigare i uppsatsen talat om intryck från USA, England och 
de nordiska länderna, där många "open planskolor" byggdes under 
60-talet. Vårt arbete inom Samskap drog till sig ett stort intresse 
från skolstyrelser i Sverige, och vi kunde se hur man började bygga 
skolhus, som var nära besläktade med samskapsskolorna. Ibland kal
lades de to.m för samskapsskolor. I Göteborg togs redan under 1971 
de första skolorna i bruk. En utveckling mot öppna skolor skedde 
även i Västerås och i Stockholm. Det var regel, att de öppna sko-
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loma blev integrerade anläggningar, d. v .s. de kombinerades med 
olika slag av samhällsservice såsom barnstugor, fritidsgårdar och 
bibliotek. Ibland lokaliserades även rent kommersiella anläggningar 
dit. 

5. Erfarenheter 

Hur skulle lärarna med sin utbildning för en traditionell roll bakom 
katedern finna sig till rätta i de öppna skolorna, där det inte alltid 
fanns möjlighet att arbeta i ett slutet/avskilt klassrum? Det fanns folk 
inom bl.a. skolstyrelserna, som menade att skolornas utformning i 
sig själv skulle leda till en förändring av pedagogiken. Det gjorde 
den nu inte. I de skolor, där rektor var besjälad av de nya ideerna, 
fick vi se ett stort engagemang och en arbetsglädje, som bl.a. tog sig 
uttryck i intensiv planering och ett framgångsrikt utvecklingsarbete. 
Men det fanns också skolor, där vilsenheten lade en förlamande hand 
över verksamheten. Kravet på fortbildning kom att kännas allt mer 
angeläget. Fortbildningsavdelningen vid lärarhögskolan i Malmö an
ordnade sommaren 1970 i samråd med länsskolnämnden och dess 
konsulenter en fortbildningskurs kring samskapsprojektet Upp
dragsgivare var SÖ. Därefter anordnades kontinuerligt fortbild
ningsdagar, och flera olika studiematerial producerades. 

Utformningen av skolorna och ambitionen att finna goda arbets
former var inte utan problem. Debatten var livlig i många samman
hang, i lärarpress och dagspress, i lärarförbunden, i Hem- och sko
laföreningarna, i kommunfullmäktige och t.o.m. i riksdagen. Det 
kom ganska snart krav på utvärdering, eller, som en skolstyrelsele
damot i Malmö uttryckte sig: "Lär dom sig något i de här nya sko
lorna?'' 

Tidigt gjordes det försök till systematiskt studium av hur de nya 
skolorna fungerade. Pedagogiska institutionen vid Malmö lärarhög
skola och institutionen för byggnadsfunktionslära vid tekniska hög
skolan i Lund började redan hösten 1970 genomföra en utvärdering. 
Den kom i olika projekt att pågå fram till mitten av 70-talet. Det 
fanns inga metoder att utvärdera skolmiljöer, varken för traditio
nella skolor eller för "experimentskolor". Dessutom arbetade man 
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mycket olika i de olika skolorna och det gjorde naturligtvis utvär
deringen extra problematisk. Forskarlaget fick söka sig fram i en 
tvärvetenskaplig forskningsmiljö, som hämtade inslag från socio
logi, pedagogik, psykologi och byggnadsfunktionslära. Forskarna 
visade en påfallande försiktighet, när det gällde att tolka resultaten, 
men de åstadkom redan under hösten 1971 en första, preliminär 
rapport. Den sade naturligtvis ingenting om studieresultat, men den 
gav intressanta inblickar i lärarnas uppfattning om den öppna sko
lan. De flesta lärarna ansåg det vara utvecklande att arbeta i den 
öppna miljön. Det blev naturligt att samarbeta med kolleger, och 
man kände sig ha större möjligheter att arbeta enligt läroplanens in
tentioner och riktlinjer. Rapporten gavs senare ut i serien Pedago
gisk-psykologiska problem. Nr 174. Lärarhögskolan i Malmö, 1972. 

Skriften redigerades av Bertil Gran och hade titeln De öppna sko
lorna i Malmöregionen. Problembelysning och tvärvetenskaplig 
metodutveckling. Denna första rapport gav inte anledning för oss att 
ompröva Samskaps ide, men den gav många impulser till förbätt
ringar av skolmodellerna och arbetssättet. 

Det fortsatta utvecklingsarbetet kommenteras kortfattat i avsnitt 7. 
Arkitekter, konstruktörer och entreprenörer prövade olika vägar 

för att hålla byggkostnaderna nere. Detta ledde stundom till val av 
otillräckligt utprövat material och kanske otillfredsställande tekniska 
lösningar. Detta var nu inte ett problem endast för Samskap. Åtskil
liga av de skolor som byggdes i slutet av 60- och början på 70-talet 
byggdes på samma eller likartat sätt. 

Följderna av att man lade golven på utbredda betongplattor blev 
ibland besvärande fukt- och mögelproblem, som drabbade flera sko
lor. Till detta bidrog också ventilationen. Skolorna hade i regel ut
formats som kompakta byggkroppar, som inte kunde vädras på 
vanligt sätt genom att man öppnade fönstren. De utrustades med 
sofistikerade klimatanläggningar. Tyvärr höll dessa i några fall inte 
måttet. Det nya byggmaterialet gipsplattor på trä- eller metallreglar 
började också användas. Efteråt kunde vi ifrågasätta visheten i detta, 
eftersom gipsplattorna visade sig inte vara tillräckligt hållbara i en 
ibland rätt tuff omgivning. 
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I syfte att åstadkomma en mjukare inre miljö lade vi in heltäc
kande mattor, ofta av typen nålfilt. Debatten om allergirisker och 
brännskador blev mycket intensiv och bidrog till att de flesta hel
täckningsmattorna efter hand togs bort. 

En del av kritiken mot Samskap hade sin grund i de byggtekniska 
förhållanden, som här har nämnts. Vi upplevde nog någon gång 
denna kritik som mera riktad mot yttre förhållanden än som mot 
Samskap som pedagogisk ide. 

6. Kritik 

Entusiasmen inom Samskap fick naturligtvis inte leva ostörd. Jag 
har i min framställning nämnt, att de granskande myndigheterna 
kände oro inför vad som skedde i Malmöregionen. I de flesta fall 
var dock kritiken från den statliga skoladministrationen saklig och 
konstruktiv. skissgranskningarna var, som antytts, vid en del tillfäl
len hårdhänta, men vi kunde hela tiden föra en debatt till nytta för 
båda parter. Ett stort antal studiebesök från såväl in- som utland 
hänvisades av SÖ till Malmö, och det var ett tecken så gott som nå
got på ett positivt intresse. Detta gällde SÖ som myndighet. Ä ven 
från enskilda befattningshavare mötte vi stöd och uppmuntran. Un
dantag fanns dock. Ett och annat angrepp från tjänstemän i den lägre 
delen av hierarkien fick vi tåla. 

Jag har nämnt debatten, som fördes både lokalt och nationellt. 
Den mest hårdhänta kritiken rönte vi från de lokala lärarorganisa
tionerna. Först tyckte vi detta var förvånande, eftersom det var just 
lärarna som hade medverkat i den pedagogiska modellbildningen, 
och vi hade haft lärare som aktiva deltagare i våra arbets- och refe
rensgrupper. Vi erfor dock, att många lärare kände ett utanförskap, 
och de var oförstående inför Samskaps värderingar. Lärare som 
kom in i de öppna miljöerna otillräckligt förberedda upplevde en 
osäkerhet, som gjorde dem tveksamma till uppgiften. Lärarnas or
ganisationer sade sig vara i grunden positiva till Samskap, men de 
hade många kritiska synpunkter på skolornas praktiska utformning. 
I en informations- och debattskrift, SAMSKAP- projekt med många 
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frågetecken, Stencil. Malmö 1972, sammanfattade de lärarnas inställ
ning på följande sätt: 

Framställningen innehåller åtskilliga kritiska synpunkter på sam
skapsprojektet, men grundtonen bör uppfattas som positiv. Lärar
na inom samskapsområdet ställer sig bakom tanken på en flexibel 
skola men anser de hittills valda planlösningarna medföra alltför 
många problem av organisatoriskt, pedagogiskt och psykologiskt 
slagför att kunna accepteras. (s. 38). 

Vi tog självklart åt oss av kritiken och strävade efter att samarbeta 
med lärarna för att dels öka förståelsen för Samskap dels rätta till 
sådant som hade slagit mindre väl ut. Också hem- och skolaföre
ningarna följde vårt arbete med stort intresse. De tog i sin kritik 
fasta på lärarorganisationernas meningar och argument. Åtskilliga 
var de sammankomster, där representanter för Samskap informera
de och diskuterade med föräldraföreningarna. Ideerna var inte lätt
sålda bland föräldrar, som hade en traditionell syn på skolan. Det 
kunde bli rätt stormigt ibland. Men det fanns kunnigt folk i föräld
raföreningarnas styrelser, och det fanns all anledning att värdesätta 
deras bevakning. 

7. Utvecklingsprojekt i anslutning till SAMSKAP 

I avsnitt 5 berördes de utvärderingsförsök som påbörjades redan 
under det första läsåret med Samskap. Det skedde inom ramen för 
utvecklingsblockets efterföljare, Malmöregionens Pedagogiska Ut
vecklingsarbete (MPU), och med ekonomiskt stöd från SÖ. Runt 
1970 startades flera utvecklingsprojekt, som hade sin upprinnelse i 
Samskap. De sammanfördes under rubriken skolmiljöprojekten och 
hade en gemensam ledningsgrupp på skolkontoret i Malmö. Där
ifrån leddes även en gemensam referensgrupp. Det är intressant att 
notera, att tonvikten efter hand kom att ändras. De öppna skolorna 
byggdes för att svara mot den pedagogiska utvecklingen. När ett 
antal skolor var byggda, riktades arbetet alltmera in på att utveckla 
den pedagogiska verksamheten i den öppna, flexibla miljön. Några 
proiekt skall nämnas. 
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Det mest omfattande proiektet var LISS, Läroplansstillämpning I 
SarnskapsSkolor. Den första etappen i LISS var den kartläggning och 
probleminventering som omnämndes i avsnitt 5. I steg två gjordes 
en mera systematisk kartläggning av verksamheter och attityder och 
det tvärvetenskapliga metodutvecklingsarbetet fortsatte. Den tredie 
etappen innehöll analyser av utvecklingsarbetets framtida inriktning 
i en flexibel skolmiljö. Den avslutande etappen kom att bli den mest 
omfattande. Den bestod av jämförande effektstudier av elevutveck
lingen i sex öppna och sex konventionellt byggda skolor. Projektet 
avrapporterades i flera delrapporter i lärarhögskolans serie Pedago
gisk-psykologiska problem. 

LOFS-projektet, LOkaler för Fritid och Skola, leddes av Institu
tionen för byggnadsfunktionslära vid Lunds universitet. Det innebar 
studier av hur skola och fritidsverksamhet kunde sambruka lokaler 
för estetiskt praktiskt arbete. För ändamålet hyrdes en gammal 
industrilokal nära en högstadieskola i Malmö. I samverkan mellan 
skolstyrelsen och fritidsnämnden bedrevs här fullskaleförsök där 
elever från skolan deltog. Bl.a. registrerades verksamheten genom 
intervallfotografering från taket. 

Inför introduktionen av grundskolans nya läroplan, LGR 69, fick 
kraven på läromedel ny aktualitet. Läromedlen skulle vara elevakti
verande och möjliggöra individualisering av undervisningen. Nya, 
öppna skolmiljöer väntades också ställa krav på skolornas lärome
delsutrustning. Genom ett extra anslag från SÖ gavs möjlighet att 
driva LINS-projektet, vars syfte var att arbeta fram en modell för 
ändamålsenlig utrustning av skolor. Såväl lärare som skolstyrelser 
behövde få ett system för val av läromedel. Man försökte skapa en 
bättre koppling mellan skolans mål och ekonomiska beslut. Projektet 
utarbetade utrustningslistor och en manual, som beskrev arbets
gången, då en skola skulle utrustas, allt ifrån val av läromedel till 
inköp och placering. Projektet leddes av länsskolnämndens LPH-fö
reståndare i samverkan med skolstyrelsens konsulenter. En första 
praktisk uppgift för LINS blev att färdigställa kompletta utrust
ningslistor för Rosengårdsskolan i Malmö. Flera skolor i regionen 
kom senare att utnyttja LINS manual. Arbetsgången i LINS redovi-
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sas i rapporten LINS, Läromedel i nya skolan. Utrustningsmetodik. 
Stencil. Skolkontoret i Malmö, 1973. 

En relativt utförlig och lättillgänglig redovisning för projektverk
samheten kring skolmiljö finns i skriften Pedagogiskt utvecklingsar
bete i Malmö under tio år. Utbildningsforskning Rapport 17. skol
överstyrelsen, 1975. 

8. Vad blev det av SAMSKAP-skolorna? 

I senare hälften av 70-talet minskade nyproduktionen av skolor i re
gionen, och organisationen Samskap upphörde. De skolor som bygg
des innehöll studiehallar, men hade i övrigt flera klassrum och en 
mera traditionell utformning än de första samskapsskolorna. Det var 
inte helt ovanligt att man byggde skolor med s.k. "hemrum" eller 
hemavdelningar. 

Man började senare också att bygga om de redan uppförda sko
lorna. Kraven på flera slutna utrymmen var vid en del skolanlägg
ningar mycket starkt, och man försökte tillgodose detta främst ge
nom att sätta upp nya väggar och minska ytan för studiehallen. Vid 
ombyggnaderna strävade man också efter att sätta in flera fönster 
och förbättra ventilations- och vädringsmöjligheterna. 

Inför sin nedläggning inför kommundelsreformen 1995 gav Mal
mö skolstyrelse ut en minnesskrift, Under skolstyrelsens tid. I skild
ringen av en 37-årig, starkt förändringsinriktad epok har redaktio
nen även tagit med ett avsnitt om skolbyggnader, och däri berörs 
bland andra skolbyggnadsprojekt även Samskap. Här är inte platsen 
att argumentera mot minnesskriften, även om det finnes anledning 
att reagera mot beskrivningen av samskapsskolorna som jättelika 
industribyggnader. Men det är av intresse att läsa om vad det har 
blivit av skolorna. Författaren redovisar, att de flesta blivit om
byggda på sätt som jag nämnt. I något fall finns endast det yttre 
skalet kvar. De platta tak, som var typiska för samskapsskolorna har 
ersatts med sadeltak. Hon konstaterar till slut, att "ombyggnaden av 
Strängs lågprislösning har kostat Malmö stad hundratals miljoner 
kronor " (s. 146) Det är naturligtvis en spetsig journalistisk formu
lering, och vi får ta den som en sådan. 
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Med 20 års perspektiv ser jag Samskap som ett viktigt bidrag till 
det pedagogiska utvecklingsarbetet i Sverige. Skolorna byggs inte 
längre så som de byggdes tidigare. Arbetet i skolan har förändrats, 
och aktiviteterna ställer krav på ytor och lokaler, som inte kan till
godoses i korridor- och klassrumsskolor. Samskap visade, att ett ny
tänkande var möjligt. Den fortsatta utvecklingen med nya läropla
ner, nya pedagogiska hjälpmedel och förändrade arbetsvillkor för 
skolpersonal och elever visar, att det också var nödvändigt. 
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Per Ch. Gunvall: 

En skola för alla 
- inte bara för de flesta! 

Att vara funktionshindrad i ett samhälle som historiskt förnekade all 
form av delaktighet och gemenskap i utbildning och samhälle och 
som först de senaste tjugo åren har arbetat för att förverkliga en 
skola för alla. 

Att vara funktionshindrad 

I alla tider har det funnits barn med funktionshinder eller handikapp 
som man ofta säger. De har på olika sätt tagits om hand av samhäl
let. Från medeltiden och framåt inrymmer utvecklingen omhänder
taganden av allra primitivaste slag utan åtskillnad på barn och vux
na, friska och sjuka, handikappade och icke handikappade. 

Redan under medeltiden fanns det i vårt land inrättningar som tog 
hand om föräldralösa och övergivna barn och gav dem nödtorftig 
försörjning. De första helgeandshusen tillkom i slutet av 1200-talet 
och de första hospitalen något senare. Då var det främst kyrkan och 
klostren som tog sig an uppgiften men också gillen och ordnar. 
Under medeltiden gjordes ingen skillnad på barn och andra hjälpbe
hövande. Den första fattigvårdsanstalten tillkom i Stockholm om
kring 1550 vid Danviks hospital. 

De första ansatserna till en särlagstiftning för barn gjordes under 
Gustav II Adolfs regering då de första "barnhusen" skapades. Vid 
sidan av hospital skulle det i varje stad och provins finnas ett barn
hus för att ta hand om barn som saknade annan vård, samt "sköta 
och tukta dem tills de blev åtta år" då de skulle sättas i tjänst eller 
hantverkslära. Bestämmelsen fick liten betydelse då det ansågs dyrt 
att inrätta särskilda barnhus ute i provinserna. I ett avseende hade 
den dock betydelse genom tillkomsten av Kronabarnhuset i Stock-
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holm på 1630-talet. En föregångare till Allmänna barnhuset som i 
sin tur kom att få stor betydelse för utvecklingen av barnhemsvår
den långt in på 1900-talet. Kronabarnhuset hade karaktären av en 
riksanstalt och tog emot barn från hela landet. Det hade 150 platser 
och drevs fram till 1757 som en kombination av tvångsarbete och 
straffinrättning. Hantverkerierna inom anstalten var exempelvis 
gemensamma för tukthusfångarna och barnen. 

Under 1700-talet decentraliserades fattigvården. Städers och sock
nars ansvar preciserades och skyldigheterna slogs fast i 1847 års 
fattigvårdsförordning och 1862 års kommunallagar. Så småningom 
kom också en boskillnad mellan sjuka och fattiga mellan hospitalen 
och fattigvård. Hospitalen tog endast emot sjuka människor som var 
medellösa. Sedan särskilda kroppssjukhus börjat inrättas med länen 
som huvudmän blev nästa steg att hospitalen reserverades för "hu
vudsvaga". 

Allmänna barnhuset tog under senare delen av 1700-talet emot 
över 300 barn alltifrån spädbarnsåldern och uppåt. Verksamheten 
skulle framförallt vara en genomgångsstation före utplacering i fos
terhem. Man hade nämligen fått dåliga erfarenheter av långvariga 
vistelser på barnhus. Ogynnsam social utveckling och hög späd
barnsdödlighet förskräckte. 

Under 1700-talet tog barnhusen emot barn utan att kräva ersätt
ning eller inlösen. I början av 1800-talet började man tillämpa ett 
system med inlösensumma i ett för allt. Vem som helst kunde mot 
betalning få ett barn omhändertaget på villkor att det var friskt och 
utan lyte. Föräldrarna var inte ens skyldiga att uppge sina namn. 
Detta anonymitetsskydd kvarstod ända till 1918 då det upphävdes och 
omhändertagande kunde då endast ske genom barnavårdsmyndighet 

1918 kom en ny fattigvårdslag som bland annat innebar att rote
gång och bortauktionering blev förbjudna och tillsynen över foster
hemmen skärptes. Erfarenheterna av fosterhem var i många fall 
mycket negativa. Det förekom att fattiga tog emot barn mot en 
engångsersättning för att klara sin fattigdom men barnadödligheten 
var mycket hög och talet om fosterbarnsindustri och änglama
kerskor hade fog för sig. 
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1924 års barnavårdslag gav barnavården en effektivare organisa
tion och en positiv humanism i synen på barnavårdens uppgifter och 
mål. Barnavårdsnämnderna blev nu obligatoriska i alla kommuner 
och begrepp som skyddsuppfostran och samhällsvård blev normgi
vande. Reformen medförde att Allmänna barnhusets anstaltsverk
samhet upphörde 1930 och man gav i stället bidrag till hem för till
fällig vård och observation något som bestod till 1945. 

Under 1930-talet genomfördes en rad reformer som präglades av 
en ny syn på barn- och ungdomsvården. I stället för att moralisera 
och döma ville man förebygga och hjälpa I början av 1940-talet änd
rades bestämmelserna i barnavårdslagen så att inte bara kroppslig 
vanvård utan även psykisk kunde utgöra indikation för åtgärd från 
barnavårdsnämndens sida. Parallellt med denna utveckling förbätt
rades även vårdmetoderna för handikappade barn även om dessa 
grupper ofta kom i efterhand vid fördelning av samhällets resurser. 
Organisatoriskt har utvecklingen inom handikappvården från slutet 
av 30-talet och framåt karaktäriserats av att huvudmannaskapet kon
centrerades till landstingen och de stora städerna och i vissa fall till 
staten. 

Handikappade barn 
I början av 1800-talet märktes de första ansatserna att ta hand om 
handikappade barn det vill säga barn med ett eller flera funktions
hinder och ge dem uppfostran och undervisning vid särskilda insti
tutioner. Liksom i barnavården var det enskilda människor som tog 
initiativ och visade på nya lösningar. 

Inspirationen till denna mer humana inställning till människor 
med handikapp kom bl.a. från den engelske filosofen John Locke 
och de franska upplysningsfilosoferna. Något som också kom till 
uttryck i den franska revolutionen och i en rättighetsförklaring som 
1793 fastslog samhällets skyldigheter att hjälpa sina olyckliga med
borgare antingen genom att ge dem arbete eller annan försörjning. 
Den följs 1793 i Frankrike av en deklaration om de mänskliga rät
tigheterna i vilken samhällets bistånd till "medborgare i olycka" 
fastslås som en plikt. 
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Att vara döv eller gravt hörselskadad 

Under 1770-talet inrättas i Paris för första gången en skola för döva 
och där fransmannen, abben de l'Epee undervisade eleverna på tec
kenspråk. Vid motsvarande tid hade Thomas Braidwood i Edin
burgh börjat undervisa en döv pojke och han grundade för flera 
döva elever den första anglosaxiska dövskolan. I Tyskland upprättas 
under samma tid en dövskola där inlärningen skall ske på talets 
grund. Därmed startar en lång och bitter strid mellan oralism och 
manualism mellan det talade och det tecknade språket. 

1808 inrättades ett institut för blinda och dövstumma i Stockholm. 
Initiativtagare var Pär Aron Borg som ledde verksamheten fram till 
1839. ~edan tidigt beviljades statsbidrag och 1812 inköptes egendo
men Ofre Manilla på Djurgården i Stockholm där det inrättades 
verkstäder och hantverkerier. De dövstumma utgjorde merparten av 
eleverna. 

Från mitten av 1800-talet och fram till 1885 inrättades ytterligare 
15 dövstumskolor i landet. De flesta i privat regi men några med 
landsting som huvudman. 1866 beviljade riksdagen ett årligt anslag 
till dessa skolor och ställde som villkor att domkapitlet skulle vara 
representerat i skolomas styrelser samt att de skulle var underställda 
Kungl. Maj:ts inspektion och att de skulle anlita kvalificerad lärar
personal. 

Tyngdpunkten vid skolorna låg på utbildning i praktiska yrken 
och kommunikationen mellan lärare och elever skedde med åtbörds
eller teckenspråk. Efter hand blev det mer av intellektuell undervis
ning och särskilt språkutveckling. Inspiration hämtades från Tysk
land och Frankrike. 

Två viktiga milstolpar i dövundervisningens historia är 1874 då ett 
tvåårigt lärarinneseminarium för utbildning av dövlärare inrättas på 
Manillaskolan i Stockholm. Det andra är 1889 då en läroplan för 
undervisning i dövstumskolor och obligatorisk skolgång för alla 
bildbara döva barn lagfästs. I Sveriges första folkskalestadga från 
1842 var de blinda, dövstumma och sinnesslöa undantagna från skol
plikt. 
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1889 skrevs också Sveriges första lag rörande handikappunder
visning. Lagen föreskrev åtta års skolplikt för döva samt skyldighet 
för landsting och vissa städer att hålla skolor för döva. Lärokur
serna var desamma som i folkskolan. För dövstumundervisningen 
indelades Sverige i sju skoldistrikt med var sin dövskola. Stockholm, 
Växjö, Lund, Vänersborg, Örebro, Gävle och Härnösand blev orter 
med dövskolor. Med undantag för Växjö och Gävle är detta orter 
som därefter har haft dövskolor. statsbidrag utgick med 250 kro
nor per barn och år och vid distriktsskoloma undervisades läsåret 
1893-94 730 barn. 

Dövskolan i Lund senare kallad Östervångskolan inrättades 1871. 
Några år senare, 1875, grundade Jehubba Blomkvist dövskolan i 
Örebro. Han förespråkade talmetoden som han hade lärt i Tyskland. 

Vid dövstumlärarkonferensen i Milano 1880 fastslogs talmetoden 
som överlägsen i förhållande till teckenmetoden. Ett beslut och en 
metod som sedan kom att påverka undervisningen under mycket 
lång tid. 

Elisabeth Anrep-Nordin ansåg 1882 att en skola för dövblinda 
borde inrättas. 1886 startade hon skolverksamheten och flyttade den 
1891 till Vänersborg där hennes make blivit rektor för dövskolan. 
Undervisningen omfattade så småningom även blinda sinnesslöa och 
fick namnet Drottning Sofias stiftelse. Staten överttog stiftelsen 1922 
och den flyttades då till Lund. Skoldelen av verksamheten flyttades 
1965 in i den nybyggda Ekeskolan i Örebro. 

Det är först 1953 som ordet dövstum ersätts med döv i officiella 
sammanhang och det är inte förrän 1945 som en döv person får en 
statlig tjänst. Tidigare hade dövhet räknats som lyte och för att få 
statlig tjänst krävdes "frihet från lyte". 

1965 infördes grundskolan i specialskolan vilket innebar att un
dervisningen i största möjliga utsträckning skulle följa grundsko
lans. Två år senare inleddes en försöksverksamhet med gymnasial 
utbildning i Örebro för döva som sedan permanentades 1971. 

Sveriges döva får genom riksdagsbeslut 1981 rätt till tvåspråkighet 
och rätt till en tvåspråkig dövskola. Sverige är därmed det första 
landet i världen att erkänna dövas teckenspråk som dövas "moders
mål". 
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Att vara blind eller synskadad 

Undervisning för blinda hade efter de första försöken i början av 
1800-talet kommit i bakgrunden och låg helt nere fram till 1846 då 
en särskild blindavdelning inrättades på Manilla med plats för högst 
60 elever. Två elever från varje stift och två från Stockholm hade 
friplatser övriga fick betala en förhållandevis hög avgift. Hösten 
1864 hade institutet på Djurgården 167 dövstumma och 41 blinda 
elever. Barnen fick stanna vid institutet högst åtta år. Förhållandena 
vid Manilla var dock inte idealiska. Direktionen vid skolan skriver 
till regeringen: 

Allt sedan 1846 då den nuvarande anstalten för blinda inrättades 
vid Manilla har undervisningen kvarstått på samma punkt och en
dast små förbättringar har kunnat göras. 

Anstalten kan endast ta emot 60 blinda elever och behovet kan 
beräknas till 324 i åldern mellan 10 och 20 år således ännu uti 
undervisningsåldem. Flertalet är således dömda att i dubbel be
märkelse leva ett liv i mörker eftersom de inte får någon intellek
tuell uppfostran eller yrkesutbildning för ett mer självständigt liv. 

Beträffande lokalerna skriver direktionen: 
Men icke nog med att anstalten för blinda vid Manilla är otill
räcklig såsom undervisningsanstalt för hela landet, lokalen där 
den är inrymd är även långt ifrån tidsenlig samt motsvarar alls 
icke ä~en de min~ta anspråk, som man nu för tiden kunna ställa på 
en dyhk uppf~stnng~~nstalt. Byggnaden är av resvirke och plank 
och med paspikad gardsel samt rappad. Inredningen är i allmän
het mycket olämplig; rummen äro delvis låga, fuktiga och dragiga 
~h en del av sovsalarna belägna en trappa upp inom trånga kor
ndorer, så att vid en möjligen nattetid uppkommen eldsvåda de 
där inrymda eleverna skulle löpa stor fara att bli innebrända. Ut
rymmet är så trångt att de manliga eleverna måste under nättema 
inhysas på en av dövstumsavdelningens sovsalar, naturligtvis till 
men för denna sist omnämnda avdelning. 

Under senare delen av 1800-talet var dövstum- och blindvården fö
remål för omfattande utredningar. 1878 och 1880 presenterades be
tänkanden med förslag till dövstumundervisningens organisation och 
på samma sätt beträffande blindundervisningen. Utredningarna för
ordade skolplikt för blinda och dövstumma barn. 
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1879 hade blindavdelningen vid Manilla lagts ner och ett nytt 
blindinstitut skapats vid Tomteboda i Stockholm där eleverna 1888 
kunde flytta in i egna nybyggda lokaler. Institutet kompletterades 
1899 med en särskild förskola. Barnen kunde nu tas om hand i för
skolan vid 7-8 års ålder och undervisas där i fyra år innan de över
fördes till huvudskolan där undervisningen var 6-årig och de sista 
åren var yrkesinriktade. 

I pedagogiskt hänseende var det inte enbart blinda barn utan även 
barn med grava synskador som fick fullgöra skolplikten vid statens 
blindskolor. Blindinstitutet vid Tomteboda var den centrala enheten 
för den obligatoriska undervisningen av normalbegåvade blinda och 
starkt synskadade barn. Skolan fungerade till övervägande del som 
ett internat. Under 1960-talet fanns det 160 elevplatser vid skolan. 

skolbyggnaderna vid Tomteboda uppfördes 1888 och 1900 och 
blev därefter ombyggda i flera omgångar. skolbyggnaden som upp
fördes 1900 renoverades genomgripande 1935 och en kompletterande 
simhall och gymnastiksal uppfördes 1965. Tomteboda var ett intemat 
och historiken vet att berätta att det under 1960-talet kunde bo upp 
till elva barn i samma sovrum/sal. Institutet hade två sådana sov
salar. 

Alla rum hade en takhöjd på 3,7 m och det fanns särskilda matsa
lar och dagrum liksom hobbyrum. Något lekrum fanns inte utan 
klassrum, sovrum, dagrum och gymnastiksal fick användas för lek 
och sysselsättning. Enligt samtida bedömningar var skoloma och 
internaten otidsenliga och byggnaderna motsvarande inte dåtidens 
krav på institutioner där barn fick tillbringa större delen av sin 
uppväxttid. Blind- och dövskaleutredningen under 1960-talet före
slog att det borde byggas två mindre elevhem inom området. Hu
vudbyggnaden vid Tomteboda borde enbart användas som undervis
ningslokal. Dessutom borde de äldre eleverna få bo i vanliga bo
stadslägenheter för att få en träning för livet utanför anstalten. 

För färskoleundervisning av synskadade fanns tre institutioner i 
landet. Gerdahemmet i Åby, Öjabyhemmet i Helgevärma och Skärf
stahemmet i Sollefteå. Färskolebyggnaderna var av äldre datum men 
renoverades och anpassades för sitt ändamål. Under 1960-talet före
kom det i viss utsträckning även undervisning av synskadade barn i 
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normalskolan. skolöverstyrelsen hade en särskild konsulent för detta 
och verksamhet bedrevs i grundskolor i Stockholm, Göteborg och 
Malmö i så kallade synklasser. 

En betydande nyorientering skedde under 1960-talet beträffande 
förskoleträning, skolundervisning och yrkesutbildning för blinda 
och synskadade. Målet var att så långt det är möjligt ge denna han
dikappgrupp samma förutsättningar som de seende. Det bedömdes 
nu som viktigt att blinda och synskadade barn inte isolerades från 
seende barn och dåvarande Barnanstaltsutredningen betonade vikten 
av att synskadade barn placerades i förskolor och andra skolor för 
seende. Synklasser borde inrättas inom grundskolan på större orter. 
Det fanns också en lagstadgad skyldighet för landstingen att anordna 
elevhem för rörelsehindrade och andra fysiskt handikappade barn. 
Riksdagen beslöt även 1965 att blinda elever skulle ha rätt att välja 
om de ville gå sin högstadieundervisning vid en vanlig grundskola 
eller vid blindinstitutet Detta var början på avvecklingen av Tom
tebada blindinstitut som skola. 1978179 hade skolan endast c 40 elever 
och under 1980-talet lämnade den sista eleven skolan och i dag finner 
vi alla dessa elever integrerade i den vanliga grundskolan på hemor
ten. Tomtebodaskolan har därefter omvandlats till ett resurscentrum 
till vilket föräldrar, lärare och gravt synskadade elever kan komma 
för vägledning, diagnos och stöd. Lokalerna vid det gamla blind
institutet har under de senaste åren renoverats och anpassats för 
verksamheten vid resurscentret Resurscentret har även gett ut all
männa råd när det gäller anpassningar av skolmiljön så att elever 
med synskada skall få en så väl tillrättalagd skolmiljö som möjligt. 

Elever med synskada och grava tilläggshandikapp går i de flesta 
fall i det kommunala skolväsendet men staten driver även en special
skola i Örebro, Ekeskolan, för dessa elever. En statlig utredning har 
så sent som 1998 föreslagit att Ekeskolans skolverksamhet successivt 
avvecklas, att skolan blir ett resurscentrum i likhet med Tomtehoda
skolans resurscentrum samt att de båda enheterna på sikt slås sam
man. Riksdagen har under hösten 1999 beslutat att skoldelen vid 
Ekeskolan successivt skall avvecklas under en tioårsperiod och att 
eleverna i första hand skall få sin skolgång i hemkommunen. 
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Att vara utvecklingsstörd 
Dövstumsundervisningen kom som modell att också st.å fadder t.ill 
undervisningen av de sinnesslöa. De första försöken till undervis
ning av dessa grupper gjordes av .bataljonspredkan.ten .. Glasell som 
var lärare i kristendomskunskap vid dövstumskola 1 Goteborg. H~n 
samlade ett antal sinnesslöa barn i sitt hem och gav dem undervis-

ning. · · · l" b tartades Den första anstalten för underv1smng av sinness oa arn s 
emellertid av fröken Emanuella Carlbeck 1866 på Nya Varvet i Gö
teborg. En utvidgning skedde när anstalten flyttade till J~hannesber~ 
i Mariestad där den efter dåtidens mått fick ändamålsenliga lok~ler l 
en nybyggnad. 1883 övertogs anstalten oav Skar~borg~.lä~. 1869 bilda
des Föreningen för sinnesslöa barns vardoch aret darpa byggdes e~ 
andra anstalt vid Norrtullsgatan i Stockholm. Dit förlades ocksa 
utbildning av lärarinnor och sköterskor inom sinnesslövården. .. 

Under 1870-1890 tillkom flera anstalter i bl.a. Malmöhus' och Os
tergötlands län samt ytterligare nio länsanstalter. Villkor. för .~tt de 
skulle erhålla statsbidrag vart att de bara tog emot barn vtlka anta
ges kunna vara mottagliga för fostran eller undervisning och bland 
dessa intet som äro under 6 eller över 15 år". 1894 reformerades 
undervisningen och skolplikten föreslogs även bli åtta å: för dessa 
barn men det dröjde dock flera årtionden innan skolplikten blev 
lagfäst. Utredningen 1894 lade stor vikt vid uppfostringsans~lte~as 
kombination med jordbruk. För de som hade fallenhet och formaga 
att lära sig ett hantverk skulle det ges tillfälle till det men för al~.a 
övriga, vilket var merparten enligt utredningen, gäller. att ~e b~r 
lära sig jordbruksarbeten som är så enkla att de kan bidr~ t1ll sm 
försörjning. Detta innebar att förutom hus. oc~ lok~ler f~r hant
verksutbildning borde anstalterna även ha tlllgang till ett Jordbruk 
som är tillräckligt stort för att bereda barnen sysselsättning. 

För de obildbara sinnesslöa hade ännu vid ingången av 1900-talet 
ytterligt lite uträttats. Strax efter sekelskifte~ framl~d~s de första 
förslagen om statsbidrag till anstaltsvård. Enltgt medlCmalstyrelsen 
borde länsanstalterna för sinnesslöa ta emot alla grader av efter-
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blivna på olika avdelningar utom möjligen de mest svårskötta. stats
anslag beviljades fr.o.m. 1904. 

Från 1800-talets mitt till ett stycke in på 1900-talet inrättade alla 
landsting en egen, eller tillsammans med annat landsting gemensam 
sinneslöanstalt med vård, boende och undervisning samlat till en en
het. Anstaltema låg i regel utanför tätorterna. Under mellankrigsti
den skedde en differentiering inom anstalten såtillvida att skolan la
des i särskilda byggnader inom området. 

1944 kom den första lagen som reglerade undervisningen av bild
bara sinnesslöa. Föräldrarna började efter hand att kräva att barnen 
skulle få bo hemma även om de undervisades i särskola. Under 1950-
talet uppfördes i snabb takt externatskolor skilda från anstalterna. 
1954 kom en ny lag om undervisning och vård av psykiskt efterbliv
na. I stället för anstalter byggdes nu internatskolor samtidigt som 
externaten började finna sin form. Internatskolorna uppfördes i när
heten av samhällena och skilda från vårdanstalterna samtidigt som 
skoldelen separerades från boendedelen. 

En viktig förändring och standardhöjning var att elevbostäderna 
nu byggdes som mindre enheter även om gruppstorleken fortfar
ande var stor med 15 elever i varje gruppboende. 

Under 1960-talet var den vårdideologiska debatten livlig. Man 
började inse att alla psykiskt utvecklingsstörda var bildbara och 1967 
års omsorgslag innebar stora förändringar för barnen, ungdomarna 
och särskolan. Alla psykiskt utvecklingsstörda fick nu skolrätt och 
skolplikt. Det är kanske den reform som har haft störst betydelse 
för normaliseringssträvandena för tiden därefter. Särskolans elevan
tal fördubblades fr.o.m. läsåret 1968/69 och var en av orsakerna till 
att särkolan sökte samverkan med grundskolan för att lösa bristen på 
skollokaler. 

I de första lokalnormer som gavs ut av skolöverstyrelsen 1971 för 
särskolan betonas just samverkan med grundskolans lokaler i en rad 
avseenden. Lärarum, elevvårdsavdelning, bibliotek skolmåltidslokal, 
gymnastiksal m.m. I princip var det utrymmen för egna klassrum 
samt utrymme för sjukgymnastik som tillkom och för träningssko
lan ävenenADL-lägenhet som även kunde användas som uppehålls
utrymme. Utrymmet för träning av anpassning till dagligt liv kom i 
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de flesta av särskolans träningsskola att bli det viktigaste utrymmet 
och det mest nyttjade. Här skedde merparten av undervisningen och 
här kände man en hemvist och trygghet i skolmiljön. 

I början av 1970-talet var det obligatoriskt att sända in skissrit
ningar till skolöverstyrelsen för granskning om en grundskola även 
innehöll lokaler för en integrerad särskola. Detta var ett villkor för 
att byggnaden sedan skulle kunna bli statsbidragsberättigad. Gransk
ningen av lokalerna skedde utifrån ett pedagogiskt perspektiv men 
också utifrån de övergripande intentioner som präglade 1967 års 
omsorgslag. Detta innebar att samråd även skedde med socialsty
relsen innan ett utlåtande översändes till kommunen. 

Samverkan mellan kommunens grundskola och landstingets sär
skola som lokalmässigt blev integrerade i kommunens skolor har i 
hög grad ökat kunskapen om och förståelsen för de psykiskt utveck
lingsstörda i grund- och gymnasieskolan. 1967 års omsorgslag blev 
ett stort steg mot ett närmande av särskolan till den övriga ung-
domsskolan. /'! 

Särskolan fick sin första läroplan 1973 (Lsä 73) och grundskolan ' 
hade då fått sin andra (Lgr 69). Hösten 1972 startade SSK-utred
ningen (Skolan, Staten och Kommunerna) sin utredning. Genom 
1970-talets stora kommunreform hade det skapats befolkningsunder
lag som det medförde att det lättare än tidigare fanns underlag i den 
enskilda kommunen för särskola. SSK-utredningen föreslog också 
att särskolan borde kommunaliseras vilket bland annat skulle under
lätta lokalplaneringen genom att det bara fanns en huvudman. En 
gemensam pedagogisk ledning skulle också underlätta utbytet av 
ideer och samverkan. 

Det blev aldrig något beslut i denna riktning utan dessa tankar 
gick vidare till 1977 års omsorgskommitte. Kommitten fann att den 
segregering som alltjämt fanns mellan särskolan och grundskolan i 
allt väsentligt berodde på att man inte hade gemensamma planerings
förutsättningar och att det därför skulle vara till fördel för den fort
satta utvecklingen av särskolan om det blev ett kommunalt huvud
mannaskap. Remissinstanserna var oeniga om detta och frågan lyftes 
1983 till omsorgsberedningen. Beredningen föreslog fortsatt lands
tingskommunalt huvudmannaskap men att regler för särskolan skul-
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le överröras från omsorgslagstiftningen till skollagen. Skolplikten 
och skolundervisningen för psykiskt utvecklingsstörda regleras 
fr.o.m. 1985 i skollagen och utbildningen för dessa elever överrör
des till utbildningsdepartementets sakområde. 

Särskolekommittens föreslog 1991 att ansvaret för särskolan och 
nu även särvux skulle överröras från landstingen till kommunerna. 
Riksdagen beslöt i enlighet med förslaget. 

De grundläggande förutsättningarna för gemensam planering, 
gemensam ledning och gemensamt nyttjande av lokaler och personal 
föreligger efter nästan 25 års utredande. 

I realiteten har de största förändringarna redan genomförts. 
Genom den lokalintegrering av särskolan i grundskolan som startade 
i början av 1970-talet blev elever med psykisk utvecklingsstörning en 
naturlig del av elevgruppen i en grundskola och förutsättningarna 
för ökad förståelse för människor med olikheter och skilda behov 
grundlades. 

skolöverstyrelsens lokalnormer för det offentliga skolväsendet 
hade sitt ursprung i en försäkran om att kommunerna å ena sidan 
verkligen byggde de lokaler som ansågs nödvändiga för undervis
ningen å andra sidan att de inte byggde större lokaler än vad statsbi
draget kunde tillåta. 

En av fördelama med lokalnormerna och särskolans integrering 
var att varje kommun som planerade ändringar i sin skolbyggnad 
eller nybyggnad av en skola med särskola var tvungen att föra en 
dialog med staten d.v.s. skolöverstyrelsen och Länsskolnämnden och 
där presentera med vilka pedagogiska förtecken som särskolans lo
kaler planerades vid en grundskola. Förslag med separata byggnader 
för särskolan inom skolområdet godtogs inte. 

Förutsättningar för ökad delaktighet och gemenskap mellan sär
skolan och grundskolan låg i en fysisk närhet som inte fick resultera 
i skilda skolhus. Länsskolnämnderna hade efter beslut 1982 om den 
förenklade skoladministrationen och avskaffandet av statsbidrag till 
skolbyggnader inte längre någon formelllokalbesiktning av särsko
lans lokaler och tappade enligt egen bedömning ett naturligt sätt att 
komma i kontakt med särskolans verksamhet. 
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Enarenheter av de första 20 årens lokalintegrering talar för att 
det första steget med fysisk integrering har tillgodosetts men att det 
är många steg kvar till ökad delaktighet och gemenskap. 

Att vara rörelsehindrad 

För vanföra barn som termen löd, är historiken något annorlunda. 
1874 imättades et~ hem utanför Jönköping som så småningom enbar~ 
kom att ta emot epileptiker. En annan vanföreanstalt imätta~es. l 
Göteborg 1885 med slöjdundervisning som tyngdpun~t. ?en VIkti
gaste insatsen blev Eugeniahemmet i o Stockholm som omrattade 1886 
då den första byggnaden stod klar pa Norrbackaomradet. ~yggna
den hade 80 platser och intiativtagare till he.mmet var pn~ses~an 
Eugenie. Eugeniahemmet bildades med uppgift att ta emot fattiga 
obotligt sjuka och vanföra barn" Vid denna tid v~r ~nnu den or~.op.~
diska kirurgin en helt outveckl~d gren av med1~men. Inte ~orran 
1910 knöts ortopedisk kunskap till hemmet och ~ors~ 1921 kno~~ en 
läkare till en barnortopedisk avdelning. Vad utb1ldmngen b:tra~far 

o fick hemmet efter något år en slöjdskola men yrkesutb1ldnmg 
sa k .. d . 
kom till stånd först 1895 då skrädderi- och skomakarver sta er m-
rättades. Man sörjde också för kvinnlig yrkesutbildning med kurser 
i sömnad, vävning och husliga sysslor. 

Så sent som till 1950-talet var det bara vanföreanstalterna och 
Eugeniahemmet i Stockholm som kunde erbjuda någon forn: av 
utbildning för dessa elever. Det innebar att d: flesta :lev~r ~aste 
flytta hemifrån och i allmänhet bodde. ma.n pa. dessa ~nst1tut10ner. 
Många barn med svåra rörelsehinder g1ck 1n.te 1. sk~la ~ve~huvudta
get vid denna tid. De satt i sina hem eller pa ohka mst1tut10ner och 
inga initiativ togs för att de skulle få någon skolgång. Krav restes 
inte minst från förätdrahåll på att även dessa barn skulle omfatt~.s av 
skolplikten och att hemortens skola skulle öppnas för dem. E~~ f~rsta 
steg var att externa klasser inrättades på flera ställen och an Idag 
finns det rh-klasser på många håll i landet. 

1962 fick elever med rörelsehinder skolplikt. Kommunen hade 
därmed att sörja för att alla barn i kommunen fick utbildni.ng. 
Samtidigt blev de externa klasserna erkända som särskilda special-
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klasser i den kommunala grundskolan. Landstingen hade fortfarande 
ansvaret för omvårdnadsfrågor i form av boende och vård. Särskil
da elevhem byggdes i de fall eleverna inte kunde bo hemma. 

Vid mitten av 1960-talet utredde skolöverstyrelsen, på regering
ens uppdrag, vilka anordningar som erfordrades för integrering av 
elever med rörelsehinder i det vanliga skolväsendet. Där fanns bland 
annat förslag om hur skollokalerna skulle utformas med höj- och 
sänkbara skrivbord och arbetstavlor liksom hur elevhemmen borde 
vara utformade. Lite senare beslöts att särskilda statsbidrag skulle 
utgå om en kommun anordnade rh-klasser. 

Institutioner som Eugeniahemmet, sköldenborgsinstitutet och 
Norrbacka tömdes successivt och antalet elever i rh-klasser ökade 
snabbt. A v ca 3 000 elever med rörelsehinder i grundskolan går i dag 
över 90 procent individualintegrerade i vanliga klasser. Det innebär 
att antalet elever i rh-klasser har minskat. Ingen statlig specialskola 
finns för rh-elever utan stöd ges genom de konsulenter som finns 
inom Statens Institut för Handikappfrågor i skolan, SIH, och de kun
skapscenter som finns ute i landet. 

Utveckling av den fysiska miljön med hänsyn till elever med 
funktionshinder 

Staten har alltsedan folkskolans tillkomst 1842 i hög grad varit in
blandad i samhällets planering av skolbyggnader. I folkskalestadgan 
från 1842 framhålls betydelsen av att skolbyggnaden placeras nära 
ordförandens bostad så att tillsynen därigenom underlättas. 

Under efterkrigstiden har försöksverksamheter av skilda slag be
drivits på olika håll i det kommunala skolbyggandet och i samverkan 
med ett antal högskolor. Inom skolöverstyrelsen fanns fram till 1982 
en särskild enhet som arbetade med lokalnormer, rådgivning till 
kommunerna i skolbyggnadsfrågor, statsbidragsgivning och utveck
lingsarbete beträffande samspelet mellan pedagogik och skolans fy
siska utformning. 

Trots de kunskaper som staten byggde upp fick de inte i någon 
större utsträckning genomslag i de statliga specialskolorna. 

Kommunerna prövade nya ideer och sökte efter fysiska lösningar 
som kunde stärka den pedagogiska situationen. Hemrumsskolor och 
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hemavdelningskolor med en liten skola inom ramen för den större 
skolan skapades för att bryta anonymitet och stärka arbetslage.ns 
möjlighet att planera undervisningen över ämnesgränserna. Media
tek i direkt anslutning till hemrummen med ett antal grupparbets
platser, gemensam materiel och tillgång till en eller flera datorer 
byggdes upp. De skolor som sist kom att påverkas av dessa tanke-
gångar och planeringar var de statliga specialskolorna. o 

När utbildningen för de utvecklingsstörda flyttades ut fran de 
stora institutionerna till en fysiskt integrerade lösning i den kommu
nala skolan skapades en miljö som satte pedagogiken i centrum .. At~ 
utvecklas och utbildas och att få förebilder från grundskolan m l 

särskolan blev av stor betydelse för den integrerade särskolan. I de 
planeringsunderlag för särskolan som utvecklades under 1970-talet 
inom skolöverstyrelsens skolbyggnadsbyrå utvecklades en helhets
syn mellan funktionshindret, läroplanens mål och den fysiska mil
jöns utformning. Förutom tillgänglighetsfrågor som borttagna trösk
lar för att lätt kunna förflytta sig i rullstol, väl tilltagna skötrum och 
höj- och sänkbara arbetsbord så utformades varje rum utifrån en 
funktion som skulle ge förutsättningar för att genomföra läropla-

nens intentioner. 
En samlad rådgivning till kommunerna beträffande utformningen 

av den fysiska miljön för elever med handikapp gavs ut av skolö
verstyrelsen i SKOLHUS-serien. Boken hette SKOLHUS för alla och 

kom ut 1982. 

Att vara funktionshindrad men inte handikappad 

Integrationsutredningen 1982 liksom FN:s standardregler för att till
försäkra människor med funktionsnedsättning delaktighet och jäm
likhet, antagna 1995, har båda framhållit de mål men också de vär
deringar och krav som samhället ställer för att individer med funk
tionshinder skall uppleva delaktighet, gemenskap och jämlikhet. 

I alla diskussioner om utveckling och anpassning av den fysiska 
miljön är det viktigt att veta skillnaden på de båda begreppen funk
tionshinder och handikapp. Ett funktionshinder kan vara medfött el
ler förvärvas genom skada eller sjukdom. Ett handikapp är relaterat 
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till omgivningens och situationens krav och förväntningar. Att sakna 
ett finger är i de flesta fall inget handikapp men alltid ett funktions
hinder. Ett handikapp kan det vara om jag skall spela fiol och saknar 
vänster pekfinger. 

Funktionshindret kan vi sällan göra något åt om det är bestående 
men handikappet skall vi alltid sträva efter att minimera genom att 
vidta olika åtgärder. Det kan gälla enkla åtgärder som effektiv be
lysning eller akustiska åtgärder men också anpassningar av metodik 
och tillgång till anpassade eller särskilt utvecklade läromedel. 

Till det yttre har vi kommit långt i vårt samhälle. En jämförelse 
ett antal årtionden bakåt i tiden visar att samhället stegvis har ge
nomfört förändringar för dessa grupper men att det ofta är de funk
tionshindrade som sist av alla grupper får del av de välfärdsföränd
ringar som genomförs. standarden vid de institutioner och skolor 
som tidigare har redovisats visar att det har dröjt minst lO oftast 20 

år innan det som är en självklarhet ute i samhället har präglat ar
betssätt och organisation på dessa institutioner. 

I dag ser vi det som helt naturligt att barn med funktionshinder i 
första hand skall bo hemma under sin skoltid. Föräldrar har ofta 
framhållit svårigheterna med att få de resurser som behövs för att 
barnet skall kunna fullgöra sin skolgång. Har det gällt ombyggnader 
har kommunerna många gånger velat hänvisa till en annan skola än 
den skolan som hör till elevens naturliga upptagningsområde därför 
att byggnaden i den aktuella skolan inte är handikappanpassad. 
Eleven förlorar då de naturliga kontakterna med andra barn som 
bor i samma område. Fritiden är oftast den svåraste delen att finna 
gemenskap i och om eleven dessutom inte går i samma klass som de 
övriga barnen i bostadsområdet så försvåras de naturliga kontak
terna än mer. 

Barn med funktionshinder Vill ofta träffa andra· barn med likar
tade funktionshinder för att uppleva gemenskap i en sådan grupp. 
Förutsättningarna för detta är ofta begränsade inom det egna bo
stadsområdet. För att stärka dessa elevers identitet, men också för 
att skapa förebilder från andra med samma eller likartat funktions
hinder, är det viktigt att skolan bemödar sig om att skapa alternativa 
undervisningsformer och ibland ser till att elever med vissa funk-

90 

tionshinder får möjlighet att komma samman under lägerveckor el
ler särskilda studiedagar där de kan finna kamrater och uppleva en 
gemenskap på lika villkor. Detta är inte ett alternativ utan skall ses 
som ett komplement till den viktiga vardagen i den egna skolan på 
hemmaplan. 

Hur kan skolan bidra till ökad delaktighet och gemenskap mellan 
de som är funktionshindrade och de som inte är det? 

För att underlätta den pedagogiska och social integrationen bör 
skolan vara tillgänglig utifrån tre olika perspektiv. 

Det första är denfysiska tillgängligheten. Alla skolor bör på sikt 
byggas om eller till så att alla utrymmen är tillgängliga för alla, 
d.v.s. en funktionshindrad person skall både kunna nå en lokal och 
kunna använda den utifrån sina förutsättningar. Detta betyder att 
skolhusen har enplanslösningar eller förses med hissar men också att 
dörrar, passager och utrymmen anpassas så att en rullstol obehindrat 
kan förflytta sig i lokalerna. Det betyder också att belysning och 
akustik anpassas så att miljön blir funktionell för såväl den som är 
synsvag som den som är hörselskadad. Rätt utformat kan dessa åt
gärder öka kvaliten i lokalerna för alla brukare. Skolan bör dess
utom ha sådana färgmarkeringar och orienteringstav l or som gör det 
enkelt att finna vägen, samtidigt som det skall vara lätt att genom 
kontraster kunna urskilja dörrar och förändringar i nivåskillnader. 

Det andra är den pedagogiska tillgängligheten. För att undervis
ningen skall bli tillgänglig för alla elever krävs att den pedagogiska 
miljön organiseras på ett sådant sätt att det ger förutsättningar för 
alla att delta. studiematerialet måste vara tillgängligt för alla. Den 
gravt synskadade behöver det kanske på punktskrift eller som talbok 
och den gravt rörelsehindrade eleven kan behöva texten i en dator 
för att kunna hantera materialet. Gruppövningar behöver planeras 
så att eleven naturligt ingår i en grupp och där kan vara en i laget. 
Att inkludera alla elever i undervisningen i alla dess moment är den 
goda pedagogens viktigaste ledstjärna för att verkligen skapa en 
skola för alla. 

Det tredje är den sociala tillgängligheten. En skola för alla inne
bär en skola som både är fysiskt och pedagogiskt tillgänglig men 
som också planerar sina aktiviteter så att den skapar delaktighet och 
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gemenskap för alla elever. Delaktigheten handlar inte bara om un
dervisningen utan om hela det sociala liv som finns i en skola. 
Raster, fritid och gemensamma aktiviteter bygger tillsammans med 
undervisningen upp den skolkod som utåt kännetecknar en skola och 
som ofta blir det kriterium som omvärlden värderar skolan utifrån. 
En elev som har fysiska begränsningar i att delta i en idrottsdag som 
skolan anordnar skall inte befrias utan engageras i idrottsdagen uti
från hans eller hennes förutsättningar. Allt från att sköta starten på 
l 00-meters loppet till att ta hand om resultat och anslå listor är en 
del av helheten i idrottsdagen och en del av gemenskapen. 

Ny teknik - nya möjlighetet 

skolbyggnaden och dess utformning kan skapa hinder för många 
elever att delta i undervisningen på samma villkor som övriga elev
er. I de satsningar som nu görs i skolan är det informations- och 
kommunikationsteknik, IKT, som står i centrum när det gäller inves
teringar och utveckling. Som så många gånger förr är det teknik till 
elever med funktionshinder som kommer längst ner på skalan över 
angelägna investeringar och förändringar för att det skall bli en sko
la för alla i ett samhälle för alla. Utvärderingen av den skolsatsning 
som har gjorts av stiftelsen för Kunskaps- och Kompetens-utveck
ling, KK-stiftelsen, visar att de elever med funktionshinder som tidi
gare var vinnarna i den nya tekniken nu har halkat efter och riske
rar att bli förlorare genom att okunskap om skilda behov hos olika 
elever lätt leder till att de som behöver en annorlunda lösning ofta 
kommer i skymundan när skolan som helhet är på väg mot nya mål 
med hjälp av nya lösningar. 

Så här långt har vi kommit... 

Samhället har under de senaste 20 åren tagit väsentliga steg i för
verkligandet av en skola för alla. Barn och ungdomar med funk
tionshinder finns idag i skolan. Institutioner och specialsjukhus står 
tomma eller är nedlagda och eleverna bor i mycket stor utsträckning 
hemma hos sina föräldrar. De går i den vanlig skolan där det har 
gjorts omfattande förändringar i närmiljön. Särskilda skolskjutsar 
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anordnas för dem, tekniska hjälpmedel utvecklas och ställs till deras 
förfogande, personliga assistenter anställs och läromedel både anpas
sas och utvecklas. Integrationen har i denna yttre bemärkelse kom
mit mycket långt. Nu återstår den långa och många gånger mödo
samma vägen att ändra attityder och fördomar och att skapa den del
aktighet och gemenskap som alla människor är berättigade till. 

I slutbetänkandet från integrationsutredningen (SOU 1982:19) kon
staterade man något som även är giltigt 2000 nämligen att integra
tionsutvecklingen har pågått i flera decennier men vi vet mycket lite 
om vad skolgång i grupp eller enskilt i klass med icke funktions
hindrade innebär för en elev med funktionsnedsättning. Vi har en 
mängd data av kvantitativt slag men forskningen har endast i be
gränsad utsträckning varit inriktad på kvalitativa erfarenheter. Det 
finns inte några enkla lösningar på integrationsproblemen. I princip 
finns det inga modeller att rekommendera som de bästa eftersom det 
hela måste ses i ett större perspektiv där varje enskilt barns förut
sättningar, familjens situation och omgivningens attityder m.m. mås
te vägas samman. 

Källor 

CP-Vården, 1958 års CP-utredning (SOU 1960:14) 

Barn på anstalt, Barnanstaltsutredningens betänkande II (SOU 1965:55) 

Undervisningen för synskadade elever - planering i ett kort perspektiv 
DsU 1979:11 

Omsorgskommitten-slutbetänkande (SOU 1981:26) 

SKOLHUS- publikationsserie från SÖ 1971-1991: 
sKOLHUshandboken-en orientering om skolans lokaler och miljö, 1979 
SKOLHUS rapport- så här kan elever med handikapp bo, 1981 
SKOLHUS för alla- ett diskussionsunderlag för anpassning av skolbygg
nader till elever med handikapp, 1982 

Handikappade elever i det allmänna skolväsendet- slutbetänkande från 
integrationsutredningen (SOU 1982: 19) 

Reg. prop. 1983/84:27- Om åtgärder för elever med handikapp i det all
männa skolväsendet 
Särskolan- en primärkommunal skola (SOU 1991:30) 
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Reg. prop. 1991/92:94- Om ändrat huvudmannaskap för särskolan och 
särvux 
FN:s standardregler för att tillförsäkra människor med funktionsnedsätt
ning delaktighet och jämlikhet- antagna 1995 
När hände vad i dövas historia, Bo Andersson, Åsa Hammar, SIH Lärome
del 1996 
FUNKIS -funktionshindrade elever i skolan (SOU 1998: 66) 
Lindqvist nia- nio vägar att utveckla bemötande av personer med funk
tionshinder (SOU 1999:21) 
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Eva Hjortendal-Hellman: 

skolbyggnaderna i den kommunala 
budgethanteringen under 
1980- och 1990-talen 

Lokalkostnaderna i dagens skoldebatt 

Lärarnas Riksförbund har under de senaste åren med anledning av 
en kampanj för en bättre skola bl.a. haft följande annons i dagstid
ningarna: "I dag börjar Johan i världens dyraste skola. Vi har länge 
undrat vart alla dessa miljarder tar vägen, och nu tror vi att vi har 
hittat en del av dem. Det visar sig att många kommuner tvingas 
(eller väljer) att använda miljarderna till att balansera sina egna böc
ker istället för att ge barnen nya. Ett knep är att sätta sådana hyror 
för skolorna att pengarna som delas ut kommer tillbaka i form av 
hyresintäkter." 

I många liknande artiklar i tidningarna, både på debattsidor och 
på andra ställen, kan vi läsa att eleverna inte får sin undervisning på 
grund av de höga lokalkostnaderna. Lokalerna och dess kostnader 
ser ut att leva ett eget liv helt avskilt från övrig verksamhet och 
verkar tränga ut kostnader för bl.a. undervisning. Lokalkostnaderna 
förblir oförändrade medan undervisningskostnaderna blir ett drag
spel. I Dagens Nyheter i februari 1999 kan vi läsa att Malmö kom
mun byggde om en skola och därefter höjde hyran med sex miljoner 
kronor per år. Följden blev, enligt artikeln, att skolan tvingades 
säga upp 20 lärare. I samma tidning refereras till Statens skolverks 
undersökning om kostnader för skollokaler i Sveriges kommuner. 
Kostnaderna för skolans lokaler ökade med 4,3 procent mellan åren 
1992 och 1997. Under samma period minskade undervisningskostna
den med 5,7 procent. I Göteborgs-Posten i februari 1999 talas om 
snedfördelade skolpengar; "visst har skolan fått mer pengar men 
undervisningen har inte fått mer resurser. Pengarna har gått till att 
betala de allt dyrare lokalerna". Övergivna salar ger bidragskris 

95 



enligt Dagens Nyheter i oktober 1999. "De kommunala skolorna 
tvingas helt enkelt att dra ner på sin verksamhet för att betala sina 
tomma lokaler". I Nerikes Allehanda kunde vi läsa i september 1999, 
att Nora enbart inom grundskolan hade en överkostnad för lokaler 
på sju miljoner kronor årligen. Enligt notisen motsvarade det hela 
utbildningsnämndens sparbeting nästkommande år. 

Vad debatten om lokalerna sällan tar upp är frågan om vilken 
standard vi vill ha på lokalerna, vad vi är beredda att betala för den
na standard och vilken roll lokalerna och lokalstandarden spelar för 
förutsättningarna att nå de nationella målen. Får vi den standard på 
lokalerna vi betalar för och om så är fallet är det en alltför hög 
standard järnfört med andra verksamhetsområden i Sverige eller 
skolor i andra länder? Ofta har även de som borde vara initierade, 
de som ansvarar för undervisningen i kommunerna, dålig kunskap 
om vad lokalerna verkligen kostar och hur deras egna lokalkostna
der är beräknade. Detta i sin tur medför svårigheter att utnyttja re
surserna effektivt. I diskussionen om lokalkostnadernas andel av den 
totala kostnaden finns det också skäl att se på i vilken mån lokalerna 
utnyttjas ändamålsenligt av skolan men även av andra brukare. Det 
är naturligtvis också, utöver den kostnadsorienterade aspekten, vä
sentligt att se till elevernas och lärarnas behov av väl fungerande 
lokaler. Dessa frågor bör bli föremål för särskilda utredningar. Föl
jande avsnitt inriktas framför allt på hanteringen av lokalkostnader
na i den kommunala budgeten. 

Bakgrund till dagens debatt om skollokaler 

Kommunerna är stora lokalanvändare 

Kommunerna äger och förvaltar ca 50 miljoner kvadratmeter lokal
area av den offentliga sektorns sammanlagda 90 miljoner. Kostna
derna för denna lokalvolym uppgår till mer än 30 miljarder kronor 
per år. I genomsnitt kostar lokalerna ca 3 000 kr per år och invåna
re, med en variation mellan 2 500 kronor och 6 000 kronor, och ut
gör i genomsnitt ca 16-17 procent av de samlade skatteintäkterna. Av 
kommunernas totala lokalkostnader utgör skolans andel ca hälften. 
Skolornas lokaler utgör alltså en stor del av den sammanlagda of
fentliga lokalytan i Sverige och är av betydande ekonomisk om-
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fattning. Det är således ganska naturligt att skollokaler diskuteras 
när kommunens förutsättningar att leva upp till de nationella målen i 
skolplan och skolförordningar behandlas i tidningsartiklarna. 

Enligt tillgänglig statistik har skollokalernas andel av de totala 
kostnaderna dessutom stigit under större delen av 1990-talet. Det är 
först under de senaste åren som kostnaden avtagit något, vilket bl.a. 
kan förklaras av den sjunkande räntenivån. Den stigande lokalkost
nadsandelen förklaras många gånger bero på att s.k. internhyres
system har införts och att detta system inte avspaeglar kommunens 
verkliga kostnader. Ibland förklaras dock den ökade andelen lokal
kostnader av att det varit lättare att göra större grupper/klasser och 
därmed minska antalet lärare än att göra sig av med lokaler. 
Ytterligare förklaringar är att det krävts kostnadskrävande ingrepp 
för att motsvara de krav de myndigheter ställer som har att bevaka 
arbetsmiljön eller också att andra åtgärder behövt vidtas för att 
anpassa lokalerna till vad dagens undervisning kräver. 

Lokalkostnadsutvecklingen - svårigheter att jämföra 
kostnadsredovisningen mellan åren och mellan kommunerna 

Sedan år 1992 har Skolverket samlat in kostnaderna för skolverk
samheten i kommunerna. Deltagandet är obligatoriskt. Under åren 
1989-1991 genomfördes insamlingen i samarbete mellan skolverket 
(tidigare skolöverstyrelsen), Svenska Kommunförbundet och Statis
tiska centralbyrån (SCB). Men även under flera år dessförinnan 
fanns en viss jämförelse mellan kommunerna vad gäller den svenska 
skolans kostnader. Deltagandet i redovisningen före 1992 var frivil
ligt. Från och med 1998 samordnas uppgifterna som Skolverket pre
senterar helt med uppgifterna i det s.k. räkenskapssammandraget 
(RS) för kommunsektorn. 

Räkenskapssammandraget är en insamling av ekonomiska uppgif
ter som staten ålagt SCB att genomföra årligen. Uppgifterna hämtas 
från kommunernas bokslut. Räkenskapssammandragets uppgifter an
vänds i den nationella uppföljningen av kommunernas verksamhet. 
I nationalräkenskapernas (NR) beräkning av bruttonationalproduk
ten (BNP) och i ekonomiska kalkyler över rikets finanser och inter
nationella redovisningar utgör de uppgifter som erhålls via räken-
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skapssammandraget en central del. Tidigare samlades uppgifterna in 
var för sig, vilket medförde svårigheter vid jämförelser. Detta kan 
belysas av att Skolverket under flera år redovisat att lokalemas an
del av de totala kostnaderna inom såväl grund- som gymnasieskolan 
var ca 25 procent. Motsvarande uppgift inom räkenskapssamman
draget gav beskedet att lokalkostnaderna "bara" uppgick till om
kring 18 procent av de totala kostnaderna för grundskolan. skill
naden kan förklaras av olika definitioner av lokalkostnadsbegreppet 
Genom samordningen med räkenskapssammandraget visar skol
verkets tidigare redovisade nivå kraftigt minskade lokalkostnader. 
Förklaringen är att det under år 1998 genomfördes en omfattande 
översyn av både skolverkets insamling och kommunernas räken
skapssammandrag. Översynen gav bl.a. som resultat att Skolverkets 
kostnadsunderlag för lokaler genomgick en kraftig förändring för 
att helt överensstämma med definitionen i räkenskapssammandragets 
post "lokal- och anläggningskostnader". I dessa kostnader ingår t.ex. 
inte kostnader för fastighetsservice (såvida inte kostnaden ingår i 
extern hyreskostnad). I Skolverkets tidigare lokalkostnadsdefinition 
ingick även fastighetsservice i form av underhåll, reparationer samt 
städning och tillsyn. I de fall dessa kostnader inte längre ingår i 
begreppet hyreskostnad redovisas de i stället under beteckningen 
"övriga kostnader". I det kommunala räkenskapssammandraget har 
man dock haft samma definition vilket gjort det möjligt för Skol
verket att uppskatta lokalkostnaderna enligt den nya definitionen un
der en följd av år. I Vad kostar verksamheten i din kommun, bok
slut 1998, som också baseras på uppgifter som är hämtade från 
räkenskapssammandraget, redovisas lokalkostnadernas andel av de 
totala kostnaderna. Grundskolans lokalkostnader utgör enligt rap
porten i genomsnitt 18 procent av de totala kostnaderna. Lokalkost
nadernas andel av de-totala kostnaderna är således desamma som 
föregående år. I realiteten är de något högre på grund av en smärre 
justering i den senaste upplagan av begreppet bruttokostnad. 

Den interna lokalkostnaden skall enligt handboken för uppgifts
lämnarna för räkenskapssammandraget 1998 redovisas till självkost
nad för att inte eventuella marknadspriser skall ge missvisande 
belopp. Självkostnadshyra består av kostnader för kapital, drift och 
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underhåll. Till detta kan läggas kostnader för central administration 
etc. Varje verksamhet måste enligt handboken elimineras för even
tuella merkostnader (marknadshyror). I princip skall detta ha gjorts 
även tidigare både i räkenskapssammandraget och i skolverkets 
rapporter. I annat fall skulle inte resultatet av de sammanlagda verk
samheterna överensstämma med resultatet för hela kommunen. 
Trots detta har ett relativt stort antal kommuner, både i den senaste 
rapporten och i tidigare upplagor, uppgivit att de vid besvarandet 
använt sig av marknadsmässiga eller på annat sätt beräknade kost
nader än enligt självkostnadsprincipen när de beräknat fördelade 
kostnader och interna hyror. Här kan det således diskuteras vad de 
egentligen har svarat på. En förklaring är att uppgiftslämnarna i 
enkäten har visat sina fördelade kostnader som de blir vid ett annat 
systern än självkostnadsprincipen och den summerade kostnaden för 
alla skolor givit ett resultat som är snarlikt den som skulle ha erhål
lits om självkostnadsprissättning använts och de därför inte upptäckt 
misstaget. De kan också ha svarat på vilket sätt som internhyrorna 
fördelas internt i kommunen fast de i enkäten redovisat eliminerade 
belopp. En ytterligare möjlighet kan vara att kommunerna har fri
stående fastighetsbolag och att detta skulle kunna vara en förklaring 
till redovisning av andra lokalkostnader än de som erhålls genom 
självkostnadsprissättning utan att dessa upptäckts. 

Självkostnadsbegreppet är dock inte så entydigt som det låter i 
och med att avskrivningarna och interna räntan som ingår i kapital
kostnaden kan utformas på olika sätt i kommunernas redovisningar 
över tid och mellan kommunerna. Det kan dessutom vara problem 
att exakt avgränsa driftkostnaderna för enskilda objekt och därför 
sker ofta kostnadsfördelningen med hjälp av mer eller mindre 
rättvisande schablonmetoder. 

I redovisningar från 1980-talet är det inte ovanligt att skolans 
kostnader enbart omfattar den del av lokalkostnaderna som kunde 
utläsas i skolstyrelsemas bokslut, vilket ofta inte var mer än kostna
derna för vaktmästeri och ombyggnader. Kostnaderna för lokalerna 
och fasta inventarier fördelades inte ut på de enskilda förvaltning
arna utan redovisades i en gemensam post på fastighetsenheten utan 
specifikation. Ä ven de kostnader som redovisades i skolstyrelsemas 
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bokslut var dåligt specificerade per skolform och kunde ofta enbart 
utläsas för hela utbildningsområdet. Det var alltså inga krav på att 
visa de samlade resurserna för de olika skolformerna i redovis
ningen. Resursfördelningssystemet före år 1991, med specialdestine
rade statsbidrag för undervisningen och övriga kostnader helt den 
enskilda kommunens angelägenhet, påverkade säkert utformningen 
av det kommunala redovisningssystemet. 

Eftersom uppgifterna numera är helt samordnade med räken
skapssammandraget skall fr.o.m. år 1998 posten lokaler och inventa
rier omfatta lokalhyror, kommuninternt debiterade lokalkostnader 
samt kalkylerade kapitalkostnader om inte kostnaderna för detta är 
inkluderade i den internfördelade lokalkostnaden. 

I kapitalkostnaden ingår förbrukningen av kapital, d.v.s. avskriv
ningen samt alternativkostnaden för kapitalet, m.a.o. räntan. Kapi
talkostnadernas storlek bestäms av investeringsutgiften, räntenivån, 
den ekonomiska livslängden samt hur mycket av investeringsutgiften 
som skall bokföras respektive år. Fördelningen över tiden bestäms 
av vilken livslängd objektet tros få. En anläggning skall i bokföring
en tas upp till anskaffningsvärdet. Indirekta kostnader såsom admi
nistration i samband med förvärvet eller tillverkningen skall räknas 
in i anskaffningsvärdet. Likaså utgifter för värdehöjande förbätt
ringar. Reparations- och underhållskostnader räknas vanligtvis inte 
in i anskaffningsvärdet. 

Det finns inga regler för hur kapitalkostnaderna skall beräknas i 
kommunal verksamhet. Olika metoder för avskrivning används i 
landets kommuner. Det finns tre huvudmetoder. Rak nominell me
tod visar minskade kapitalkostnader varje år eftersom räntan räknas 
på ett successivt mindre restvärde. Denna effekt förstärks realt sett 
vid inflation. Den nominella annuitetsmetoden ger lika stort belopp 
varje år med viss fluktuation beroende på räntenivån. Real annui
tetsmetod innebär annuitetsfördelning med en real ränta. Annuiteten 
räknas varje år upp med inflationen. Real annuitetsmetod ger i 
nominella tal stigande kapitalkostnad men i reala termer konstant 
Nuvärdet är detsamma enligt samtliga metoder men vid en viss mät
tidpunkt ger de olika värden. Den förstnämnda metoden är den 
numera helt dominerande. Enligt en av Svenska Kommunförbundet 
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nyligen genomförd undersökning använder 84 procent av de 80 

kommuner som besvarat frågan denna metod. Fyra procent använ
der den nominella annuitetsmetoden, åtta procent använder real an
nuitetsmetod och tre procent blandad metod. 

Den reala annuitetsmetoden kan på sikt leda till felaktiga priorite
ringar eftersom nyare lokaler visar lägre kostnader. Äldre lokaler 
blir över tiden enligt de bokförda värdena dyrare än nybyggda. Men 
även den raka nominella metoden kan ge märkliga effekter. En 
skola som avskrivs enligt denna metod är dyr under de första åren. 
När avskrivningstiden är över och skolan inte haft råd att nyin
vestera visar redovisningen låga kostnader, vilket felaktigt kan ge 
bilden av en skola som är effektiv och i stället för lokaler satsar på 
undervisningen. I själva verket kan det vara en skola med stora 
problem att klara den verksamhet de har ansvaret för. Särskilt inom 
gymnasieskolan är det viktigt att lokalerna och deras inventarier är 
ändamålsenliga. 

A v skrivningstiderna för investeringarna kan även variera mellan 
och i vissa fall inom kommunerna. Den ekonomiska livslängden ut
gör grunden för bedömningen av avskrivningstidens längd. Med 
ekonomisk livslängd menas den tid under vilken en anläggning fort
farande är lönsam. Lönsamhet betyder i detta sammanhang att ett 
byte eller ett nytt köp inte är motiverat av ekonomiska skäl. Kom-
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munförbundet har rekommenderat 33 år för avskrivning av verk
samhetsfastigheter dit skolor och gymnastiklokaler räknas, men i 
dag kan den tiden anses vara för lång. Själva fastigheten kan ha en 
livslängd som motsvarar den rekommenderade men mycket som hör 
till en fastighet som är av teknisk natur har betydligt kortare 
livslängd. Detta gör att den rekommenderade avskrivningstiden i 
realiteten har minskat för att bättre passa till fastigheternas verkliga 
behov av upprustning. För inventarier rekommenderas en mycket 
kortare avskrivningstid, fem år för t.ex. skolmöbler och utrustning i 
A V -centraler samt tre år för persondatorer. Ä ven dessa tider kan 
dock variera mellan och i vissa fall även inom kommunerna trots att 
det handlar om samma slag av inventarier och samma slags verk
samhet. I vissa fall kan inventarierna vara svåra att särskilja från 
utrustning som är nödvändig för byggnadens allmänna funktioner 
och byggnadsinventarier där avskrivningstiderna är desamma som 
för fastigheten. Utrustning som kan hänföras till undervisningen 
skall redovisas i Skolverkets rapporter under rubriken läromedel. 
Vid nybyggnationer och vid större inköp till redan befintlig verk
samhet bokförs i vissa fall även detta slag av utrustning i invester
ingsbudgeten och blir därmed svår att särskilja från kostnader för 
lokaler och inventarier. 

Kommunen måste också bestämma sig för vilken ränta som är 
relevant vid avskrivningarna. Man kan se räntekostnaden som er
sättning för den nytta som kommunen skulle haft av pengama för 
andra ändamål. Kommunerna har själva möjlighet att sätta denna 
altemativränta, men en olämplig räntesats kan skapa problem och 
försvåra vid t.ex. jämförelser. 

Från och med år 1998 har en ny skolform (förskoleklassen) in
förts som en del av skolan. Tidigare befann sig dessa barn i den s.k. 
sexårsverksamheten, en verksamhet som ingick i förskolan. Den nya 
skolformen kan påverka jämförelser över tid och mellan kommuner 
både för barnomsorgs- och skolverksamheten. Eftersom verksamhe
ten numera ofta är integrerad med grundskolan, både personal- och 
lokalmässigt, kan uppgiftslämnarna ha problem med att särredovisa 
kostnaderna för grundskola respektive förskoleklass. Ä ven skol
barnsomsorgens kostnader kan vara svåra att särredovisa eftersom 
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de ofta är inrymda i samma lokaler som själva skolverksamheten för 
de barn som berörs. I de fall kommunerna gör någon särredovis
ning sker det ofta med hjälp av olika schablonmetoder. 

Den kommunala fritidsverksamheten för barn och ungdom samt 
vuxenutbildningen är också vanligtvis inrymda i grundskolans eller 
gymnasieskolans lokaler. I noggranna redovisningar kan dessa verk
samheter ha exkluderats ur det material som lämnas till den natio
nella redovisningen. Ofta upplevs det dock svårt och framför allt 
tidsödande att särredovisa kostnaderna så att det enbart är skolans 
egna kostnader som inrapporteras. 

Många skolor används även för annan verksamhet. En ide som 
lanserats under 1990-talet är att skolan skall vara en skola "mitt i 
byn". Tanken är att människor i alla åldrar skall kunna utnyttja sko
lan för olika ändamål. Även långt före 1990-talet utnyttjades skolor
na för olika verksamheter som ej tillhörde skolverksamheten. Enligt 
handboken för uppgiftslämnare till räkenskapssammandraget skall, 
om lokalerna utnyttjas även för annan verksamhet än skolverksam
het och kostnaderna för detta är inkluderade, intäkter som svarar 
mot kostnaden redovisas som intern eller extern intäkt under loka
ler. Om anvisningarna följs kan en mer rättvisande bild erhållas. 
I vissa fall erhålls dock inga intäkter från hyresgästerna men även i 
sådana fall bör kostnaderna för skolan korrigeras med hänsyn till 
omfattningen av övriga användare av lokalerna. 

I räkenskapssammandraget och Skolverkets rapporter redovisas 
lokalkostnaderna totalt för hela skolformen, utan uppdelning på 
olika verksamheter inom skolan. Skolmåltiderna är ett exempel på 
en sådan verksamhet. För att bättre kunna få en samlad bedömning 
av en verksamhets totala kostnader vore det bra att kunna redovisa 
lokalkostnaderna uppdelade på dessa. skolmåltidsköken inklusive ut
rustning är kostnadskrävande. Genom nuvarande redovisningsmetod 
ges en bild av mycket låga kostnader för skolmåltidsverksamheten. 
Kanske kostnaderna inklusive lokaler kan ge en annan bild av skol
lunchens portionspris. Samma sak gäller för elevvården. Denna 
verksamhet har dock inte så kostnadskrävande lokaler men vid dis
kussion om olika organisationsformer kan det vara en fördel om lo
kalkostnadema i stället räknats in i själva verksamheten. Kommu-
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Fig 2. Förändring i kostnad per elev i den kommunala grundskolan, 
totalt och för lokalkostnader och undervisning under åren 1991-1998 
(jastprisberäkning enligt KPI) Källa: skolverket 

nema har ofta själva möjligheter att se lokalkostnaderna fördelade 
på de olika områdena även om det inte kan avläsas i de nationella 
rapporterna. 

Utvecklingen av lokalkostnaderna per elev jämfört med 
lokalytan per elev 

Lokalkostnaderna utgör en stor del av den totala elevkostnaden, 
mycket högre nu än de var i början av 1990-talet. 

Grundskolans lokalkostnader per elev ökade kraftigt mellan åren 
1991 och 1992, beräknat i fasta priser med hjälp av konsumentprisin
dex (KPI). Kostnadsnivån låg på en oförändrat hög nivå under åren 
1993 och 1994 och har därefter minskat, för att återigen öka mellan 
åren 1997 och 1998. skillnaderna mellan kommungrupperna (enligt 
Kommunförbundets indelning) är relativt små. Inom respektive 
kommungrupp är variationen minst i större städer och högst i övri
ga mindre kommuner. 

Vid jämförelse av kostnadsförändringar mellan olika år används 
vanligtvis dagens priser som ett gemensamt värde. Jämförelsen kan 
ske på olika sätt. Ett alternativ är att använda konsumentprisindex 
(KPI), som återspeglar den allmänna prisutvecklingen i ekonomin. 
Ett annat alternativ är att använda sig av ett specifikt index som 
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visar prisutvecklingen för varor och tjänster i just den verksamhet 
eller sektor som kostnadsförändringen avser. Ett verksamhetsindex 
justerar för personalens löneutveckling. Detta medför att kostnads
serien efter justering ger ett mått på förändringen i volymen av re
sursinsatser i en särskild verksamhet. Konsumentprisindex å andra 
sidan ger i stället en bild av hur verksamhetens kostnader har för
ändrats över tid i relation till andra varor och tjänster, i dagens pen
ningvärde. En jämförelse kan alltså göras med kostnader för andra 
verksamheter i samhället men säger inget om hur tillgängliga fak
tiska resurser för eleverna har förändrats. Dessutom kan jämförel
sen med andra verksamheter i samhället bli missvisande ifall vissa 
förändringar sker i kommunerna som inte berör andra områden el
ler tvärtom. Om en helt rättvisande bild skulle tas fram måste kost
nadsförändringen justeras för prisutvecklingen på exakt de varor 
och tjänster som konsumeras i barnomsorgen eller i skolan. SCB har 
på uppdrag av Skolverket tagit fram särskilda verksamhetsindex för 
perioden 1991-1998. Indexserien bygger på nationalräkenskaperna 
och det kommunala räkenskapssammandraget Viss osäkerhet råder 
för åren t.o.m. 1995 och åren 1997 och 1998 bygger på skattade vär
den. 

Grundskola 

Gymnasieskola 

-15,00% -10,00% -5,00% 0,00% 5,00% 

Fig 3. Den totala kostnadsförändringen per elev under åren 1991-

1998 i de olika skolformerna omräknade till fasta priser enligt de 
olika metoderna. Källa: Skolverket (index 1991=100) 
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Fig 4. De löpande lokalkostnaderna inom grundskolan jämfört med 
KPI och ett grundskoleindex. 

Grundskolans totalkostnader mellan åren 1991 och 1998 har enligt 
omräkning med hjälp av verksamhetsindex minskat mer än med om
räkning med hjälp av KPI. I gymnasieskolan har kostnaderna omräk
nade med hjälp av verksamhetsindex ökat mindre än med omräkning 
med hjälp av KPI. Priserna på varor och tjänster i skolan har således 
ökat mer än den allmänna prisutvecklingen. 

Lokalkostnaderna steg alltså de första åren avsevärt mer än verk
samhetsindex men även mer än konsumentprisindex. Under det se
naste året har skillnaderna minskat. 

Trots att kostnaderna för lokalerna fördelade per elev ökat under 
1990-talet har ytan per elev minskat med nästan två kvadratmeter 
och är nu i genomsnitt 15 kvadratmeter. Ytan varierar dock mellan 
olika kommuner. Glesbygdskommunernas elever har 20 kvadratme
ter per elev medan förortskommunerna har 13. Ytan per elev kan 
variera kraftigt utan att man kan avläsa effekter på skolverksam
hetens kvalitet, t.ex. har fristående grundskolor i genomsnitt mindre 
yta per elev än de kommunala. Kommunförbundet har i sina under
sökningar funnit att de kommuner som har låga lokalkostnader i 
flera fall har mycket nöjda brukare. 

Lokalkostnaderna i fasta priser enligt KPI per elev steg mellan 
åren 1991 och 1992 medan de minskade under år 1993. Därefter har 
de ökat samtliga år utom 1997. 
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Fig 5. Förändring i kostnad per elev i den kommunala gymnasie
skolan, totalt och för lokalkostnader och undervisning under åren 
1991-1998 (jastprisberäkning enligt KPI) 

Kostnaderna för eleverna i de olika programmen skiljer sig i hög 
grad från varandra. 

Den mest kostsamma gymnasieutbildningen är landstingens natur
bruksprogram. De olika programmens kostnader förklaras till stor 
del av olika lokal- och utrustningsbehov. Livsmedelsprogrammet har 
den högsta kommunala lokalkostnaden per elev. Ä ven det kommuna-
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Fig 6. Lokalkostnad per elev och gymnasieprogram, år 1998 
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la naturbruksprogrammet, livsmedelsprogrammet samt hotell- och 
restaurangprogrammet visar höga lokalkostnader. Det billigaste 
programmet är det samhällsvetenskapliga. Här bör dock uppmärk
sammas de svårigheter många kommuner har att redovisa de verk
liga kostnaderna per program eftersom det vanligtvis fordrar om
fattande administrativa resurser för att kunna göra det på ett korrekt 
sätt. I de fall byggnaderna för de olika programmen är separerade 
från varandra finns det större möjligheter att särredovisa kostna
derna för lokaler och utrustning än i de fall programmen är inrym
da i samma lokaler. I sistnämnda fall händer det att kostnaderna för
delas lika per elev oavsett hur lokalerna används av de olika elevka
tegorierna. 

Lokalytan per gymnasieelevelev minskade mellan åren 1991 och 
1996 från 21 kvadratmeter till16,4 till följd av att antalet elever öka
de och lokalerna inte byggdes ut i samma takt. År 1997 uppgick ytan 
i genomsnitt till 16,7 kvadratmeter per elev, medan den för 1998 
uppgick till 17 kvadratmeter per elev. I storstäderna har eleverna 
den minsta ytan (15 kvm) men den högsta kostnaden 19 300 kronor. 
I "glesbygdskommunerna" och "mindre övriga kommuner" har 
varje elev 21 respektive 20 kvadratmeter. Landsbygdskommunerna 
uppvisar de lägsta kostnaderna per elev, 9 600 kr. 

Kostnadsökningen under 1990-talet beror således inte på mer yta 
per elev utan på att lokalkostnaden per kvadratmeter stigit. Detta 
gäller både grundskolan och gymnasieskolan. Om kommunerna, i 
enlighet med anvisningarna, lämnat uppgifter om självkostnadspriset 
vid insamling av räkenskapssammandraget bör inte några intem
hyrespriser förklara kostnadsstegringarna. Orsakerna kan i stället 
vara nybyggnationer och underhåll samt strängare krav på arbets
miljön, förändrade avskrivningsmetoder samt sämre utnyttjandegrad 
på grund av elevminskningar. 

Ä ven Svenska Kommunförbundet studerar lokalkostnader och lo
kalanvändning i kommunerna. I en nyligen presenterad rapport som 
bygger på en enkät redovisas uppgifter från de 25 kommuner som 
lämnat tillräckligt detaljerade svar om boksluten för åren 1994-1998. 
I och med den låga svarsfrekvensen kan inte uppgifterna sägas vara 
statistiskt tillförlitliga, men är ändå av intresse eftersom de omfattar 
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Fig 7. Det totala antalet barn och elever i relation till den totala 
nyttjade loka/volymen. Källa: Svenska Kommunförbundet 

nästan samtliga kommunkategorier. Kategorin "större städer" är 
dock överrepresenterad. Undersökningen visar att lokaleffektivite
ten blivit större, både om man tar hänsyn till att antalet elever har 
ökat och i faktiska tal. Enligt skriften Fullt hus - Styrverktyg för 
effektivt lokalutnyttjande (Svenska Kommunförbundet, 1995) inne
bär ett effektivt utnyttjande av lokaler i kommunen att de primära 
verksamheterna har den uppsättning lokaler och därtill knutna tjäns
ter som gör att nyttan för kommunkoncernen optimeras - bra loka
ler skall tillhandahållas tilllångsiktigt låga kostnader. 

Enligt Kommunförbundet har kostnaderna för skollokalerna i fas
ta priser (KPI) stigit mellan åren 1994 och 1995 från 500 till 600 kr 
per kvadratmeter. Därefter minskade kostnaden för att under det 
senaste året åter stiga men inte fullt till samma nivå som år 1995. 
Mellan åren 1994 och 1995 var det framför allt kostnaderna för sköt
sel och tillsyn som ökade, medan kapitalkostnaderna ökade som mest 
mellan åren 1995 och 1996. 

I diagrammet i figur 8 redovisas skola och barnomsorg som en 
helhet eftersom den lokalmässiga integrationen av dessa verksamhe
ter ofta gör att kommunerna har svårigheter att definiera vad som 
är skollokaler respektive bamomsorgslokaler. 
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Fig 8. De totala lokalkostnaderna inklusive kapitalkostnad för skola 
och barnomsorg år 1996-1998. Källa: Svenska Kommunförbundet 

Ett vanligt mått på effektivt lokalutnyttjande är antalet kvadrat
meter bruksarea per barn och elev. Diagrammet visar att de 25 
kommunerna har ökat sin lokaleffektivitet med 13 procent mellan 
åren 1995 och 1998. De har både minskat den totala lokalytan och 
ökat antalet barn och elever i lokalerna. A v de redovisade kommu
nerna är det dock ett tiotal som försämrat sin lokaleffektivitet, 
framför allt beroende på ett minskat elev- och barnantal som inte 
har resulterat i motsvarande lokalminskning. 

Kommunförbundet har också studerat lokaleffektiviteten genom 
att mäta lokalkostnaderna i relation till antalet nyttjare i form av 
elever och barn. I begreppet lokalkostnader menas här självkostna
der för både egna och inhyrda lokaler. 

Minskningen av den totala lokalarean har i de redovisade kom
munerna även inneburit minskade kostnader. Lokaleffektiviteten har 
ökat med mer än tio procent under de tre senaste åren. 

Fördelning av lokalkostnaderna i den kommunala 
skolbudgeten 
Köp- och säljsystem, marknadshyror etc 

Fram till början av 1990-talet fördelades lokalkostnaderna nästan 
uteslutande via anslag. Den förvaltning som ansvarade för fastighe
terna äskade anslag för att bygga nya skolor och för drift och un
derhåll av dessa. I vissa fall ansvarade samma förvaltning för både 
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drift och underhåll av skollokalerna som för själva utbildningen. 
Ofta var det emellertid en fristående förvaltning skild från den 
verksamhet som skulle bedrivas i lokalerna som ansvarade för drift 
och underhåll. Tjänstemännen som arbetade med skolfrågor skrev 
ofta långa önskelistor inför kommande års budgetdiskussioner utan 
förankring i kommunernas möjligheter att prioritera behoven. Detta 
kunde innebära att varje verksamhet för sig och ibland enskilda rek
torer kunde driva sina egna lokalbehov. Den politiska prövningen av 
de olika önskemålen skedde utan någon samlad bedömning av de 
olika behoven. Investeringarna finansierades genom särskilda anslag. 

Många kommuner har under 1990-talet haft som målsättning att 
minska lokalkostnaderna. Ett sätt att försöka uppnå lägre kostnader 
för skolan har varit att decentralisera ansvaret till brukarna. Lokal
kostnaderna kan då ingå som en del av en större budgetram. 

En av metoderna man använt sig av i de kommuner som tillämpar 
rambudgetering är internhyresmetoden men den vanligaste är själv
kostnadsmetoden. Internhyressystemets viktigaste särdrag är att den 
innehåller ett köp- och säljsystem. Det ger ett motpartsförhållande 
mellan en intern hyresgäst och den interna hyresvärden. Verksam
heten får ett belopp som även skall inkludera lokalkostnaderna (hy
ran). Verksamheten skall därmed själv betala för de lokaler den hyr, 
vanligtvis ifrån en annan förvaltning inom kommunen som ansvarar 
för lokalerna och deras underhåll. Denna fastighetsförvaltning fi
nansieras av s.k. hyresavgifter som den får genom att verksam
hetsförvaltningarna betalar för de lokaler de utnyttjar. I det s.k. 
hyreskontraktet mellan verksamhetsansvariga och fastighetsenheten 
anges vilken lokal som verksamheten skall disponera, vilken bashyra 
som skall betalas för denna lokal samt vilken fastighetsservice som 
fastighetsenheten skall sörja för och ersättningen för denna. Ibland 
anges även vilket underhåll som skall göras i lokalerna även om de 
verksamhetsansvariga inte alltid har möjlighet att påverka den. 

Det finns två grundläggande principer som används vid faststäl
lande av bashyran. Den första principen utgår ifrån vad lokalen 
kostat att uppföra. Den andra principen utgår från de intäkter kom
munen skulle ha erhållit om lokalen uthyrdes eller såldes externt. 
Denna alternativkostnadshyra kallas ofta för marknadshyra. Hyres-
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nivån på den externa marknaden kan många gånger vara svår att 
fastställa. För lokaler som är särskilt anpassade för kommunens 
verksamheter gäller dock normalt, särskilt i en lågkonjunktur, att en 
kostnadsbaserad hyra är högre än en hyra som bestäms av alterna
tiva hyresintäkter från den externa marknaden. Vid högkonjunktur 
gäller vanligtvis det omvända. Om kommunen vill dämpa kraven på 
nyinvesteringar kan en kostnadsbaserad hyra användas medan om 
kommunen prioriterar ett rationellt utnyttjande av befintliga lokaler 
så kan det vara lämpligt att kommunen sätter hyran efter vad loka
len betingar på den externa marknaden. En tredje variant är en 
kombination av de båda ovan nämnda metoderna. Förutom att räkna 
upp den historiska kostnaden till dagens prisläge för samtliga skolor 
tas i hyressättningen hänsyn till vilket värde lokalen har på den ex
terna marknaden vid ett normalt konjunkturläge samt hur funktio
nelllokalen är. Denna hyresmetod kallas ibland funktionshyra. 

Det positiva med internhyressystemet är att de verksamhetsan
svariga har större möjligheter att göra en helhetsbedömning och 
prioritering mellan lokaler och t.ex. lärarresurser. I anslagsmodel
len finns ingen direkt koppling mellan återhållsamhet av lokalytor 
och underhåll och större anslag till den egentliga verksamheten. 
I internhyresmodellen har den verksamhetsansvarige möjlighet att 
inom vissa ramar hålla igen standarden på lokalerna och lokalytorna 
till förmån för t.ex. undervisningens kvalitet. Ofta ingår i avtalet 
med fastighetsenheten lokalvård, vilket ger en större möjlighet att 
köpa just den lokalvård mah anser sig behöva eller har råd med. 
Genom internhyresmetoden har det funnits ett verktyg, för de som 
kan verksamheten, att själva sköta besparingar på ett mer ändamåls
enligt sätt än om kommunledningen varit tvungen att utan ingående 
kännedom om verksamheten göra besparingar inom kommunen. 
Förespråkarna för interhyressystemet har bl.a. talat för att systemet 
uppmuntrar till effektivisering och god insyn av kostnaderna för 
kommunens lokalanvändning. 

Det negativa med systemet är att lokalkostnaderna upplevs som ett 
hot mot verksamheten, vilket framgår av de inledningsvis nämnda 
artiklarna. Modellen är i många fall svår att överblicka. Vad är or
sak och vad är verkan. Högre lokalkostnader än vad som överens-
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stämmer med verkliga kostnader till följd av avskrivningar och in
tern ränta kan vara ett val från politikernas sida för att minska 
kostnaderna för undervisning och material. Systemet är inte bara 
svårt att överblicka för berörda tjänstemän inom verksamheterna 
och för allmänheten. Ibland kanske det också är tveksamt om led
ningen har full kontroll över styrsystemet och förstår effekterna av 
sina beslut. Interna rutiner drar resurser. Ett revirtänkande kan lätt 
bli följden av att modellen ger de inblandade olika roller - kon
cerntänkande motverkas. Eftersom hyresgästen är amatör och hy
resvärden är proffs så finns också risk att förhandlingsresultaten 
blir till hyresvärdens fördel. När fastighetsenheten skall finansieras 
via de interna hyresintäkterna kan möjligheten att man missbrukar 
situationen öka. Resultatet kan bli att medan övriga förvaltningar 
har stora sparbeting kan fastighetskontoret visa lönsamhet och har 
t.ex. råd med större underhållsinsatser än planerat. Resurserna i 
kommunen omfördelas från själva verksamheterna till fastigheterna 
på ett sätt som inte överensstämmer med den maximala kommun
nyttan. 

En enhetlig skolpeng, som även skall täcka lokalkostnaderna, är 
svår att använda tillsammans med internhyra. Nya lokaler har ofta 
höga kostnader, vilket ger sämre förutsättningar för god kvalitet av 
undervisningen. Det leder lätt till att det inte blir konkurrens med 
samma villkor varken inom kommunen eller i förhållande till fristå
ende skolor. Det mest negativa med modellen är dock om fastighe
terna sköts som en del av en koncern med en bredare verksamhet 
där ett eventuellt överskott inom fastighetsförvaltningen täcker för
lustverksamhet inom andra delar inom koncernen/bolaget. Misstag 
och mer tveksamma beslut kan lättare döljas inom en sådan organi
sation. 

Det krävs en tydlig och stark ledning för att kontrollera och styra 
internhyresmodellen. En fungerande internhyresmodell påverkar i 
sig själv inte kvaliteten på verksamheten eftersom ett eventuellt 
överskott i fastighetsenheten går tillbaka tillledningen som i sin tur 
kan lämna överskottet vidare till de verksamheter som bäst behöver 
det. I de fall kommunen har underskott i sin budget men inte vill 
minska anslagen till verksamheten i den omfattning som behövs kan 
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internhyran sättas till en högre nivå än de verkliga lokalkostnaderna 
uppgår till. Genom denna metod som inte klart säger vad den polit
iska ledningen har för avsikt minskar kostnaderna i verksamheten 
förhållandevis mer än vad de med hänsyn till verksamhetens utveck
ling borde göra. Effekten blir dock ej annorlunda än om budget
underskottet skulle tas ut procentuellt lika mycket både på lokaler 
och verksamhet. I vissa fall kan internhyran ha lett till att de verk
samhetsansvariga sett över sitt lokalbehov precis som kommunen 
önskat men ändå har inte hyran minskat eftersom priset per kvad
ratmeter stigit. Det kan ha berott på att fastighetsenheten fått tomma 
lokaler som man inte kunnat hyra ut till annan hyresgäst. skollo
kalerna är inte alltid tillräckligt centralt belägna eller anpassade för 
andra verksamheter. Kostnaderna för drift och underhåll minskar 
men de totala kostnaderna minskar inte lika mycket som den förlo
rade hyresintäkten. Ett sätt att få budgeten att gå ihop utan att öka 
kvadratmeterpriset är att ledningen täcker den minskade hyresintäk
ten direkt. Även denna metod påverkar den tidigare hyresgästen och 
andra hyresgäster eftersom de hyresintäkter som saknas behöver er
sättas och medför att anslagen för själva verksamheterna skärs ner. 

Använder man sig av internhyresmetoden är det viktigt att led
ningen är medveten om problematiken. Det är ingen riktig hyres
marknad. Därmed finns det inte någon konkurrenssituation. Rekto
rerna kan nästan aldrig gå till någon privat hyresvärd och förhandla 
om ett bättre pris. Fastighetsenheten får härmed en mycket stark 
förhandlingsposition, som förstärks av att de är insatta i fastighets
frågor. Verksamheterna saknar i övervägande fall de kunskaper som 
krävs för att kunna vara en jämbördig förhandlingspart till fastig
hetsenheten. Det är viktigt att ledningen ger fastighetsenheten klara 
direktiv och att enhetens roll och agerande följs upp. Enheten måste 
arbeta på ett ansvarsfullt sätt och med en inriktning som leder till att 
organisationens övergripande mål uppfylls. Enligt Kommunförbun
det har erfarenheten visat att internhyran har många fördelar i en 
första fas, den är både kostnadseffektiv och koncemnyttig, men att 
nackdelarna i en senare fas börjar överväga. Kommuner som använ
der sig av denna metod bör därför se över och göra en utvärdering 
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av internhyran för att se om den fortfarande är kostnadseffektiv och 
att fördelama fortfarande är större än nackdelarna. 

I stället för internhyresmetoden förekommer ibland en metod 
med intempriser. I internprissystemet finns till skillnad från intem
hyresmodellen inget köp- och säljsystem. Fastighetsenheten agerar 
därmed inte som en hyresvärd utan blir en kostnadsenhet med fas
tighetskompetens. Lokalerna tilldelas prislappar och verksamheterna 
skall bära sin andel av lokalkostnadema. Ett internpris skall ge un
derlag för prissättning av tjänsterna för att ge rätt mängd resurser 
till förbrukning. Hyresrelationerna bör vara rättvisa men det inne
bär inte alltid att hyrorna är strikt relaterade till någon form av 
självkostnad eller marknadshyra. Ibland kan internprissystemet vara 
snarlikt den s.k. funktionshyran. Om verksamheten skall konkur
rensanpassas så måste en marknadsanpassning ske av hyran. Det an
ses viktigt att internpriset inte upplevs som en intäkt som fastighets
kontoret skall finansiera sin verksamhet på utan att även denna kost
nadsenhet utsätts för granskning i samband med budgetförhandling
arna. 

Vid sidan av kostnadsredovisningar har under 1990-talet nyckeltal 
om lokalutnyttjandet börjat användas. Ett exempel på sådana nyckel
tal är kvadratmeter per elev' vilka redovisas i bl. a. skolverkets rap
porter. Jämförelser mellan kommuner kan vara vanskliga att göra 
eftersom arean inte alltid mäts på samma sätt. Skolverket har dock i 
sina redovisningar försökt att ta hänsyn till dessa skillnader genom 
att göra vissa omräkningar av kommunernas uppgifter. Fortfarande 
återstår dock problemet att skolor från skilda tidsperioder är utfor
made på olika sätt som kan ge olika nyckeltal utan att avspegla 
samma skillnad i kvalitet. 

Bakomliggande orsaker till de nya styrsystemen 

I början av 1990-talet blev den ekonomiska situationen i Sverige och 
därmed även i kommunerna alltmer ansträngd. Kommunerna blev 
tvungna att minska kostnaderna för att anpassa budgeten efter in
komsterna. Ä ven det ansträngda statsfinansiella läget bidrog, genom 
att statsbidragen reducerades, till kommunernas försämrade eko-
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nomi. Den kraftigt stegrade arbetslösheten innebar dessutom ökade 
kostnader för kommunerna. 

statsbidraget till utbildningen i kommunerna var fram till år 1991 
ett sätt att styra verksamheten i detalj. Kommunerna fick ersättning 
efter en organisation som bestämdes av staten, där bidraget beräkna
des med utgångspunkt i ett elevantal som skulle göra det möjligt att 
ordna undervisning enligt timplanen i grupper motsvarande storle
ken av en klass. Ersättningen motsvarade ungefär lärarnas lönekost
nader. statsbidrag finansierade också till viss del nybyggda lokaler 
fram till början av 1980-talet. Resten finansierades av kommunerna. 
Mellan åren 1991 och 1993 tilldelades kommunerna ett s.k. sektorsbi
drag till undervisningen, motsvarande ungefär samma totalbelopp 
som tidigare men som gav kommunerna en större frihet att dispo
nera medlen inom verksamhetsområdet. Från och med år 1993 får 
kommunerna ett statsbidrag för all kommunal verksamhet. Fördel
ningen av resurserna mellan olika verksamheter sker efter kom
munens egna prioriteringar. Staten styr verksamheten med mål och 
resultatuppföljning i stället för genom specialdestinerade bidrag. 
Kommunerna har i och med denna decentralisering hela ansvaret 
för verksamheten och därmed även krav på sig att klara de kommu
nala uppdragen i tider med försämrade ekonomiska förutsättningar. 
Även inom övriga delar i den kommunala verksamheten genomför
des decentralisering med rambudgetering (eller prestationsbaserad 
budget) och budgetansvar för varje verksamhet med minskad detalj
styrning från kommunledningens sida. I flera kommuner ställdes 
frågan om det gick att producera samma tjänster till lägre kostnader 
och helst genom andra lösningar än att säga upp personal och där
med öka antalet arbetslösa i kommunen. Ett sätt att få en bättre ba
lans i budgeten var då att se över de kostnader som man inte tidigare 
studerat så noga och som inte direkt berörde de primära verksam
heterna (skola, barnomsorg, etc.) Därmed kom lokalanvändningen 
och dess kostnader att sättas i fokus. I flertalet kommuner hade ock
så antalet elever sjunkit och lokalerna borde därför kunna användas 
effektivare och t.o.m. i vissa fall avyttras. 

Det var svårt för politikerna att få en verklig bild av hur ratio
nellt de befintliga lokalerna utnyttjades när verksamheterna anslags-
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finansierades. De ansvariga för t.ex. skolan framhöll ofta att loka
lerna var för små och att de var dåligt anpassade till verksamheten. 
Det kostade inte verksamheten något att lokalerna blev större och 
bättre. Åtminstone var inte kostnaden en direkt följd av att skolan 
fick bättre lokaler. Det var ofta svårt för ledningen att kunna säga 
nej till de ökade kraven därför att de inte hade detaljkännedom om 
förhållandena. Detta medförde att önskelistan många gånger gav 
resultat. Ibland blev följden en fastighetsverksamhet som inte mot
svarade kommunens verkliga behov. Genom internhyressystemet 
med prislappar på lokaler förväntades de verksamhetsansvariga väga 
nyttan av lokalerna mot andra resurser och även motverka orea
listiska krav på nya lokaler. I stället för att överväga att bygga nya 
fastigheter är modellens avsikt ett effektivare utnyttjande av lokaler. 
Internhyressystemet har även framdrivits av att de politiska besluts
fattarna skall kunna få en helhetsbild av vad de olika verksamhe
terna egentligen kostar. 

I vilken omfattning och i vilka slag av kommuner förekommer 
de olika metoderna? 

Det finns ingen statistik som säger hur utvecklingen vad gäller 
marknadsprissättning inom kommunernas fastighetsenheter ser ut 
eller i vilken grad kommunala bolag ansvarar för fastigheterna. Det 
finns dock en del som talar för att trenden är i avtagande både vad 
gäller marknadsprismodellen och systemet att bilda särskilda fastig
hetsbolag i kommunerna. 

Kommitten för uppföljning av resursfördelning till fristående 
grundskolor har i en enkät som besvarats av utbildningsansvariga i 
kommunerna fått uppgiften att ca 30 procent av samtliga kommuner 
använde sig av marknadsmässiga hyror läsåret 1997/98. 

Som tidigare nämnts borde uppgifterna i Skolverkets rapporter 
inte ange annat än att lokalhyrorna var beräknade efter självkost
nadspriset, eftersom det är lokalkostnaden beräknad efter denna me
tod man efterfrågar. Enligt rapporten, som avser budgetåret 1998, 
redovisar dock 18 kommuner (6 %) att de använder sig av en mark
nadsmässig princip och 25 (9 %) kommuner säger sig ha annat sätt 
att beräkna hyrorna på än enligt marknadsmässighet eller själv-
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kostnad. Cirka 25 kommuner har inte lämnat någon uppgift men 
övriga svarar att de använder självkostnadsprincipen. Det finns inget 
direkt samband mellan politisk majoritet enligt mandatfördelningen 
valet år 1998 och principen för hyressättning enligt Skolverkets rap
port. Sammantaget kan det dock sägas att det är vanligare i socialis
tiskt styrda kommuner att använda sig av andra metoder för beräk
ning av lokalkostnader än enligt självkostnadsprincipen. 

Svenska Kommunförbundets har i en enkät till ekonomicheferna i 
ett 80-tal representativa kommuner, hösten 1999, fått svaren att fem 
kommuner ( 6 %) använder sig av marknadshyror vid intern pris
sättning och ytterligare fem annan prissättning än självkostnad. A v 
de fem kommuner som svarat att de har marknadsmässiga hyror är 
det dock tveksamt om två inte egentligen har ett sätt att prissätta 
internhyran som borde definierats som annat sätt. Hälften av de tio 
kommunerna är socialistiskt styrda. 

I vissa fall överensstämmer de olika källomas uppgifter om vilka 
kommuner som använder sig av marknadshyror men i flera fall 
finns ingen överensstämmelse. Den dåliga samstämmigheten mellan 
de olika källoma kan förklaras av att det är en vikande trend att an
vända marknadshyror, men den avspeglar säkert också begreppsför
virringen inom kommunerna. 

Hur har de olika metoderna påverkat undervisningen 

Debatten om skollokalerna och deras andel av den totala elevkostna
den har ofta kopplats samman med de olika metoderna för hyres
sättning. Hur har dessa metoder påverkat elevernas rätt till under
visning? För att få en bild av hur skolans egentliga kärnverksamhet, 
undervisningen, har utvecklats kan de kommuner som säger sig ha 
marknadshyror jämföras med kommuner av likartat slag (Svenska 
Kommunförbundets kommunindelning). Här kan konstateras att de 
flesta kommuner som uppger sig tillämpa marknadspriser har högre 
undervisningskostnader i grundskolan än övriga kommuner i samma 
kommunkategori. De tre kommuner som enligt Kommunförbundets 
undersökning med säkerhet kan sägas ha marknadshyror visade 
emellertid det motsatta resultatet. 
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Mycket tyder alltså på att det inte är metoden för fördelning av 
lokalbudgeten som påverkar resurserna till skolans kärnverksamhet, 
undervisningen. Det finns många andra faktorer som kan påverka 
bilden i den enskilda kommunen. 

Jämförelser med lokalkostnaderna och deras utveckling i 
andra sektorer och länder 

Den kommunala fastighetshanteringen skiljer sig från den som hand
has av privata fastighetsbolag på de öppna hyres- och fastighets
marknaderna på ett antal avgörande punkter. Ett privat fastighetsbo
lag bedriver sin verksamhet utifrån målet att maximera den före
tagsekonomiska vinsten. Kommunen har andra mål med sin fastig
hetsförvaltning, d.v.s. att maximera nyttan av de gemensamma re
surserna för kommunmedborgarna. Det är därför nödvändigt att 
skilja den privata hyresmarknaden från den konstruerade hyres
marknaden i en kommun. Kommunernas fastigheter och lokaler 
hanteras i en politisk miljö. styrsignalerna kan t.ex. vara både otyd
liga och tvetydiga från ledningens sida. styrformerna kan också än
dras snabbt genom politiska beslut, såsom t.ex. införande eller 
avskaffande av skolpeng. Det är vidare viktigt med ett helhetsper
spektiv, med samarbete mellan de olika lokalintressenterna i kom
munen. De offentligt producerade tjänsterna säljs inte på en extern 
marknad. Det medför att prismekanismen inte fungerar som på den 
ordinarie hyresmarknaden. Kommunerna har vidare mer begrän
sade möjligheter till en lönsam alternativ användning av sina fastig
heter än vad många andra fastighetsbolag har. De kommunala fas
tigheterna består till stor del av speciallokaler som ofta är svåra att 
anpassa för uthyrning på den privata hyresmarknaden. Den ekono
miska situationen har dessutom under många år varit hårt ansträngd, 
vilket medfört små möjligheter att snabbt ställa om verksamheten. 

När det gäller kommunens lokaler är det framför allt skolloka
lerna som diskuteras och i viss mån barnomsorgslokalerna. Det 
beror till stor del på att de utgör en avsevärd del av det kommunala 
lokalbeståndet men också att de utgör en stor del av den totala 
styckkostnaden. Andra slag av lokaler såsom äldreomsorgens kan 
dessutom i vissa fall täckas av avgifter från brukarna. 
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Ä ven inom högskolevärlden diskuteras lokaler och deras kostna
der: "Landets lärosäten tycks prioritera lokaler före undervisning. 
Det finns inget annat land i världen där högskolor och universitet 
har så fina lokaler som i Sverige" sade Thomas Östros nyligen enligt 
Dagens Nyheter och varnade samtidigt för de ökande hyreskostna
derna. Genomsnittshyran inom högskolevärlden är l 200 kronor per 
kvadratmeter men kan variera mellan 3 000 kronor i ett nybyggt la
boratorium och 700 kronor i vissa äldre lokaler. Inom grundskolan 
är priset enligt Skolverket i genomsnitt 680 kronor per kvadratmeter 
och inom gymnasieskolan 840 kronor. Lokalkostnaden tar mellan 15 
och 16 procent av den totala högskolebudgeten, alltså något mindre 
än grundskolans 19 procent och ganska mycket mindre än gymnasie
skolans 21 procent. 

OECD gör årliga jämförelser av undervisningen inom grund- och 
gymnasieskolor, som presenteras i rapporten Education at a glance. 
Det går dock inte att utläsa lokalkostnaderna för sig, eftersom de in
går i övriga driftkostnader, som inbegriper t.ex. läromedel och i fö
rekommande fall skolmåltider. Den större andelen utgörs dock av 
lokal- och inventariekostnader. Det kan konstateras i 1998-års rap
port, med resultat från år 1995, att Sverige ligger i täten av de ca 25 
länder som redovisar sina kostnader. Ä ven vid en mer detaljerad 
jämförelse med Finland visar Sverige höga lokalkostnader, både i 
reella tal och i procent av den totala kostnaden per elev. Det är 
svårt, som tidigare påpekats, att jämföra kostnader över tid inom en 
och samma kommun och mellan kommuner. Jämförelser mellan 
olika länder är ännu svårare att tolka. Det kan dock konstateras att 
Sverige har höga kostnader för lokaler och inventarier internatio
nellt sett. En del av dessa högre kostnader beror av naturliga skäl på 
att klimatet kräver lokaler av högre standard och medför högre 
uppvärmningskostnader än i många andra länder. Skillnaderna jäm
fört med Finland är emellertid inte lika lätta att förklara. 

Avslutning 
Under 1980- och 1990-talen har lokalerna alltmer fått en framskju
tande roll i diskussioner om brist på resurser till undervisning. För 
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att anpassa kostnaderna efter de minskade kommunala resurserna 
har kommunerna infört olika metoder vid fördelning av lokalkost
naderna som alternativ till anslagsfinansiering. Ett sätt är att an
vända sig av budgetramar med decentraliserat ansvar för brukarna 
kombinerat med internhyra som kan sättas efter olika principer, där 
marknadshyra utgör en. Internhyressystemets viktigaste särdrag är 
att den innehåller ett köp- och säljsystem. Detta slag av styrsystem 
kan ha många positiva effekter jämfört med ett traditionellt styr
och budgetsystem. Förutsättningen är dock att det är utformat på ett 
bra sätt. Det kräver att både brukare och fastighetsansvariga skall 
vara väl insatta i förhållandena för att de skall kunna påverka lokal
utnyttjandet. Ett styrinstrument såsom internhyran måste ses i ett 
större sammanhang. Det är viktigt att ha ett i sin helhet fungerande 
system där budget, organisation, regelsystem och internpris samver
kar för att på så vis optimera tillgängliga resurser. Om ett enskilt 
styrinstrument ändras kan balansen i styrsystemet som helhet rub
bas. Det är därför av stor vikt att kommunledningarna löpande 
utvärderar sina system för internhyror och vilka effekter de kan 
tänkas ha på kärnverksarnheten. 

Allt färre kommuner tycks i dag använda sig av internhyror som 
är kombinerade med marknadspriser. De senaste undersökningarna 
tyder på att ett fåtal kommuner använder denna metod för prissätt
ning av lokalerna. Lokalkostnaderna kommer dock sannolikt även i 
fortsättningen att vara intressanta i den kommunala budgethante
ringen. Detta trots att deras andel av skolornas totala kostnader sä
kerligen minskar till följd av ökat antal elever och lokaler som i allt 
större utsträckning används för även annan verksamhet än för un
dervisning inom grund- eller gymnasieskolan. 
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Peter Holmberg 

Yrkesutbildningen i 
gymnasieskolans lokaler 

l. Yrkesutbildningen före gymnasieskolan 

A. Yrkesutbildning i äldre tider 

Begreppet yrkesutbildning innefattar en mängd olika utbildningar 
med olika ursprung, inriktning och mål. I vidare mening har all ut
bildning givetvis som mål att förbereda för yrkeslivet, men i denna 
framställning inskränker vi oss till att avse de program inom gym
nasieskolan som innehåller yrkesämnen och dess föregångare i tidig
are skolformer. Det bör noteras att den tekniska utbildningen på ni
vån under högskolan under lång tid förts till yrkesutbildningen och 
att yrkesutbildningen i många länder ligger under arbetsmarknads
departementet och inte under utbildningsdepartementet. 

Yrkesutbildningen i Sverige har anor sedan medeltiden. I städer
na, där näringar under ordnade former fick utövas, fanns ett lagligt 
reglerat skråväsende. Skrået hade monopol på utförande av vissa ar
beten men också skyldighet att utföra dem och skyldighet att utbilda 
lärlingar i yrket. skråordningar reglerade hur hantverksutbildning
ar skulle organiseras. Omfattande gesällvandringar utvecklades över 
stora delar av Europa till platser som var kända för sina skickliga 
yrkesmän. Något som Europeiska unionen försöker återuppliva i 
sina utbytesprogram. 

Vissa yrkesutbildningar har även en lång skolmässig tradition som 
dock inte alltid ägt rum i samhällets regi. Detta gäller t.ex. ekono
miskt-merkantila utbildningar och huslig utbildning, för vilka ett 
system av privata utbildningsanstalter upprättades redan under 1800-

talet. Utbildningar för industri- och hantverk kom dock på ett rela
tivt sent stadium in i det offentliga utbildningssystemet. 1921 års 
kompletteringsreform innebar att kommunerna kunde få statsbidrag 
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för att i skolmässig form anordna också den praktiska delen av yr
kesutbildningen som dittills uteslutande legat på företagen, i form av 
anställning. Förslag om införande av en lärlingslag, liknande den 
som finns i Tyskland, hade framförts vid ett flertal tillfällen sedan 
1864 då näringsfrihet infördes, senast dock 1954. 

Under 1930-talets stora arbetslöshet skapades som en kombination 
av beredskapsarbete och kursverksamhet verkstadsskolor för arbets
lös ungdom som kom att utvecklas till de första centrala verkstads
skolorna. Detta samhällsengagemang i yrkesutbildningen satte för 
första gången den praktiska delen av yrkesutbildningen i fokus. De 
första skolorna uppstod i Blekinge och Bohuslän i samband med 
en strukturkris inom stenhuggeriet. Det var en personalintensiv 
bransch som försvann p.g.a. konkurrens från ny teknik. Samhället 
trädde in för att ge en större spridning inom yrkeslivet. Det var inte 
sista gången arbetsmarknadsläget påverkat den aktuella synen på yr
kesutbildningens organisation och innehåll. 

Tidigare var yrkesutbildningen i hög grad en del av respektive 
yrkesområde och inte en del av skolans värld. En ordning som ännu 
är tydlig på många håll i vår omvärld. Som exempel på yrkesutbild
ningens splittrade struktur kan anges att 1955 års sakkunniga för 
yrkesutbildningens centrala ledning framhöll att ett 25-tal ämbets
verk då utövade tillsyn över någon form av yrkesutbildning och att 
dessa frågor berörde flertalet departement. 

B. Yrkesutbildning blir del i sko/samhället, yrkesskolans 
framväxt och expansion 

Redan under 1930-talet hade yrkesutbildningen kritiserats för att 
vara alltför hantverksinriktad och smal. Arbetsgivare och fackföre
ningar motsatte sig en utvidgning av yrkesutbildningen inom företag 
med statssubventioner. Industrins och hantverkets egen yrkesutbild
ning ansågs otillräcklig och hade dessutom en tendens att stagnera 
under ekonomisk kris när det ur samhällets synvinkel var som mest 
gynnsamt att yrkesutbilda icke behövlig arbetskraft. 

På grundval av förslag från 1946 års skolkommission (SOU 
1948:27) och 1952 års yrkesutbildningssakkunniga (SOU 1954: 11) fat
tade riksdagen 1955 beslut om att samhället skulle ha huvudansvaret 
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för yrkesutbildningens utveckling. Detta var ett mycket viktigt prin
cipbeslut, vars effekter kom att bli tydligare först några åtionden 
senare i ljuset av snabb teknisk utveckling och sämre offentliga 
finanser. Beslutet kom då, åtminstone till vissa delar, att ifrågasättas. 

En annat tydligt markering av samhällsansvaret var tillkomsten av 
en särskild central myndighet för yrkesutbildningen Kungliga över
styrelsen för yrkesutbildning, KÖY som under åren 1944-1964 främ
jade yrkesutbildningens utveckling. 

Under KÖY utvecklades yrkesutbildningen snabbt och en period 
av kraftig expansion inleddes. Nya yrkesskolor; lokala yrkesskolor i 
kommunal och landstingskommunal regi och centrala verkstadssko
lor i landstingsregi, växte upp på både stora och små orter över hela 
landet, ofta med generöst statligt stöd. De centrala verkstadsskolorna 
blev välutrustade centralskolor med stora upptagningsområden ofta 
kombinerade med elevhem. Kommunala yrkesskolor, ofta med eko
nomisk utbildning som bas (kameral kurs) växte upp över hela lan
det. Generellt blev dock tillgänglighet och åtkomst betydligt vidare 
än för gymnasierna, där den statliga planeringen ställde krav på ett 
betydande elevunderlag för etablering. Antalet elever i yrkesskolans 
heltidskurser hade då under perioden expanderat från 9 034 år 1943 
till 71 362 år 1964. 

2. Överväganden inför gymnasieskolan 
A. YB:s tankar, pedagogiska strömningar, 

utbildningsteknologi 

Den gymnasiala yrkesutbildningens inriktning och struktur förbe
reddes av Yrkesutbildningsberedningen (YB) under mitten och slutet 
av 1960-talet. Den organisationsform som valdes för utbildningen 
hade sina rötter i det pedagogiska tänkande som då var förhärskande 
samt i de organisationsformer som då tillämpades i stora delar av 
arbetslivet. 

Den hantverksorienterade modellen för yrkesinlärning lämnades 
under 1960-talet till förmån för mer industriella metoder i linje med 
det då rådande utbildningsteknologiska tänkandet. Den industriella 
produktionstekniken blev förebild för yrkesutbildningen i form av 
långtgående specialisering i enligt med ideerna om scientific man-
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agement. Amerikanska influenser och erfarenheter från industriella 
yrkesträningsprogram som tidigare hade avvisats av 1955 års yrkes
utbildningssakkunniga influerade YB. 

YB föreslog i sina betänkanden att yrkesutbildningen inte längre 
från början skulle specialisera sig mot ett visst yrke eller anpassas 
efter rådande branschsituation. Beredningen tog därvid hänsyn till 
svårigheterna för en 16-åring att ta definitiv ställning till en yrkes
bana. Arbetslivets omstrukturering och den osäkerhet det medförde 
fick också beredningen att ta ställning för en breddad yrkesutbild
ning. 

En sådan breddning fick dock enligt YB inte undantränga behovet 
av en målinriktad utbildning. Om dessa önskemål skulle kunna upp
fyllas samtidigt måste yrkesutbildningen byggas upp så att den i 
princip är bred vid utbildningens inledning men successivt smalnar 
mot utbildningstidens slut. I stället för ett stort antal yrkesspeciali
serade kurser borde utbildningen baseras på ett antal block (senare 
linjer) som innehöll gemensamma moment för ett antal yrkesfamil
jer. Genom grenval skulle dessa sedan differentieras mot ett stort 
antal individualyrken. 

Förslagen innebar vidare att tiden för yrkesämnena i flertalet fall 
skulle minskas samtidigt som allmänna ämnen mer generellt borde 
införas. Yrkesutbildningarna skulle genomgående ges samma längd, 
två år, från att tidigare ha varierat från en termin till fyra år. I 
många fall skulle detta innebära att gymnasieskolan endast gav en 
påbörjad men ej avslutad yrkesutbildning. Gymnasieskolan skulle 
således inte ge någon färdigutbildning för en speciell befattning utan 
en påbörjad utbildning som skulle följas av en färdigutbildning ute i 
arbetslivet. Den specialisering eller arbetsrutin som färdigutbild
ningen krävde skulle förläggas till företag och enligt YB genom
föras i samverkan med skolan. Men färdigutbildningen kunde även 
ske skolförlagt i samhällsregi som s.k. påbyggnadsutbildning. 

B. Lokaler för yrkesutbildning 

YB diskuterade hur en förväntad integration mellan gymnasiet, 
fackskolan och yrkesskolan skulle påverka skolplaneringen. Elev
antal på l 500-2 000 elever skulle inte bli ovanligt i de nya enheterna, 
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konstaterade man. Skolenheter av denna storleksordning skulle ställa 
helt nya krav på skolans funktionella utformning. Bl.a. blev det nöd
vändigt att analysera kommunikationerna inom anläggningen och 
gruppera lokalerna så att de blir funktionella. Redan här talas om att 
eleverna skulle ha en begränsad "hemvist" inom de stora anlägg
ningarna. De av YB föreslagna tre stora utbildningssektorerna, kun
de vara en lämplig utgångspunkt för gruppering. Samtliga elever i 
skolenheten skulle höra hemma inom den humanistisk-sociala, den 
ekonomiska sektorn eller den teknisk-naturvetenskapliga sektorn. 
Genom att samla och gruppera undervisningslokalerna enligt samma 
principer skulle man erhålla en koppling mellan den pedagogiska 
och lokalmässiga organisationen. En sådan planering skulle kunna 
eliminera en del av nackdelarna med stora skolanläggningar. Lokal
grupperingen för viss utbildning föreslogs bli benämnd institution. 
Varje institution skulle betjäna en utbildningssektor. Institutionsbe
greppet blir då knutet till skolbyggnaden, sektorbegreppet avsåg 
elever. YB framlägger också förslag till ett effektivare utnyttjande 
av lokalerna, både de för arbetsteknik och fackteori. De allmänna 
ämnena antogs kunna studeras i grupper med 30 elever, precis som i 
gymnasium och fackskola. 

YB framhöll dock att den lokalmässiga integrationen måste vara 
ett planeringsmål på tämligen lång sikt. Det gymnasiala skolväsendet 
var på många håll starkt bundet till befintliga skolanläggningar. Ofta 
var dessa anläggningar belägna så långt från varandra att nära sam
arbete ej kan organiseras. En sanning som trots tidens tand på flera 
håll blivit bestående. 

3. Beslut om integrerad gymnasieskola 
A. Gemensam struktur för yrkeslinjerna, allmänna ämnen 

YB:s betänkanden låg till grund för 1968 års principbeslut om en 
gymnasieskola, i vilken de studieförberedande utbildningarna i gym
nasium och fackskola samt utbildningarna i yrkesskolan integrerades 
till en ny skolform, gymnasieskolan. Genom fortsatta beslut vid 1970 
års riksdag reformerades yrkesutbildningen och blev en del av den 
nya gymnasieskolan. Reformen innebar att tiden för yrkesämnena 
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minskades kraftigt medan inslaget av allmänna ämnen, hämtade från 
fackskolans timplaner, ökade i jämforelse med tidigare. Antalet vec
kotimmar skars ned från 42 till 35 och lektionerna från 60 minuter 
till 40 minuter. Allt i syfte att åstadkomma likhet med de teoretiska 
linjerna i gymnasieskolan. 

YB:s förslag om breda yrkesblock genomfördes i huvudsak i 
form av linjer med successiva grenvaL Den tvååriga yrkesutbildning 
som gymnasieskolan skulle ge var inte avsedd att vara en färdig yr
kesutbildning. Gymnasieskolan skulle endast ge en påbörjad yrkes
utbildning normalt följd av en färdigutbildning i arbetslivet. Färdig
utbildningen systematiserades dock inte på det sätt som YB föresla
git utan blev helt en fråga för arbetslivet. Färdigutbildningen kom 
därför att få mycket olika utformning i olika branscher och kom i 
många fall också att saknas helt. 

Hösten 1971 började den första kullen ungdomar sina studier i den 
nya gymnasieskolan. På många håll skedde detta för yrkeseleverna 
på nya studieorter och i nya lokaler och med en helt ny studieor
ganisation som bas, gymnasieskolans linjer. Därmed försvann också 
den nära anknytningen som på gott, och kanske också ont, funnits 
mellan företag och yrkesskola. Den hade ofta inburit att eleverna via 
kontakter mellan yrkeslärare och företag fått erbjudande om anställ
ning redan när de lämnade yrkesskolan. 

B. Koncentration av utbildningen och lokalisering till g-orter 

En viktig effekt vid införandet av gymnasieskolan blev att denna 
endast skulle vara förlagd till gymnasieorter, d. v .s. orter som tidig
are haft gymnasium och fackskola. Detta påverkade starkt lokali
sering av yrkesutbildning då de yrkesskolor som inte uppfyllde 
statsmaktemas kriterier att finnas på gyronasieort nu fick läggas 
ned. Denna process blev i många fall smärtsam, speciellt då det 
fanns ett antal yrkesskolor från sen KÖY -tid, där kommunerna 
kraftfullt slog vakt om att bibehålla utbildningen. Hit hörde t ex 
Vara, Kolbäck och Åsele. På några orter fick dock yrkesutbildning 
vara kvar men i så fall som specialkurser enligt de äldre kurs- och 
timplanerna (faktiskt benämnda läroplaner!) för yrkesskolan. Först 
ett antal år in på 1970-talet lättades denna princip och 13 kommuner 
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med stora företag fick etablera utbildning enligt gymnasieskolans 
linjer, s.k. linjer på icke g-ort. 

4. Yrkesutbildning i gymnasieskolans lokaler 
A. Konsekvenser för kommunernas skolbyggnader, debatt om 

skolstorlek 

En konsekvens av att samhället tog det fulla ansvaret för den gym
nasiala yrkesutbildningen blev att de tvååriga linjerna och special
kurserna i regel kom att ha utbildningen helt förlagd till skolan. 
Linjerna inom området Industri och hantverk hade i timplanen yr
kesämnet indelat i Arbetsteknik och Fackteori. Särskilda facksalar 
inrättades för fackteorin intill arbetsteknikens verkstadsinstitutioner. 
Några utbildningar hade dock kvar i kursplanen föreskriven praktik 
utanför skolans lokaler, bl.a. distributions- och kontorslinjen, vård
linjen och bygg- och anläggningsteknisk linje. 

På grund av en skolbyggnads långa livslängd kan man med säker
het fastslå att funktionskraven kommer att förändras många gånger 
under denna tid. Det är därför väsentligt att byggnadens ramverk 
möjliggör förändringar på ett tillfredsställande sätt. Så var i allmän
het inte fallet med de äldre "läroverksbyggnader" som ofta utgjort 
hemvist för gymnasiet sedan lång tid. Dessa fick ofta övertas av 
grundskolans högstadium eller komvux i samband med byggnationer 
för den då nya gymnasieskolan. 

Läroverket hade ofta ett monumentalt läge centralt i stadskärnan. 
De gymnasieskolor som uppfördes under den expansiva perioden 
1965-75 planerades och byggdes för att vara flexibla och för att kun
na ta emot ett betydligt högre elevantal i den integrerade gymnasie
skolan. Följden blev ofta en utflyttning av utbildningsverksamheten 
till mer marginella lägen, med gott om mark till förfogande. Ibland 
till ett industriområde, ofta dock med kommunikationscentrum för 
elevresor intill. Skolorna blev, som YB förutspått, ofta stora till 
elevantal men också till yta och överskådlighet. En strävan att kon
centrera utbildningen till en eller få enheter var också central, vilket 
tidigt väckte en intensiv debatt om optimal skolstorlek. Ofta kon
centrerades hela gymnasiestadiets elever i en hel kommun, eller 

129 



flera, till en plats vilket bidrog till att öka ålderssegregationen i 
samhället. 

De nya gymnasieskolorna blev stora komplex ofta med flera 
byggnadskroppar förbundna med långa korridorsystem. Ä ven om 
tankarna från YB att funktionsindela skolenheterna ofta genomför
des på ett föredömligt sätt blev skolanläggningarna stereotypa. De 
integrerade enheterna blev låga en- eller tvåvåningsbyggnader med 
platta tak. Till de större enheterna hörde tidigt Dragonskolan i 
Umeå och Värnhemsskolan i Malmö. Stockholms förortskommuners 
nya gymnasieskolor blev också tidigt stora, då all utbildning förla
des till en enhet, t.ex. Rudbecksskolan i Sollentuna, Huddingegym
nasiet och Jakobsbergsskolan i Järfälla. 

Den nedkortade tiden för yrkesämnen som reformen i många fall 
medförde gjorde att det blev angeläget att utnyttja den återstående 
tiden så effektivt som möjligt. Det gällde att finna arbetsformer och 
en pedagogik som möjliggjorde detta. Det blev därför naturligt att 
försöka effektivisera undervisningen genom att utnyttja olika for
mer av självinstruerande läromedel. I sin mest renodlade form delas 
arbetstekniken upp på ett antal normerade studieplatser, s.k. statio
ner. Varje station var uppbyggd för att ge undervisning om ett eller 
flera grundmoment i yrkestekniken. Periodvis samlades eleverna till 
gemensamma genomgångar. Detta fick naturligtvis konsekvenser för 
lokal- och utrustningssituationen. I samband med reformen genom
fördes parallellt ett stort anpassningsprogram av lokalerna, en kraf
tig utrustningskomplettering och en betydande fortbildningsinsats av 
yrkeslärare. 

B. Försöken att hålla takten i fråga om teknisk utveckling 

Den under 1980-talet allt mer accelererande tekniska utvecklingen 
innebar allt större svårigheter för skolväsendet att hänga med. Inte 
minst gäller detta teknisk yrkesutbildning. Spridningen av ny teknik 
är emellertid en fråga som utöver utbildningspolitiskt intresse också 
har industripolitisk och regionalpolitisk betydelse. Stat och kommun 
försökte därför på olika sätt sökt påskynda teknikspridningsproces
sen. För skolans del gällde det såväl lärarnas kompetensutveckling 
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som tillgången till modern utrustning i ändamålsenliga lokaler i 
skola eller företag. 

Den tekniska utvecklingen sker inte likformig. Teknikavståndet 
mellan spetsteknologiföretagen och tillämparna av traditionell teknik 
tenderar ständigt att öka. Vilken tekniknivå gymnasieskolan skulle 
befinna sig på diskuterades mycket under denna tid, eftersom man 
inte såg möjligheten att ta bort de grundläggande basfärdigheterna i 
yrkesutbildningen till förmån för den nya teknikens ofta datorstyrda 
system. 

I gymnasieskolan fanns sambandet mellan en lärare, 16 elever och 
en skolverkstad kvar ganska oförändrat. Detta innebär att kostnads
intensiv utrustning utnyttjades 25 timmar a 40 minuter 30 veckor om 
året, vilket var ett orimligt lågt utnyttjande. Detsamma gäller för de 
oftast specialinredda verkstadslokalerna som hade få alternativa 
användningsområden. 

Det investeringsbidrag som utgått till byggnadsarbeten inom skol
väsendet, men med tiden blivit alltmer urholkat, upphörde den l juli 
1982. Därefter återstod för gymnasieskolan investeringsbidrag en
dast till utrustning. Med den stegrande tekniska utvecklingen och ett 
minskat lokalbehov fick utrustningsbidraget en allt mer strategisk 
betydelse. statsbidrag till anskaffning och förnyelse av utrustning 
utgick 1994 i form av: 

• startbidrag, då en för kommunens gymnasieskola ny studieväg in
förs eller då antalet platser på en redan befintlig studieväg utökas, 

• kompletteringsbidrag då undervisningen på en redan införd stu
dieväg läggs om till följd av nya statliga föreskrifter som medför 
behov av ny utrustning samt 

• förnyelsebidrag för att täcka en del av kommunens kostnader för 
att ersätta föråldrad och försliten utrustning 

C. Teknikcentra-konceptet 

Det framfördes vid 1980 mitt starka signaler om att en fortsatt tek
nikspridning och industriell förnyelse även borde inkludera medel
stora och små företag. För dessa företag kunde en samverkan med 
utbildningsväsendet i många fall te sig tekniskt och ekonomiskt in
tressant. Oberoende av varandra hade olika lösningar skisserats, 
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kännetecknande för dem var ett närmande mellan utbildningsanord
nare och näringliv i olika former om sambruk av resurser såväl 
materiella som personella. Syftet för skolans del var att ~öra ny 
teknik lättare åtkomlig. 

Det förekom flera olika beteckningar på sådana samverkanslös
ningar, t.ex. resurscentrum, utvecklingscentrum eller utbildnings
centrum. När staten gick in och stöttade verksamheten benämndes de 
teknikcentra. 

5. ÖGY:s tillkomst och uppdrag 
A. En ny ansats för yrkesutbildning 

Gy~asieskolans str~ktur för yrkesutbildning hade förändrats gan
ska htet sedan dess tillkomst. Femton år senare, i mitten av 1980-
talet, hade den utmanats av snabb teknisk utveckling, en betydande 
omstr~kt~rering på arbetsmarknaden med en i många fall ny arbets
orgamsation samt det faktum att gymnasiekolan nu tog emot hela 
årskullen 16-åringar. En gymnasieutredning som genomförts 1976-81 
hade lagt fram förslag till långtgående förändringar i gymnasiesko
lan. I propositionen Gymnasieskola i utveckling, 1983/84:116, föror
dade d~varande utbildningsministern en stegvis reformering av 
gymnasieskolan. Ett centralt försöks- och utvecklingsarbete initiera
des därvid, det s.k. FS-projektet, där FS stod för frivilliga skolfor
merna. Samtidigt kom signaler från arbetsmarknadens parter om 
~ehovet av en översyn av den yrkesinriktade utbildningen, som, en
h.gt parterna, inte uppmärksammats tillräckligt i gymnasieutred
mngsarbetet. 

~eg~ringen delade uppfattningen om behov av översyn av yrkes
utbildnmgen och mycket vida direktiv gavs åt den tillsatta arbets
gruppe~. för översyn av den gymnasiala yrkesutbildningen, populärt 
kallad OG Y. Gruppen var sammansatt av företrädare för arbets
marknadens parter och skolhuvudmännen. Ordförande var Sven
Åke Johansson, skolchef i Stockholm. Till arbetsgruppens förfogan
de fanns ett sekreteriat under författarens ledning samt ett stort antal 
expertgrupper med förankring i skolor och näringsliv. 

132 

Enligt de övergripande riktlinjerna skulle ÖGY analysera behovet 
av och förbereda förändringar av yrkesutbildningen både på kort 
och lång sikt. Vidare skulle gruppen se över fördelningen av ansva
ret mellan utbildningsväsende och arbetsliv för olika inslag i yrkes
utbildningen liksom formerna för samarbete parterna emellan. 
Ämnesinnehållet skulle granskas med hänsyn till framför allt den 
tekniska utvecklingen och kopplingen teori-praktik. 

Arbetet inom ÖG Y skedde i stort samförstånd och med en klar 
målinriktning. Alla inblandade tycktes vara överens om behovet av 
förändringar i den riktning direktiven angivit. Mycket litet av lås
ningar förekom trots att det bara några år tidigare förekommit star
ka motsättningar mellan främst SAF och LO om värdet av företags
förlagd utbildning. Att både skapa högre kvalitet i yrkesutbildningen 
och samtidigt skapa en gymnasieskola som förmådde ta emot om alla 
elever var redan det en initial målkonflikt. Arbetet inom utredning
en var mycket omfattande och skedde under relativt begränsad tid 
varför många processer fick drivas parallellt. 

En rad "hearings" med företrädare från olika branscher och in
tressen pekade mot att i stort sett alla ville anställa de mest studiebe
gåvade eleverna och att kraven på innehållet skulle innebära kraftigt 
späckade kurs- och timplaner. Dessutom visade företagsanalyserna 
att det fanns rätt liten överensstämmelse mellan företagens bilder 
avseende kravspecifikationen på de elever som lämnade gymnasies
kolan. Alla lyfte dock fram den sociala kompetensens betydelse för 
anställningsbarhet 

En ledande princip för en reformerad gymnasieutbildning borde 
enligt ÖGY:s tankar vara att skapa en tillvalsskola i stället för en 
frånvalsskola. Ett system med en stegvis kompetensuppbyggnad i 
form av s.k. moduler, som kunde kompletteras och byggas på och 
fördjupas under hela arbetslivet blev därför en viktig del av ÖGY:s 
förslag. Härigenom kunde också en mer individualiserad studiegång 
skapas. Utbildningstiden skulle därvid åter kunna bli mer flexibel. 

När de gäller de allmänna ämnena, en stötesten för många yrkese
lever, tänkte sig ÖGY att dessa kunde senareläggas i studiegången. 
ÖGY:s tankegångar innebar dock inte att tanken på en sammanhållen 
studieväg övergavs i fråga om ungdomsutbildningen. 
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Det fanns mycket lite forskning om yrkesutbildning redovisad i 
Sverige, något som säkert återspeglar områdets låga status i utbild
nings- och forskningssammanhang. Lennart Nilssons forskning är 
central för förståelsen av yrkesutbildningens utveckling. Nilsson vi
sar i sin forskning hur vissa frågor ständigt återkommer i yrkesut
bildningens historia. Ett tema som också är centralt i denna uppsats. 

I sin avhandling från 1981 hade Lennart Nilsson föregripit en del 
av de frågor som återfinns i ÖGY -direktiven. Bl. a. påpekade han att 
många av de inlärningsproblem som yrkeslärarna hade bekymmer 
med egentligen hade sin grund i det tänkande som låg bakom 1960-

talets strukturreformer. Det var inte eleverna det var fel på utan den 
industriella pedagogiken, som låg bakom konstruktionen. stations
systemet med skriftliga instruktioner ställde stora krav på eleven. 
Inlärningsproblemen uppstod enligt Nilsson som en konsekvens av 
situationen. Eleven behövde mer av muntlig instruktion och hand
ledning från läraren men denne har svårt att hinna med när 16 elev
er jobbar vid var sin station. Dessutom hade årskursblandningen av
skaffats som hade gjort det möjligt att äldre elever kunde uppträda 
som mentorer för yngre. 

B. APU och arbetslivets återkomst i yrkesutbildningen 

För vissa utbildningar föreskrev 1970 års läroplan att undervisning i 
arbetsteknik och annan undervisning med samma syfte helt eller del
vis skulle förläggas till arbetsställe utanför gymnasieskolan. Detta 
innebar att undervisningen förlades till företag eller institution och 
att företaget/institutionen tillhandahåller lärare, lokaler och utrust
ning som behövdes för undervisningen. statsbidrag utgick till före
tagen. I den inbyggda utbildningen, t.ex. distributions- och kontors
linjen samt vårdlinjen, tillhandahöll företaget lärare. I andra typer 
av utbildningar, t.ex. bygg- och anläggningsteknisk linje skedde un
dervisningen på arbetsplats under lärares ledning. 

ÖGY konstaterande vidare att färdigutbildningen endast inom ett 
begränsat antal branscher höll måttet. Många företag hade ingen el
ler endast liten möjlighet att ge färdigutbildning enligt den tänkta 
modellen. Skulle kvaliteten i yrkesutbildningen höjas var det väsent-
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ligt att också inkludera färdigutbildning i diskussionen om den 
framtida yrkesutbildningens utformning. 

ÖGY undersökte 1985 hur stor del av yrkesutbildningen som var 
förlagd till arbetsplats och fann att det sammantaget var sex procent 
som var arbetsplatsförlagd, ÖGY ansåg att denna andel borde öka 
och lade fram förslag om en treårig yrkesutbildning med arbets
platsförlagd utbildning (APU), SOU 1986:2 och 3. 

Den viktigaste åtgärd som enligt ÖGY kunde göras för att för
bättra kvaliteten i yrkesutbildningen var att få till stånd en bättre 
färdigutbildning, genom att lägga till ett tredje år och integrera den
na i yrkesutbildningen. Yrkesutbildningen i gymnasieskolan borde 
därför enligt ÖGY:s förslag bedrivas inom tidsramen tre år, varav 
de första två åren borde vara i huvudsak skolförlagda. Under det 
tredje året borde 60 o/o av läsårstiden vara förlagd till arbetsplats. 
ÖGY:s förslag innebar nyinlärning i såväl skola som företag av vissa 
avgränsade moment i kursplanen, s.k. arbetsplatsförlagd utbildning 
(APU). Den arbetsplatsförlagda delen av tredje året borde utgöra en 
successiv övergång till arbetslivet. 

Grundsynen i ÖG Y var att skola och arbetsliv skulle ha ett ge
mensamt ansvar för yrkesutbildningen. Staten skulle ha det övergri
pande ansvaret för att alla får en god utbildning, staten och kommu
nerna skulle svara för tillsyn och ledning av utbildningen vare sig 
det sker i skola eller på arbetsplats. Arbetslivet hade ett ansvar för 
att medverka i arbetet med de moduluppbyggda kursplanerna samt 
tillse att tillräckligt antal APU-platser fanns för eleverna. ÖGY före
slog också en särskild "svensk" modell för kostnadsfördelning mel
lan parterna gällande yrkesutbildningen. 

ÖGY slog också fast att olikheterna mellan gymnasieskola, kom
vux och arbetsmarknadsutbildningen i fråga om yrkesutbildning 
kunde överbryggas. De borde sammanlänkas i ett gemensamt system 
av moduler. Modulerna kunde dessutom revideras separat och suc
cessivt vilket skulle innebära snabbare kursplaneöversyner, allt vik
tigare i framtiden. ÖGY föreslog även en viss utökning av de all
männa ämnen, en fortsättning på YB:s tankegångar. I likhet med YB 
balanserade dock ÖGY kraven på de allmänna ämnenas omfattning. 
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Bl.a. betonades de allmänna ämnenas koppling till karaktärsämnena 
inom yrkesutbildningen, det vi i dag kallar infärgning. 

6. ÖGY:s försökverksamhet 

Yrkesutbildning i fokus, erfarenheter 

Reformeringen av yrkesutbildningen enligt ÖGY:s modell var ett 
synnerligen ambitiöst och komplicerat åtagande. I propositionen om 
utveckling av yrkesutbildningen i gymnasieskolan föreslog dåva
rande utbildningsministern Lennart Bodström en försöksperiod på 
tre år med en treårig, moderniserad och i högre grad arbetsplatsför
lagd yrkesutbildning i gymnasieskolan. De allmänna ämnena skulle 
enligt förslaget få större utrymme än vad ÖGY föreslagit och ett ut
vecklingsarbete skulle inledas för att förbättra kvaliteten i yrkesut
bildningen. De allmänna ämnena utvidgades från 24 till 29 vecko
timmar under gymnasietiden och engelska och samhällskunskap blev 
utöver svenska och idrott obligatoriska ämnen. Därutöver fanns 6 

veckotimmar obligatoriskt tillval, som ofta blev matematik. 
En särskild utredare, landshövding Claes Elmstedt, med Ulf P. 

Lundgren som sekreterare, utsågs för att följa och utvärdera för
söksverksamheten. Resultaten redovisades i SOU 1989:90, 1989:106 

och 1990:75. 
Den förändrade utbildning som försöksverksamheten skulle ut

pröva innebar förändringar på många plan. Den tvååriga yrkesut
bildningen som införts 1971 hade i försöken blivit treårig. Läro
planerna hade fått nytt innehåll och yrkesämnena hade strukturerats 
i moduler. En betydande del av utbildningen skulle genomföras som 
arbetsplatsförlagd och inslaget av allmänna ämnen hade förstärkts 
och utvidgats, om än måttligt. Försöksutbildningarna hade delvis 
annan organisationsstruktur än innan. Olika modeller för gren- och 
variantuppläggning prövades inom linjerna. Endast el-blocket var 
grendelat redan från årskurs ett. 

De yrkesinriktade utbildningarna skulle vara utformade så att de 
svarade mot de generella utbildningspolitiska målen i fråga om lik
värdighet och anpassning till alla elever liksom kraven att främja 
medborgerlig fostran och personlig utveckling. Den kanske tydligas-
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te utpekade uppgiften för yrkesutbildningen var att bibringa elever
na de kunskaper och färdigheter som behövs i arbetslivet, det samti
da och framtida. 

Frågan om vilka kvalifikationer som arbetslivet kräver var dock 
komplex och hur man än frågade fick man divergerande förslag. 
Teknisk utveckling, arbetsorganisation, internationalisering och kon
kurrens var några av de krav ÖGY fann viktiga vid utveckling av 
yrkesutbildningens innehåll och pedagogik. 

Via Arbetsmarknadens Yrkesråd och de branschspecifika yrkes
nämnderna var arbetsmarknadens parter djupt engagerade i yrkes
utbildningens utveckling. Detsamma gällde i flertalet fall de dåva
rande yrkesråden på utbildningsortena. Såväl skolstyrelser som 
kommunstyrelser visade ofta ett mycket aktivt engagemang i upp
byggnaden av försöksverksamheten ofta i dialog med det lokala ar
betslivet. Utvärderaren konstaterar att skolfrågorna i många kom
muner hade fått en hög prioritet och satts in i ett bredare ekono
miskt-politiskt sammanhang än vanligt genom försöksverksamheten. 

Redan i ÖGY:s direktiv slogs fast att samhällets finanser inte gav 
ekonomiskt utrymme för stora framtida investeringar i lokaler och 
utrustning. Arbetsgruppen borde därför överväga vilka möjligheter 
som fanns att utnyttja lokaler och utrustning i företag och på andra 
arbetsplatser för utbildningsbehov. Genom att skolorna ofta haft 
svårt att lägga ut hela utbildningsavsnitt som APU blev effekterna 
inte så stora ur lokalutnyttjandesynvinkeL 

I utvärderingens kommunenkäter bedömer kommunerna att nya 
lokaler, ny utrustning och fortbildning av lärare var de mest kost
nadsdrivande faktorerna. När det gäller kostnader för lokaler och 
byggnader gav utvärderingens kommunenkät en varierande bild. 
Kostnadsbilden befanns i hög grad vara beroende av att utgångsläget 
var mycket olika mellan kommunerna. Den långa beredningsperio
den hade inneburit en osäkerhet som gjort att många kommuner av
vaktat med lokalförändringar för yrkesutbildningen. 

A v enkäten som omfattade 24 kommuner och 34 skolor framgår 
att 7 skolor haft kostnader för byggnader på över 5 milj kr. Det var 
naturbruks- och fordonslinje som hade drivit upp kostnaderna i de 
flesta fall. Många skolor angav dock att kostnaderna inte var direkt 
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relaterade till ÖG Y -försöken utan var en följd allmänt uppdämt 
upprustningsbehov. Majoriteten av de undersökta skolorna i för
söksverksamheten hade satsat mindre än en miljon kr för lokaler 
och byggnader. Majoriteten av omvårdnadsutbildningarna återfinns 
här. 

7. Reformerad gymnasieskola 
A. Ändrad styrning och gymnasiere/orm 

En rad betydelsefulla förändringar i utbildningsväsendet inträffade 
under början av 1990-talet. Det gällde bl.a. styrsystemet med ökat 
kommunalt ansvarstagande och omlagda statsbidrag som följd. Det 
gällde nya läroplaner för samtliga skolformer och ett nytt målrela
terat betygssystem, men det gällde även betydande förändringar i 
vår gymnasieskola (och vuxenutbildning) genom förslagen i pro
positionen Växa med kunskaper (Prop 1990/91:85). 

Propositionens utgångspunkt var gymnasieskola och vuxenutbild
ning i ett perspektiv av livslångt lärande. I gymnasieskolan skulle 
alla ungdomar mellan 16 och 20 år erbjudas utbildning. Utrymmet 
för både personliga val och lokal profilering skulle förstärkas, Ut
bildningen i gymnasieskolan skulle organiseras i 16 nationella pro
gram, som kan delas i grenar som kan vara nationella eller lokala. 
Därutöver skulle ungdomarna av sina hemkommuner erbjudas indi
viduella program efter deras personliga behov. Programmen blir 
treåriga och innehåller en kärna av obligatoriska ämnen för alla 
elever oavsett program. På de 14 yrkesförberedande programmen 
skulle minst 15 % av den totala studietiden arbetsplatsförläggas, se
nare definierat som minst 15 veckor. Timplanerna konstrueras om 
och får en ny funktion - nämligen att ange den minsta tid som varje 
elev skall garanteras undervisning i ämnet. 

Ny var även reformstrategin, som innebar att alla kommuner 
själva kunde välja tidpunkt för införande inom en fyraårsperiod 
med start 1992/93. En statlig genomföranderesurs för bl.a. komplet
tering av utrustning skulle utgå under implementeringen. 

Kommunerna fick genom ändringarna i regelsystemet vid 1990-
talets början ett entydigt ansvar som skolhuvudmän. Före "kommu
naliseringen" styrde statsmakterna skolplaneringen genom beslut av 
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skolöverstyrelsen och länsskolnämnderna, Beslut om skolorganisa
tion och elevområden krävde godkännande från statliga organ. En 
mångfald olika statsbidrag kunde utbetalas i de fall kommunernas 
planer överensstämde med de statliga bestämmelserna. 

Många yrkesutbildningsföreträdare kände ändå en viss besvikelse 
?,ver gymnasiereformen. Visserligen permanentades mycket av 
OGY:s tankar efter åren av försöksverksamhet, t.ex. APU, men den 
positiva uppmärksamhet som yrkesutbildningen fått under ÖGY
tiden var ej lika påtaglig längre. Nu betonas åter att yrkesutbildning
en var en påbörjad utbildning, som normalt skulle följas av en fär
digutbildning. Dessutom kom mycket av gymnasiedebatten ute på 
skolorna nu att handla om det ökade inslaget av kärnärnnen, dessas 
inriktning och omfattning. 

B. Lokalfrågor med fler kärnämnen och mindre tid för 
karaktärsämnen 

Erfarenheterna av gymnasiereformen 1992-94 blev att det befintliga 
lokalresurserna i stort sett var tillräckliga, under förutsättning för
stås att de i övrigt var ändamålsenliga. För de studieförberedande 
programmen var ytförändringarna marginella. Dock blev det ofta 
aktuellt med omdispositioner till följd av ändrat arbetssätt, t.ex. lä
rarlag och mer elevaktiva arbetssätt. 

För yrkesprogrammen ökade behovet av teorilokaler medan be
hovet av verkstadslokaler kraf tigt minskade, ibland ned mot hälf
ten. Naturligtvis spelade möjligheten att få ut elever på APU därvid 
en betydande roll. 

Det blev mindre vanligt med nybyggnation under denna period. I 
stället skapades många nya spännande gymnasieskolor genom att 
kommunerna utifrån sina nya behov och förutsättningar på bästa 
möjliga sätt lyckats omdisponera redan befintliga byggnader och lo
kaler. Nu blev det upp till kommunerna att finna optimala lokallös
ningar utifrån den enskilda kommunens förutsättningar. Lokalpla
neringen måste göras utifrån all tillgänglig kunskap om verksam
hetens behov, kommunala ambitioner och profileringar. Sedan man 
bestämt skolans organisation och storlek utreder man lokalbehovet 
samt upprättar ett lokalprogram. Ofta måste dock utredningen om 

139 



lokalbehov kompletteras med utredning om sambruk av lokaler samt 
utnyttjande av lokaler utanför skolan. Svenska Kommunförbundet 
anordnade under denna tid ett stort antal idekonferenser kring loka
ler och lokalplanering, där exempel på goda lösningar spreds mellan 
kommunerna i olika nätverk. Pedagoger, arkitekter och tekniker 
samlades då runt lokalfrågorna. 

Ä ven när det gäller utrustningen för yrkesutbildning pågick en 
omfattande diskussion. Tanken att lämna traditionella produktions
maskiner och ersätta dem med särskild utbildningsutrustning aktua
liserades. Utgångspunkten var att skolans insats i högre grad borde 
inriktas mot att lära ut principer, systemlösningar och förståelse 
snarare än att syssla med ren produktion. Dessa nog så viktiga ut
bildningsmoment förläggs i stället till arbetsplatserna, där stora dyr
bara produktionsutrustningar redan finns. 

I en rapport från Kommunförbundet 1991 lyfts flera alternativ 
fram i en kedja för utrustningsbehov, nämligen 

• produktionsutrustningar 
• miniutrustningar med industriella komponenter 
• mikroutrustningar (laboratorieutrustningar) 
• simuleringsutrustningar. 

Utifrån dessa alternativ kan man sedan lokalt formulera krav inför 
inköp och leverensstöd samt utveckla formerna för samråd med nä
ringslivet. 

C. APU:s kvalitet och möjligheter 

De flesta elever anser att APU är ett bra komplement till skolans 
undervisning och att den har stor betydelse för att nå tillräckliga 
yrkeskunskaper. Det råder emellertid stor skillnad mellan de olika 
programmens möjligheter att få ut eleverna på APU i tillräcklig 
omfattning. Barn- och fritidsprogrammet och omvårdnadsprogram
met ligger i topp när det gäller att få ut eleverna i tillräcklig omfatt
ning, medan det är svårast beträffande medieprogrammet och el
programmet. 

En jämförelse mellan Kommunförbundets studie av APU från 
1995 och Skolverkets studie avseende 1998/99 visar dock på en tydlig 
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VJ\.JLuu15 av andelen skolor som har APU om 15 veckor eller mer. Re
sultaten visar också på en endast obetydlig skillnad mellan de svårig
heter skolor respektive företag upplever för att genomföra APU. 
Både de programansvariga på skolorna och handledarna på företa
gen uppgav brist på utbildade handledare och bristande ekonomiska 
resurser som problem. Skolans programansvariga uppgav dessutom 
brister i samverkan mellan skolan och arbetsplatsen, medan handle
darna på företagen därutöver lyfte fram brist på tid i företagen. En 
väl fungerande APU är en förutsättning för hög kvalitet i yrkesäm
nena. Den förbättrade konjunkturen borde kunna påverka detta i 
fortsatt gynnsam riktning. 

8. Yrkesutbildningens nuläge 

A. Ny organisation med mer spridd gymnasieskola 

Ä ven om teoretiska och praktiska studievägar alltsedan början av 
1970-talet början funnits i samma organisatoriska ram inom gym
nasieskolan är de båda kulturerna, den akademiska kulturen och yr
keskulturen, fortfarande väl synliga. Att höja ambitionsnivån för 
yrkesutbildningen har varit en central uppgift vid reformeringen av 
gymnasieskolan. Detta har skett genom att utbildningen har för
längts till tre år och fått ett ökat inslag av kärnämnen. samt att ar
betsplatsförlagd utbildning införts på alla program med yrkesäm
nen. Den helt övervägande delen av den gymnasiala yrkesutbild
ningen äger rum på de nationella programmen med yrkesämnen i 
kommunal regi. Endast en mycket liten del sker på industrigymna
sier eller i form av lärlingsutbildning. 

Beslutet om att kommunen själv får avgöra om man ville starta 
gymnasieutbildning i egen regi, utan att något statligt beslut krävs 
har fått stor effekt. I en studie som författaren gjorde åt Svenska 
kommunförbundet visade det sig att bara mellan läsåren 1990/91 och 
1996/97 hade 42 kommuner etablerat gymnasieskola. A v landets då 
288 kommuner hade 65% ett allsidigt utbud av studie och yrkesför
beredande utbildningar, 10% endast yrkesutbildning, 2% endast stu
dieförberedande och 23 % av kommunerna saknade gymnasieskola. 
Av de sistnämnda planerade 19, motsvarande 28%, att etablera gym
nasieutbildning. Bland de 42 nyetablerade gyronasiekommunerna 
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hade hela 29 industriprogrammet, 22 barn och fritid och 17 handel
och administration. Genom denna ökning av antalet kommuner med 
gymnasieskolan har yrkesutbildningen blivit nästan lika spridd som 
yrkesskoloma var på 1960-talet. 

Kommunförbundets studie tyder på en viss renässans för byggan
det av skollokaler. Kanske bidrog det tidiga 90-talets dåliga bygg
konjunktur till att kommuner passade på att bygga för ett uppdämt 
behov medan det var relativt billigt. Ä ven en liten gymnasieskola är 
lokal- och resurskrävande. Många överväganden har enligt kommu
nenkäterna föregått de beslut som tagits. I många fall har besluten 
kännetecknats som historiska för den aktuella kommunen och som 
en av de största investeringar man någonsin gjort. Enkäten visar att 
befintliga skollokaler, ofta för grundskolan, utnyttjats för 46 % av 
utbildningsvolymen, medan 30 % av undervisningsytan skedde i ny
byggda lokaler. Övrig del ägde rum i till eller ombyggda lokaler. 
Tillgänglig yta i snittgymnasiet var 4 400 kvm, varav endast 22 % 

samutnyttjades med grundskolan. Att skapa en egen "gymnasieiden
titet" genom egna lokaler föreföll vara en viktig strategi. Exempel 
på gymnasier som etablerats under perioden är V ellinge, Flen, Vag
geryd, Härryda, Ale, Strömstad, Storuman och Arjeplog. 

B. Lärlingsutbildning 

Nästan all yrkesutbildning bygger på lärlingstraditionen. Genom 
samhällets ökade ansvar under 30-50-talet minskade lärlingsutbild
ningen konstant. Ett lärlingsutbildningsstråk för yrkesutbildning har 
hela tiden existerat parallellt med den etablerade gymnasieskolan. 
Den har från tid till annan haft skiftande reglering och förutsätt
ningar. Vid slutet av 1980-talet hade den ca 3 000 elever men endast 
ett fåtal elever hösten 1995. I regeringens vårproposition fareslogs 
en försöksverksamhet med ny lärlingsutbildning fr.o.m. hösten 1997. 
Den omfattar två års studier på ett nationellt program och avslutas 
med två års lärlingsutbildning. 

C. Friskolor - en renässans för industrisko torna? 

Toppåret 1962 fanns 4 718 heltidselever i 89 företagsskolor över hela 
landet. Dessa försvann nästan helt vid gymnasieskolans införande. 
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En fristående gymnasieskola kan hos skolverket ansöka om rätt till 
offentligt bidrag. Bland de nya fristående gymnasierna återfinns ett 
antal industrigymnasier, en nutida, modem efterföljare till företags
skolor. Det är främst de stora industrikoncernerna som valt att in
rätta sådana gymnasier, bl.a. för att säkerställa rekryteringen av 
medarbetare inom produktionen. Till de koncerner som inrättat in
dustrigymnasier finns bl.a. ABB (tre stycken), Volvo, Scania, SKF 

och Perstorp. 
Vad gäller industrigymnasierna visar Skolverkets tillsyn och 

gymnasiekommittens granskning (SOU 1997: 107) att undervisningen 
håiler en hög kvalitet och att skoloma är resursstarka. Den tekniska 
utrustningen är modern och undervisningen kan anpassas efter de 
aktuella behoven inom industrin. Antalet sökande är också mycket 
större än antalet intagningsplatser. Eleverna får också väsentligt fler 
undervisningstimmar än eleverna på yrkesprogrammen. En allmän 
uppfattning är att industrigymnasierna även har goda förutsättningar 
att vara en pedagogisk kraft vid utvecklingen av den gymnasiala 
yrkesutbildningen. Genom denna utveckling kan cirkeln anses vara 
sluten när det gäller utbildning i näringslivets egen regi som avveck
lades under 1970-talets första år, även om omfattningen av dåtida 

skolor var betydligt större. 

D. Yrkesutbildningens framtid 

I dagens kursutformade gymnasieskola har begreppet valfrihet fått 
en stark ställning. Valfrihet kan ses ur olika aspekter. Hela spektrat 
av studievägar och inriktningar, nationella och lokala, tycks stå till 
buds. Inom studievägar finns valbara parallellställda kurser i mängd. 
Om betoningen av valfrihet för ungdomarna i gymnasieåldern skall 
ha någon realitet måste de ha beredskap för valet, speciellt för kur
ser i yrkesämnen. Många tycks mer oroliga för de bortval de gjort 
genom sitt val än de möjligheter valet ger. Många skjuter av detta 
skäl upp sitt val genom att inte yrkesspecialisera sig alltför tidigt. 
Ungdomarnas klagomål över den bristande informationen inför 
gymnasievalet är en illustration av detta. Valprocessen kan ses som 
en utdragen process över tiden där den skolrelaterade delen, själva 
valhandlingen, bara är en slutprodukt. Detta har drabbat den yrkes-
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förberedande utbildningen riktad mot industri och hantverk där an
talet elever minskat starkt, speciellt i storstadsområdena. 

.. Den utv~kling som nu sker på utbildningsområdet inom Europa 
stöder delvts tanken på en breddad gymnasieutbildning då den inne
bär att en ökad andel yrkesutbildningar övergår från att ha varit 
gymnasiala till att bli postgymnasiala. Så har t.ex. blivit fallet i vårt 
grannland Finland, vars yrkeshögskola rekryterar 24 ooo studerande 
~rligen mot 19 ooo i traditionell akademisk högskoleutbildning. En 
h_knande utvec~ling borde rimligtvis också komma att ske i Sverige, 
v~l~et skulle fa betydande konsekvenser även för den gymnasiala 
ruvan. Behovet av yrkesspecialiseringar i den gymnasiala utbildning
en kommer då sannolikt att minska. 

. Ele~inflytande med betoning på ansvar för det egna lärandet och 
mte pa ~ormella beslutsformer får aldrig ses som extra "påhäng" på 
gymnasieskolans undervisning utan som en del av dess didaktik. 
Det~ synsätt .. ~ör elevens ~edverkan i planeringen av undervisning
en narmast SJalvklar, spectellt borde detta gälla i yrkesämnen där de 
metodiska lösningarna ofta är många. 

M~d datorernas s~rka genomslag ökar nu elevernas möjligheter 
~tt tr~na oc~ ar.beta pa egen hand snabbt. Vissa skolor har gjort detta 
till sm profllenng. Tittar vi på undervisningshistorien kan vi se ex
empel på paralleller från yrkesutbildningens självinstruerande läro
medelspaket under 60- och 70-talen. Det är viktigt att lära och reflek
t~ra i utbildningen och bevaka samtalets betydelse som undervis
mngsform. Undervisning blir då en socialt handling insatt i ett sam
manhang. 

. Det är a~drig fel att dra nytta av erfarenheter från yrkesutbild
nmgens skiftande historia då man siar om framtiden, för att, till 
trots mot vad ofta sägs, tenderar historien att upprepa sig. 
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Karl Lindblom: 

Skolan nedlagd - vad hände 
med skolbyggnaden? 
Exempel från Kronobergs län 

Frågan om nedläggning av skolor och vad som hände me~ skolby.~g~ 
nadema mötte jag först under tjänstgöring som folkskolmspektor 1 

några län på 1950-talet. . 
Vid besöken i kommunern~ var skolorganisationen ett vanhgt 

överläggningsämne. Nya skolor planerades och detta innebar inte 
sällan fråga om indragning av en eller flera skolor. 

Ibland kom också tidigare nedlagda skolor på tal. Ofta väcktes 
frågan om vad som hänt med byggnaderna. Jag kände att en del 
skolhistoria höll på att glömmas. 

När jag någon gång sökte platsen för en sedan länge r.iven skola, 
kunde det vara svårt att få väganvisningar av ortsbefolkningen. Man 
hade bara en allmän uppfattning om var den en gång legat. Då jag 
kom till platsen var det en glänta i skogen, re~tema. av en grund o~~ 
några förvildade fruktträd, som antydde att Jag htttat platsen, dar 
det en gång funnits en skola. 

Jag hoppades att man i den lokala skolhistoriska dokumentatio~en 
hade hunnit få med de uppgifter om skolan, som gav nya generatlO
ner tillfälle att ta del av vad som en gång var en kulturgärning i "det 
lilla formatet". Ett stort antal skolor inom det obligatoriska skol
väsendet har lagts ner. Var och en av dem hade betytt mycket för 
den trakt som den betjänat. 

I fråga om lokal skoldokumentation har bland andra hembygds
föreningar, hem- och skolaföreningar, skolledare, lärare och an~ra 
skolhistoriskt intresserade gjort förtjänstfulla insatser. Vad som hant 
med skolbyggnaderna efter nedläggning är emellertid ibland skildrat 
i sådana allmänna ordalag som "skolan revs, såldes, användes som 
samlingslokal" o.s. v. 
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.. I någr~. kommuner/kommundelar i länet har man på förslag av 
lansskolnamnden (1961) sammanställt uppgifter beträffande nedlagda 
s~olor och skolhusens användning. Sådan information finns t.ex. i 
"~lgh?ltsokrönikan" - utgiven av Älghults sockens hembygdsföre
nmg.(argang 1962). Inom intresseområdet kan också nämnas "Skol
hus 1 Markaryds socken", 1983. (Assar Frick m.fl. på uppdrag av 
skolstyrelsen i Markaryd). 

Aktuella förteckningar (ej tryckta) har också gjorts över de ned
lagda skoloma i följande kommuner: 

Ljungby (M~~tin Eriksson), Tingsryd (Hans Billman och Signe 
Uleskog) och Almhult (Torsten Gereborg). Inom parentes finns 
namnen på dem som gjort sammanställningarna. I dessa har man 
gjort ~nteckningar om vad som hänt med skolbyggnaderna efter in
~ragmng. ~eträffande Ljungby, Markaryd, Älghult och Älmhult 
fi.nns ocksa uppgifter om byggnadsår och år för skolans nedlägg
mng. 

skolnedläggningar 

I mitt tjänsterum, som jag lämnade 1983, hade jag en karta, där 
skoloma markerats med kartnålar i olika färger. Under 50- och 60-
talen f~r~vann allt fler nålar. skolnedläggningarna var många under 
dessa art10nden. Man kan peka på flera orsaker: 

• slitna, omoderna lokaler 
• brist på specialutrymmen 

• urbaniseringsprocessen med vikande elevunderlag som följd 
• strävan att "förbättra" skolformen genom övergång från Bb-sko-

lor till Aa-form 
• kommunreformen 1952 

• införandet av grundskolan med ökat byggande av centralskolor. 

Följande exempel ger en uppfattning om hur omfattande skolned
läggningarna kunde vara. Inom det område som motsvarar Älmhults 
nuvarande kommun lades 29 av de 37 skoloma ner under 50- och 60-
t~len enligt Gereborgs förteckning. Verksamheten rationaliserades, 
nagra centralskolor byggdes och skolskjutsningen ökade. 
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Liknande förhållanden redovisas beträffande Ljungby. Cirka två 
tredjedelar av de skolor som byggts från mitten av 1800-talet togs ur 
bruk under ovan nämnda årtionden. 

I Markaryds socken gjordes den sista indragningen 1967. Jag 
citerar ur "Skolhus i Markaryds socken": "- - - och så har Marka
ryds socken endast två av tidigare 14 samtidiga skolstationer kvar." 

Skolan revs 
Efter nedläggningen hände det att skolan stod tom ett antal år, och 
när förfallet uteslöt varje form av fortsatt användning på platsen, så 

revs den. 
Men det finns gott om exempel i länet på att skolan revs och fick 

ett "liv efter detta" på en ny plats, för skolbruk eller annan an
vändning. Den blev för skolans del ett slags motsvarighet till senare 
tiders flyttbara paviljonger. Vid vikande elevunderlag hade bygg
naden - för en rimlig kostnad - flyttats till ett område, där den 
bättre behövdes. 

I Markaryds socken byggdes Vekaboda skola omkring 1850. Den 
flyttades 1912 till Ekhult, där den något moderniserad användes som 
småskola till 1941. Den blev sedan bostad, och när den brann några 
år senare, hade den alltså använts i mer än 90 år. 

Ett citat ur Vilhelm Mobergs "Berättelser ur min levnad" får 
illustrera hur ett skolhus kommit till ny användning efter flyttning. 

Min barndoms skola har återuppstått från de döda. För några år 
sedan fick jag ett urklipp ur Nya Växjöbladet, där en hel spalt text 
berättar om denna händelse: 

"Påvelsmåla skola i Algutsboda, som uppfördes på 1870-talet i 
kanten av ett flyakärr djupt inne i skogen, har flyttats fram till 
byn. Skolans nya läge är bra mycket ljusare och öppnare än förr, 
då skogen gick inpå knutarna. 

Med stöd av kyrkliga och kommunala myndigheter står n u 
Påveismåla skola förflyttad upp till bebyggelsen, nymålad och 
fräsch, färdig att åter tjäna som kulturhärd i roten. 

I det gamla skolhuset har inga barn undervisats sedan 1920-talet. 
I bortåt fyrtio år har det stått övergivet, undangömt och glömt 
där inne i djupa skogen. Nyrenoverad och återställd i sitt ur-
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Bild l. Påveismåla skola flyttades i början av 1960-talet till sin nya 
plats i Moshu/tamåla by. I skolsalen och lärarbostaden finns inven
tarier och minnen från Vilhelm Mobergs tid som elev i skolan. 

(Foto: Ingrid Nettervik) 

sprungliga skick skall skolan hädanefter användas som samlings
lokal åt bygdens människor." 

Då och då träffar man på uppgiften att "skolan brann ner". Det är 
underligt, att inte eldsvådor inträffade oftare. Från mina tidigare år 
som inspektör minns jag många skollokaler, som uppvärmdes med 
en stor "heteldad" kamin. Det var under kalla vintrar svårt att få en 
acceptabel temperatur i klassrummen. Temperaturskillnaden var 
stor mellan elevplatser vid fönstren och en placering nära kaminen. 
Ä ven om elever avdelades som kamin vakter, så var eldningspro
ceduren förenad med risk för gnistantändning och överhettning. En 
mindre kamin i kapprummet krävde också uppmärksamhet. 

Inspektören fick också någon gång anmärka på eldningsförhållan
dena och på murstockar, som misshandlats alltför länge. 
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Kvalitet - livslängd 

Det kan rent allmänt konstateras, att de gamla skolhusen i för
vånansvärt hög grad kommit till anVändning under lång tid efter 
skolans nedläggning. Av Torsten Gereborgs sammanställning fram
går, att av de skolhus som byggdes inom Älmhultsnuvarande kom
mun före år 1900, endast cirka 40% har rivits. 

Byggnadssätt och materialkvalitet har naturligtvis haft betydelse. 
Den besvärliga ekonomiska situationen i många socknar ledde ibland 
till alltför stor sparsamhet vid materialvalet Men man kom under
fund med att "fuskbyggen" blev dyra i underhåll och hade kortare 
livslängd, också ett bekymmer för fattiga smålandssocknar och en 
dyrköpt erfarenhet. 

Man spårar också myndigheternas tillsyn i samband med skol
byggnation. I "Boken om Bergabygden -5" 1998, skriver Martin 
Eriksson: 

Vi kan ana hur till våra första skolor torpare och bönder körde 
stock och sten samt arbetade med grund, väggar, tak och bänkar 
för att allt skulle bli "- - -wäll och ordentligt efter skolinspektö
rens papper." 

Protokoll visar att man ibland ställt bestämda krav på byggnads
materialet vid upphandlingen. Sådana krav förekommer t.ex. i ett 
sockenstämmoprotokoll från Södra Ljunga 1857, där det bl.a. sägs: 
"Det till byggnaden behöfliga timret upphugges i nästkommande 
mars månad, såvida det skall som dugligt antagas." (Ur "Skolglimtar 
från Södra Ljunga 1847-1986"). I ett annat fall nämns att "byggnaden 
var solidt uppförd- timrad av kärnfur". (Ur "Skolhus i Markaryds 
socken") 

Ett bevis på god materialkvalitet kunde vara, att man ibland an
vände virket från rivna skolor som material vid nybyggnation av 
bostäder. 

Permanentbostad 
Många nedlagda skolbyggnader har använts för bostadsändamål, 
som permanentbostad eller för fritidsbruk. Som beteckning för båda 
kategorierna förekommer ofta ordet "privatbostad" i dokumentatio
nen. 
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Att redovisa sifferuppgifter och procenttal är vanskligt i det ak
tuella sammanhanget, eftersom underlaget förändras och även i ö v_ 
rigt kan vara osäkert. Det blir ofta fråga om vilken bedömning man 
gör av kategoritillhörighet Men en uppfattning om hur domi
nerande omvandlingen till bostad kan vara i en kornmun får man av 
fört~ckningen över skolor, som lagts ner under 1900-talet i nuvaran
de Almhults kommun. Till cirka 70% kan lokalanvändningen rubri
ceras som permanentbostad eller fritidsbostad. Ibland ser man över
gång mellan dessa bruksformer med samme ägare eller vid ägar
byte. Det verkar allmänt sett vara så, att permanentboendet domi
nerar. Ett exempel i den riktningen ger Martin Erikssons förteck
ning över skolhus i Ljungby. Av denna framgår att cirka 60% av 
boendeanvändningen gäller permanentboende. 

En vanlig äldre skolbyggnad bestod av klassrum i bottenvåningen 
och bostad för lärare i en övervåning eller intill klassrum i enplans
byggen. En köpare fick en "färdig" bostad och undervisningsloka
ler, som efter ombyggnad kunde ingå i bostaden eller användas för 
andra ändamål. Priset var överkomligt tyckte några köpare, som jag 
talat med. 
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Ibland hyrde man ut lärarbostaden. Detta sätt att använda bostads
utrymmena fick någon gång uppskattade bieffekter. Jag minns ett 
exempel från 50-talet, då en barnrik familj med flera barn i skolål
dern flyttade in i den nedlagda skolans lärarbostad. Elevunderlaget 
blev tillräckligt för att skolverksamheten skulle kunna återupptas 
åtminstone för några år. 

skolorganisationen kunde vara beroende av små variationer i 
elevtalen på den tiden! 

Jag har stött på flera fall, då skolans siste lärare köpte skolan för 
att använda den som permanentbostad. Koddeböke nya skola i Mar
karyd byggdes 1914. Sista avslutningen hölls i juni 1958. När skolan 
blev till salu köptes den av siste läraren, Bo Hellström, som fortfa
rande bebor fastigheten. Han berättar att skolsalen bevarats i det 
skick som den hade sista examensdagen. Till och med barnens exa
mensdekorationer på svarta tavlan finns kvar. Skolan har blivit ett 
privat skolmuseum. Där har man också fortfarande studiecirklar, 
vävkurser och sammanträden. 

Fritidsbostad 

Många har hittat sitt fritidshus i form av en nedlagd skola. Vad är 
det som lockat? Läge? Storlek? Pris? Kanske de avsides liggande 
husen lämpat sig mer för sommarbruk? I annonser efter fritidshus 
har man ibland hittat önskemål som: "gärna ensamt liggande". Un
der tidigare skolbyggnadsperioder placerades skolan ofta så, att alla 
barn skulle ha ungefär lika långt till skolan. Detta innebar att den 
kunde kornrna att ligga vid ett vägskäl, ocentralt i förhållande till 
tätortsbebyggelse. Flera sådana exempel minns jag från min tidigare 
tjänstgöring. Ibland kunde skolhusen verkligen ligga avsides. Ett 
exempel från Älghultskrönikan kan få illustrera detta. I krönikan 
berättas följande om Långaskruv-Gillbonderyds skola vilken tillkom 
1890: 

Någon egentlig väg till skolan fanns inte. Den var belägen mitt 
emellan Långaskruv och Gillbonderyd. Platsen brukade kallas 
Älgaflyhuvud. Såvällärare som barn hade svårt att ta sig till den. 
Lärare ville till sist inte bo i den ödsligt belägna skolan. Den 
övergavs omkring 1912 ... 
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Skolan såldes efter en del turer som bostad 1920! Enligt uppgift är 
den numera riven. 

Bland ägarna till fritidshus finns ett påtagligt inslag av utländska 
medborgare. Länsstyrelsen i Kronobergs län har statistik över anta
let ansökningar beträffande förvärv av fastigheter för fritidsända
mål av personer bosatta i utlandet: 

Tyskland 
Danmark 
Övriga 
Summa 

1991 -92 
60 98 
64 52 

2 4 
126 154 

-93 -94 -95 
141 216 227 
69 82 125 
7 10 8 

217 308 360 

-96 -97 
167 180 
94 129 
6 13 

267 322 

-98 
181 
136 

11 
328 

Detta intresse visar sig också när det gäller köpare av nedlagda 
skolor. En del av dessa har ägare med permanentbostad utomlands. 
Bland ägare och hyresgäster finns också danska kommuner, som 
använt lokalerna för barnkoloniverksamhet Närheten till Danmark 
och Tyskland har säkert påverkat intresset. 

Samlings- och föreningslokaler 

Åtskilliga skolbyggnader har blivit lokaler för olika former av fri
tidsaktiviteter. Samverkan mellan kyrka, kommun och förenings
intressen har varit och är vanlig. 

Gemensamma behov av insatser har ofta lett till en ansvars- och 
arbetsfördelning, som i sin tur bidragit till att skapa förutsättningar 
för skolhusens "överlevnad". 

I dokumentationen beskrivs användningen med beteckningar som 
församlingshem, sockenstuga, samlingslokal för byn, kulturhus, byg
degård, föreningslokal, ungdomsgård, klubblokal, studiegård m.m. 

Skolhusens läge och olika förhållanden i tätort och glesbygd har 
påverkat användningen och möjligheterna till användning. Närheten 
till kyrkan har lett till att kyrkskolorna i stor utsträckning kommit 
att utnyttjas som församlingshem. Som exempel kan nämnas, att 12 
av Ljungby kommuns 18 nedlagda "kyrkskolor" har använts som 
församlingshem. 

Ibland har renovering och ombyggnad utförts så, att det skulle 
vara möjligt att vid vid behov använda lokalerna som reservlokaler 
för skolbruk. 
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Skolan blir museum 

Föreningen för svensk undervisningshistoria har i sin serie årsböc
ker utgivit "Svenska skolmuseer" (1993). Av skriften framgår att 
skolmuseer och samlingar av skolmateriel ofta är förlagda till gamla 
skolor. Utställningar och samlingar, som varierar mycket till sitt 
innehåll i fråga om uppläggning och sättet för exponering, finns i de 
flesta av länets kommuner. Det är vanligt med visning av föremål 
från tiden kring sekelskiftet och från första hälften av 1900-talet. 

Intrycket av "hur det var då" förstärks, om man kan visa utställ
ningen i en miljö, som också ger en bild av lokalförhållandena 
under en skolepok. De gamla skollokalerna med sina panelade väg
gar, höga fönster, vedkamin och plankgolv, kanske med handsågade 
bräder, blir tillsammans med föremålen en viktig del i den kultur
information som museet vill ge besökaren. 

Museet i Kronsborgs gamla skola i Linneryds socken (nuvarande 
Tingsryds kommun) är exempel på ett skolmuseum förlagt till en 
skolsal. Skolan med sitt enda klassrum byggdes på 1860-talet. Den 
tillbyggdes senare med en lärarbostad som numera är uthyrd. 

Man möter här sekelskiftets skola både i fråga om rumsmiljö och 
materiel. På väggarna ser man t.ex. Norden-kartan från 1906 och en 
plansch från 1890 som åskådliggör mått och vikt. Museet ingår i 
Linneryds hembygdsförenings verksamhet. 

Här kan tilläggas, att gamla skolsalar också verkar vara intres
santa som utställningslokaler med annan målinriktning. På några 
ställen rymmer skolbyggnaderna konstgallerier och på andra är 
lokalerna resurs för olika former av lokala utställningar t.ex. ortens 
hantverk. 

Konstnärlig verksamhet 

Under senare år har det blivit vanligt att anordna konstrundor för 
den intresserade allmänheten. Deltagarna besöker då konstnärerna i 
deras ateljeer. Ofta arbetar de i en gammal skola. I varje fall då 
resrutten omfattar Tingsryds kommun. 

Enligt de uppgifter jag fått inryms konstnärlig verksamhet nu 
(1999) i sju f.d. skolbyggnader i kommunen. Många olika verksam-
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Bild 3. Sjögrenska skolan 1999. (Foto: Karl Lindblom) 

hetsformer förekommer. Man får se arbeten i keramik, konsthant
verk, måleri, sten, skulptur, textil och trä. I några fall ingår konst
galleri i verksamheten. 

Jag har talat med några konstnärer för att få deras syn på val av 
arbetsmiljö. Man talar om bra arbetsmiljö och tillräckliga och lämp
liga arbetsutrymmen. 

Konstnären Ulf Aschan bor i Växjö men har sin atelje i en skola 
cirka fem mil sydost om bostadsorten i Tingsryds kommun. Han 
berättar att han förvärvade skolan 1967. Han fick lokaler som passa
de för honom och hans verksamhet. Skolan hade specialutrymmen, 
bl.a. en gymnastiksal som blev atelje. skolbyggnaden är i stort oför
ä~~rad. Ett inslag i exteriören fångar den förbipasserandes upp
marksamhet På gaveln finns en målning, som illustrerar olika 
konstarter som lyrik, dans, teater, m.m. Ulf Aschan har pendlat i 32 

år ocli 'tycker att skolan som arbetsplats var ett bra val. 
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Landsbygd- tätort 

Denna artikel behandlar i huvudsak förhållandena på landsbygden. 
Där har huvuddelen av skolnedläggningarna skett. I de större tät
orterna har relativt få skolor tagits ur bruk. Behovet av nya skol
lokaler har i allmänhet ökat. De skolor, som blivit övertaliga, har 
ofta legat i ytterområden eller i tätortskärnan. Rivning har skett för 
att byggnader varit nedslitna, blivit otidsenliga eller för att bereda 
plats för annan byggnation. Gamla byggnader kan ha varit för soli
da, för att man inom rimliga ekonomiska gränser skulle kunna mo
dernisera dem för fortsatt skolbruk. I tätorterna finns det vanligen 
alternativa möjligheter att använda övertaliga skollokaler. 

Den äldsta folkskolan i Växjö tätort, Sjögrenska skolan, byggdes 
på 1840-talet och var folkskola under många år. Den användes peri
odvis också för lärarutbildning och yrkesundervisning. Tingsrätten i 
Växjö har numera lokaler i byggnaden, som ligger i tätortens cent
rum. 

Så kunde den också nyttjas ... 

Nedan följer exempel på några "udda" användningar som förekom
mit under årens lopp: 

Antikhandel 
Auktionskammare 
Bank 
Barnkoloni 
Biograf 
Domstol 

Hemslöjdsaffär 
Klubblokal 
Kommunalkontor 
Militärt förråd 
Ordenshus 
Postkontor 

Förråd för civilförsvaret Sommarhem för församling 
Hemvärns gård Vapenaffär 

Ibland utnyttjades den nedlagda skolan för flera ändamål under 
längre eller kortare tid. Det hände också att den stod oanvänd under 
mellanperioder i väntan på nästa brukare. 
Några exempel: toffelfabrik - yoga- och meditationsskola 

församlingshem- fritidsgård- bostad 
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Bild 4. Replösaskolan har använts i mer än 90 år för olika ändamål. 
Exteriören oförändrad. (Foto: Martin Eriksson) 

Replösaskolan i Ljungby byggdes 1906 och användes som skola till 
1953. Lokalerna har sedan dess inrymt hälsovårdsverksamhet, in
dustri, idrottsverksamhet och har täckt tillfälliga behov av slöjd
lokaler. Enligt uppgift har ombyggnad till bostäder diskuterats. 

Det gamla skolhuset - ett kulturminne 

Många gamla skolhus som ännu är i bruk, har i huvudsak fått be
hålla sin ursprungliga exteriör. Man kan under en resa i länet känna 
igen skolorna på de typiska höga fönstren, och man kan ana en f.d. 
lärarbostad i övervåningen. Det som varit lekplan finns kanske del
vis kvar. Ä ven uthus har bevarats som en del av den ursprungliga 
bebyggelsen. 

Man märker ett ökande intresse för att återställa exteriörer och 
ibland även interiörer. Men en del byggnader har påtagligt föränd
rats, när de fått ny användning. I "Nygammalt i saga och sanning 
om Kånna skola" (Ingemar Göterling) sägs om Berghems skola (ned
lagd 1961) i nuvarande Ljungby kommun: 
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Den såldes. En genomgripande renovering förvandlade byggna
den till en modern bostadsfastighet. Inte mycket i den mörkbruna 
tegelbyggnaden, där den ligger vid sidan av allfartsvägen, påmin
ner i dag 25 år senare om att den en gång var skola. 

I Smålandsposten den 24 augusti 1999 kan man läsa, att en dansk 
ägare till den gamla skolan i Såganäs (byggd 1917) i nuvarande 
Älmhults kommun fått ett anslag av länsstyrelsen som bidrag till att 
fortsätta den påbörjade renoveringen av skolan. Bidraget avser så 
kallade antikvariska merkostnader. I artikeln sägs, att "- - - allt 
måste göras med traditionella material och metoder och i samråd 
med länsstyrelsen och Smålands museum". Byggnaden anses kultur
historiskt värdefull och bör bevaras. 

Tilläggas kan att man också i den nya användningen av skol
byggnaden vill framhålla, att den en gång varit skola. På den gamla 
skolan fanns en skylt, som berättade att en folkskola inrymdes i 
byggnaden. Skylten ska nu återställas i ursprungligt skick. 

Några reflektioner 

Byggnader har även på andra områden fått stå som symboler för 
något kulturhistoriskt betydelsefullt i samhället. Detta gäller t.ex. de 
små järnvägsstationer, som under en period blev ett slags bygde
centra, inte bara platser att resa till eller ifrån. Många är nu ned
lagda och husen i bruk för andra ändamål eller rivna. 

Ett annat exempel är frikyrkoröreisens byggnader. Deras bety
delse har behandlats i en av länsstyrelsen utgiven skrift "Bönhus. 
Missionshus. Kapell. Kulturhistorisk dokumentation i Kronobergs 
län." (1996). Också här ges tillfälle till intressanta jämförelser med 
vad som hänt med skolbyggnaderna. 

Till slut några reflektioner. Det finns fortfarande lokal skol
historia, som inte är nedtecknad. Det gäller att inte dröja för länge. 
Personliga kunskaper och erfarenheter finns ännu kvar. De har 
mycket att tillföra skolhistoriken. 

Kulturhusens dag har 1999 gällt stationshus. Det är säkert många, 
som skulle uppskatta, att de gamla skolhusen visades samma upp
märksamhet. 
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Det borde vara skolhistoriskt intressant att kommunvis göra en 
inventering av samtliga skolbyggnader genom tiderna. En sådan 
redovisning kunde förslagsvis omfatta skolans namn, platsen där den 
legat, uppgifter om byggnaden, årtal när den byggdes och - i till
lämpliga fall - drogs in. Den borde också försöka svara på frågan: 
"Vad hände med byggnaden efter skolans nedläggning?" 
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K.G. Lindqvist: 

skolöverstyrelsens byggnadsbyrå -
policy, initiativ och kostnadskontroll 

skolbyggnadsbyrån 

skolöverstyrelsen (SÖ) genomgick under åren flera organisatoriska 
förändringar med arbetsenheter indelade i rotlar, senare byråer och 
slutligen funktioner. SÖ:s verksamhet på skolbyggnadsområdet hade 
därför olika namn och organisationstillhörighet under sin tillvaro. 
skolbyggnadsfrågorna ombesörjdes under en lång period i huvudsak 
av "byrån för skolanläggningar" med placering inom planeringsav
delningen. Övrig verksamhet inom planeringsavdelningen gällde 
långsiktig planering och skolorganisation. I denna rapsodiska histo
rik förekommer skolbyggnadsbyrån och SÖ omväxlande i texten. 
SÖ var ju oftast ytterst beslutande myndighet även om skolbygg
nadsbyrån ansvarade för innehållet i besluten. skolbyggnadsbyråns 
verksamhet startade på allvar i samband med 1936 års statsbidrags
bestämmelser och att SÖ till följd härav 1941 "anbefalldes att med
dela anvisningar" rörande handläggningen av ansökningar om bygg
nadsbidrag. Innan något statsbidrag kunde ges måste man utreda och 
fastställa lokalbehovet Det gällde att översätta aktuella bestämmel
ser, läroplaner, timplaner, arbetssätt och andra underlag i kvadrat
meter. De grundläggande dokumenten om organisation och pedago
gisk funktion var styrande för skolbyggnadsbyråns utredningar och 
beslut angående lokalbehov för olika skolorganisationer. Allt efter
som läroplaner och skolorganisation ändrades fick lokalbehovstabel
ler m.m. revideras. Särskilt under 50-talet och i början av 60-talet 
var detta en mycket krävande uppgift. Efterfrågan på information 
från kommuner och arkitekter var under denna tid nära nog omätt
lig. skolbyggnadsbyrån startade redan då en kursverksamhet för 
skolplanerare - en kursverksamhet som i olika former och med oli
ka samarbetspartners fortsatte ända till avvecklingen av SÖ. 
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En viktig uppgift för skolbyggnadsbyrån var att upprätta hand
läggningsregler som innebar saklig, likvärdig bedömning av såväl 
bidragsberättigade lokalytor som statsbidragets storlek. Detta gällde 
också de kriterier, som fastställdes under tider med knappa investe
ringsramar när det gällde att placera skolprojekt i angelägenhets
ordning. Många kommunhandläggare kan ha upplevt lokalbehovs
prövningar och statsbidragsansökningar som onödigt byråkratiska. 
Men de regler och den handläggningsrutin som byggnadsbyrån utar
betade torde ha varit helt nödvändiga för att i rimlig grad säkerstäl
la en likvärdig behandling av skolbyggnadsärendena, vilka kunde 
vara av mycket olika slag och av varierande kvalitet. 

skolbyggnadsbyråns arbetssätt var tvärvetenskapligt i den me
ningen att analyser, tolkningar och förslag med lokalkonsekvenser 
alltid togs fram i nära samarbete mellan arkitekt och pedagog. Där
till kom medverkan av extern expertis. Remisser, samråd och kon
takter skedde regelmässigt med Svenska kommunförbundet, skolans 
personalorganisationer och andra berörda. 

Ibland har den kritiken framförts att SÖ inte i tillräcklig grad 
hävdat arkitektonisk och estetisk kvalitet i sina skolbyggnadsanvis
ningar. .~nnat var det förr, på "Normalritningarnas tid", kunde det 
heta. SO:s policy byggde emellertid på den uppfattningen att arki
tektonisk kvalitet, val av tekniska lösningar och materialval m.m. 
låg på den byggande kommunens ansvar i samverkan med anlitad 
arkitekt och övriga konsulter. Byggnadsnämnd och andra berörda 
myndigheter på lokal och regional nivå förutsattes också utöva sin 
tillsyn. SÖ:s skolbyggnadsbyrå såg som sin primära uppgift att uti
från det regelverk som skollag, skolstadga, läroplaner och statsbi
dragsförfattningar m.m. utgjorde beräkna lokalbehov för skolan, ge 
råd och service samt handlägga statsbidrag. Verksamheten omfattade 
förutom grundskola, gymnasieskola och särskola även byggnads
ärenden för arbetsmarknadsutbildning, folkhögskola, sameskola och 
specialskola. 

l samband med genomförandet av den integrerade gymnasieskolan 
ökade markant behovet av planeringsunderlag för gymnasieskolans 
olika linjer. Inom byrån hade redan tidigare inrättats en utvecklings
grupp som bl.a. studerade hur pedagogiska aktiviteter kunde över-
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l 
1 
l 
l sättas till studieplatser. studieplatserna kunde sedan på olika sätt 

kombineras till verkstäder eller andra undervisningslokaler. Innan 
dess hade man inom byrån utarbetet s.k. typritningar för olika spe
ciallokaler. Dessa ansågs i praktiken alltför styrande trots alla påpe
kanden från SÖ: s sida om att de endast skulle betraktas som exem-

pel. .. d b o d ~·· I början på 40-talet gav SO genom skolbyggna s yran ut e 1ors-
ta publikationerna med råd och anvisningar för planering av skol
byggnadsföretag. Den fortsatta utgivningen skedde genom en rad 
upplagor och nytryck av skolöverstyrelsens skriftserie 20, populärt 
kallad Gröna boken. I början av 70-talet ersattes denna med skolhus
serien som fick en annan uppläggning. A v sikten var bl. a. att fort
löpande ge inblick i utvecklingsarbete, kommande anvisningar och 
rekommendationer, men också att ge allmän information om utveck
lingstendenser, forskning och debatt. Väsentligt ökad uppmärksam
het kom också att ägnas användning av befintliga lokaler. Kommen
tarer, kritik och bidrag inom utvecklings- och samrådsarbetet väl
komnades. Skolhus-serien bestod av: 

• SKOLHUS-aktuellt. Utkom normalt två gånger per år och inne
höll kortare artiklar om skolmiljöfrågor, planeringsunderlag, lit
teraturöversikter och aktuell förteckning över SÖ:s skolbyggnads
publikationer. 

• SKOLHUS-handböcker om lokaler och miljö. 
• SKOLHUS-rapporter med planeringsunderlag för lokaler och ut

rustning för visst ämne eller visst tema. 

Ett framväxande skolbyggnadsbehov - kort historik 

De första skolhusen för folket byggdes i allmänhet nära kyrkan, ofta 
på initiativ av kyrkoherden. Problemen var emellertid stora, inte 
minst de ekonomiska. Inte sällan möjliggjordes skolgången genom 
donationer från enskilda. Ibland hände det att en godsägare eller en 
brukspatron lät bygga en skola för de anställdas barn. I början av 
1800-talet fanns fasta eller ambulerande skolor i ca 10 % av landets 
församlingar. skollokalerna var oftast mycket bristfälliga och torf
tigt utrustade. 1842 års folkskalestadga föreskrev att det inom fem år 
skulle upprättas minst en, helst fast skola i varje församling. För-
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samlingen skulle stå för kostnaderna för skolhus och lärarlöner. I 
varje socken skulle det finnas en skolstyrelse med kyrkoherden som 
självskriven ordförande. 

Ofta blev ekonomiska svårigheter ett svårt hinder för ett planerat 
skolbygge. Ibland vägrade församlingar att underkasta sig stadgans 
krav och utnyttjade de kryphål som fanns för att slippa. Riksdagen 
beslöt därför 1846 att en viss andel av skattemedel skulle tillfalla 
församlingarna för folkundervisningen. Detta stimulansbidrag - en 
första typ av statsbidrag - fick betydelse för den fortsatta utbygg
naden. Men utbyggnaden gick ändå trögt. 

Vid mitten av 1800-talet hade s.k. växelundervisning efter engels
ka förebilder blivit allt vanligare i Sverige. En gryende kritik mot 
metoden - undervisning i mycket stora elevgrupper- växte sig dock 
stark och fick till följd att växelundervisningen avskaffades år 1864. 
Metodens relativt stora utbredning framtvingade emellertid av prak
tiska skäl behov av genomtänkta lokaler och inredning anpassade till 
den speciella arbetsmetoden. En medveten planering med utgångs
punkt i den pedagogiska funktionen kan här sägas ha tagit sin bör
jan. Att bygga hus speciellt avsedda för skoländamål var emellertid i 
det stora hela något nytt. Kunskaper om planering och utformning 
saknades oftast och var också svåra att finna. Skolrummen var allt
för trånga, osunda och inredda med primitiva skolmöbler. Folksko
leinspektörernas återkommande dystra rapporter om hur illa ställt 
det var med lokaler m.m., speciellt på landsbygden, talade sitt tyd
liga språk. Centralt utarbetade råd och upplysningar från staten sak
nades. Enskilda initiativ togs ibland i syfte att öka kunskap och för
ståelse om själva skolhusets betydelse. Erfarenheter hämtades också 
utomlands, främst från England och Amerika. 

statsmakterna fann det så småningom nödvändigt att gå ut med 
"upplysningar och råd". 1865 utarbetades Normalritningar till folk
skolebyggnader jemte beskrivning inom dåvarande Kong!. Öfver
Intendents-Embetet. Endast skolhus med en skolsal och bostadslä
genhet för läraren behandlades. Skolsalar från 50 upp till 150 barn 
beskrevs trots att växelundervisningen med sina stora lärjungegrup
per hade avskaffats året innan 1864. Nu förutsattes emellertid att två 
lärare·var anställda vid skolor med de största elevgrupperna. Sko-
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lans inredning behandlades utförligt. Kla:srummets möbl~.rin~ fick 
nu den grundform, som kännetecknar manget klassrum an l dag. 
skolbyggandet tog ordentlig fart under 1860- och 1870-talen. Under 
perioden kan antalet skolhus uppskattas till mer än 2 700. .. o 

Normalritningarna från 1865 blev efterhand allt mer foraldrade. 
En ny omarbetad upplaga gavs ut 1878 i samband med tillkomsten av 
1878 års normalplan för folkskolan. Ritningarna i den omarbetade 
upplagan tar nu upp skolhus med en eller flera skolsalar och slöjdsal 
anpassade till den nya organisationen enligt normal plane~. A ven 
skolhus i städer redovisas. Bland nyheterna kan noteras att den pe
dagogiska väggen" nu beskrivs. Normalritninga~a fick .otviv~laktigt 
stor betydelse som kunskapskälla. Detta gällde mte mmst for folk
skoleinspektörerna som sedan 1877 hade lagstadgad skyldighet att 
yttra sig över ritningar. Missförhållanden beträffande skolansa lo.ka
ler var trots detta på många håll avsevärda under 1800-talets tva ststa 
decennier. 

Olika insatser gjordes för att förbättra miljö och skolhygien:. F~lk
skollärarkåren genomförde på eget initiativ en enkätundersoknmg 
1888 rörande de skolhygieniska förhållandena i riket. Osunda skol
tomter, dåligt dricksvatten, bristfällig renhållning, l~ftför~kä~i~g 
och dålig uppvärmning visade sig vara mycket v~nltga nussf~rhal
landen. Trots att undersökningen blev allmänt spndd och mottoner 
väcktes i riksdagen ledde den inte till några åtgärder från statens 
sida. Mot 1800-talets slut ökade befolkningen kraftigt i städer och 
tätorter p.g.a. växande industrialisering och nyinflyttning .. Man 
tvingades att bygga gigantiska skolhus s.k. folkskolepalat~, t~la.nd 
för upp till 2 000 barn. Ändå var husen ofta för små red~n v1~ mvtg
ningen. Undervisning i skift blev i många fall nödvändtg, vtlket or
sakade många svårigheter. 

Ett omfattande skolbyggande för folkskolan ägde rum under 1900-
talets första decennier som följd av till en början relativt höga födel
setal i kombination med skolorganisatoriska förbättringar. I många 
fall ersattes också gamla uttjänta skolhus med nya under denna peri
od. Under krigsåren dämpades dock byggandet p.g.a. steg~a~e bygg
nadskostnader och begränsningar av den kommunala upplanmgen. 
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Nya reformer, främst 1919 års undervisningsplan och nya pedago
giska signaler, förändrade på ett genomgripande sätt skolans inre 
arbete. Vid den här tiden började också en mera övergripande skol
planering ta form. 

De gamla normalritningarna från 1878 var vid det här laget sedan 
länge föråldrade. Efter ett omfattande förarbete av en grupp sak
kunniga inom Kungl. ecklesiastikdepartementet utkom 1920 Normal
ritningar till folkskolan jämte anvisningar och beskrivningar. Både 
skolans planering i stort och lokalernas utformning och inredning 
behandlades utförligt. Ritningar och perspektivskisser till 25 skolan
läggningar av varierande storlek redovisades som exempel på goda 
lösningar. Det arkitektoniska uttrycket i de olika förslagen anknöt 
till den byggnadskultur där respektive skolbyggnad var tänkt att 
uppföras. Som grund för urvalet av de nämnda exemplen låg en 
allmän arkitekttävling med deltagande av den tidens främsta arkitek
ter. Många nya skolbyggnader som tillkom vid denna tid präglades 
av en god, detaljrik arkitektur och en fin yrkestradition. I regel 
finansierades byggnadsföretagen genom lån, som enligt gällande 
lagstiftning måste underställas Kungl. Maj:ts prövning och faststäl
lelse. Inte sällan var skolbyggandet vid denna tid den största utgifts
posten i skoldistriktens budget. Men trots den avsevärda byggnads
verksamheten fanns det fortfarande alltför många dåliga, otidsenliga 
lokaler, speciellt på landsbygden. Det framstod därför allt klarare 
att en verklig lösning av byggnadsfrågan för folkskolan inte kunde 
uppnås utan att staten anslog särskilda bidrag till ändamålet. 

Medeltidens kloster- och domskolor för utbildning till kyrkliga 
ämbeten hade under 1500-talet utvecklats till katedral- och lärdoms
skolor för präster och statstjänstemän. Staten finansierade lärdoms
skolorna medan kyrkan stod för verksamheten. Under 1600-talet 
byggdes lärdomsskolorna och universiteten ut. Yrkesutbildningen å 
andra sidan skedde huvudsakligen inom ramen för skråväsendets 
lärlingssystem Under 1700-talet tillkom som en reaktion på den tra
ditionellt styrda statliga skolan ett stort antal privatskolor - även för 
flickor. Genom 1807 års skolordning skedde en viss modernisering 
av läroverksundervisningen. 1849 förenades gymnasiet och lärdoms
skolan med den mer praktiskt inriktade apologistskolan till ett enhet-
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ligt läroverk. Läroverken reformerades vid ett flertal tillfällen 
under mitten av 1800-talet och 1855 inrättades en särskild läroverks
byrå inom ecklesiastikdepartementet. Under senare hälften av 1800-
talet blev de borgerliga kommunerna representerade i styrelserna 
för läroverkens byggnadsfonder. 

En statlig läroverksstyrelse inrättades 1904 i syfte att skapa en mer 
enhetlig ledning i samband med de reformer som pågick, bl.a. inrät
tandes nu sexåriga realskolor. Under hand tillkom vid sidan av de 
statliga läroverken kommunala realskolor, flickskolor och yrkes
skolor. 1927 kom en skolreform som innebar att lokalstyrelser skulle 
inrättas för de allmänna läroverken med uppgift att handlägga eko
nomiska ärenden. Genom gymnasie- och yrkesutbildningsbesluten 
1964 och 1968 inleddes en avveckling av läroverken, som var helt 
genomförd 1973. Besluten innebar också att det statliga huvudman
naskapet övergick till kommuner och landsting. 

statsbidragsfrågan 

A v undersökningar i början på 20-talet framgick att endast en femte
del av alla skoldistrikt hade tillgodosett sitt behov av folkskoleloka
ler. Svårast var förhållandena i de norrländska länen. 

Under 1920-talet anlitade kommunerna som nämnts ofta lån för att 
fördela sina investeringskostnader över flera år. Men nybyggnads
verksamheten, som hade varit ytterst begränsad under första världs
kriget, hade knappast hunnit komrna igång förrän landet drabbades 
av en finansiell kris med kraftiga lånerestriktioner. Krisen över
vanns och efterträddes av ett nytt uppsving, som dock snart förbyt
tes i en ny kris i början av 30-talet. En avvaktande hållning hos 
kommunerna i skolbyggnadsfrågan kunde också märkas. Den främs
ta orsaken var att beslut om statsbidrag väntades. Det stod nämligen 
allt mer klart att staten på något sätt måste bära en del av skolbygg
nadskostnaderna. Förslagen i statsbidragsfrågan ledde dock till en 
början endast till partiella reformer. Bl.a. beviljades statsbidrag i 
storleksordningen 60-80 % till vissa regioner, i enstaka fall 100 % 

längst i norr. I mitten av 30-talet anslogs också avsevärda belopp 
mot den då rådande arbetslösheten. Detta kom till viss del även skol
byggandet till godo. Efter ett omfattande utredningsarbete fastställde 
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så småningom 1936 års riksdag principer för ett statsbidrag som 1943 

ändrades och kompletterades. 
Kungl. kungörelsen den 6 mars 1936 (45) innehöll bestämmelser 

angående byggnadsbidrag för nya undervisningslokaler på grundval 
av beräknade kostnader. Kungl. kungörelse den 7 maj 1943 (398) med 
viss ändring av 1936 års statsbidragsbestämmelser tillfogade att stats
bidrag även utgick till mer omfattande ändringsarbeten i befintliga 
skollokaler. 

Den 13 juni 1941 anbefalldes skolöverstyrelsen (SÖ) att meddela 
anvisningar rörande handläggningen av ansökningar om byggnads
bidrag för nya undervisningslokaler enligt 1936 års bestämmelser. 

Samma år den 19 augusti gav SÖ ut sådana anvisningar rörande 
handläggningen av ansökningar om byggnadsbidrag (SÖ:s kung. 19 

augusti nr 701, totalt ca 2 sidor). Där sägs att skoldistrikt skall i sam
råd med vederbörande folkskaleinspektör verkställa noggrann ut
redning rörande lokalbehovet Om befintliga skollokaler kommer 
att ersättas skall byggnadssakkunnig person intyga att dessa ej kan 
användas. I tveksamma fall bör länsarkitekts medverkan påkallas. 
Efter prövning av utredningar och lokalbehov delger skolöversty
relsen beslut dels vad gäller det lokalbehov som anses föreligga, dels 
till vilka lokaler statsbidrag kan beräknas utgå. skissritningar bör 
även underställas överstyrelsen för förhandsprövning. 

Den ständigt återkommande frågan om statsbidrag till skolbygg
nader hade alltså fått en lösning genom 1936 års riksdagsbeslut (SFS 
1936:45). Enligt detta utgick statsbidrag med tre fjärdedelar av de 
verkliga byggnadskostnaderna efter det att byggnadsföretaget prö
vats och godkänts. Fortsatta diskussioner i statsbidragsfrågan ledde 
till den huvudsakliga förändringen att statsbidragets storlek skulle 
graderas efter kommunens ekonomiska bärkraft - lägst 35 % och 
högst 80% av byggnadskostnaderna (SFS 1945:882). 

statsbidraget visade sig i hög grad stimulera till ett ökande byg
gande. Men det krävdes omfattande utredningar och överväganden 
inför statsbidraget. Detta hade dock en positiv påverkan genom att 
stimulera till en rationell organisation med nedläggning av små 
överflödiga skolor till förmån för större, bättre utrustade. Succes-
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sivt förbättrade kommunikationer verkade i samma riktning och 
ökade möjligheterna att föra samman elever inom större områden. 

statsbidragsfrågan togs snart upp på nytt. Denna gång i syfte att 
förenkla bidragsgivningen genom att tillämpa ett schablonsystem 
som samtidigt skulle stimulera till hushållning med lokalytorna. 1957 

års riksdag fattade beslut om det nya systemet (SFS 1957:318). Detta 
innebar att statsbidrag skulle utgå med ett indexreglerat grundbe
lopp om 900 kr/kvm s.k. nettogolvyta d.v.s. "lokaler för undervis
ning, materialförvaring, administration och måltidsverksamhet samt 
uppehållsrum för elever". Grundbeloppet för ett aktuellt projekt ett 
visst år skulle omräknas dels med byggnadskostnadsindex från l ja
nuari 1956 dels med bostadsstyrelsens ortsindex. Grundbeloppet var 
så beräknat att kostnader för tillkommande "biutrymmen" i skälig 
omfattning som kommunikationsutrymmen, toaletter, lokaler för 
teknisk service, etc inrymdes. Genom att det totala bidraget nu styr
des och maximerades av den totala bidragsberättigade ytan stimule
rade systemet kommuner och arkitekter att undvika överdimen
sionering av nettoytorna samtidigt som ytorna på biutrymmena hölls 
nere. Uppgift om antal kvadratmeter nettogolvyta för statsbidrag till 
grundskola, gymnasieskola och folkhögskola lämnades i behovs
prövningsbeslut från skolöverstyrelsens skolbyggnadsbyrå. 1964 

överfördes sådana beslut avseende grundskolan till länsskolnämn
derna. 

statsbidragsandelen skulle som i de tidigare bestämmelserna bli 
35-80 % av det framräknade bidragsunderlaget beroende på den en
skilda kommunens bärkraft mätt i skattekronor per invånare. För 
s.k. provisoriska lokaler för mer kortsiktiga behov tillämpades en 
enklare metod. Dessa principer för beräkning av statsbidrag kom 
sedan att i stort sett tillämpas i oförändrat skick i 25 år fram till 1980 

då riksdagen beslöt att avskaffa statsbidraget till skollokaler. Då 
hade dock sedan länge den ekonormska situationen i kommunerna 
varit sådan att den lägre gränsen 35 % var regel för beräkning av 
statsbidragets storlek. Bidragets funktion som en utjämnande faktor 
mellan rika och fattiga kommuner hade därmed spelat ut sin roll. 

skolöverstyrelsens tabeller och lokalnormer, som låg till grund 
för behovsprövningen, kom att tjäna som ett slags maximi- och mi-
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nimiram för skolbyggandet Normen angav det "statsbidragsberät
tigade" maximala lokalbehovet, som en viss skolorganisation ansågs 
kräva. Men samtidigt redovisade normen också den minsta yta, som 
verksamheten bedömdes kräva. Det hörde till undantagen att en 
kommun, som kanske ville spara in på utgifterna för skolan, under
skred den tillmätta ytan - man utnyttjade sin rätt till bidrag fullt ut. 
Ibland planerade- kanske mer välbeställda kommuner- skolprojekt 
med större ytor än vad lokalnormen angav. I sådana ärenden räk
nades överytan för skoländamål bort från underlaget för statsbidrag 
i samband med beslut. Det ansträngda läget inom byggsektorn ledde 
dock snart till direktiv från statsmakterna om att den typen av över
ytor inte fick släppas igenom. Lokaler för andra ändamål som sam
planerades med ett skolprojekt berördes dock inte av detta. 

skolreformerna under 50-, 60- och 70-talen skulle komma att skapa 
ett stort behov av skolbyggande. Inflation och överhettning av bygg
marknaden drev upp byggnadskostnaderna. Statliga investeringsra
mar begränsade storleken på de årliga investeringarna för skolbyg
gandet Detta gjorde det nödvändigt för skolbyggnadsbyrån att for
mulera kriterier för bedömning av skolbyggnadbehovet i de enskil
da fallen. De olika faktorerna sammantaget kunde skapa köproblem 
i många kommuner. För att minska denna olägenhet infördes s.k. 
planeringsramar, som utgjorde delar av de totala investeringsramar
na. Planeringsramarna upptog sådana byggnadsföretag som alltid 
behöll sin plats i långtidsplaneringen. Ett vanligt skäl kunde vara 
samplanering med andra kommunala projekt inlagda i lokala inves
teringsbeslut 

Kostnadsutvecklingen 

Den fortgående stegringen av byggnadskostnaderna för det offent
liga byggandet från slutet av 40-talet ledde till att Byggnadsbespa
ringsutredningen tillsattes 1954. Utredningen genomförde 1956 i 
samråd med SÖ en stickprovsundersökning av kostnadsutvecklingen 
för skolbyggnader. Resultatet av denna visar att genomsnittskostna
den under 10 år 1934-44 hade ökat med 60% medan ökningen under 
10-årsperioden 1944-54 hade varit ca 160 %! 

168 

De nya statsbidragsbestämmelserna 1956 där statsbidraget grun
dades på kostnad per kvadratmeter primärlokaler (nettogolvyta) 
tillkom för att nå besparingseffekter. Byggnadsbesparingskommit
tens undersökningar låg också till grund för beslutet om ett basbe
lopp på 900 kr per kvm nettogolvyta i 1957 års statsbidragsbestäm
melser. 

En uppföljande undersökning 1960-62 av närmare 200 skolor 
byggda enligt 1956 års statsbidragbestämmelser gav till resultat att 
medelkostnaden under perioden hade minskat med 3,5 %. Urvalskri
terier, kostnadsspridning hos likartade projekt, olikheter i de enskil
da skolornas lokalsammansättning m.m. skapade dock en viss osä
kerhet i kostnadsundersökningarna. Den stora kostnadsspridningen 
mellan funktionsmässigt likartade skolbyggnader, som ibland före
kom, uppmärksammades särskilt då denna bedömdes vara av stor 
ekonomisk vikt. Enligt en undersökning 1961 av likartade skolor var 
den dyraste 2,75 gånger dyrare än den billigaste. 

Enligt kommunallagen § 60 prövade finansdepartementet kommu
nernas ansökningar om lånemedgivande. Genom att lånemedgivan
dena begränsades och relaterades till statsbidragsunderlaget mins
kade kommunernas möjligheter att låna till dyra överkostnader. 

Byggnadsbesparingsutredningen gav ut ett flertal publikationer i 
syfte att rationalisera och begränsa kostnaderna för det offentliga 
byggandet. I skriften Våningsantal och planform från 1957 drogs 
bl.a. slutsatsen att en (skol)byggnad där funktion och storlek medger 
"bör utföras i minst tre våningar. Den bör vidare utformas med 
mittkorridor eller annan koncentrerad planform och en byggnads
anläggning bör så vitt möjligt utföras som en enda regelbunden 
byggnadskropp". Men bara 10-15 år senare kom nya skolbyggnads
modeller... Nya läroplaner och nya arbetssätt hade radikalt föränd
rat förutsättningarna. 

Ständiga utredningar - stora årskullar - omfattande 
befolkningsomflyttning 

Folkskolan stod i början av 40-talet inför en genomgripande refor
mering och utbyggnad. Ett stort antal utredningar genomfördes 
samtidigt som behovet av skollokaler ökade. 1940 års skolutredning, 
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1946 års skolkommission, 1957 års skolberedning och en successivt 
ökande försöksverksamhet med den nioåriga enhetsskolan från läs
året 1949/50 fram till 1961/62 förändrade ständigt förutsättningarna 
för skolhusens planering. slutligen kom riksdagens beslut om en 
allmän övergång till grundskola 1962/63-1968/69, fullt utbyggd och 
genomförd i årskurs 9läsåret 1972173. 

Många kommuner ville så långt möjligt vänta med byggnadspla
nerna och avvakta resultaten av de pågående reformerna av skolan. 
Bristen på skollokaler var dock stor under hela 50-talet, på vissa håll 
katastrofal. De stora årskullama från 40-talet började skolan samti
digt som skolgången skulle förlängas och breddas. Under 1940-talet 
började också en allt mer omfattande befolkningsomflyttning att äga 
rum i landet. Nya förorter som växte upp kring de större städerna 
ökade än mer behovet av skolor. En tilltagande brist på arbetskraft 
och material försvårade ytterligare möjligheterna att bygga ifatt be
hovet. 

situationen innebar stora problem för den byggande kommunen 
med sin arkitekt. Man var i behov av säkra uppgifter om skolorga
nisation och lokalbehov inför planering av ett skolprojekt Men vad 
gällde kanske två år senare när det var dags att sätta spaden i jor
den? För skolöverstyrelsens skolbyggnadsbyrås löpande handlägg
ning innebar denna period av ständigt förändrade förutsättningar en 
idelig omprövning och anpassning till den aktuella situationen. 

I maj 1944 meddelade SÖ nya anvisningar som en uppföljning av 
1941 års kortfattade utgåva. Dessa var mer utförliga anvisningar 
"avsedda att tjäna tillledning vid planering av skolbyggnadsföretag 
för folkskoleväsendet, vid upprättande av ritningsförslag till skol
byggnader ävensom vid ingivande av ansökning om tillstånd till ut
förande av sådana företag och om statsbidrag därtill". Kungl. Maj:t 
hade i besparingssyfte gett direktiv om att vissa mått t.ex. på klass
rum inte fick överskridas. Nu preciserades vissa fordringar på loka
lerna och gavs anvisningar om deras anordnande. Lokalytor och 
lämplig inredning för klassrum, träslöjdsal, skolkök, handarbetssal, 
naturkunnighetsrum, teckningssal, gymnastiksal och materielrum 
behandlades. Ä ven lärarrum, expedition, läkarrum, bi blioteksrum, 
frukostrum och barnbespisningslokal, samlingssal, skyddsrum, toa-
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letter och skolgården avhandlades. För vissa av lokalerna t.ex. sam
lingssal, lärarrum, biblioteksrum, teckningssal och frukostrum ut
gick statsbidrag endast efter KungL Maj:ts särskilda prövning. För 
lokaler och anläggningar av mer sekundär art t.ex skolbad, skärm
tak, skyddsrum utgick inte statsbidrag. Formulär för redovisning av 
beräknade kostnader med sammanställningar av kostnader för bi
drag efter särskild prövning respektive inte bidragsgilla kostnader 
redovisades. Ä ven ett antal exempel på möblering av lokaler och 
rekommenderade inventarieförteckningar med kostnadsberäkning, 
prisläge 111 1944 redovisades. 

I mars 1947 utfärdade Kungl. skolöverstyrelsen en i vissa stycken 
omarbetad version av anvisningarna från maj 1944, vars upplaga i 
det närmaste varit slut. Den omarbetade versionen hade en proviso
risk karaktär och gavs ut i "stencilform" i avvaktan på resultatet 
från 1946 års skolkommission, som hade tillsatt en särskild delega
tion för skolbyggnadsfrågor. I den omarbetade versionen ökades nu 
måtten för vissa undervisningslokaler bl.a. för klassrummen. Man 
tog också upp frågan om skolstorlek och angav som önskvärt att en 
skolanläggning skulle begränsas till högst ett 20-tal klassavdelningar. 

Den 20 maj 1949 utfärdade Kungl. Maj:t i ämbetsskrivelse till 
skolöverstyrelsen begränsning av skolbyggnadsverksamheten under 
gällande byggnadsreglering med detaljföreskrifter om besparingsåt
gärder i form av etappbygge och därmed sammanhängande provi
soriska åtgärder. 

"Gröna boken" 

Genom det av 1950 års riksdag fattade beslutet om obligatorisk nio
årig enhetsskola och den nya indelningen av rikets borgerliga kom
muner från 1952 kom allt planeringsarbete för skolväsendet i nytt 
läge. Hänsyn måste nu tas även till kommande organisationsföränd
ringar i samband med genomförande av enhetsskolereformen och de 
ändrade förhållanden i fråga om lokalbehovet som kunde bli en 
följd av detta. På grund av detta utarbetade skolbyggnadsbyrån nya 
anvisningar och bestämmelser som utkom 1955, skolbyggnader, 
Kungl. skolöverstyrelsens skriftserie 20. Utgåvan blev den första 
versionen av "Gröna boken", som med tiden blev ett begrepp under 
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mer än 15 år för alla som arbetade med skolbyggnadsfrågor. Man 
var angelägen att betona att anvisningarna endast var avsedda att 
"tjäna till ledning" vid planering av byggnadsföretag för skolvä
sendet. På samma gång som man syftade till anläggningar av god 
standard ville man inskärpa vikten av att hänsyn tas till inte blott 
pedagogiska och skolsociala utan även till ekonomiska synpunkter. 
Vikten av omsorgsfull planering, ekonomisk planlösning och till
varatagande av alla möjligheter till besparingar var i linje med 
statsmakternas sparkrav. 

Såväl folkskole-som läroverkslokaler behandlades nu i anvisning
arna. Beträffande de sistnämnda hade en PM från 1949 års skolbygg
nadskommitte och remissyttranden från ett lO-tal intresseorganisa
tioner beaktats. Ett antal interna och externa experter hade medver
kat och sju statliga myndigheter hade granskat i manuskript. Rit
ningar och inredningslistor redovisades ej i denna utgåva. Typskis
ser och schematiska ritningar över inredningsuppställningar förbe
reddes emellertid för framtida utgivning. 

Upplagan av skolbyggnader från 1955 var slut sedan någon tid, 
och omarbetades nu i olika avseenden och gavs en annan utformning 
inför utgivningen 1961. Nu infördes lösbladssystem i en grön pärm. 
A v sikten var att ändringar skulle kunna införas under hand genom 
byte av blad som ej längre var aktuella. Omarbetningen hade bl.a. 
orsakats av 
- erfarenheter från försöksverksamhet med nioårig enhetsskola 
- att besparingsynpunkter hade fått en större tyngd inte minst inför 

väntade stora investeringsbehov under kommande år 
- fortsatt medverkan av interna och externa experter 
- manuskriptgranskning av 13 berörda statliga verk och organisa-

tioner 
Utgåvan innehöll i första skedet allmänna anvisningar. Efter hand 
utgavs detaljanvisningar och schematiska ritningar. Det framhölls att 
hela materialet var avsett att "tjäna lokala skolmyndigheter och arki
tekter till hjälp och ledning" vid lösandet av de många problem, som 
anmäler sig vid planering av skolanläggningar. 

En översyn av de allmänna anvisningarna skedde 1964 tillsammans 
med vissa kompletteringar. Tidigare utlovade typskisser och sche-
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matiska ritningar hade dröjt i avvaktan på 1962 års riksdagsbeslut 
rörande grundskolan. Nu redovisades sådant i särskilda bilagor. 
Lokalbehov för högstadier av olika storlekar hade studerats och 
redovisades. På grundval av framtagna arbetsordningar hade också 
inbördes förläggningar av lokaler utretts. Lokalfrågorna för gym
nasierna och fackskolorna fick anstå tills vidare i avvaktan på att 
organisationsfrågan som nu befann sig under utredning blev klar. 
Enligt riksdagsbeslut 1964 (Kung. 1964:602) ändrades också hand
läggningsförfarandet beträffande statsbidragsärenden. Vid enbart 
grundskola där länsskolnämnd gjort behovsprövning blev skiss
granskning nu frivillig och kunde för den som önskade ske antingen 
genom att ritningar sändes in till skolöverstyrelsen eller genom en 
överläggning i samband med besök. Kompletteringsblad angående 
nyheterna i handläggningen aviserades. 

skolöverstyrelsen uttryckte förhoppningen att de nya detaljanvis
ningarna med tillhörande ritningar skulle hjälpa lokala skolmyndig
heter och arkitekter att åstadkomma skolanläggningar, som förenade 
funktionsduglighet med god anläggnings- och driftekonomi. 

Upplagan av skolbyggnader del I, som nytrycktes 1965, hade varit 
slutsåld en längre tid. Ändringar sedan 1965 hade nu inarbetats i en 
ny upplaga 1969. Vissa avsnitt var fortfarande under utredning var
för innehållet i dessa stycken ej blev helt aktuellt. Pärm l behand
lade skolplanering, tomten, byggnaden, byggnadsbestämmelser och 
tekniska anvisningar, handläggning av skolbyggnadsärenden, nor
mer för lokalbehov, möbelmått samt detaljanvisningar för lokaler 
och utrustning m.m. (ca 100 sidor i A4). Pärm 2 innehöll bilagor 
med 62 principritningar och ett tillägg av 41 alternativa ritningar i 
modulnät 12x12 i anslutning till Byggforskningens rapport Projek
teringsunderlag för skolbyggnader för grundskolan. Pärm 2 inne
höll också utrustningsförteckning för skolmåltidslokaler, handlägg
ningsrutiner av byggnadsärenden för yrkesskoleväsendet, lokalut
formning med hänsyn till rörelsehindrade elever samt yt- och vo
lymberäkning, totalt ca 17 A4-sidor. 

Under 195o-talet hade realskolan uppgått i enhetsskolan och gyro
nasiedelen hade överförts till kommunalt huvudmannaskap. Från 
1958 skulle det finnas en enda kommunal styrelse för samtliga skol-
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former på "realskolestadiet". 1966 slogs de statliga och kommunala 
gymnasierna samman till en enda kommunal treårig gymnasieskola 
med fem studievägar. De statliga läroverkens tid var förbi. 1971 för
enades yrkesskolan, fackskolan och gymnasiet till en organisatoriskt 
integrerad gymnasieskola. Primärkommunerna blev huvudmän för 
de flesta studievägarna medan landstingen fick ansvar för vård-, 
skogs-, jordbruks-, och trädgårdsutbildningarna. 

Hösten 1963 hade tillkallade sakkunniga påbörjat ett omfattande 
utredningsarbete gällande lokalprogram för gymnasium med fack
skola (Prop. 1964:171). Efter remissbehandling till berörda myndig
heter och organisationer och efterföljande bearbetning gav SÖ 1965 
ut "anvisningar om grunderna för utrednings- och planeringsarbetet 
beträffande byggnader för gymnasium och fackskola" inklusive för
slag tilllokalprogram. SÖ:s förhoppning var att anvisningarna "skall 
bli till hjälp för kommuner och länsskolnämnder i deras gemen
samma arbete med det gymnasiala stadiets organisation och därmed 
sammanhängande lokalfrågor". Utgåvan kompletterades efter hand 
bl.a. med ett stort antal principritningar. 

SÖ:s hittillsvarande anvisningar Gröna boken hade i sin traditio
nella form blivit allt svårare att hantera och upphörde 1971. Vissa 
delar omarbetades successivt och infördes i den nya mer omfattande 
skriftserien Skolhus. Denna var upplagd på ett annat sätt för att kun
na fungera i ett fortlöpande utvecklingsarbete. 

Forskning inom skolbyggnadsområdet 

1956 organiserade Statens nämnd för byggnadsforskning i samar
betade med SÖ en "skolhusgrupp". Man utarbetade i samråd under 
en tioårsperiod en rad rapporter, som behandlade olika aspekter på 
skolans fysika miljö. Rapporterna publicerades i Byggforskningens 
skriftserie. Utredningsarbetet avslutades med en sammanfattande 
konferens i Stockholm 1965. 

Där initierades ett program för fortsatt arbete inom skolbygg
nadsområdet skolöverstyrelsens utvecklingsgruppp för skolbygg
nadsfrågor skulle arbeta med pedagogiska funktioner medan Statens 
institut för byggnadsforskning skulle behandla tekniska och teknisk
ekonomiska frågor. Den primära målsättningen var att förbilliga 
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skolbyggandet genom att utarbeta ett enhetligt projekteringsunderlag 
för grundskolan. Projektet kom att kallas "Skolbygglådan". Man 
preciserade krav på material och arbetsmetoder och utarbetade en 
måttstandard. Genom samverkan och centraliserad upphandling i 
stora serier skulle man uppnå besparingeffekter. Ett omfattande 
rapportmaterial i 19 häften publicerades 1969. En kompletterande 
rapport "för projektering av lokaler för storgruppsundervisning och 
annan anpassning till mera fria arbetsformer" kom 1972. 

Under 70- och so-talen har en rad rapporter i olika ämnen utar
betats och publicerats genom Byggforskningen men också genom 
olika universitet och högskolor. 

Internationellt samarbete på skolbyggnadsområdet 

Ett mer fast nordiskt samarbete inom skolbyggnadsområdet påbör
jades med en konferens i Stockholm den 15-16 mars 1963 med del
tagare från Danmark, Finland, Norge och Sverige. I fortsättningen 
kom också Island att delta. Samarbetet skulle ske utan något eget 
kansli och huvudsakligen behandla följande områden: 

- utbyte av information i aktuella skolbyggnadsfrågor 
- redogörelser för pågående utredningsarbete i respektive land 
- genomföra för länderna gemensamma undersökningar i samverkan 
- studiebesök vid intressanta skolanläggningar i respektive land 

Konferenserna skulle ske minst en gång per år och arrangeras av 
respektive land i turordning. Ett av de första gemensamma projek
ten som genomfördes gällde "centralkapprummen - storlek, belä
genhet, utformning, utrustning, biverkningar m. m." Utredningen 
genomfördes i Sverige av "skolhusgruppen", som hade bildats några 
år tidigare av SÖ och Byggforskningen. Det nordiska samarbetet 
fortgick och utvecklades genom åren. Den nordiska kontakten var 
mycket inspirerande och lärorikt för det löpande arbetet. "Den 29:e 
Nordiska skolbyggnadskonferensen i Island den 5-7 juni 1991" blev 
den sista med deltagare från SÖ. 

SÖ deltog löpande i ett internationellt samarbete- Programme on 
Educational Building (PEB)- som står under beskydd av OECD i 
Paris. 17 länder deltar med finansiellt stöd och representation i s ty-
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relsen. PEB:s huvudsakliga verksamhet består i att främja utbyte av 
information och erfarenheter från löpande forskning, projekt och 
utvecklingsarbete inom skolbyggnadsområdet och vänder sig till alla 
som är engagerade i skolbyggnadernas planering och förvaltning. 
PEB:s aktiviteter består i att arrangera seminarier, symposier och 
expertmöten i medlemsländerna, ge ut publikationen PEB exchange 
och sammanställa olika rapporter. Sveriges ledamot i styrelsen fram 
till 1981 var byråchefen på skolbyggnadsbyrån, därefter chefsarki
tekten. Två symposier arrangerades i Sverige under medverkan av 
SÖ. 

Det egna klassrummets försvinnande och återkomst 

Klasstorleken har alltid varit en grundläggande faktor vid dimen
sionering av en skolbyggnad. I folkskolan hade normalt nya klasser 
fått inrättas för varje påbörjat 35-tal elever i årskurserna 3-7. Under 
försöksskolan på 50-talet fanns inga nya regler. Vid övergång till 
grundskola kom beslut om att ingen klass på lågstadiet skulle ha mer 
än 25 elever och på övriga stadier ej mer än 30. De nya reglerna 
innebar nu minskade klasstorlekar ute i skolorna men också mer 
lokalyta och ökade byggnadskostnader jämfört med tidigare praxis. 

Försöksverksamheten under enhetsskateperioden hade en mer dif
ferentierad utbildning inom högstadiet med ett större antal special
lokaler för naturvetenskapliga ämnen, slöjd, hushållsgöromål m.m. 
Detta ledde till ett ökande lokalbehov samtidigt som det egna klass
rummet blev allt lägre utnyttjat. En schemateknisk lösning blev att 
låta två klasser dela på ett gemensamt klassrum. För vissa allmänna 
ämnen, främst språk och historia, anordnades s.k. ämnesrum. Äm
nesrumssystemet, som hade pedagogiska förtjänster, utvidgades efter 
hand till att omfatta allt fler ämnen. 

Grundskalebeslutet 1962 innebar en viss förändring av planerings
förutsättningarna. Klasserna blev uppdelade med omfattande paral
leiläggning av schemat för många ämnen. Detta ledde till skapandet 
av det s.k. institutionssystemet, som kännetecknades av att mer neu
tralt användbara lärosalar grupperades kring lämpligt utplacerade 
läromedelscentra för ämnen eller ämnesgrupper. Lärosalarna kunde 
då nyttjas för olika ämnen från timme till timme. För att hushålla 
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med lokalyta och kostnader tilldelades nyplanerade skolor en lärosal 
för varje påbörjat antal veckotimmar. Salarna räckte ej till för att ge 
varje klass ett eget klassrum. I stället blev det nödvändigt att planera 
större gemensamma kapprum med elevskåp som ersättning för den 
egna bänken. De nya organisatoriska, pedagogiska och ekonomiska 
förutsättningarna ledde alltså till en byggnadsplanering där eleven 
förlorade den fasta punkt i skolan som den egna bänken i det egna 
klassrummet hade utgjort. 

1967 presenterade skolöverstyrelsen ett utvecklingsprogram för 
"en alternativ undervisningsmodell". Den innebar, kort uttryckt, en 
förändring från traditionell klassundervisning till en tillämpning av 
mer växlande gruppstorlek och lagundervisning - VGL. Elever och 
lärare skulle i den nya modellen gemensamt kunna välja arbetssätt i 
en löpande planering. 

Försöksverksamhet enligt de grunder som senare formulerades i 
Lgr 69 pågick på olika håll i landet bl.a. i Kalmar län, Malmö och 
Skellefteå. I Malmö hade sedan början av 60-talet bedrivits ett ut
vecklingsarbete med ämnessamverkan och lagundervisning med 
varierande gruppstorlekar.Man fann snart att det var svårt att för
verkliga de uppställda pedagogiska målen i de befintliga skolorna 
med sina korridorer och klassrum. De nya skolorna borde, ansåg 
man, planeras utifrån de nya ideerna oeh fungera som flexibla 
ramar för undervisning och övriga aktiviteter. Ett informellt sam
arbetsorgan kallat SAMSKAP hade 1967 bildats i Malmöhus län. 
Syftet var att ta fram ett rationellt skolbyggnadsprogram i samver
kan mellan länets kommuner inför de utbyggnadsbehov som 
förestod. Det pedagogiska utvecklingsarbetet blev en viktig del i 
SAMSKAP-projektet. Ett genomgående drag i planeringen av sko
lorna var en gemensam öppen studiehall och ett antal slutna utrym
men av varierande storlek. I vissa fall var dessa utrymmen delbara 
med vikväggar. Klassrummen/studierummen var färre än antalet 
klasser vid skolan. En speciell informationssal med scen fanns för 
information av två eller flera klasser samtidigt. De "estetiskt-prak
tiska" ämnenas lokaler i högstadieskolorna låg i anslutning till en 
atelje eller ingick i en gemensam studiehall för ändamålet. En viss 
skepsis till den föreslagna modellen fanns från SÖ:s sida. Man fram-
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höll bl.a. att planeringen borde göras sådan att en återgång till mer 
slutna utrymmen skulle vara möjlig om arbetet i de öppna utrym
mena skulle visa sig svårt att genomföra som en allmän princip. 
Erfarenheter av detta arbetsättet i Sverige var ju ytterst begränsat. 
En rad nya skolor enligt dessa ideer byggdes emellertid som ett led i 
utvecklingsarbetet för skolan. Med tiden blev det av olika skäl allt 
svårare att fullt ut vidmakthålla de ursprungliga intentionerna med 
de öppna utrymmena. Man ville från lärarhåll ha fler slutna lokaler. 
Erfarenheterna från det arbete som startade inom SAMSKAP har 
emellertid varit värdefulla för den fortsatta debatten och ideutveck
lingen kring skolans pedagogiska och sociala miljö. 

1969 påbörjades ett pedagogiskt utvecklingsprojekt i samarbete 
mellan SÖ och Kalmar kommun som fick namnet NOV A-projektet. 
Målet var att med Lgr 69 som bas analysera lokalbehovet för grund
skolans högstadium. Projektet syftade också till rationellt sambruk 
med andra samhällsfunktioner. En sexparallellig högstadieskola med 
särskola och tillagda integrerade samhällsfunktioner byggdes i Kal
mar enligt riktlinjerna i NOV A-projektet. 

Läroplansrevideringen 1969 och det arbete, som senare resultera
de i Lgr 80 ledde till en mer sammanhållen grundskola. De orsaker 
av organisatorisk och pedagogisk art som tidigare framtvingat stora 
skolanläggningar kom i huvudsak att försvinna. Tillvalen som tidi
gare var många blev mer begränsade. En friare resursanvändning, 
arbetsenheter och lagarbete m.m. var nyheter som förändrade för
utsättningarna för lokalplaneringen. 

Problemen med skolans arbetsmiljö under 60-talet ledde till att 
Utredningen om skolans inre arbete- SIA tillsattes hösten 1970. Re
sultaten av den brett upplagda utredningen, som berörde en mängd 
förhållanden i skolan, kunde för skolbyggandets del sammanfattas 
enligt följande: lokalsamverkan skola-fritid, möjlighet till "utom
kursaktiviteter" i eller i anslutning till skolan, lokalplanering som 
underlättar för arbetslag och arbetsenheter i skolan och tryggare 
arbetsmiljö genom en byggnadsplanering i en måttfull skala, som 
motverkar anonymitet och trängsel. 

I samband med utredningen om skolans inre arbete (SIA) fram
fördes 1973 debattskriften Högstadieskolans fysiska miljö. I skriften 
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introduceras begreppet hemrumsskola. Principen var att underlätta 
lagarbete mellan lärare i arbetslag om 2-4 parallellklasser. Klasserna 
fick egna lärosalar, som grupperades kring ett gemensamt "komple
mentutrymme" - en mindre studiehalL Planeringsprincipen gjorde 
det också möjligt att komma tillrätta med de stora centralkapprum
men och avsaknaden av en egen arbetsplats för eleverna. Det egna 
klassrummet och den egna bänken kom tillbaka. Hemrumsskolan, 
som snart utvecklades till s.k. hemavdelningsskola, fick stor genom
slagskraft och principen kom att dominera skolbyggandet i slutet av 
70-talet. Ett problem var att hemrumsprincipen blev mer ytkrävande 
p.g.a. det egna klassrummets låga utnyttjande. Av ekonomiska skäl 
framtvingades därför prutningar som oftast gick ut över de gemen
samma lokalerna för naturvetenskapliga ämnen, teckning, musik, 
hemkunskap och slöjd. SÖ hade redan 1970 gett ut "provisoriska al
ternativa program" för beräkning av lokalbehov. Syftet var att söka 
undvika lokalnormernas styrande effekter till förmån för en mer 
varierad planering enligt nyare principer. Utgåvan utgjorde också 
programunderlag för Byggforskningens kompletterande rapport till 
"Skolbygglådan" - Öppenplanskolor 1972. En viktig utgångspunkt 
var därvid att klassen skulle vara den naturliga basen för gruppering 
av eleverna. Begreppen basutrymmen och komplementutrymmen in
troducerades. De förstnämnda var i första hand avsedda för schema
lagda klassaktiviteter medan de senare kunde nyttjas för varierande 
behov. För låg- och mellanstadiet redovisades en planeringsprincip, 
som utgick från det några år tidigare framlagda BASK-projektet. 
Planprincipen, som fick stor spridning, innebar en kombination av 
paviljongskolans småskaliga entreförhållanden med den större sko
lans inre samband till förmån för läromedelsförsö1jning, personal
kontakt m.m. Projektet, som hade karaktär av typskola, syftade ock
så till att visa på möjligheter att sänka byggkostnaderna. 

1980-talet - krympande elevantal och decentralisering 

På grund av de höga födelsetalen i mitten av 60-talet nådde elevtalet 
i grundskolan en topp i slutet av 70-talet för att därefter minska. An
talet elever fortsatte att gå ned under hela 80-talet med konsekvenser 
in på 90-talet. Minskningen, totalt kring 20 %, fick påtagliga konsek-
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venser för skolans lokalförsörjning. Utbyggnaden i samband med 
reformeringen av grundskolan var nu genomförd i hela landet. Den 
nya integrerade gymnasieskolan var i det närmaste utbyggd. Efter
satta behov kunde tillfredsställas inte minst vad gällde utrymmen för 
elevernas fritid och sociala samvaro i skolan. Men avveckling av 
skollokaler blev nödvändig på grund av den allt kärvare ekonomiska 
situationen för kommunerna. Underhållet av den stora byggnadsvo
lymen från 50-, 60- och 70-talen blev alltmer eftersatt. Speciellt i 
storstäderna med sina stora bestånd av äldre skolhus blev situationen 
på sina håll närmast katastrofal. 

De minskade elevtalen, intresset för att skapa en lugnare och 
tryggare miljö och förenklingar beträffande tillval m.m. gav anled
ning att pröva flexiblare organisationer med mindre skolstorlekar 
för högstadiet. Med hänsyn till den låga beläggningen på speciallo
kaler vid små organisationer utvecklade skolbyggnadsbyrån olika ty
per av kombinationslokaler, t.ex hemkunskap/textilslöjd. Bl.a. i pro
jektet SAMLA-skolan från 1979 presenterades sådana tankar i sam
band med en ideskiss om högstadieskolans fysiska miljö. 

statsbidraget till skollokaler avvecklades för grundskolan 15S1-07-01 
och för gymnasieskolan 1982-07-01. Detta innebar att den personal
resurs inom skolbyggnadsbyrån som handlade statsbidragsärenden 
drogs in. Kvar blev den övriga verksamheten som rådgivning och 
service, utarbetande av planeringsunderlag för grundskolan och 
gymnasieskolan, kursplanering, kontakter med forskning vad avser 
skolans fysiska miljö samt informationsverksamhet bl.a. genom att 
svara för SKOLHUS-serien. Regeringen uppdrog åt SÖ att senast i 
februari 1985 redovisa erfarenheterna av den förändrade rådgiv- . 
nings- och serviceverksamheten inom skolbyggnadsområdet som 
skett sedan statsbidraget avskaffandes. Resultatet av denna utvärder
ing blev att det även i fortsättningen ansågs behövas statlig rådgiv
ning och service på skolbyggnadsområdet och att den objektbundna 
rådgivningen borde vara avgiftsfri. Det centrala arbetet i SÖ beträf
fande skolans fysiska miljö fortsatte fram till 1991 då SÖ avveck
lades och ersattes av en omorganiserad och minskad statlig organi
sation. 

180 

Kronologisk förteckning 
över ett urval årtal och händelser 

"Inledning till skolarkitekturen" och "Bidrag till skolarkitekturen", P.A. 
Siljeström 1856 

NORMALRITNINGAR TILL FOLKSKOLEBYGGNADER JEMfE BESKRIV
NING, 1865, Kongl. Öfver-Intendentsembetet 

1878, Normalplan för folkskolan 
NORMALRITNINGAR TILL FOLKSKOLEBYGGNADER JEMfE BESKRIV

NING, Andra omarbetade upplagan, 1878 
NORMALBEST ÄMMELSER ANGÅENDE LÄROVERKSBYGGNADER, 

Kungl. Överstyrelsen för Rikets Allm. Läroverk, Cirkulär nr 2 1905 
1919, Undervisningsplan för folkskolan .. 
NORMALRITNINGAR TILL FOLKSKOLAN JAMTE ANVISNINGAR OCH 

BEsKRIVNINGAR, 1920, Kungl. Ecklesiastikdepartementet 
Läroverksstyrelsen och skolöverstyrelsen (tidigare Folkskolöverstyrel

sen) sammanslogs 1920 till ett enhetligt ämbetsverk, skolöverstyrelsen 
Kungl. kungörelse den 6 mars 1936(45) med bestämmelser angående bygg

nadsbidrag för nya undervisningslokaler på grundval beräknade kost
nader 

Kungl. kungörelse den 7 maj 1943 (398) med visss ändring av 1936 års 
statsbidragsbestämmelser till att statsbidrag även utgår till mer omfat-
tande ändringsarbeten i befintliga skollokaler .. 

FOLKSKOLEBYGGNADER. ANVISNINGAR OCH BESTAMMELSER AN
GÅENDE BY GONADER FÖR FOLKSKOLEV ÄSENDET, Första upplagan 
1944, Kungl. skolöverstyrelsen, ca 50 sidor 

Kungl. Maj:s kungörelse den 31 december 1945 (SFS 1945:882) angående 
statsbidrag till byggnadsarbeten för folkskoleväsendet 

FOLKSKOLEBYGGNADER Andra upplagan 1947, Kungl. skolöversty
relsen, 20 sidor 

SKOLBYGGNADER Tredje upplagan 1955, ca 50 sidor, Kungl. skolöver
styrelsens skriftserie 20 

VÅNINGSANT AL OCH PLANFORM, Statens byggnadsbesparingsutred-
ning 1957 .. 

1957 års statsbidragsbestämmelser (SFS 1957:318). Andring 1962:479, 
1963:446, 1964:453, 1964:602, 1966:117 och 1966:468. Vid nybyggnad 
bestäms statsbidraget med utgångspunkt i ett grundbelopp av 900 kr 
per kvadratmeter nettogolvyta för undervisning, förvaring av skolma
terial, administration och skolmåltidsverksamhet samt uppehållsrum för 
elever. Grundbeloppet omräknas med hänsyn till kostnadsutvecklingen 
och byggnadsort Vid ombyggnad bestäms statsbidraget i varje särskilt 
fall på basis av de beräknade kostnaderna. Uppgift om antal kvadrat
meter nettogolvyta för statsbidrag lämnas i behovsprövningsärende. 
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Om klassrummets utformning och inredning, Bengt Cullert och Dagmar 
Walås, sakkunniga tillkallade av SÖ 1960, 58 sidor jämte bilagor 

sKOLBYGGNADER Fjärde upplagan, första tryckningen 1961, skolöver
styrelsens skriftserie 20 

1962, ny läroplan för grundskolan (Lgr 62) 
sKOLBYGGNADER Fjärde upplagan, andra tryckningen 1964, skolöver

styrelsens skriftserie 20 
SKOLBYGGNADER, Fjärde upplagan, tredje tryckningen 1965, skolöver

styrelsens skriftserie 20 
sKOLBYGGNADER, Del2- Tillägg, Lokalbehov och lokalutformning för 

gymnasium och fackskola, Stencilerad 1965, Första tryckningen 1966, 
skolöverstyrelsens skriftserie 20 A 

VÅRDYRKEN, del l, del 2 och del3 principritningar 1968, skolöverstyrel
sens skriftserie skolbyggnader 

Projekteringsunderlag för skolbyggnader för grundskolan 1969, Statens 
institut för byggnadsforskning 

SKOLBYG.GNADER, Del2- Tillägg, Lokalbehov och lokalutformning för 
gymnasmm och fackskola, 3:e versionen med bilaga 5 Principritningar 
1969, skolöverstyrelsens skriftserie 20 A 

sKOLBYGGNADER Femte upplagan april 1969, Pärm l och Pärm 2, skol
överstyrelsens skriftserie 20 

1969, ny läroplan för grundskolan (Lgr 69) 
SAMSKAP, ett samverkansprojekt mellan sydsvenska kommuner, som på

börjades 1967 med ekonomiska, byggnadstekniska och pedagogiska 
aspekter. Samverkan med det pedagogiska utvecklingsblocket i Mal
mö. Ett flertal rapporter och tvärvetenskapliga studier åren 1969-72 

Utredningen om skolans inre arbete - SIA- tillsattes 1970. 
~.970, ny läroplan för gymasieskolan (Lgy 70) 
OPPENPLANSKOLOR 1972, tillägg till Projekteringsunderlag för skol

byggnader för grundskolan 1969, Statens institut för byggnadsforsk
ning 

NOVA-projektet, lokalanalys utifrå11. Lgr 69 i samverkan mellan Kalmar 
kommun, länsskolnämnden och SO. Rapport 1971 

SKOLHUS informationsserie f.o.m. läsåret 197111972 Utgavs i samarbete 
mellan Utbildningsförlaget och skolöverstyrelsens skolbyggnadsbyrå. 
14 handböcker, 43 rapporter angående lokalplanering, varav 30 st gäl
~ande gymnasieskolan, samt publikationen SKOLHUS-aktuellt 2 ggr per 
ar. 

HÖGST ADIETS FYSISKA MIUÖ En debattskrift från utredningen om sko
lans fysiska miljö, Lars Du Rietz 1973. skolöverstyrelsens informations
sektion 

1980, ny läroplan för grundskolan (Lgr 80) 
statsbidraget avvecklas för grundskolan 1981-07-01 
statsbidraget avvecklas för gymnasieskolan 1982-07-01 
Erfarenheterna av den förändrade rådgivnings- och serviceverksamheten 

inom skolbyggnadsområdet, 1984-12-18 (Dnr 260-84: 1638P) 
1991, skolöverstyrelsen avvecklas och Skolverket inrättas 
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Ingemar Mattsson: 

Från "Comrnunity school" 
till Skola 2000 
Två utvecklingsideer i gymnasieskolans lokalhistoria 

När den allmänna folkskalestadgan genomfördes i Sverige från mit
ten av 1800-talet ansågs det viktigt att skolbyggnaderna blev ända
målsenliga. Men skolbyggnaden skulle också vara estetiskt tilltalan
de, ett slags förebild för övriga offentliga byggnader. Kyrkan, präst
gården och skolan låg ofta vackert och centralt placerade i städer 
och byar, och det var ingen tillfällighet att skolhuset var som en del 
av kyrkorummet. Det var en plats nära Guds hus, där eleverna skul
le känna vördnad och andakt inför Gud och Konung. Lydnad inför 
Gud, fosterland och överhet var det kanske viktigaste målet för 
1800-talets pedagogik. Men man får heller inte glömma det nyttobe
tonade i pedagogiken, särskilt i folkskolorna. Industrin behövde läs
och räknekunniga arbetare, och vid sidan om kristendomskunskapen 
blev läsning, skrivning, räkning och slöjd viktiga ämnen. 

För att hjälpa kommunerna att planera och bygga skolor tillhan
dahöll staten s.k. normalritningar. Skolorna enligt normalritningar
na var praktiska och smakfulla. De små vackra röda skolor som man 
fortfarande ser på landsbygden var således inte planerade av byg
dens snickare utan ritade av arkitekter i Stockholm på den tidens 
skolöverstyrelse. I storstäder som Stockholm, Göteborg och Malmö 
byggdes palatsliknande skolor, dels för att rymma det enormt ökade 
barnantalet, dels för att inge barnen respekt och vördnad. Exempel 
på sådana skolor i Stockholm är Katarina, Sofia och Maria skolor. 
Skolorna hade ofta en regional prägel. Både i Norrland och Skåne 
anpassades skoloma till rådande lokala byggstilar, trähus i norr och 
skånelängor i söder. 
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När enhetsskolan genomfördes på 1950-talet förändrades förutsätt
ningarna för skolbyggandet De nya läroplanerna krävde mera un
dervimingshjälpmedel och skolverksamheten institutionaliserades. 
Så byggdes tex. särskilda gymnastiksalar, naturvetenskapliga labora
torier och bibliotek. Ämnesrum infördes. Däremot var skolans inre 
struktur densamma som under tidigt 1800-tal, d.v.s. klassrum på cir
ka 60 mz och korridorer. Den strukturen finns i skolorna än i dag. 

Både 1962 och 1969 års läroplaner möjliggjorde ett mera utpräglat 
ämnestänkande i skolan. Den fysiska miljön ändrades på så sätt att 
institutionerna byggdes ut och antalet klassrum minskades. Skolorna 
fick också ett mera enhetligt utseende. Skolorna i staden och på 
landet byggdes efter samma ritningar och normer, envåningsbygg
nader med platta tak. 

skolöverstyrelsen fick ett speciellt ansvar både planeringsmässigt, 
pedagogiskt och ekonomiskt. I stort sett alla skolor som byggdes i 
Sverige måste godkännas av SÖ för att få statsbidrag. statsbidrag 
var ett villkor för kommunerna för att bygga en skola. 

SÖ hade egentligen inte någon fastställd pedagogisk policy när det 
gällde skolbyggnation. Skolor skulle se ut som de alltid hade gjort 
med klassrum, korridorer och ämnesrum. Det är egentligen ganska 
optimistiskt att tro att alla läroplanerna -62, -69, -80 och -94 för 
grundskolor och 1970 och -94 års läroplaner för gymnasieskolor 
skulle gå att genomföra i skolans gamla fysiska miljö. Kanske är den 
traditionella inställningen till skolans fysiska miljö en av orsakerna 
till att förändringen i skolan gått så långsamt. SÖ lade däremot stor 
vikt vid ekonomiska lösningar och praktiska pedagogiska detaljer. 

På 1960- och 1970-talet lanserades den öppna skolan efter ameri
kansk förebild. De öppna skolorna byggdes mest i Sydsverige, 
ibland under samlingsnamnet "samskapsskolan". Samskapsskolan lik
nade i mångt och mycket ett kontorslandskap. Det var ett djärvt ex
periment, men varken elever, föräldrar eller personal var egentli
gen mogna för förändringen då. Snart byggde man också in väggar i 
de öppna skollandskapen, och den gamla ordningen var återställd. 
Orsaken till misslyckandet var att man aldrig egentligen hade över
givit klass- och lektionssystemet En sådan gammaldags organisation 
skulle aldrig fungera i en modem skolmiljö. 

184 

Då det gällde gymnasieskolornas fysiska miljö kan man karakteri
sera den som än mer traditionell än både folkskolans och realsko
lans. De högre allmänna läroverken var ofta stora, tunga, ibland 
vackra tegelbyggnader i städernas centrum. Entreerna var byggda i 
imponerande klassisk stil med kolonner och breda korridorer. 
Klassrummen låg på ömse sidor i ett strängt geometriskt mönster. 
Varje klass hade sitt klassrum. Kemi, fysik, biologi, gymnastik och 
teckning hade särskilda institutioner. Lärarna hade ett eget kolle
gierum, vilket eleverna aldrig fick beträda, och eleverna hade i 
regel en ståtlig aula. Några grupprum behövdes inte, för man arbe
tade aldrig i grupp. Inlärningen skedde genom lektioner, laboratio
ner, prov och hemläxor. Man kan med fog säga att skolbyggnaden 
var helt anpassad till den tidens pedagogik. 

Under 70-talet byggdes en ny typ av skolor i städerna och i tätor
ternas centrala delar, de s.k. Community schools, naturligtvis efter 
amerikanska förebilder. Skolorna skulle vara moderna med hem
klassrum och gemensamma institutioner samt ligga centralt mitt 
bland tätortens alla affärer. Lokalerna skulle inte vara skolans utan 
kommunens och kunna användas av alla även efter skoltidens slut. 
Det var en ideologisk och pedagogisk ide att skolan skulle vara en 
plats där människor från olika kulturer och i olika åldrar kunde 
mötas. Naturligtvis fanns det också en ekonomisk beräkning bakom 
iden. skollokalerna måste användas mera för att vara ekonomiskt 
bärkraftiga. 

I Sverige är exempelvis gymnasieskolorna i Botkyrka och Upp
lands-Väs by exempel på dessa s.k. Community schools. Båda skolor
na ansågs vara de modernaste för sin tid och placerade följdriktigt i 
kommunernas centrala delar, dels av kommunikationstekniska skäl 
och dels av samutnyttjande orsaker. Med facit i handen kan man väl 
säga, att de pedagogiska och ekonomiska fördelarna var stora till en 
början. Så småningom ansåg man emellertid att placeringen av 
skolan i ett kaotiskt centrum med de många frestelserna för eleverna 
bland alla affärer och pubar reducerade fördelarna. 

Begreppet "Community schools" är egentligen inte så nytt. Kom
munal utbildning och samanvändning av lokaler har tillämpats över 
hela världen i större eller mindre skolor i många år. 

185 



I USA hade man på 1920- och 30-talen mera på allvar börjat fun
dera över om man inte skulle kunna utnyttja skolans stora resurser 
bättre. Tanken på att samordna flera samhällsaktiviteter i samma lo
kaler till en "Community school" realiserades 1936 i Flint, Michigan, 
av C.S. Mott och F. Manley. 

"Community Education" som Mott kallade verksamheten vill ska
pa ett gemensamt mål för all utbildning inom kommunen, där alla 
människor kan delta oavsett ålder. 

Larry Decker har i en kortfattad översikt av "Community Educ-
ation" sammanfattat några av målen: 

l. Utnyttja de kommunala resurserna maximalt genom att ge hela 
kommunen ett utbildningsprogram. 

2. Samordna grupper i undervisningen för att undvika dubbler-
ingar. 

3. Uppmuntra människorna att delta i verksamheten. 
4. Uppmuntra aktiviteter som bekämpar brottslighet, vandalism 

och andra samhällsproblem. 
5. Uppmuntra verksamheter som gör det lättare för människorna 

att umgås oavsett ålder och kulturell bakgrund. 
6. Ge rika tillfällen för barn och föräldrar att träffas ofta. 
7. Ge kommunerna ett särskilt hälsopro gram. 
8. Förstärka yrkesutbildningen. 
9. Använda de sociala medlen på rätt sätt. 

l O. Ge program som underlättar förståelsen av de politiska pro 
grammen och processerna. 

11. Ge ett stort utbud av rekreationsprogram. 
12. Ge program för kommunal utveckling. 
13. Se till att människors kulturella, vetenskapliga och sociala in-

tressen stimuleras. 

I USA hade man 1974 ca 700 skolsystem integrerade i "Community 
Education". Det växer fram ett nätverk över hela nationen av Com
munity schools. Centrumanläggningar av ovannämnda slag finns nu 
i alla femtio staterna. I nio stater har man t.o.m. antagit den federala 
lagen (1974) "The Community school Development Act", signerad 
av president Ford den 21 augusti 1974. 
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Förutom de ideologiska motiveringarna för "Community schools" 
finns naturligtvis även ekonomiska och praktiska. Se t.ex. en jämfö
relse mellan den traditionella skolan och Community school: 

Traditional school 

children K-16 
9 months/year 
6-7 hours/day 
sdays/week 
113 of potential 

Taxpayers get 1/4 return on 
investment in school plus 
paying for many other 
duplicated services 

Community school 

allages 
12 months/year 
12-18 hours/day 
7 days/week 
full potential 

Taxpayers get full return on 
investment in school, in trust 
through more and better 
organized services 

Programmet för en "Community school" skulle alltså se ut enligt 
nedanstående skiss: 

GOMMUNITY 
beautification 
traffic 
day care 
health 
lighting 
security 

PEOPLE of all ages 
together 

using a community school 
and community resources 

for 

SOCIAL GULTURAl 
games concerts sports 
dances films aquatic 
suppers exhibits parks 
picnics leetures playground s 
movies theater outdoor 
parties literary hobbies 

Gommunity lmprovement Self lmprovement 

vocational language arts 
socialliving social studies 
typing sience 

woodworking math 
automotive economics 

sewing adult basic 

Group lmprovement 

I USA har bildats både "An International and a National Community 
Association". Dessa har till uppgift att informera, värva nya med
lemmar och ge service i största allmänhet. Omfattande forskning 
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angående Community Education finns redan. Forskningsprojekt 
pågår såsom "Classes and activities", 'Enrollment and Participation", 
"Scope of Cooperative Efforts" and "Building Use". 

Vid en studieresa träffade jag personligen en av de mera kända 
forskarna på området, nämligen professorn i arkitektur vid univer
sitetet i Maryland, Georg A. Skiadaressis. En av hans mest kända 
böcker i ämnet är "Educational Facilities and the Community". 

Han tar där upp till granskning en del av de mest kända Com
munity schools i USA, nämligen: 
l. Paul Laurence Dunbar High School, Baltimore, Maryland 
2. Thomas Jefferson Junior High school and Community 

Center, Arlington, Virginia 
3. Morgan Elementary school, Washington DC 
4. Fort Lincoln Elementary school, Washington DC 
5. Washington Highland Community school, Washington DC 

A v dessa besökte jag Thomas Jefferson Junior High school och 
Washington Highland Community school. 

Skiadaressis är helt övertygad om att kommunerna i framtiden 
endast kommer att bygga Community schools. Ekonomin skall helt 
enkelt tvinga dem. Men skolan har också mycket att vinna på inte
grationen, framför allt de ökade resurserna. Men han varnar också 
för den alltför långtgående integrationen där kommersiella intressen 
ofta tillåts dominera på samhällsintressenas bekostnad. Här gäller det 
för skolans folk att vara med i planeringen från början. I övrigt 
betonade Skiadaressis, att skolplaneringen är en del av totalpla
neringen och att man måste se planeringen som en helhet. Det är 
oekonomiskt, opraktiskt och otidsenligt att planera skolan för sig. 

Detta framhöll också Dr Joseph Fingers, expert på Community 
schools i Arlington, Washington. I sin bok "Community Schools and 
Integration Programs" redogör han för uppbyggnad, programme
ring och finansiering av Community schools i USA. Hans sakkun
niga framställning och entusiasm för ämnet gör hans bok till ett 
mycket viktigt inlägg i den skolpolitiska debatten. 
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Educational Facilities Laboratories 

EFL är en stiftelse med starkt stöd från Ford Foundation, som arbe
tar på icke-vinst-basis. Den har ungefär samma uppgifter som Sta
tens nämnd för byggnadsforskning och skolöverstyrelsens utveck
lingsgrupp hade. EFL utför ingen egen forskning utan lämnar bidrag 
till projekt av olika slag. 

Organisationen är helt fristående och omfattar hela skolområdet, 
alltså inte bara skolbyggnader utan även planering av kringområden 
och utrustningsfrågor. 

Historiken är intressant. Ford Foundation hade ett mycket starkt 
intresse för reformer på undervisningens område. Man fann snart 
att det var omöjligt att genomföra förändringar i de gamla traditio
nella skolbyggnaderna, och därför var man villig att satsa stora 
summor på utvecklingsarbete på skolbyggnadssidan. 

Jag hade tillfälle att under en dag diskutera skolfrågor med presi
denten i EFL och en av hans arkitekter Larry Mall o y. 

De berättade om EFL:s satsning på Community schools och på det 
s.k. SCSD-projektet i Californien (School Construction Systems 
Development Project), som har medfört mycket stora fördelar av 
ekonomiskt och tekniskt slag, på handikapproblem, på de gamla 
skolornas återanvändning o.s. v. 

Verksamheten är mycket omfattande och EFL:s forskningsrap
porter och publikationer borde vara av stort värde även för svenskt 
skol väsende. 

Rapporter av betydelse speciellt inom skolbyggnadsområdet 

The imperative of planning tagether 
Community school: Sharing the space and the action 
School planning for the handicapped 
Places and things from Experimental schools 
Surplus school space ... 
Fewer pupils/surplus space 
Schools for new Tinns 
Instructional hardware ... 
Dollars and Educational Sense 
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New towns, new schools? 
Legislatian pertaining to new communities 
Cables, cameras and school 
Schoolhouse 
Educational Programs that work 
The Education of Adolescents 
Peak Use of Peak Years 
Education for Survival 
New Dimensions for Educating Y outh 

Norman Thomas High School 

Norman Thomas High School for Commercial Education är en ty
pisk storstadsskola med 3 000 elever och 120 lärare. Skolan är 
inrymd i en skyskrapa på 40 våningar, varav skolan disponerar tio. 
Staden New York äger huset och hyr ut de trettio övre våningarna 
som kontor. På detta sätt betalas i stort sett hyran för skolan. 
Skolans elever har goda tillfällen till praktik på de företag som är 
inrymda i huset. Skolan åtnjuter bidrag från de federala myndig
heterna med c:a 10 % av omkostnaderna. 

Skolan gör i stort sett ett trevligt intryck. 
Det är intressant att se hur administrationen fungerade i en tio

våningsskola. Med telefoner på alla möjliga och omöjliga ställen kan 
man hjälpligt lösa kontaktproblemen. Huset är dessutom försett med 
en mängd hissar. 

Skolan präglas i övrigt av ett gott förhållande mellan lärare och 
elever. Disciplinen verkar dock att vara betydligt strängare än i 
Sverige. 

På kvällarna används skolan för föräldramöten och vuxenunder
visning. Utnyttjandegraden är hög. Skolan är öppen från 07.00 på 
morgonen till 24.00 på kvällen. 

Burns ide M anor 

Bumside Manor är en intressant, öppen skola belägen i Bronx, ett 
förslummat område med svart befolkning. Cirka 90% av föräldrar
na lever på socialunderstöd. 
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Lokalerna är gamla men stora och rymliga. Ursprungligen har 
skolan varit en judisk samlingslokal och innehåller därför utrym
men, som är lämpliga för s.k. öppen undervisning. 

Coop City Education Park 

De första förslagen om att inrätta s.k. "Education Parks" i N e w 
York framfördes redan i början av 1960-talet i den s.k. Allen-rap
porten. Förslagen syftade till att föra samman barn från flera stads
delar till en integrerad skolstad. Man menade att man härigenom 
skulle överbrygga en del av rasklyftorna mellan svarta och vita, 
men bakom förslagen fanns också en strävan att rationalisera och 
förbilliga skolbyggnationen. Stora fördelar, menade man, fanns 
även att vinna på det pedagogiska planet. Interna TV -anläggningar, 
språklaboratorier och automatiserade läromedelscentraler skulle an
vändas mera rationellt. 

Det var således med en viss spänning jag reste genom Bronx, ett 
slags "ingenmansland", till den helt nybyggda Coop City, byggd och 
planerad för c:a 15 000 familjer (50 000 inv.) av medelklass. 

skolanläggningen omfattar en high school, två junior high schools 
och två elementary schools. Organisationen är en s.k. pyramidorga
nisation med ett rätt stort antal elementm·y schools och endast en 
high school. 

Varje enhet i Education Park har karaktären av experimentskola 
med stora resurser och med stor flexibilitet. Väggarna är flyttbara 
och inredningen möjlig att ändra. Man har gemensamma områden 
för lek och idrott, och TV-central, läromedelscentral, elevvårdscent
ral, samlingssalar, studioteater och institutioner för konstnärliga 
ämnen är också gemensamma. 

Varje enhet har en egen rektor och studierektor. Undervisningen 
är organiserad på non-graded-basis, vilket förutsätter en omfattande 
dataservice. Eleverna tillbringar ungefär hälften av sin skoldag i de 
gemensamma anläggningarna. 

skolanläggningarna är mycket välplanerade och påkostade. Två 
simhallar, ett eget museum, sex gymnastiksalar och ett fantastiskt 
planetarium gör på besökaren ett överväldigande intryck. 
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. Från början hade man räknat med att slippa "bussning", men till 
sist måste man ändå "bussa" 40 %av eleverna till high school. 

Anläggningarna används av hela stadsdelens befolkning på kvällar 
och över lördagar och söndagar. 

Roosevelt Island School, New York 

Roosevelt Island är ett annat intressant exempel på stadsplanering i 
New York. 1968 bildade man en kommitte som på Roosevelt Island 
skulle planera en vettig bebyggelse för medelinkomsttagarna. 

I dag är Roosevelt Island i stort sett färdigplanerat Villor, radhus 
och flerfamiljshus har blandats på ett smakfullt sätt. 2 (XX) familjer 
har beretts lägenheter i stadsdelen, och alla kommunala servicean
ordningar har placerats centralt, lätt åtkomliga för alla. 

Parker, lekplatser, simbassänger, tennisbanor utgör tillsammans 
med skoloma verkliga aktivitetscentra. I den kommersiella delen av 
centret finns affärer, teleservice, restauranger, tvättinrättning och 
ett apotek. 

Skolorna är organiserade på ett intressant sätt. I bostadshusen 
finns ett antal s.k. miniskolor inrymda. Varje skolenhet täcker unge
fär två konventionella "grades". 

Man bluder också ut ett annorlunda high school-program, som 
bygger pa att man skallläsa in de olika akademiska uppgifterna på 
en mängd samllällsinstitutioner, t.ex. på Guggenheimmuseet, The 
Metropolitan Museum of Art, Lincoln Center o.s.v. 

För skolplanerarna betyder en sådan organisation, att man kom
munalt måste sörja för vissa samlings- och studielokaler. I övrigt 
går planeringen ut på att kontakta olika institutioner och utnyttja de
ras lokalmöjligheter i största möjliga utsträckning. På detta sätt an
ser man, att stora besparingar kan göras. 

Skolorna var av s.k. öppen typ med mycket trevliga och ändamål
senliga inredningar. 

Tyvärr hade inte undervisningen anpassats till lokalernas radikala 
utformning. Jag såg flera öppna skolor, där man huvudsakligen be
drev vanlig klassundervisning, vilket kan vara störande när man inte 
har några skyddande väggar. 
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One of the mini-sehoals 

Reston, Washington 

Reston är ett helt nyplanerat område, strax utanför Washington. 
Villor, radhus och flerfamiljshus är blandade på ett trevligt sätt. 
Flera community centers av olika storlekar har skapats med skolor 
som betjänar omgivningen. Alla barn har gångväg till skolan. 

Reston är planerat för c:a 75 000 människor. Endast relativt väl
bärgade familjer har råd att köpa hus här. 

Vår ciceron, Dr David Pass, berättade om samllället, som är ett 
intressant amerikanskt försök till arkitektonisk förnyelse. Reston 
påminner till en del om Vällingby, fast mindre. Dr Pass hade för 
övrigt doktorerat på stadsplaneringen och utformningen av Väl
lingby. 

Reston är enligt min mening av mycket stort intresse för Sverige. 
Folk vill ha stor valmöjlighet då det gäller bostäder. Man vill ha god 
service, bra skolor och man vill bo vackert. Reston uppfyller de 
flesta av dessa önskemål. 
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Thomas Jefferson Junior High School and Community Center. 
Arlington, Virginia 

Skolan betjänar ett skoldistrikt på 32 400 människor, mest medel
klass. Den rymmer c:a 1 400 studenter. 

Skolan är öppen för alla kommuninvånare. Framför allt är det 
naturligtvis organisationer av olika slag som nyttjar den. skolstyrel
sen har gjort upp en prioriteringslista för alla som arbetar i skolan. 

Ages 6-12: Movies, cooking, craft classes, sports 
13-17: Movies, sports, concert trips 
18 and up: Sports, arts, craft classes, trips 
60 and up: Art and crafts, games, exercise 

Mr Joseph Ringers, en av planerarna av Thomas Jefferson School 
visade oss runt och berättade på ett fascinerande sätt om sin verk
samhet. 

The Arlington County School Board och The County Environ
mental Affairs Department sökte båda tomter för skolor. Mr Ringers 
lyckades ena båda styrelserna om att bygga en skola, en skola för 
hela kommunen och för alla människor, oavsett ålder. 

Jag måste säga att resultatet är imponerande. Stora och ändamål
senliga lokaler har skapats för en fint integrerad verksamhet. Det 
mesta av skolarbetet försiggår i stora öppna studiehallar. Arbetet 
bedrivs enskilt och i smågrupper. Undervisningsmaterialet är per
fekt. Stora summor har lagts ner på den tekniska utrustningen, t.ex. 
datorer. Till skillnad från andra amerikanska skolor har Thomas 
Jefferson School även ordentligt tilltagna rekreationsutrymmen. 

I den väldiga idrottshallen, med full 400-metersbana, såg man 
dock ganska få elever. Överhuvud verkade det som man inte var 
intresserad av fysisk träning (utom ett fåtal elever på elitnivå). 

Imponerande är däremot integrationen i stort. Gamla och unga 
som umgås. Mängder av olika verksamheter. Hela skolan liksom 
sjuder av liv. 

Integrationen av verksamheten i ett center gjorde ett mycket po
sitivt intryck på mig. Här i Arlington verkade det som om alla par
ter har tjänat på sammanslagningen, framför allt skolan, som på 
detta sätt fått mycket större resurser än normalt. 

194 

Washington Highland Community School 

Skolan är en elementary school med en mängd kommunala verk
samheter. Den invigdes 1974, betjänar en nästan uteslutande svart 
befolkning på 5 200 människor och har c:a l 000 elever. Förutom 
skolprogrammen kan man hitta följande verksamheter: 

Health Clinic 
Adult Education Program 
Welfare and Food Distribution 
Day Care Center 
Bureau of Y outh Services 
Community Care Division 
Neighborhood Legal Services 
Program for Vocational Training and Employment 

Skolan består, kan man säga, av fyra centrumdelar: Learning, Phy
sical Education, Recreation and Community, som är separerade från 
varandra och kan operera oberoende av varandra. 

Dessa fyra centra formar en grupp med en skolgård i mitten. 
Inlärningscentret utgör en oktaeder i fyra våningar. 

Anläggningen är väl planerad. Tyvärr var man här inte lika väl
försedd med material som i Thomas Jefferson School. Men skolan 
gör ändå ett mycket gott intryck. 

Jag tycker att man har lyckats skapa en aktiv men ändå trivsam 
miljö för eleverna. En miljö som påminner om den riktiga vuxen
världen men utan dess nackdelar. 

De fyra centra kan tendera att bli isolerade både funktionellt och 
administrativ t. 

Följande faciliteter delas: The Recreation Center, the Physical 
Education Center och the Home Economics and Shop Suite of the 
Community Center. Vuxenprogrammet har sina egna klassrum. 

Denna dubblering av ytor tillåter självklart administrativt obero
ende, men man har naturligtvis också att göra med det faktum att 
skolan faktiskt är byggd för elever på "elementary"-nivå. 
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Arkitektutställning, Pittsburg 

På inrådan av arkitekt Larry Malloy, EFL besökte jag en utställning 
om Community schools på universitetet i Pittsburg anordnad av en 
av de mera kända skolarkitekterna i USA, David Lewis. 

David Lewis är berömd för sin Street Scene School i den inre sta
den Pontiac. Genom en samplanering med olika personalgrupper, 
framför allt lärare och elever, har Lewis skapat ett slags "mänskligt 
resurscentrum", dit alla människor kan vända sig för att få service 
och rekreation. 

Hans skola i Pontiac är vacker, ja rent av skön. Låg, linjeren, 
klassisk med mycket vackra och ändamålsenliga studiehallar. Genom 
att arbeta med olika nivåer i de stora salarna har han trots storheten 
kunnat åstadkomma värme och intimitet i sin skola. 

Några av hans andra skolor är lika berömda som Pontiac, näm
ligen Mack Elementary School i Michigan och Gananda nära 
Rochester. Problemet var där hur man skulle kunna engagera van
liga människor att vara med i skolplaneringsprocessen. 

Lewis lyckades så småningom och 225 personer deltog i plane
ringsarbetet på Gananda. Målsättningen var att centret måste bli en 
trivsam mötesplats för människor, på ett aktivt sätt, på ett sätt som 
liknar en gata. 

Till det yttre är Gananda en låg, ganska oansenlig skola, men på 
insidan finns en värld av färger, ljus och sköna platser. 

Skolan arbetar tillsammans med ett center för musik, konst, tea
ter, ekologi, hälsa och rekreation o.s.v. Det finns också restauranger 
och kafeer i anläggningen. 

På ett imponerande sätt har David Lewis i en liten skrift, 
"Toward a Design Process that Re-enfranchises Citizens and Consu
mers" berättat om sitt sätt att arbeta och samarbeta med människor 
som har kontakt med skolan. Hans scheman angående skolplaner
ingsprocessen kan rekommenderas skolplanerare i alla länder. 

Ofta p.g.a. sociala skäl, t.ex. knark, mobbning och stölder mins
kade antalet Community schools i Sverige drastiskt under 80-talet. 
skolplanerarna drömde åter om den lilla skolan på landet utan 
problem. 80-talet karakteriseras av kommunernas stora bekymmer 
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med att hålla skolhusbeståndet i gott skick. Man har räknat ut att det 
skulle behöva investeras omkring 30 miljarder kr i svenska skolor 
för att överhuvudtaget hålla skolhusbeståndet någorlunda intakt. 

90-talets skolbyggnadsplanering har utmärkts av en försiktig 
framtidsoptimism men av traditionellt tänkande på skolan som något 
bestående, vid sidan om kyrkan som en fast punkt i tillvaron. En 
skola är en skola, och det vet ju alla hur en sådan ska se ut. Klass
rum, ämnesrum, ev. grupprum, matsal, bibliotek och korridorer 
som kommunikationsytor. Några större omdanande framtidsprojekt 
inom skolbyggnadsområdet har dock startat under 90-talet, där nya 
pedagogiska ideer och arbetssätt har påverkat skolans utformning, 
t.ex. Sampol i Göteborg, Waldorf-skolorna och Skola 2000 i Stock
holm. 

Skola 2000 är ett utvecklingsprojekt som stöds av Rådet för ar
betslivsforskning och Skolverket. Åtta skolor arbetar i dag efter ide
erna i Skola 2000. År 2000 tillkommer ytterligare åtta. Skola 2000 
innebär en ny pedagogisk ide, ny organisation och en ny fysisk 
miljö. Målet är att ge eleverna goda kunskaper och färdigheter 
genom självständigt, aktivt och skapande arbete. 

Den pedagogiska iden innebär: 

• Ämnesövergripande arbete 
• Individuella studieprogram för alla elever 
• Lag- och projektarbete 
• Modern teknik, framför allt datorer 
• Laborativ t arbetssätt 
Den nya organisationen kräver en stor förändring. Det gamla klass
systemet ersätts av arbetsenheter, ett slags små skolor i den stora, 
vilket betyder att skolans beslutsprocess ändras radikalt. Arbetsen
heterna styrs av ett personallag bestående av 5-8 lärare och övrig 
personal samt 60-100 elever. Arbetslagen har beslutsrätt i pedagogis
ka, administrativa och ekonomiska frågor. Man lägger t.ex. sitt eget 
schema. Gemensamma institutioner som administration, bibliotek, 
mediatek, ämnesinstitutioner, matsal, aula m.m. placeras centralt i 
skolan. 
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När man studerar den nya läroplanen och målen för Skola 2000 är 
det självklart att den traditionella skolans fysiska miljö måste ändras 
för att de nya pedagogiska ideerna, den nya organisationen och det 
nya arbetssättet skall kunna förverkligas. Den gamla skolan var 
kanske bra för sin tid. Den var byggd för katederundervisning och 
var bra för den pedagogiken, men passar illa för de nya pedagogiska 
ideerna. Skolor där man inte tänker ändra sin pedagogik och sitt 
arbetssätt, behöver naturligtvis inte bygga om, men i skolor där man 
avser att arbeta efter ideerna i Skola 2000 behövs en förändring av 
arbetsmiljön. 

Hur ser då den fysiska miljön ut i Skola 2000-skolan? Skolan skul-
le kunna liknas vid en solros med administration, bibliotek och insti
tutioner i mitten och med arbetsenheter som kronblad runt om. 

Arbetsenheten består av grupparbetsrum, grupperade runt ett 
storarbetsrum. Lärarna har sina arbetsplatser i ett av rummen i ar
betsenheten. Arbetsenheten är en modern arbetsplats, praktisk, triv
sam och välutrustad. Där finns t.ex. datorerna som elevernas natur
liga arbetsredskap och där har personal och elever sina egna arbets
platser. Arbetsenheten är en blandning av hem, kontor och verkstad. 
Ett av målen för Skola 2000 är att skapa en modern, trygg och fram
gångsrik skola för alla. Skolan måste vara estetiskt tilltalande, int
ressant och trygg att arbeta i. 

Eleverna söker kunskap. Det innebär att skolan måste vara väl ut
rustad med undervisningshjälpmedel, böcker m.m., lätt tillgängliga. 
Varje elev har ett eget studieprogram. Skolan måste då planeras på 
ett sådant sätt att varje elev har tillgång till en egen arbetsplats. 
Datorerna bör finnas i ett sådant antal, att närhelst en elev behöver 
arbeta med en dator skall den vara tillgänglig. 

För att elever och lärare skall kunna arbeta i längre arbetspass 
måste skolan vara både trevligt och praktiskt planerad. Det gäller 
också att utveckla elevernas sociala kompetens. Arbetsplatserna mås
te vara smakfulla och ändamålsenliga. Men skolan bör också ha and
ra estetiska och mjuka mötesplatser i bibliotek och cafeteria t.ex. 
För att möjliggöra arbetet i flexibla arbetsgrupper bör skolan i sina 
arbetsenheter ha rum av olika storlek. Grupprummen bör också 
vara väl anpassade tillIT. 
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Arbetsenhet för 65 elever i KJS gymnasium 

Personalen har sin arbetsplats i arbetsenheten. Det innebär närhet 
till eleverna och underlättar handledningen. Centralt i skolan finns 
rum för konferenser och avkoppling. 

Eleverna arbetar ungefär hälften av tiden med ämnesstudier och 
hälften med projektarbete. Skolan måste således vara planerad på ett 
sådant sätt att det går att arbeta enligt ideerna i Skola 2000. I Skola 
2000-skolan måste verksamheten vara så utformad att huvuddelen av 
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skolarbetet kan göras i skolan. Det gör att skolan måste byggas som 
en trivsam, praktisk och modern arbetsplats. Det skall vara roligt att 
gå i skolan. 

Om man gör en kostnadsuppskattning genom att jämföra en tra
ditionell skola med Skola 2000 kan konstateras att Skola 2000 i snitt 
är cirka 20 % billigare att bygga. Det beror på att ytorna i Skola 
2000 är snålare men att personal och elever ändå har tillgång till 
större yta. Eleverna använder ytorna mera rationellt. Man skulle 
kunna likna Skola 2000 vid en framhjulsdriven kompakt bil och den 
traditionella skolan vid en gammal bil med kardanaxel och bakhjuls
drift. Skola 2000-skolan är liten utanpå och stor inuti. 

I Skola 2000 har man i princip tagit bort alla korridorer. I stället 
har man flera ut- och ingångar. I traditionella skolor kan korrido
rerna uppta cirka 40% av skolans yta. Det är alltså stora ytvinster 
som kan göras. 

Genom att många grovlaborationer görs i arbetsenheten i Skola 
2000 kan ytorna på de vanliga ämnesinstitutionerna minskas radikalt. 
Det gäller även övriga centrala verksamhetsytor. För en skola med 
cirka 400 elever kan därför investeringskostnaderna minskas med 
cirka 5 miljoner kr och driftskostnaderna med 300-500 000 kr per 
år. 

Det bör dock betonas att Skola 2000-skolan i första hand inte är ett 
sparobjekt utan ett utvecklingsprojekt inom skolvärlden, där kvalitet 
i form av ökade kunskaper och trivsel är det viktigaste målet. En 
förändrad fysisk skolmiljö har under senare decennier haft få före
språkare. Trots enstaka projekt som samskapsskolorna, Waldorf och 
Community schools har den pedagogiska debatten förts som om den 
fysiska miljön är av ringa betydelse för skolans arbete. Som tidigare 
har sagts har alla läroplanerna under 1900-talet genomförts utan någ
ra krav på förändringar av den fysiska miljön. Innehållet i peda
gogiken har varit det viktigaste. Egentligen, har man resonerat, kan 
bra lärare undervisa med goda resultat i vilken usel miljö som helst. 
Egentligen är det ganska få förunnat att kunna klara en sådan 
uppgift. Innehållet i -94 års läroplaner med kraven på arbetslag och 
nya arbetssätt framtvingar emellertid på sikt en ny fysisk arbets
miljö. 
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En annan stark förändringsorsak i skolan är datorernas inträde i 
skolans värld. Den gamla skolan är svår, för att inte säga omöjlig att 
datorisera. Enda möjligheten är att inrätta datasalar. Men då blir 
datorerna endast tillgängliga för några elever under en del av dagen 
under schematid. 

Skola 2000-skolor i dag: 

Centralskolan i Sigtuna (grundskola) 
Färila skola, Ljusdals kommun -"-
Gransäterskolan, Håbo kommun -"-
Futurum -"- -"-
Vibyskolan -"- -"-
Konsumentföreningen S tockholms 
gymnasium (KfS) (gymnasium) 
Rodengymnasiet, Norrtälje -"-
Luspengymnasiet, Storuman -"-

Skola 2000-skolor färdiga år 2000-2001: 

Gröna Dalen, Håbo kommun 
Fridegårdsgymnasiet, Håbo kommun 
Centralskolan i Öregrund, Öst
hammars kommun 
Trollbodaskolan, Stockholm 
Glanshammar, Örebro 
Olaus Petri, Örebro 
Rudskolan, Karlstad 

Avslutning 

(grundskola) 
(gymnasium) 

(grundskola) 
_,_ 
_,_ 
_,_ 
_,_ 

Sammanfattningsvis kan man säga, att de arbetsformer i skolan som 
växer fram under 90-talet på grundval av läroplaner, avtal och skol
utveckling innebär att eleverna arbetar mera enskilt och i föränder
liga elevgrupperingar. Ämnesgränser, årskursgränser och klasser 
tenderar att lösas upp. Det centrala schemat avskaffas. Eleverna 
arbetar i längre arbetspass och lärarna blir mera av handledare, 
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Arbete i grupparbetsrum, Gransäter, Håbo 

forskningsledare än lektionshållare. Personalen arbetar i arbetslag, 
där olika kompetenser kompletterar varandra. Lärare och elever 
har egna arbetsplatser utrustade med datorer och telefoner. 

Det råder växelverkan mellan teori och praktik. Man kan säga, att 
Skola 2000 med organisatoriska och pedagogiska förändringar till
sammans med "Community schools" omvärldsfilosofi bildar mönst
ret för framtidens skolor. 

Att utvecklingen i Sverige tycks ligga i linje med motsvarande 
tendens i USA framgår av en artikel "Design Pattem for American 
Schools: Respanding to the Reform Movement", av arkitekterna 
Moore och Lackney (1995) vid University of Wisconsin, där man 
fastslår, att högre utbildningskvalitet uppnås genom ett förnyat ar
betssätt, som behöver stöd av mer ändamålsenliga lokaler för såväl 
lärare som elever ("Att anpassa skolbyggnader", Patrik Bjurström 
1999). 

Det är hög tid att skolan blir en modem arbetsplats för både ele
ver och personal, en plats där alla har en egen arbetsplats och där 
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det finns mötesplatser för både elever och personal. Det är även en 
självklarhet att Skola 2000-skolan ges en smakfull och estetiskt tillta
lande utformning både in- och utvändigt, vilket har visat sig är av 
stor betydelse för det pedagogiska resultatet. 
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Åker dal: 

skolplanering i Hultsfred 
på 1960-talet 
Ett exempel på sambruk och 
rationellt lokalutnyttjande 

I Hultsfred, en inlandskommun på cirka 5 000 invånare i norra Kal
mar län, etablerades år 1957 ett gymnasium. Detta skedde efter en 
lång och segsliten dragkamp med grannkommunen Vimmerby. Att 
Hultsfred till sist avgick med segern torde till en del ha berott på att 
Hultsfred hade goda järnvägsförbindelser så att elever från ett gan
ska stort upptagningsområde tämligen lätt kunde ta sig till och från 
skolan varje dag. I Hultsfred strålade järnvägar samman från Näs
sjö-Eksjö, Oskarshamn, Kalmar, Linköping-Vimmerby, Västervik 
och Växjö. Gyronasieregionen kom att omfatta Hultsfreds köping, 
kommunerna Lönneberga, Vena, Målilla, delar av Mörlunda, hela 
Virserum, samt Vimmerby stad och kommunerna Sevede, Södra Vi, 
Tuna och del av Locknevi. I stort sett motsvaras detta område av de 
nuvarande kommunerna Hultsfred och Vimmerby. Det blev ett 
ganska omfattande upptagningsområde där de resande eleverna var i 
stor majoritet. Vid början av läsåret 1958-59 bodde endast 11 av gym
nasiets då 79 elever i centralorten Hultsfred. Närmaste gyronasieor
ter var Oskarshamn, Västervik, Eksjö, Nässjö, Linköping och Väx
jö, alla på ett avstånd av 6-12 mil från Hultsfred. 

Gymnasiets tillkomst och utveckling 

Då beslutet att inrätta ett gymnasium i Hultsfred tillkännagjorts 
började ett intensivt arbete i skolstyrelsen. Skolväsendet i Hultsfred 
bestod vid denna tidpunkt av den obligatoriska folkskolan, en kom
munal realskola och en yrkesskola av tämligen blygsamt format. Då 
rektor vid realskolan avgick vid samma tid, blev den första åtgärden 
att anställa en ny rektor. Det blev Harald Jacobsson, sedermera läns-
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skolinspektör i Gävleborgs län, som axlade uppgiften att starta det 
nya gymnasiet. En första åtgärd blev att rekrytera ett antal lärare 
som tillsammans med realskolans lärare skulle svara för undervis
ningen. En paviljong med klassrum uppfördes på den närbelägna 
folkskolans skolgård och realskolans institutioner i fysik, kemi och 
biologi upprustades. Rekrytering, byggnation och omdisposition av 
lokaler fortsatte sedan inför varje nytt läsår allteftersom elevantalet 
växte. Tack vare att gymnasieregionen dimensionerats så att den gav 
ett tillfredsställande elevunderlag hade gymnasiet i Hultsfred redan i 
början av 60-talet en fullständig organisation vad beträffar latinlinje 
och reallinje med grendelningar samt filialavdelning av handelsgym
nasiet i Kalmar. 

År 1963 tillträdde Gottbard Sjölander som rektor och skolchef. 
Vid början av höstterminen 1964 var elevantalet i gymnasiet 392. 
Realskolan hade vid samma tidpunkt 312 elever och det framväxande 
högstadiet 250. Dessa tre skolformer rymdes inom samma skolenhet. 
Fackskolan var ännu inte införd. 

Lokal- och organisationsproblem 

Redan efter några år hade skolenheten vuxit ytterligare. Läsåret 
1966-67 hade den 1 098 elever, varav 420 i gymnasiet. Lokalsituatio
nen började bli ytterst ansträngd trots att utbyggnad skett i flera 
etapper. Förhyrda lokaler utnyttjades på flera platser ute i köpingen. 
Gymnastikundervisningen bedrevs omväxlande i en danslokal i Fol
kets Hus och - på torget utanför den gamla realskolan. I en park 
nära skolan grävdes startgropar för längdlöpning. Diskussionerna 
om att skilja gymnasiet från högstadiet och bygga en helt ny gym
nasieskola hade förts en tid. En lokalbehovsprövning med dessa pre
misser hade genomförts av skolöverstyrelsen. l detta läge föddes en 
helt ny ide för att lösa problemet. Det var skolchefen och rektorn 
Gottbard Sjölander som lanserade den understödd av skolstyrelsens 
ordförande Tor Johansson. 

Hultsfredsmodellen 

Skolenheten skulle också fortsättningsvis hållas samman, men gym
nasiets skoldag skulle börja två eller tre lektionstimmar senare än 

206 

högstadiets och sluta motsvarande antal timmar senare. Lokalerna 
skulle alltså utnyttjas längre tid varje dag och trycket på dem min
ska. Det visade sig senare att redan två timmars förskjutning kunde 
reducera lokalbehovet med 25 %. Denna ide kom att populärt kallas 
saxad undervisning. 

Om saxad undervisning infördes skulle också skolskjutsorganisa
tionen påverkas. När gymnasiet startade 1957 kom de flesta eleverna 
tillresande med tåg. Under de närmare tio år som gått sedan dess 
hade strukturen i kommunikationerna förändrats. Järnvägen hade 
fått allt mindre betydelse och busstrafiken i motsvarande grad ökat. 
Om skolenheten delades i två någorlunda lika stora delar och hälften 
av eleverna började skolan kl 8.00 och den andra hälften kl 10.00 
eller 11.00 behövdes i princip bara halva antalet skolbussar. Varje 
buss kunde dessutom utnyttjas för två körningar på förmiddagen i 
stället för en. Samma situation uppstod också på eftermiddagen. En 
lönsammare skolskjutsorganisation blev följden. 

De gymnasister som så önskade skulle under läsdagens två eller 
tre första timmar då de var lektionsfria kunna få tillgång till viss ut
rustning och vissa lokaler i skolan och dessutom få studieteknisk 
vägledning. Denna verksamhet kom efter rekommendation av 
Nämnden för svensk språkvård att kallas fristudier. 

Hultsfredsmodellen skulle alltså omfatta tre delar: saxat schema, 
förändrad reseorganisation och fristudieverksamhet 

Saxad undervisning 

Hur kunde två timmars förskjutning i schemat för halva skolan 
möjliggöra ett minskat lokalbehov på 25 %? 

Då hela skolan hölls samman inom samma tidsram omfattade en 
dags schema nio lektioner. Under lektion 4 och 5 inföll elevernas 
lunchrast. Halva skolan hade lunch lektion 4 och den andra hälften 
lektion 5. Ett antal klassrum stod då outnyttjade. Under resten av da
gen behövdes i princip undervisningslokaler för att hysa alla elever. 

Vid saxning av schemat med två lektionstimmar utökades den tid 
läsning pågick till elva lektioner per dag. Under lektion l och 2 hade 
endast högstadiet undervisning, d.v.s. halva skolan. Under lektion 3 
var visserligen hela skolan samlad men under de därpå följande fyra 
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lektionerna inföll lunchrastema först för högstadiet (lektion 4 och 5) 
och därefter för gymnasiet (lektion 6 och 7). Endast 3/4 av klasserna 
behövde då undervisningslokal. Först under lektion 8 och 9 var hela 
skolan åter samlad. Till sist återstod bara lektion 10 och 11. Då läste 
enbart gymnasisterna. 

Det var alltså bara under lektion 3, 8 och 9 som lokalsituationen 
skulle vara ansträngd och antalet undervisningslokaler inte räcka 
till. Hur skulle man lösa det problemet? Genom att undvika grupp
delningar av klasser, tillvalstimmar och andra lokalkrävande an
ordningar just dessa timmar kunde man vinna en del. Dessutom var 
det inte så besvärande för gymnasisterna om de började en timma 
senare någon dag och inte för högstadieeleverna om de slutade en 
timma tidigare ibland. Om någon klass i gymnasiet hade håltimma 
lektion 8 kunde man i gynnsamma fall uppleva det som förlängd 
lunchrast. Det gick således på olika sätt att bemästra också den si
tuationen. Sammanlagt var det möjligt att klara undervisningen med 
75 % av det normala lokalbehovet 

Denna reducering skulle givetvis innebära en stor besparing. 
Enligt det nya lokalbehovsprogram som så småningom fastställdes 
av skolöverstyrelsen kunde man minska den planerade byggnationen 
av undervisningslokaler med över 3 000 kvadratmeter. Därtill kom 
att man inte heller behövde bygga någon ny skolmatsal. Man upp
skattade att investeringskostnaderna för byggnader skulle minska 
med 5 miljoner kronor. Inbesparade inventariekostnader beräknades 
till ytterligare en halv miljon kronor. Också driftkostnaderna i form 
av värme, städning och underhåll m.m. reducerades kraftigt. Man 
beräknade dessa besparingar till ännu en halv miljon kronor årligen. 

Skolskjutsorganisation 

I stället för 22 bussar som transporterade elever till skolan kl 8. oo 
och från skolan kl 15.30 skulle man nu i princip klara transporterna 
med något mer än hälften så många bussar kl8.00 och lika många kl 
10.00 respektive 15.30 och 17.00. Antalet erforderliga bussar skulle 
alltså bli betydligt lägre och varje buss mer lönsam. Då skolbussarna 
också kunde utnyttjas av allmänheten innebar förändringen i prakti
ken dessutom tätare turer och förbättrad service för alla. 
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Fristudier 

Elever som bor i glesbygd och dagligen reser till och från skolan 
saknar ofta möjligheter att läsa läxor, diskutera grupparbeten eller 
arbeta med betingsuppgifter tillsammans med sina kamrater. Ibland 
har de också svårigheter att finna den speciallitteratur de skulle be
höva ha tillgång till. Det var främst med tanke på dessa elever som 
iden om den s.k. fristudieverksamheten kom till. Om en del av dem 
utnyttjade grundskolans reseförbindelse på morgonen kunde de vara 
på skolorten ett par timmar innan deras lektioner för dagen började. 
Skolan skulle ställa lokaler och utrustning till deras förfogande. Stu
dieassistenter, i regel lärare vid skolan, skulle finnas till hands för 
att ge studietekniska tips och råd till dem som bad om det. 

Fristudieverksamheten skulle vara en försöksverksamhet och le
das av en särskild kommitte bestående av representanter för skolsty
relsen, skolledningen, deltagande elever och studieassistenterna. Den 
direkta ledningen av verksamheten skulle handhas av en studiele
dare. För fristudierna projekterades en separat byggnad bestående 
av små grupprum och ett samlingsrum med handbibliotek och refe
renslitteratur. Detta rum var också avsett som mötesplats för studi
eassistentema. 

Förslaget presenteras, diskuteras och kritiseras 

I mars 1967 behandlade skolstyrelsen förslaget och ställde sig bakom 
det. Tanken var att den saxade läsningen skulle införas höstterminen 
samma år. En presskonferens efter sammanträdet resulterade i stora 
och braskande rubriker i ortspressen och någon dag senare också i 
rikspressen. Några av rubrikerna lydde: 
HULTSFRED BLIR FÖRST MED HELT NY SKOLFORM 
NY SKOLFORM I HULTSFRED SKA SPARA IN MIUONBELOPP 
ETT FÖRNUFTIGT FÖRSÖK 
SKlFTGÅNG I SKOLA LÖSER LOKALPROBLEM 
HANLÅTER ELEVERNA SOV A UT OCH SPARAR MIUONER 

Från skolstyrelsens och skolledningens sida följde nu en intensiv pe
riod med informationsmöten och diskussioner med lärare, elever, 
föräldraföreningar, skolstyrelser i gymnasieregionen, Länsskol
nämnden, skolöverstyrelsen och med pressen. 
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Trots detta dröjde det inte länge förrän tonen i massmedia blev en 
helt annan. Någon tidning ställde följande fråga till ett antal elever: 
"Skulle du tycka om att gå i skolan ända till kll8?" Alla tillfrågade 
svarade: "Nej!" I insändare hävdades att gymnasisternas dygnsrytm 
skulle rubbas och att familjelivet skulle spolieras. skolstyrelsen i 
Vimmerby som så sent som 1965 hade fått avslag på en förnyad 
framställning om att inrätta ett gymnasium i staden gick till angrepp 
och hävdade att Hultsfred inte infriat de utfästelser man gjort när 
gymnasiet där inrättades. Man klarade inte av sina åtaganden. Skift
gången kunde inverka menligt på elevernas hälsa. En del andra skol
styrelser i regionen stämnde in. Några klagade på att man inte fått 
vara med om att utarbeta förslaget utan plötsligt hade ställts inför 
fullbordat faktum, andra menade att förslaget var ofullständigt och 
behövde kompletteras med ett antal utredningar. 

Några tidningsrubriker från den här perioden får belysa opi
nionsvinden: 

SKOLGÅNG I SKIFr UTLÖSER PROTESTER 
TUMMEN NER FÖR SAXAD UNDERVISNING 
TRÄ T A, OPPOSITION EFrER SKOLKUPPEN I HULTSFRED 

Förslaget får stöd men genomförandet skjuts upp 

Också från centralt håll uppmärksammades förslaget om saxad 
undervisning. Såväl skolöverstyrelsen och Länsskolnämnden som 
Seco, elevernas centralorganisation, fann skolstyrelsens planer på en 
femårig försöksverksamhet intressanta och ställde sig bakom iden. 
Sedan skolstyrelsen beslutat uppskjuta genomförandet ett år och ett 
stort informations- och diskussionsmöte hållits med länsskolinspek
tören som ordförande och med regionens samtliga skolstyrelser och 
föräldraföreningar närvarande följde en period av relativt lugn och 
konstruktiv planering. Den diskussion som då och då blossade upp 
rörde främst fristudieverksamhetens organisation och ersättnings
nivåer till de lärare som skulle tjänstgöra som handledare. I denna 
fråga skärptes motsättningarna mellan LR och skolstyrelsen. En 
lösning uppnåddes först i sista stund efter central förhandling. 
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Hultsfredsmodellen genomförs 

Vid höstterminens början 1968 startade försöket med saxad under
visning. Gymnasisterna började sin skoldag kl 10.15och slutade kl 
17.10. Skolan kändes med en gång rymligare. Grundskolans elever 
fick större svängrum under en stor del av dagen och kunde under 
förmiddagstimmarna i större utsträckning än tidigare få tillgång till 
de naturvetenskapliga institutionerna och laborationssalarna. Hela 
atmosfären blev lugnare. 

Mellan kl 8.30 och 10.15 pågick fristudieverksamheten. Då kunde 
de gymnasister som så önskade få studieteknisk och annan hjälp med 
hemuppgifter och beting. De hade tillgång till en del av skolans lo
kaler och utrustning. Ett mellanmål serverades kl. 9.45. En särskild 
byggnad om 400 kvadratmeter för fristudieverksamheten hade dess
utom uppförts under sommaren och togs i bruk några veckor efter 
terminsstarten. Byggnaden innehöll åtta grupprum och femton 
mindre studierum. Planritningen var enkel. Genom den långa bygg
naden med en ingång på varje gavel löpte en korridor med grupp
rum för tolv personer på ena sidan och små studieceller med plats 
för fyra elever på den andra. Ett av de större rummen utrustades 
med referensbibliotek, skrivmaskin, kopieringsapparat och kontors
materiel. 

Fristudiebyggnaden kom att bli ett centrum för en intensiv verk
samhet under förrniddagarna men utnyttjades också under resten av 
dagen dels för elever med håltimmar och dels i undervisningen då 
man hade behov av grupprum. På kvällarna hölls här studiecirklar. 

När fristudieverksamheten med handledare kommit igång samla
des i regel mellan 50 och 100 gymnasister varje morgon i byggna
den. De kunde läsa läxor tillsammans med sina kamrater och få 
hjälp av lärare om de körde fast på någon uppgift. Byggnaden fyllde 
på så sätt både en pedagogisk och en social uppgift. Handledning 
erbjöds varje dag i en rad olika ämnen. Mest anlitade blev lärarna i 
matematik och naturvetenskapliga ämnen. Det var huvudsakligen 
elever från de treåriga teoretiska linjerna som ställde frågor. Fack
skolans och yrkesskolans elever utnyttjade endast i mindre omfatt
ning fristudieverksamheten. 
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studieledaren sammanfattade verksamheten varje år och redovi
sade statistiska uppgifter beträffande besöksfrekvens, antal frågor i 
olika ämnen, betygsgenomsnitt för elever som deltog ofta, sällan el
ler inte alls i fristudieverksamheten. Några säkra slutsatser kunde 
dock inte dras i det sistnämnda avseendet. Otvivelaktigt ledde dock 
verksamheten till en viss attitydförändring i relationerna mellan lä
rare och elev. Att eleverna kunde träffa sina och andras lärare utan
för den vanliga undervisningssituationen för att få hjälp och ibland 
tillsammans med dem arbeta fram lösningar på olika problem bi
drog till en mera naturlig syn på lärarkåren. Läraren tedde sig 
mindre auktoritär. Lärarna å andra sidan fick en större förståelse 
för elevers sätt att resonera och kunde lättare förutse var stöteste
narna fanns i olika ämnen och uppgifter. 

Ett annat uppskattat inslag i fristudieverksamheten var att de ele
ver som deltog bjöds på ett mellanmål. En värdinna från skolmålti
den tog upp beställningar och levererade smörgåsar, kaffe, te eller 
choklad innan den egentliga skoldagen började. Hela fristudieverk
samheten bekostades av kommunen. Man hade ju sparat in ett mång
dubbelt belopp genom den saxade undervisningen. Längre fram an
vändes också en del av stödundervisningsresursen för att arvodera 
handledarna. 

Kritiken tystnar 

Skepsis, oro och farhågor hade funnits kvar på många håll in i det 
sista, men när höstterminen väl hade börjat och saxningen var ett 
faktum, blev tonen en annan. Många gymnasister tyckte det var 
skönt att börja först kl 10.15. Andra uppskattade fristudieverksam
heten. 

Några tidningsrubriker från hösten 1968 får belysa situationen: 

GYNNSAM LÄSÅRSSTART FÖR HULTSFREDSUNDERVISNING 
POSITIV A ERFARENHETER A V SAXADE SKOLGÅNGEN 
SKOLPA VIUONG FÖR LÄXLÄSNING TAS I BRUK VID 
ST ÅLHAGSSKOLAN 
HULTSFREDS STUDIECENTRUM MYCKET ATTRAKTIVT; ELEVERNA 
NÖJDA MED SYSTEMET 
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Ganska snart besöktes stålhagsskolan av den ena delegationen efter 
den andra med representanter för kommuner och skolmyndigheter. 
Alla ville studera Hultsfredssystemet Många verkade mycket intres
serade och några hyste planer på att utnyttja ideerna på hemmaplan. 

Den samlade lokalsituationen, ytterligare integration 

Integration, sambruk och effektivitet hade varit honnörsord vid pla
neringen av den saxade undervisningen. En i många avseenden lyc
kad samverkan mellan två skolformer hade etablerats. Såväl grund
skolans som gymnasiets personal hade uppenbara fördelar av att lära 
känna varandra i det dagliga arbetet i en sammanhållen skolenhet. 
Gymnasisterna hade en stabiliserande inverkan på sina yngre kam
rater. Såväl pedagogiska som sociala fördelar kunde alltså noteras. 

I en liten snabbt expanderande kommun där skolan intar en domi
nerande position kan det vara lockande att fundera vidare kring nya 
möjligheter att integrera skola och samhälle. Många funktioner i 
skolan och resten av samhället är likartade. Kulturliv, biblioteks
verksamhet, idrott och fritidsverksamhet är några exempel. Varför 
skall gymnasieskolan bygga och utrusta ett bibliotek och kommunen 
ett annat? Varför skall skolan uppföra dyra anläggningar för gym
nastik och idrott som i huvudsak används under dagtid och kommu
nen bygga sport- och simhall för allmänheten att företrädesvis bru
kas under kvällstid och helger? Det vore förnuftigare att samverka. 
Samma sak kan gälla samlingssalar. Skolchefen Gotthard Sjölander 
fortsatte att med visionär kraft måla upp en helhetssyn mellan skolan 
och samhället i övrigt. Genom samverkan kring en rad funktioner 
kunde man undvika dubbelinvesteringar och i stället få större, mer 
välutrustade och effektivare institutioner till en sammanlagt lägre 
kostnad. 

Dagens situation 

Så kom det sig att gymnasieskolan i Hultsfred så småningom inom 
sina väggar hade ett rymligt och välutrustat kombinerat skol- och 
kommunbibliotek bemannat hela dagarna - en oerhörd tillgång för 
undervisningen och för elevernas självständiga arbete i form av be
tingsstudier och specialarbeten. 
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Så kom det sig också att stålhagsskolan visserligen inte har någon 
egen aula eller annan stor samlingssal men har tillgång till en stor 
biograf- och teatersalong i grannfastigheten Folkets Hus. Skolan har 
heller ingen egen gymnastiksal, men alldeles intill ligger ett sport
och fritidscentrum med bl.a. sporthall, simhall och motionsutrym
men, allt disponibelt för gymnasieskolan under dagtid. 

Vimmerby har i dag egna gymnasiala utbildningar och högstadiet 
i Hultsfred utgör en egen enhet med separat byggnad. Gymnasiesko
lan är rymlig och välutrustad. Trots detta finns en rest av saxningen 
kvar. Gymnasisterna börjar en timma senare än högstadiet. Man har 
på så sätt behållit vinsterna i skolskjutsorganisationen Fristudieverk
samheten fortgår också i dag om än i mindre omfattning. Det är nu 
enbart i matematik och naturvetenskapliga ämnen som handledar
hjälp erbjuds. 

De ideer som växte fram i mitten av 1960-talet löste akuta lokal
problem och medförde stora ekonomiska besparingar. En del av 
dessa användes till elevernas fromma i en verksamhet som ännu 
fortlever. Lokalintegrationen med samhället utanför skolan har dess
utom visat sig mycket värdefull för båda parter. 
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Recensioner 

Gunnar Nilsson, Hässleholms Tekniska Skola. Framväxt och 
utveckling i relation till det omgivande samhället. skriftserien 
Pedagogisk-psykologiska problem nr 656. Lärarhögskolan i 
Malmö 1999. 270 s. 

Hässleholms Tekniska Skola (HTS) grundades 1912. Förebild var 
Katrineholms Tekniska skola varifrån också grundaren kom. Beho
vet av en teknisk utbildning för begåvade ungdomar som på grund 
av traditioner och ekonomiska förhållanden inte hade sökt sig till 
högskolan utan gått direkt till industri och verkstäder, var på den 
tiden mycket stor. Vårt i dag utvecklade Komvux existerade för
modligen inte ens i skolpolitikernas tankar. Den som inte följt den 
gängse utbildningsgången var ute. Vid sekelskiftet rekryterade verk
stadsindustrin en fjärdedel av arbetarna från jordbruket, ca en fem
tedel från hantverk och drygt 40 procent från industrin. 

Gunnar Nilsson beskriver ingående hur dessa första eldsjälar 
satsade både sitt liv och sitt kapital i dessa privata skolor som alltid 
hade brist på pengar och som tog ut terminsavgifter som säkerligen 
var mycket betungande för många av de studerande. Ändå hade sko
lan fram till 1968 sammanlagt haft ca 20 000 elever. 

Dessa utbildades till förmän, verkmästare, ingenjörer inom fack
avdelningarna elektro-, husbyggnads-, maskin- samt väg och vatten
byggnadsteknik. Under en kortare tid fanns även en värme- och 
sanitetsteknisk fackavdelning. De mest omtalade specialkurserna var 
för vägmästare, värme- och sanitetstekniker samt elektriska installa
törer. 

Nilssons studie ger en fyllig bild av skolans utveckling, hur den 
organiserades och leddes. Han beskriver också hur undervisningen 
och det pedagogiska arbetet bedrevs, vilka elever som fanns på sko
lan och hur deras bakgrund var. Han berör också vilken betydelse 
föreningen Hässleholms Teknologförbund hade för HTS. 

Det är en intressant studie och viktigt att dessa skolors historia 
blir skriven. Nilsson har också, som född i Hässleholm, anställd på 
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skolan 1942-1959 och sedan i kommunens skolväsende, både en ge
nuin känsla för skolan och tillgång till underlaget för studien vilket 
bidrar till att ge en levande bild av en historisk skola. 

Gert A. Berntsson 

Ingvar Runhager, Har skolan förändrats? En bild av skolut
veckling under 40 år utifrån fjorton lärares berättelser. skrift
serien Pedagogisk-psykologiska problem nr 651. Lärarhög
skolan i Malmö, 1999. 194 s. 

Välkänd är utvägen att ge frågans form åt en överskrift. Så i mång
en boktitel - som här. Frågeställningen föder läslust. 

I föreliggande fall är det mycket befogat att ägna tid åt en nog
grann genomläsning. Det gäller en verkligt god bok. Med eller utan 
det tänkta tillägget "hur" i titelns fråga ges läsaren en behövlig ge
nomlysning; med att söka förklaring till nutida skolproblem och nå 
vägar att bemästra dem. Det är till föga nytta, än mindre till glädje, 
att samtalsvis eller i pressens frittfram beklaga skolans nuläge. Som 
boken antyder rör det sig här om en komplicerad "förändringspro
cess" under efterkrigstiden. 

Detta visar sig välbekant för Runhager, som redan i ingressen, 
betonande den citerade termen, redovisar förhållandet. Hans handle
dare har lanserat den goda iden att uppsatsvägen redovisa intervju
intryck från en grupp lärare, utgångna blott nio år före förf:s egen 
grundläggande examen 1955. En så synkronisk generationstillhörig
het synes bokanmälaren ha starkt bidragit till att studien fått ett be
stämt drag av friskhet i framställningen. Denna har förf. i utgångs
läget knutit till beskrivningen av vad han velat kallaforskarperspek
tiven. Dem består han benämningar som är hans egna- vad gäller 
förhållandena i vårt land. Vi noterar hans stora beläsenhet redan uti
från att tiotalet forskare får passera revy genom namns nämnande 
och "riktningars" redovisning. Häri framträder åsiktsvidden väl fö
reträdd. 

Emellertid ses författaren till studien från början ha valt att ta itu 
med intervjuresultatet in spe med ledning av vad han kallat ett indi
vidperspektiv. Inom detsamma urskiljer han i synnerhet tre subpers
pektiv. a) Utredare och beslutsfattare på läroplanssidan tycks se för
ändringar "ovanifrån". b) De som ska genomföra förändringsbeslu-
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ten har ett "mittemellanperspektiv" att räkna med (Runmarker är 
angelägen att i anglaamerikansk anda benämna dylik övergång från 
befintlig läroplanspraxis till en ny "implementering"). c) De som så 
att säga drabbas av sagda reform, d. v .s. lärare och elever, ser det 
hela "underifrån". Innan vi lämnar sammanhanget bör dock vara oss 
kärt att konstatera hur förf. harangerar vår egen läsekrets i det att 
han framställer ÅSU som en ständig och nödvändig garant för indi
vidperspektivets fortlevnad- gestalter som L.G. Sjöholm och Ester 
Hermansson i all ära. Och härifrån går förf. rättvisligen över till 
sådana internationellt kända ledare och fostrare som i sig visat "den 
enskildes betydelse i processen"; en Dewey, en Freinet, en Steiner 
med flera. 

Vad vidare angår nämnda subperspektiv kan samtliga anses före
trädda i informantgruppen "fjorton lärare". Detta vare sagt, efter
som förf. härinom objektivt räknar fram sex varaktigt sysselsatta 
som lärare, fem som skolledare och återstående tre som lärarutbil
dare (de facto ett tecken på den gamla folkskollärarexamens värde!). 
De två sistnämnda grupperna kallar han ibland "förändringsagenter 
på lokal nivå" respektive "på regional nivå". Det förtjänar påpekas, 
att förf. helt berömvärt definierar begreppen skolutveckling och 
förändring. 

När förf. i och med sista hälften av studien ("Resultat ... Diskus
sion") ganska uttömmande ger sin slutsammanfattning finner han 
redan antalet utsagor av negativ, neutral resp. positiv art ha omvitt
nat hur dessa "yrkeskategorier" haft olika "förändringsbenägenhet"; 
skolledare och lärarutbildare med "ett mer positivt förhållningssätt 
till förändringar än lärare". Nödvändigt är att observera den åtskill
nad förf konsekvent iakttar termerna "förändring" och "skolutveck
ling" emellan. Likaså att han funnit "rimliga skäl" föreligga för 
motstånd mot täta läroplansbyten: informanterna kunde från sin 
aktiva tid i skolans tjänst visa hän på ej mindre än fem var för sig 
gällande utgåvor av undervisnings- och läroplaner; U 19 och 55 samt 
Lgr 62 såväl som Lgr 69 och 80! 

Inom den ram som erbjuder sig för en recension i vårt samman
hang är det svårt både att återge mera av bokens huvuddrag och att 
överhuvudtaget ge full rättvisa åt dess betydelse. Jag summerar 
blott, att studien är mångfasetterad och rik på uppslag samt genom
gående redovisar källor och litteratur liksom de bilagor som fordras 
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.. . bakomliggande undersökning. Bok~n 
för att förstå upplaggmngen. av d studiedagar, i cirklar och vld 
är i allo väl ägnad som objekt un er 

all lärarutbildning. . f tällning med att återge bokens 
Tillåt mig att avrunda mn~ ram\ måste få ta tid. Det viktigaste 

slutord: "Skolutveckling tar t~~ - oc 1" 
är kompassriktningen - och rorelsen. Sven Ekwall 

z·· obok Litteratur Teater Film, 
Inga-Lisa Petersson, S~aten~tya;ress Malmö 1999.213 s. 
Nya serien 18. Lund Umversl ' . 

.. att skolans historia kan studera~ m~m 
Det är J· u ett valbekant faktum k r inom ämnena hlstona, 

. . l"k tt det oftast s e k 
olika disclphner l som a . e vanli t är det att ~en. svens a 
pedagogik och statskunskap. ~mdr d ktor~avhandling l litteratur-
skolan är deto centrala tem~t ~ö:~åll~ndet då Inga-Lisa Petersson 
vetenskap. S~ var eme~lertldd Hon är emellertid väl förtro~en med 
våren 1999 disputerade l Lun . . . l. 1800-talets Svenge; hon 

k l h läsunderv1smng . . . 
frågor rörande s o a 0~ . f och ecklesiast1kmm1stern 
har bl.a. skrivit om hlstonepro es~orn ÅSU-volym (nr 165, 1990). 

· pfostrare 1 en ·· 
F.F. Carlson som pnnsup "d .. k as att hon- naturligt nog- ar 

f··rt··· t kan v1 are ra n . 
Till hennes o ~ans .. undervisningshistona. o 
medlem i Förerongen for sve~sk b handlas frågor rörande den ar 

I den nu aktuella avhandhngenl e fta- som i bokens titel- be-
. n: bok för folksko an, o 

1868 utgivna LU~~ J' a räknat ventileras tre problem: 
nämnd Statens lasebok. N?g d l för läsebokens tillkomst; 
• Carl Jonas Love Almq:lsts. bety e se 
• Läsebokens tillkomsthistona ~admt d n kom att ingå i läseboken. 

o k tt n" sa an e . 
• "Den nordiska sangs a e bl a·· r väl integrerade ter s1g 

o . t .. mnda pro emen . k D t 
Medan de tva sls na . h l.. boken något problematls . e 

11 Almqvist oc ase · · fl sambandet me an . . o läsebok spåra duekta m .u-
förefaller mig äventyrligt att l 1:~l~~ngssyn flera decennier tidig
enser från hans författar~kap .. oc ld la··nder och förekomsten av en 

· t se for framman e ·11· ·· r are, t.ex. hans m re~ .. ( 45) Måhända en välvl lg ove -
.. skild avdelning l laseboken s. . 

sar . b d are'> 
tolkning av en Almqvist eun rh. t. "kern märks i avhandlingen; det 

Det är naturligt att litteratur lS on d" avdelningen. Det är också 
sker främst i den första och··~en ·t~e;~ sammanhang främst intres
naturligt att jag i denna anma an l 
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serar mig för frågan om läsebokens tillkomsthistoria. Denna bok 
utgör ju något av det allra viktigaste och intressantaste i den svenska 
skolans historia under 1800-talet.Den var helt enkelt epokgörande 
och därför väl värd att ihågkommas. 

I en tid då folkskolan höll på att etableras på allvar och då växel
undervisningen var på avskrivning upplevdes bristen på goda läro
böcker som allt mera akut; detta gällde inte minst en användbar läse
bok. Vid ett möte sommaren 1862 med de nyligen tillsatta folkskole
inspektörerna väcktes förslaget att staten skulle svara för utgiv
ningen av en läsebok för folkskolan. När F.F. Carlson 1863 blivit 
skolminister grep han genast till verket och kom att fungera som ett 
slags huvudredaktör. Det visade sig emellertid inte vara så alldeles 
lätt att genomföra projektet. Den kom att bli - med författarens ord 
- "de många redaktörernas bok". Åsikterna om både innehåll och 
ideologisk profilering var många och skiftande. 

Inga-Lisa Petersson redogör ingående - ibland kanske onödigt 
detaljerat vad gäller bl.a. den interna brevväxlingen - för projektets 
genomförande. Det startade med att uppdraget först gick till tre 
göteborgare, "präster, pedagoger och tidningsmän". 

En av dem, Carl Jonas Meijerberg, flyttade till Stockholm och 
blev där en ledande kraft på skolans område. Ett par välkända peda
goger med anknytning till folkskoleseminariet i Linköping och med 
starka kyrkliga intressen- C.L. Anjou och K. W. Kastman- engage
rades också som medredaktörer. I arbetets slutskede kom lektorn 
och den blivande skansenskaparen Arthur Hazelius att spela en 
huvudroll och med honom kom också 1860-talets starka nordism att i 
viss mån prägla den slutliga redigeringen. 

Folkskolans läsebok var ett stort projekt med många redaktörer. 
Deras skiftande arbetsinsatser kan enligt förf. avläsas av "arvodeslis
tan": av de åtta redaktörerna fick Hazelius med sina 1.400 riksdaler 
mest medan ett par fick nöja sig med 150 riksdaler. 

Läseboken blev en stor succe och trycktes i många upplagor, efter 
en tid i omarbetad utformning. Själv äger jag ett exemplar från 
1878, åttonde upplagan. Den innehåller sju avdelningar och omfattar 
629 sidor. Det kan måhända vara av intresse att notera de sju avdel
ningarna: Stycken af blandadt innehåll; Naturskildringar från fäder
neslandet; Fornnordiska sagor samt berättelser och lefnadsbilder ur 
fäderneslandets historia; Naturskildringar från främmande land; Be-
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rättelser och lefnadsbilder ur allmänna historien; Beskritningar af 
allmänna naturföreteelser, uppfinningar m.m.; Danska och Norska 
stycken. 

Folkskolans bildningsmål var som synes encyklopediskt och för
visso inte så inskränkt som många i våra dagar inbillar sig. 

Gunnar Richardson 

Tradition och förnyelse. Tornedalens Folkhögskola 100 år. 
Jubileumsskrift. (Red. Karl Pekkari) Luleå 1999, 279 s. 

Det var med stor glädje jag tackade ja till en förfrågan om jag ville 
recensera jubileumsskriften om Tornedalens folkhögskola, eftersom 
jag i min egen forskning ständigt hade varit i beröring med denna 
skola. Min licentiatavhandling i statsvetenskap hade rubriken "Staten 
och den finskspråkiga befolkningen i Norrbotten" och i den skildrar 
jag utförligt folkhögskolans grundare Georg Kronlund och Ludvig 
de Vylder som synnerligen aktiva i försvenskningsfrågan- och de
batten, i vilken folkhögskolans roll var ett medium. Vidare skrev 
jag i första numret av Tornedalica 1962 en artikel med rubriken 
"Prosten Pehr Olof Grape som skolman i Tornedalen", vilken tack 
vare Grapes rikliga brevsamling ger ett värdefullt bidrag till den 
tvistiga frågan om tillkomsten av folkhögskolan i Matarengi. 

Tornedalens Folkhögskola firade sitt 100-årsjubileum den 16 okto
ber 1999 och då presenterades en jubileumsbok, som fick en rubrik 
med en paroll, som innefattade såväl dess historia som dess framtid 
nämligen med orden Tradition och Förnyelse. ' 

Folkhögskoletanken hos N.F.S. Grundtvig på 1830-talet var att 
~p~rät~ en folklig högskola för vuxen ungdom. Hans pedagogiska 
mnktmng skulle vara grundad på "det levande ordet", med lärarens 
fria muntliga föreläsningar och samtal med eleverna. Historia, sam
hällskunskap, diktning och sång ingick vanligen i ett eljest helt fritt 
och differentierat skolprogram. skolformen skulle främja "bonde
befolkningens andliga frigörelse och sociala utveckling". En högsko
la för de många såväl ungdomar som vuxna, som av ekonomiska och 
geografiska skäl inte hade kunnat följa den traditionella realskole
vägen för vidare studier på gymnasium. 

Med tanke på att Sverige fick sin första folkhögskola 1868, låg det 
nordliga Norrbotten ganska väl till. Den första folkhögskolan i länet 
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grundades i Boden (senare Sunderbyn) 1896. En av lärarna vid 
skolan var Ludvig de Vylder, som var född i Frankfurt am Main 
men vid 13 års ålder flyttade till Sverige och Lund, där han växte 
upp hos sin faster, som var gift med medicine professor Seved 
Ribbing. Ludvig de Vylder undrade i ett brev vad man beträffande 
folkbildningen skulle kunna göra för finnbygden. Samma tanke hade 
häradshövdingen i Torneå domsaga Georg Kronlund från Skövde, 
som 1894 hade flyttat till Haparanda. Dessa två blev grundarna av 
TornedalensLantmanna-och Folkhögskola 1899. 

Dessa två, Kronlund och de Vylder, var tvenne synnerligen enga
gerade män i norr, som ville bryta Tornedalens isolering. Georg 
Kronlund var juristen och riksdagsmannen, som i ett fertal motioner 
förde fram Norrlandsfrågor. Det handlade om utdikningar, järnväg, 
landsväg, telefonnät, skolor och naturligtvis svensk kultur och det 
svenska språket. "Att i någon ringa mån ha fått medverka därtill, 
har varit min största glädje och lycka under mitt offentliga liv", 
skrev Kronlund i sina minnen. Ludvig de Vylder var humanisten, 
människovännen och senare prästen, som blev den förste rektom för 
Folkhögskolan. 

Med några citat kan man belysa frågan hur man på denna tid såg 
på den finskspråkiga finnbygden. (Matarengi var namnet på central
orten och Övertomeå var kommunens namn och senare också cent
ralortens.) Kronlund var en av de främsta förespråkarna för för
svenskningen. "Tillvaron av en isolerad finsktalande befolkning i 
våra gränstrakter utgör alltid för Sverige en politiskt ömtålig punkt 
och en fara för förvecklingar." Genom införande av svenskt språk 
och ökat umgänge med den svensktalande befolkningen skulle Tar
nedalens "ihärdiga och idoga befolkning - - - bliva ett levande 
gränsfäste för tryggheten i vår nord". Ludvig de Vylder engagerade 
sig också i debatten om järnvägsfrågan och skrev i en norrbot
tenstidning. "Nej, strategiska skäl talar för den, ty en järnväg skulle 
vara som ett fästningsverk för svenskan och som en här tillika, den 
där dagligen vunne nya segrar åt modersmålet." Han ansåg också, att 
där landsvägarna tar slut var det också slut med svenskan. 

Universitetsläraren och forskaren Marianne Marcusdotter i Stock
holm låter Elisabeth de Vylder framträda i ett par kapitel som en 
pionjärkvinna och folkhögskolemoder. Elisabeth Lundberg var en 
allsidigt begåvad flicka från medelklassfamilj i Lund, där hon också 
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träffade sin blivande make Ludvig de Vylder, som biträdde henne 
till en bred utbildning med alla de ämnen, som hon senare kom att 
undervisa i på folkhögskolor. Hon tjänstgjorde först på Lunnevads 
folkhögskola och engagerades av kollegan Malin Holmström in i 
tidens debatt och en rik och fri kulturvärld. Hon trivdes och sade, 
att hon nu skulle ägna alla sina krafter i folkhögskolans tjänst. Hon 
tjänstgjorde i H vilans, Bodens och Katrinebergs folkhögskolor, innan 
hon med Ludvig de Vylder gemensamt startade Tornedalens Lant
manna- och Folkhögskola, som invigdes den 15 oktober 1899 med in
vigningstal av häradshövdingen Georg Kronlund. Det var offer
villighet, fosterlandskärlek, solidaritetskänsla och samhörighetskäns
la som skapat Tornedalens folkhögskola, sade Kronlund. Det gällde 
vidare, att arbeta bort den mur som genom språket skiljer Sveriges 
finnbygd från övriga landet, att plantera idoghetens och företag
samhetens fana i hemmen och slutligen visa, att "fosterlandet ej 
glömmer sina barn, huru aflägset de än bo och hvilket tungomål de 
än tala". Skolans föreståndare Ludvig de Vylder avslutade sitt tal 
med att framhålla "nödvändigheten av att all skolundervisning även 
åsyftar uppfostran med utbildande av en fast kristlig karaktär som 
mål". Folkhögskoleföreningen fastställde skolans mål, att svenska 
språket och praktiska färdigheter skulle stå i centrum för skolans 
verksamhet. I skolans program lyfte man fram den uppfostrande 
delen. "Skolan nöjer sig dock icke med att vara enbart en språk
eller yrkesskola, den vill i lika mån verka väckande och uppfost
rande som kunskapsmeddelande." 

För ungdomens fostran och utbildning inrättades sålunda denna 
folkhögskola. Häradshövding Kronlund ömmade i en skrivelse till 
den kände mecenaten konsul Oscar Ekman, att denna skola skulle 
"skapa ett bålverk för svensk odling och kultur vid vår östra gräns". 
Rektorn Ludvig de Vylder sade, att avsikten med skolan var "att helt 
vinna gränsbygden för fosterlandet genom att göra den delaktig av 
den svenska kulturens förmåner". 

Det var Elisabeth som tillsammans med skolkökslärarinnan Au
rora Hellberg gjorde ett digert förberedelsearbete för starten av 
skolan. Själv hade Elisabeth skaffat sig en gedigen kompetens. Vid 
besök på Askovs folkhögskola i Danmark hade hon fått undervisning 
i sång och musik. På Lunnevad lärde hon sig leda gymnastik som en 
god Ungentusiast Hon undervisade flickorna i medicinämnen som 
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anatomi, fysiologi, hygien, sjukvård, sexualhygien, hemvård, barna
vård och barnuppfostran. Själv kom hon att få åtta barn och utan 
barnledighet blev hennes arbetsbelastning tung. stundom fick hon 
också stå för det stora hushållet. 

Elisabeth var år 1903 med på en resa till några skogsbyar och där 
fick hon se "en sådan fattigdom och nöd som hon aldrig sett". Med 
fattigdomen och den näringsfattiga kosten följde dålig hälsa. Förkyl
ningar, lunginflammation, difteri och allra värst var tbc, lungtuber
kulosen. Hon reagerade på männens sed att spotta på golvet, vilket 
hon förkastade som ohygieniskt och skamligt mot kvinnornas arbete. 
Den klassiska skylten "Spotta inte på golvet!" ville hon få uppsatt i 
alla skolor. Elisabeth ägnade sig mycket åt de kvinnliga elevernas 
utbildning för att få till stånd ett bättre liv. Hon önskade, att männen 
mer skulle hjälpa allmogekvinnorna med tunga arbeten. Med hjälp 
av mejerikonsulenten Anna Gustafsson skulle mejeriväsendet .fö:
bättras. Därtill ivrade hon för odling av näringsrika grönsaker 1 sm 
undervisning. Författaren Marcusdotter slutar med en träffande epi
log. "Ingenstans i folkhögskolans historia har jag träffat på en lik
nande lärargärning som omfattat så mycket av pionjärarbete under 
oerhört slitsamma och påfrestande arbetsförhållanden - och som 
dessutom burits av sådan glädje över att se människor växa och 
själva gå vidare till viktiga uppgifter i samhället." 

Tornedalens bibliotek som blivit Nordkalottbiblioteket måste här 
kort presenteras. Fil. mag. Ossian Svensson från Karlskrona anställ
des som föreståndare för Tornedalens folkhögskola i oktober 1918 
och han kom att verka där i 28 år. Med honom fick biblioteksverk
samheten en imponerande utveckling. Han engagerade sig i folkbild
ningsarbetet, hembygdsforskningen och samlande av litteratur. Ett 
statsunderstött centralbibliotek i Tornedalen kom till stånd 1928, vil
ket var en unik lösning, då eljest residensorterna svarade för läns
biblioteken. Centralbiblioteket i Övertorneå hade sex grenbibliotek 
med fast bokbestånd och tjugo vandringsbibliotek med boklådor. 
Vid rektor Ossian Svenssons frånfälle 1946 förvärvades den Svens
sonska boksamlingen till huvudbiblioteket Den äldsta boken i sam
lingen är Manuale Lapponicum från 1648. Olaus Rudbecks originella 
Nora Sarnoland tryckt 1701 och SkjöldebrandsVoyage pittoresque au 
Cap Nord med planscher räknas som förnäma svenska verk. Först 
1947 medgav styrelsen, att viss högklassisk litteratur på finska fick 
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inköpas. Från 1957 ändrades bestämmelsen så, att Tornedalens bib
liotek skulle ha till uppgift att bereda befolkningen tillgång till 
litteratur. Ordet svensk ströks sålunda. Med den Svenssonska bok
samlingen som grund har biblioteket växt till det moderna kultur
och forskningscentrum som det är i dag. Nordkalottsamlingen fort
sätter att expandera och har blivit Sveriges förnämsta bibliotek när 
det gäller litteratur om Nordkalotten. 

En speciell form av folkbildning med försvenskning som under
ton var de s.k. bygdekurserna, som under länsstyrelsens ledning 
startade 1912. Bygdekurserna övertogs 1922 av folkhögskolan i 
Övertorneå och deras uppgift var enligt rektor Ossian Svensson "att 
hos den finsktalande ungdomen - - - bibehålla den en gång förvär
vade kunskapen i svenska språket samt bidraga till att även i övrigt 
utbreda och stärka den svenska kulturen i finnbygden". Folkhög
skolläraren Bengt Matti ger en fyllig skildring av bygdekurserna 
som en flyttande folkhögskola. Med sin uppsökande verksamhet 
kunde man ute i byarna nå de människor, som inte hade tid eller 
möjligheter att genomgå fullständiga folkhögskolekurser. Ä ven om 
svenska språket var ett viktigt ämne, fanns det alltid en stor frihet 
att i samverkan med deltagarna ta upp ämnen som intresserade. 
Samhällsfrågor och lokala frågor i kommunen och byn engagerade 
alltid. Bygdekursledaren var tillika bildningskonsulent och kunde 
nyttja olika arbetsformer som näringslivskonferenser och företags
spel. 

Förnyelsen inom folkhögskolan kunde iakttagas på många områ
den, såväl i kursutbud och program som i nya administrativa for
mer. Rektor K.G.Malmberg karaktäriserade träffande skolans 70-
åriga tillvaro som "en vandring från svenskhetens yttersta utpost i 
norr till en härd för samnordiska bildningssträvanden på Nordka
lotten". Landshövdingen Ragnar Lassinantti påminde på ?O-årsfesten 
sin kollegas Gösta Malms uttalande på 25-årsfirandet om folkhög
skolan såsom "ett fäste och ett bålverk för svensk kultur och svenskt 
språk". Nu rådde en nordisk anda, som tagit sig uttryck i en gemen
sam utbildningslinje för norrmän, finländare och svenskar, nämli
gen nordkalottlinjen. De två kulturkonferenserna 1958 och 1959 vid 
folkhögskolan ledde till ett program för samarbetsfrågor inom 
kulturlivet i Sverige och Finland. Kritik framfördes dock från flera 
håll, då man fruktade att avsikten skulle vara att öka det finska språ-
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kets inflytande i Tornedalen. Bland nya projekt på skolan kan näm
nas "Mångkultur - en rikedom" med en kulturserie kallad "Cafe 
Nordkalotten". Man började också fira Nordkalottdagen den 20 sep
tember -Ragnar Lassinanttis födelsedag - med olika kulturinslag. 

Karl Pekkari presenterar tidsaktuella mål för skolans framtid dels 
med folkbildning för kulturell och regional utveckling med ett fler
tal kulturstödjande institutioner och dels med ett fylligt utbildnings
program för folkhögskolan. Förutom den traditionella allmänna 
linjen kunde man välja allmän linje med särskild inriktning såsom 
skidor, data, glesbygd, lokal historia och kultur, hälso- och frisk
vård, slöjd, hantverk och media. Dessutom fanns det speciallinjer 
såsom mångbrukslinje, kulturpedagoglinje och omsorgslinje samt ett 
flertal kortkurser. Vidare presenteras en kurs som ett tecken i tiden, 
nämligen en väl planerad naturguideutbildning. 

Förnyelsens vindar blåser också fram i den nyskrivning som man 
kan följa i stadgorna. Från början skulle verksamheten ha till upp
gift att "bidraga att sprida svenskt språk och svensk odling i dessa 
trakter samt att i övrigt verka för höjandet av den andliga och 
materiella kulturen därstädes". I stadgan 1980 ströks formuleringen 
"bidraga att sprida svenskt språk och svensk odling" för att i stället 
åberopa folkhögskoleförordningens allmänna skrivning. I 1980 års 
stadga blev den nya formuleringen, "i övrigt verka för höjandel av 
den andliga och materiella kulturen genom att anordna, stödja 
och upprätthålla bildningsverksamhet med sådan syftning". 
I den nya stadgan 1996 blev syftet "att möjliggöra för människor att 
påverka sin livssituation och skapa engagemang för att delta i 
samhällsutveckling". 

För kännedom kan det vara av intresse att notera folkhögskolans 
föreståndare och rektorer: Ludvig de Vylder 1899-1911, Gunnar S. 
Bosson 1911-15, Einar Bolin 1914-18, C.Fr. Carlström 1915-42, Ossi
an Svensson 1918-46, Karl Ragnar Tidström 1946-57, Kurt Elander 
1957-61, Björn Melin 1961, Karl Gustav Malmberg 1962-89, Erling 
Wuopio 1990--98, Arra Sannemalm 1998, Jan Tallin 1998-. 

Rektor Jan Tallin hälsade välkommen till ett programrikt lOG-års
firande med utställningar och en konsert i Övertorneå gamla, konst
närligt utsmyckade träkyrka, som från 1780-81 hyser en unik prakt
orgel från Tyska kyrkan i Stockholm. Högtidstalet vid jubileet, som 
även bevistades av två döttrar och en son till Elisabeth och Ludvig 
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de Vylder, hölls av landshövdingen Kari Marklund. ''Tornedalens 
folkhögskola förmedlar en tornedalsk profil och främjar den tome
dalska kulturen. Skolan har spelat och spelar fortfarande en mycket 
viktig roll för folkbildningen och särskilt viktig har skolan varit för 
Tornedalens kvinnor." Landshövdingen poängterade också skolans 
viktiga roll i samarbetet över gränserna och dess framtida betydelse 
för samarbetet inom Barentsregionen. "Skolan har framtiden för 
sig" var hans slutappelL 

Redaktören för jubileumsskriften skolinspektören Karl Pekkari 
har med ett flertal intressanta kapitel velat sammangjuta de olika 
författamas bidrag så att dispositionen flyter kronologiskt och 
sakligt. Jubileumsskriften framträder som en faktaspäckad och de
taljrik skildring av Tornedalens folkhögskola. Den liksom omslutes 
av en bred skildring av den sociala, språkliga och historiska miljön i 
det sedan gammalt trespråkiga länet. Karl Pekkari har som både 
författare och redaktör utfört ett gott arbete. 

Nils Slunga 

Kjell Krantz, Alf Ah/berg (1892-1979) En biografi. Del l Fi
losofen i Exil och Del2 Filosofen i folkhemmet. (Dualis 831 s.) 

Han kom från Halland och var son till en präst som vantrivdes med 
sitt yrke. Han tog studenten i Halmstad med höga betyg och kom sen 
till Lunds universitet. Hans läskapacitet var imponerande och tidigt 
började han skriva- dock inte bara artiklar och böcker utan även 
sitt namn på det förrädiska papper som kallas växlar. Ty han var 
lättledd och godtrogen som få, därtill opraktisk och världsfrånvänd. 
Tidigt blev han alkoholberoende. Hade inte hans bror med förnam
net Hakan funnits i bakgrunden, framgångsrik, handfast och klok, 
vet ingen hur det gått med denne särpräglade personlighet som så 
småningom kom att bli en av landets mest välkända s.k. kulturper
sonligheter. 

Visst handlar detta om Alf Ahlberg, Sveriges meste folkbildare, 
oslagbar popularisator inom filosofi, psykologi, idehistoria, historia, 
teologi och en del annat. Samt framför allt, och under mer än 30 år, 
lärare och rektor vid Brunnsviks folkhögskola och därmed inspira
tör och bildningsförmedlare till tusentals ungdomar från arbetar
klassen. Många av dem kom att hamna på topplatser inom det poli-
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tiska etablissemanget, speciellt om de också tog del av den fackliga 
utbildning som LO-skolan på Brunnsvik förmedlade men som inte 
var Ahlbergs bord utan snarare ett bekymmer för hono~ .. Ty sp~n
ningar yppades tidigt mellan hans kristet färgade, humamstiska bild
ningsideal och den praktiskt-politiska skolning som LO-sidan stod 
för på Brunnsvik. 

Men inte var det en sådan karriär den unge licentiaten Alf Ahl-
berg hade drömt om. Nej, det var att en gång som professor få 
efterträda sin berömde och beundrade lärare filosofen Hans Lars
son, Kloke Hans kallad. Men den drömmen punkterades abrupt vid 
disputationen 1917. Förste opponenten och medtävlaren om platsen 
närmast mästaren, den orginelle Anders Karitz, hade efter idogt 
letande och läsande funnit att vissa avsnitt i Ahlbergs avhandling var 
plagiat, något som han också, lågmält och sin plikt likmätigt, påvisa
de vid disputationen. Stämningen bland de många åhörarna i salen i 
det traditionstyngda Kungshuset i Lund blev generat dämpad. Så 
många hade ju hållit på Ahlberg och trott att hans karriär skulle leda 
spikrakt upp till en professur. Nå, avhandlingen ble: i alla fa~l god
känd men betygsatt med ett slätstruket B. Ahlberg ville dock mte ge 
sig. Han läste och skrev som besatt för att ta revansch, bl.a. med en 
ny avhandling. Men alla hans försök och framställningar, som på
gick även sen han brutit upp från Lund, var förgäves. Bortsett från 
att han naturligtvis fått en fläck på sig i den akademiska världen var 
snart nog hans nykantianskt präglade filosofi på väg att förpassas ~ill 
historien av modemare strömningar, där begreppsanalys och logisk 
empirism var det centrala. I denna den strikt vetenskapliga filosofins 
finrum kom Alf Ahlberg aldrig att dväljas och hans namn sällan att 
nämnas. 

För att livnära sig och söka reparera sin urusla ekonomi arbetade 
han ett par år som lärare vid Södra latinläroverket i Sto~kholm. Där 
trivdes han till en början väl. Han tyckte om att undervisa. Eleverna 
trivdes också med honom, olik som han var det mesta av vad de tidi
gare sett i lärarväg, fri från pedanteri, vänlig och öppen för debatt 
och ifrågasättande. En av hans elever var förresten Sv~.n Stolpe, som 
i fråga om studie- och skriviver påminde om honom. A ven han kom 
ju att låta de flesta av dygnets timmar ljuda av skrivmaskinens knat-
ter. 
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Ahlberg arbetade också som föreläsare vid Stockholms Arbetare
institut. Så småningom anställdes han som förlagsredaktör på Natur 
och Kultur. Dess legendariske chef Johan Hansson insåg tidigt vilken 
kapacitet han förvärvat i Ahlberg men lönade honom knappast efter 
förtjänst. Den vid avtal och skriftliga överenskommelser fixerade 
"Kultur-Johan" och den bohemiske och i fråga om pengar och prak
tiska ting bortkomne Ahlberg blev på sikt ingen bra kombination. 

I slutet av 1920-talet kom Ahlberg via ABF i kontakt med Brunns
viks folkhögskola. Efter något år blev han lärare vid denna anrika 
bildningsanstalt, där bl.a. Karl Erik Forsslund, Torsten Fogelqvist 
och Rickard Sandler verkat och lagt grunden till skolans ryktbarhet. 
Från 1929 fanns vid Brunnsvik också vid sidan av folkhögskolan 
LO-skolan där Ernst Wigforss en tid undervisade. 1932 tog Ahlberg 
över rektorstjänsten vid folkhögskolan efter Yngve Hugo och året 
därpå gick han in i socialdemokratiska partiet. 

Hans berömmelse som lärdomsgigant och odogmatisk uttolkare 
och väktare av kristna och humanistiska värden växte och befästes 
genom hans publicistiska idoghet; böcker, översättningar, recensio
ner och kulturartiklar i en jämn ström och en riksomfattande före
läsnings- och debattverksamhet Hans rykte och så småningom även 
hans inkomster kom att vida överträffa de lärdes i Lund, de som en 
gång hade satt stopp för hans akademiska karriär. Trots detta var 
det som en ganska bitter och besviken man han efter ett par "nåde
år" lämnade sin rektorstjänst vid Brunnsvik 1959. Stiftsgården i 
Rättvik och sigtunastiftelsens gästhem blev hans tillflyktsorter i vän
tan på mer permanent "pensionärsboende" i en ny fastighet i Lud
vika. Mätt av ålder och ära, försedd med professorstitel, lämnade 
han 1979 stilla och resignerad den timlighetens värld som han aldrig 
trott vara den enda. Ä ven för många relativt kulturorienterade 
svenskar är han väl i dag blott en dimfigur från fordom. Nu har 
han likväl fått sitt liv skildrat från vaggan till graven och det i en 
bok av mammutformat. 831 sidor och 1 356 fotnoter är inget lättsla
get rekord! Författaren heter Kjell Krantz och bokens titel är Alf 
Ahlberg (1892-1979). En biografi. 

Boken består av två delar, den första har rubriken Filosofen i 
exil, den andra Filosofen i folkhemmet. Del 1 är en populariserad 
version av författarens doktorsavhandling i ide- och lärdomshistoria 
från 1989. Del 2, som aviserades redan i förordet till avhandlingen, 
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förelåg färdig för några månader sen. Det nu sagda framgår inte av 
bokens förord eller efterskrift men de flesta läsare hade ~og upp
skattat en upplysning härom och om författarens vetenskapliga hem-
vist och bakgrund. . . , 

Boken är ett brett och mäktigt kunskapsflöde av tids-, 1de- och 
kulturhistoria avspeglat i en enda människas liv. Det är ett flöde 
och ett liv - som sveper med sig allt som kommer i dess väg och 
ibland också skapar strömmar vid sidan av huvudfåran/huvudperso
nen. Detta är kongenialt med Alf Ahlberg själv och hans lärdom, 
ideal och intressen och med alla hans kulturtentakler och engage-

mang. . .. 
Detta gör att det blir en intellektuell stimulans att l~sa boken -

och att lära av den. Politiska, religiösa och kulturella handelser och 
debatter under 60 år passerar revy och presenteras sakligt och kon
cist. Exempel: stämningar under första världskriget, 20-talets teo
logiska strömningar, arbetslösheten i det tidiga 30-talet, ~ampen 
(Ahlbergs egen) mot kommunism och nazism, beredskapstiden och 
neutraliteten under andra världskriget, tro- och vetandedebatten 
(Hedenius och Tingsten), frågan om svenskt atomvapen, debatten om 
kvinnliga präster och kyrka-statproblemen och åtskilligt. annat. 

I alla dessa spörsmål var Ahlberg engagerad: Oft~ g1ck .~ano ~ot 
strömmen tex. i fråga om atomvapen, där han till mangas forvarung 
tog ställni~g för ett sådant och där~ed ohamnade i sa~a ~~ge~ som 
Tingsten, med vilken han - utom 1 fraga om analytisk f~:maga -
hade föga gemensamt. Här finns skildringar av. ~hlbergs moten m~d 
och karakteristiker av en rad författare, pohtlker och kyrko~an 
liksom intressanta interiörer från Brunnsvik och andra platser. Sig
tunastiftelsen och Stiftsgården i Rättvik gav honom arbetsro och 
stimulans vid olika tillfällen. På Sigtunastiftelsen kunde han .do~k 
irriteras av vad han kallar dess "utvärtes fromhet". Och naturligtvis 
av att all alkoholförtäring var förbjuden där, vilket gjorde att han 
ibland inte stod emot frestelsen att besöka "mjölkbaren", d.v.s. 
stadshotellet. Stiftsgården i Rättvik fann han stundom "lite .. för g~d
lig" och kunde gripas av lust att "slå näven i bordet och saga dJ-ar 

anamma". . o 
Kjell Krantz uppvisar en beläsenhet som mte tycks sta Al~ A~l-

bergs efter. Dessutom en stor förmåga och .en nä~ast obetv~nghg 
lust att berätta allt han vaskat fram och vet, mte mmst ur det nkhal-
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tiga brevmaterialet Citaten skapar närhet i tid och rum och hjälper 
läsaren att få grepp om människan Alf Ahlberg, även om somt ändå 
ter sig svårbegripligt i hans handlande, t.ex. hans plagiat vid disputa
tionen och ett liknande förfaringssätt när det gällde en av hans böc
ker, De båda världarna, från 1926. Breven är ocksa viktiga källor 
till kunskapen om Ahlbergs privata liv och hans två äktenskap. Det 
första var med den moderliga och omvårdande Edith Larsson, som 
blev mor till de två barnen, men som avled i mitten av 40-talet. Det 
andra ingick han med den mycket yngre Rut Davidsson, studentska 
från Uppsala med egna karriärambitioner. Deras samliv tycks ha 
fungerat bäst per brev. 

Tveklöst är Kjell Krantz värd ett högt betyg för detta monumen
tala och välskrivna arbete om "Sveriges Sokrates". Förhoppningsvis 
har han inte förlyft sig på kuppen. Risk finns dock att läsaren gör 
det och visst hade det varit klokt av författaren att sovra i det rika 
källmaterialet, hur smärtsam en sådan process än varit. Det behövs 
nästan ett benbrott eller annan åkomma, som tvingar till stillasittan
de, för att man ska få tid att någotsånär sammanhängande ta sig 
igenom textmassan. Men nog är det en i djupaste mening bildande 
läsning, som underlättas av många och klargörande kapitelrubriker. 
Detta i förening med personregistret gör att boken också får litet 
karaktär av uppslagsverk. - Det lilla förlaget Dualis i Ludvika med 
Brunnsvik inpå knutarna bör ha en eloge för sin djärvhet. 

Bengt Thelin 
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Meddelanden från föreningen 

Föreningen för svensk undervisningshistoria 
Adress: Box 2056, 750 02 Uppsala 
Medlemskap erhålles genom att årsavgiften 150:- inbetalas på före
ningens postgiro 58001-9. 

Styrelse: 
Ordförande: 

Solveig Paulsson, Skattegårdsv. 334, 162 45 Vällingby 
Vice ordförande: 

Sven-Åke Johansson, Ö Henriksbergsv. 62, 13131 Nacka 
sekreterare: 

Kerstin Skog-Östlin, Vassvägen 21, 168 57 Bromma 
Årsboksredaktör och kassaförvaltare: 

Stig G Nordström, Box 2056, 750 02 Uppsala 
Övriga ledamöter: 

Carin Bergström, Lagman Linds väg 4, 182 75 Stocksund 
Elisabet Hammar, Marknadsvägen 123, 183 34 Täby 

F öreningens hedersordförande: 
Gunnar Richardson, Alandersgatan 11, 532 30 Skara 

Suppleanter: 
Bengt Johansson, Kvibackavägen 16, 435 37 Mölnlycke 
Daniel Lindmark, Sjukhusgatan 4 B, 90332 Umeå 
Sven-Åke Selander, V Häggviksvägen 17, 236 32 Höllviken 

Revisorer: 
Agneta Linne och Lennart Tegborg. Suppleant: Gösta Berglund 

Valnämnd: 
Gert Berntsson (sammankallande), Gunvor Larsson-Utas och Nils 
Slunga. Suppleant: Lisbeth Rudemo 

Årsmötet 1999 

Föreningen höll sitt årsmöte torsdagen den 20 maj i Skoklosters 
slott. 
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Årsmötesförhandlingarna omfattade de stadgeenliga, årliga punk
tema. Styrelsen beviljades ansvarsfrihet. Till ordförande omvaldes 
Solveig Paulsson. Övriga styrelseledamöter utsågs genom dels omval 
av Carin Bergström, Elisabet Hammar, Sven-Åke Johansson och och 
Stig G Nordström, dels nyval av Kerstin Skog-Östlin efter Bengt 
Thelin som avböjt omval. 

Revisorerna Agneta Linne och Lennart Tegborg omvaldes liksom 
suppleanten Gösta Berglund. 

Till valnämnd omvaldes Gert A. Bemtsson (sammankallande), 
Gunvor Larsson-Utas och Nils Slunga (suppleant: Lisbeth Rudemo) 

Årsavgiften beslutades vara 150 kronor (oförändrad). 
Slottet och samlingama förevisades av Skoklosters chef Carin 

Bergström. Efter årsmötet följde en subskriberad måltid i slottets 
cafeteria. 

Kommande årsböcker 
Utgivningen under år 2000 är årsböckernas åttionde årgång. Planer
na för den närmaste utgivningen omfattar: 

191: Utbildningshistoria 2000 

192: Nils Slunga: Arbetsstugorna i norra Sverige. Ett filantropiskt 
företag i skolans tjänst 

193: Torsten Husen- Kjell Hämqvist: Begåvningsreserven. En åter
blick på ett halvsekels forskning och debatt 

194: Lars Larsson: Industri- och hantverksutbildning under två 
sekel 
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